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Αθήνα, σήµερα την 1η Νοεµβρίου 2010, ηµέρα ∆ευτέρα και
ώρα 18.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 26.10.2010
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΙΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 26ης
Οκτωβρίου 2010, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολό του
σχεδίου νόµου: «Αναδιάρθρωση, εξυγίανση και ανάπτυξη του
οµίλου ΟΣΕ και της ΤΡΑΙΝΟΣΕ και άλλες διατάξεις για το σιδη-
ροδροµικό τοµέα.»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Αικατερίνη Γκέκη-
Φαρµάκη, Βουλευτή Νοµού Αττικής, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ειδικός ειση-
γητής του ΟΗΕ για τα βασανιστήρια καταγγέλλει το φαινόµενο
του υπερπληθυσµού των εγκαταστάσεων κράτησης στις ελληνι-
κές φυλακές και προτείνει τη µεταρρύθµιση του δικαστικού συ-
στήµατος της χώρας.

2) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Ευάγγελος
Παπαγιάννης εκπρόσωπος του οµίλου «Road Kiosk» αναφέρεται
στην απάντηση της Γενικής ∆ιεύθυνσης Φορολογίας της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, η οποία αναφέρει ότι ο καθορισµός ελάχιστης
τιµής στα βιοµηχανοποιηµένα καπνά νοθεύει τον υγιή ανταγωνι-
σµό, όπως απεφάνθη το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτή-
των και άλλα.

3) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Γενική Συνο-
µοσπονδία Επαγγελµατιών Βιοτεχνών Εµπόρων Ελλάδας αιτείται
την αναθεώρηση της σχετικής νοµοθεσίας για τον φόρο στα κα-
πνικά προϊόντα.

4) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Ευάγγελος
Αντωνόπουλος εκφράζει διαµαρτυρία σχετικά µε φηµολογία περί
ύπαρξης προβληµάτων στη χρηµατοδότηση του αυτοκινητο-

δρόµου της Τσακώνας που µπορεί να οδηγήσει σε καθυστέρηση
αποπεράτωσης του έργου.

5) Η Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙ∆ΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων Υπαλ-
λήλων ∆ασικής Υπηρεσίας Νοµού ∆ράµας αιτείται την έκδοση
σχετικής υπουργικής απόφασης για τη χορήγηση πίστωσης για
συµπλήρωση εβδοµαδιαίας υποχρεωτικής εργασίας.

6) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΗΛΙΑΣ ΜΟΣΙΑΛΟΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται σειρά προτά-
σεων σχετικών µε την αλλαγή στρατηγικής της ΕΡΤ και τη σύν-
δεση µε την τέχνη και τον πολιτισµό, ώστε να αναβαθµιστεί η ΕΡΤ
βαδίζοντας προς το 2020.

7) Οι Βουλευτές, Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ, Β’
Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ και Ευβοίας κ. ΓΕ-
ΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία τα Σωµα-
τεία Ν/ΖΩΝΗΣ καταγγέλλουν τον πολιτικό σχεδιασµό της
Κυβέρνησης να διαλύσει την Ν/ΖΩΝΗ και να υπονοµεύσει συνο-
λικά την Ναυπηγική Βιοµηχανία της χώρας.

8) Οι Βουλευτές, Λαρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ και Β’
Αθηνών κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η Ένωση Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης
Νοµού Λάρισας ζητεί την άµεση ανάκληση της απόφασης για το
κλείσιµο του τµήµατος Βοηθών Οδοντεχνιτών της Α’Τάξης της
2ης ΕΠΑΣ Λάρισας.

9) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΗΛΙΑΣ ΜΟΣΙΑΛΟΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη µετάβαση
προς την ψηφιακή εποχή στη ραδιοτηλεόραση, φέρει παραδείγ-
µατα και καταθέτει προτάσεις για το τι µπορεί να κάνει η δηµό-
σια ραδιοτηλεόραση στην πορεία προς το 2020.

10) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Ιδιοκτητών Κέντρων Ξένων Γλωσσών αιτείται τη
διατήρηση του καθεστώτος της απαγόρευσης συστέγασης των
ΚΞΓ µε τα ΕΕΣ.

11) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΗΛΙΑΣ ΜΟΣΙΑΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Νικόλαος Παππούς εκφράζει διαµαρ-
τυρία για την υποβάθµιση της Ιταλικής και της Ισπανικής γλώσσα
στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ
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12) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία τα Ιδρύµατα Παιδικής
Προστασίας αιτούνται να καταργηθεί -µε νοµοθετική ρύθµιση - ο
προληπτικός έλεγχος του Υπουργείου Οικονοµικών και τα Ιδρύ-
µατα να απευθυνθούν στην αγορά για να αξιοποιήσουν το σύ-
νολο της περιουσίας τους .

13) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης, της Νοµαρχιακής Αυτοδιοί-
κησης Λασιθίου αιτείται να ενηµερωθεί για την καθυστέρηση
στην πληρωµή των αναδόχων των εργολαβιών «Άγιος Νικόλαος-
Καλό Χωριό» και «Αυχήν Αγκαθιάς-Σκοπή Σητείας».

14) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµο-
σπονδία Τυφλών (ΕΟΤ) και ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Τυφλών
εκφράζουν διαµαρτυρία, επειδή δεν συναντήθηκαν µε εκπρό-
σωπο της Κυβέρνησης, σχεδίασαν κινητοποίηση στις 20 Οκτω-
βρίου και εκφράζουν σειρά αιτηµάτων, όπως η κατάργηση της
περικοπής δώρων και επιδοµάτων και άλλα.

15) Η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Επαγγελµατιών και
Εµπόρων Νοµού Θεσσαλονίκης εκφράζει διαµαρτυρία για τη µη
γνώση των αιτίων αυξήσεως του ελλείµµατος του Οργανισµού
Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών και αιτείται της µείωσης
των ασφαλιστικών εισφορών.

16) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Λασιθίου
εκφράζει διαµαρτυρία για την καθυστέρηση υλοποιήσεως τριών
µεγάλων έργων στο Νοµό Λασιθίου και την καθυστέρηση κατα-
βολής αµοιβών στους εργαζοµένους.

17) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙ∆ΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ιδιοκτη-
τών Κέντρων Ξένων Γλωσσών αιτείται της διατηρήσεως του
καθεστώτος της απαγόρευσης συστέγασης των ΚΞΓ µε τα ΕΕΣ.

18) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. Ο∆ΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ-
ΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Καρα-
λέκας ζητεί να ενηµερωθεί για τη µείωση του ποσοστού
αναπηρικής σύνταξής του, καθώς και για την καθυστέρηση στη
διαδικασία επανεξέτασης της ένστασής του.

19) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙ∆ΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος ∆ασκάλων Νηπιαγωγών
Αλµωπίας «Ο Μέγας Αλέξανδρος» εκφράζει διαµαρτυρία για την
ύπαρξη κενών, ιδιαίτερα στα τµήµατα ένταξης, στα ολοήµερα
σχολεία της περιοχής του.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται η απόφαση του δι-
οικητικού συµβουλίου της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας
Πρατηριούχων - Εµπόρων Καυσίµων να διακόψουν της διανοµή
πετρελαίου θέρµανσης.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε δήλωση του Σερ-
βάζ Ντερούζ, εκπροσώπου της τρόικα, ότι η αναθεώρηση του
ελλείµµατος του 2009 θα έχει επιπτώσεις για τα έτη 2010-2011.

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι τα κενά σε θέ-
σεις διοικητικού προσωπικού των δικαστηρίων θα καλυφθούν
από συµβασιούχους δικηγόρους.

23) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην έλλειψη
χώρου για τους κρατουµένους στις φυλακές της Νεάπολης.

24) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε συγκέντρωση
που πραγµατοποιήθηκε µε αίτηµα να αποτραπεί η υποβάθµιση
του Νοσοκοµείου Ιεράπετρας.

25) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην καθυστέρηση
της παράδοσης των νέων εργατικών κατοικιών -στην περιοχή
πίσω από την Παιδόπολη Νεάπολης- στους δικαιούχους τους .

26) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην έλλειψη σω-
στού σχεδιασµού προώθησης και διαφήµισης του τουρισµού της
χώρας.

27) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Κοινοτικός Συνδυασµός Κιµώλου «Ενω-
τική Πρωτοβουλία» αιτείται την επαρκή στελέχωση του ιατρείου
Κιµώλου.

28) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το διοικητικό συµβούλιο του Πανελλήνιου
Συλλόγου Καθηγητών Ιταλικής Γλώσσας και Φιλολογίας αιτείται
την άµεση πρόσληψη τριάντα ενός αναπληρωτών καθηγητών Ιτα-
λικής γλώσσας πλήρους ωραρίου και επίσπευση των διαδικασιών
πρόσληψης και τοποθέτησης αναπληρωτών καθηγητών Ιταλικής
µειωµένου ωραρίου.

29) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας
Τµήµα Ηπείρου αιτείται η απόφαση που θα παρθεί σχετικά µε
την κατανοµή ανά περιφέρεια της χώρας της συνολικής διαθέ-
σιµης ισχύος για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών σταθµών να είναι
δίκαιη για την ‘Ηπειρο.

30) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αθλητικός Όµιλος Σπάρτακος
Ιωαννίνων «Ο Σύλλογος των Ολυµπιονικών» αιτείται την κατα-
βολή των οφειλόµενων επιχορηγήσεων .

31) Η Βουλευτής Κορινθίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι του Μεγάλου Βάλτου
Νοµού Κορινθίας αιτούνται την καταβολή των αποζηµιώσεων για
τις πληγείσες καλλιέργειες.

32) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ, Β’ Αθη-
νών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ και Α’ Αθηνών κ. ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ
(ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Πανελ-
λήνια Οµοσπονδία Συνταξιούχων ΟΑΕΕ εκφράζει τη διαµαρτυ-
ρία της για τα οικονοµικά µέτρα της Κυβέρνησης κατά των
συνταξιούχων, των εργαζοµένων κ.λπ..

33) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Γενική Συνοµοσπονδία
Επαγγελµατιών Βιοτεχνών Εµπόρων Ελλάδας αιτείται την ανα-
θεώρηση της σχετικής νοµοθεσίας που αφορά στο φόρο των κα-
πνικών προϊόντων.

34) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµέ-
νων στα Κέντρα Πρόληψης της χρήσης Εξαρτησιογόνων Ουσιών
αιτείται να γίνει δεκτή η πρόταση του για την επίλυση θεσµικού
προβλήµατος των κέντρων αυτών κ.λπ..

35) Η Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙ∆ΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Υπαλλήλων Πυροσβε-
στικού Σώµατος Νοµών ∆ράµας, Καβάλας και Ξάνθης αιτείται
ώστε το επίδοµα προβληµατικής περιοχής να το παίρνουν και οι
υπάλληλοι Πυροσβεστικού που υπηρετούν σε παραµεθόριες πε-
ριοχές κ.λπ..

1006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



36) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην αδυναµία της
Κυβέρνησης να πετύχει µια γενναία µείωση των τιµών των βασι-
κών αγαθών.

37) Ο Βουλευτής Κιλκίς κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Εµπορικός Σύλλογος Κιλκίς αιτεί-
ται την άµεση επαναφορά του µέτρου της τµηµατικής καταβολής
του ΦΠΑ µε δόσεις.

38) Η Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙ∆ΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος ∆οξάτου Νοµού ∆ρά-
µας αιτείται την αύξηση των ορίων εγγυήσεων για την καταβολή
άτοκων δόσεων εισφοράς σε χρήµα για ακίνητα που εµπίπτουν
σε περιοχές ένταξης ή επέκτασης πράξεων εφαρµογής πολεο-

δοµικών σχεδίων.

39) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος του ∆ήµου Μυκόνου και οι
Σύλλογοι Ηλεκτρολόγων, Μηχανικών, Οικοδόµων, Υδραυλικών
και Εµπόρων Οικοδοµικών Υλικών Μυκόνου αιτούνται τη δηµι-
ουργία γραφείου πολεοδοµίας στη Μύκονο.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 2522/08-09-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Παπαδηµούλη ∆ηµητρίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.900α/8091/
11234/6-10-2010 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εθνι-
κής Άµυνας η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ IZ’ - 1 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1007



1008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ IZ’ - 1 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1009



2. Στην µε αριθµό 2752/14-09-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Μαρίνου Γεωργίου, Καραθανασόπουλου Νικολάου,
Γκιόκα Ιωάννη και Μωραϊτη Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

1131721/5304/Β0010/6-10-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Οι-
κονοµικών η ακόλουθη απάντηση:

1010 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3. Στην µε αριθµό 2882/16/09/2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καντερέ Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.90022/25014/

3747/6-10-2010 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης η ακόλουθη απάντηση:

1012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1014 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4. Στην µε αριθµό 2949/16-09-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Χαρακόπουλου Μάξιµου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2111/6-10-2010

έγγραφο από την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
η ακόλουθη απάντηση:

1016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



5. Στην µε αριθµό 3059/20-09-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Γαληνού Σπυρίδωνα δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 43218/ΕΥΣ 5947/6-

10-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικό-
τητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ IZ’ - 1 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1017



1018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 169/26.10.2010 επίκαιρη ερώ-

τηση της Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτού του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Βέρας Νικολαΐδου προς τους
Υπουργούς Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ια-
κυβέρνησης και Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε
την αποκατάσταση των ζηµιών στην Ικαρία από τα έντονα και-
ρικά φαινόµενα της 18ης Οκτωβρίου κ.λπ..

Η Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας στη Β’ Πειραιώς κ. Βέρα Νικολαΐδου έχει
το λόγο για δύο λεπτά για τη διατύπωση της ερωτήσεως. Παρα-
καλώ να τηρούµε τους χρόνους, γιατί σήµερα είναι βεβαρυµµένο
το πρόγραµµα.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, έχουµε καταθέσει την ερώτηση και σαν απλή,
αλλά λόγω του κατ’ επείγοντος τη φέρνουµε και ως επίκαιρη
ερώτηση.

Παρ’ ότι βρέθηκα στην Ικαρία και είδα την κατάσταση από
κοντά, είναι λίγο δύσκολο να περιγράψει κανείς αυτό που βλέ-
πει. Αυτή η βιβλική πραγµατικά καταστροφή που υπέστη η Ικαρία
από τη νεροποντή της 18ης Οκτωβρίου και τα προβλήµατα που
δηµιουργήθηκαν µετά, είναι τόσο µεγάλη που αν δεν παρθούν
άµεσα κάποια µέτρα, κινδυνεύει ο κόσµος να ζει σε µια κατά-
σταση όχι µόνο απόγνωσης, αλλά µε κινδύνους υγείας και µε µια
σειρά άλλες παρενέργειες. Βέβαια οι καταστροφές είναι ακόµη
µεγαλύτερες, γιατί όλα αυτά τα χρόνια υπήρχε και µια συνειδητή,
αν θέλετε, επιλογή ανυπαρξίας έργων υποδοµών στο νησί -είναι
ένα από τα εγκαταλελειµµένα νησιά- µια διαχρονική εγκατάλειψη
µε συγκεκριµένες ευθύνες των µέχρι σήµερα κυβερνήσεων. Γι’
αυτό ακριβώς η καταστροφή σήµερα είναι ακόµη µεγαλύτερη.

Αυτή τη στιγµή ολόκληρο τµήµα –το βορειοδυτικό τµήµα- είναι
αποκοµµένο από το υπόλοιπο νησί και µάλιστα κάποια διαµερί-
σµατα, όπως αυτό του Αµάλου και του Καρκιναγρίου, είναι τε-
λείως αποκλεισµένα. ∆εν µπορεί να µιλήσει κανείς απλώς για
ζηµίες στο οδικό δίκτυο. ∆εν µπορούν οι κάτοικοι να πάνε στα
σπίτια τους. Είδαµε ένα δηµότη του συγκεκριµένου διαµερίσµα-
τος, να πρέπει να περάσει βράχια για να πάει σπίτι του, όπου έχει
άρρωστο τον πατέρα του, καρκινοπαθή. Η κατάσταση είναι απε-
ρίγραπτη κυρίως στις Ράχες και στον Εύηνο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έχουν γίνει κάποιες συσκέψεις. Ξέρω ότι είστε ενηµερωµένος
γι’ αυτές τις επισκέψεις των Βουλευτών και του κυβερνητικού
κλιµακίου. Πέρα, όµως, από την καταγραφή, το χτύπηµα στην
πλάτη των ανθρώπων που έχουν υποστεί αυτές τις καταστρο-
φές, την ένδειξη, αν θέλετε, συµπάθειας και υποσχέσεων –που ο
κόσµος βέβαια καταλαβαίνει ότι αν δεν ήταν και οι εκλογές, δεν
θα υπήρχε ούτε αυτή η καταγραφή- δεν έχει γίνει τίποτα. Έχουν
γίνει κοινές συσκέψεις µε νοµάρχη, µε δηµάρχους, µε κυβερνη-
τικά στελέχη κ.λπ.. Την προηγούµενη εβδοµάδα εστάλη επιστολή
από το νοµάρχη που ζητάει από τα Υπουργεία γύρω στις 300 χι-
λιάδες ευρώ για να κάνει µια παρέµβαση στο επαρχιακό δίκτυο…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Τα υπόλοιπα παρακαλώ
στη συνέχεια.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μία κου-
βέντα. Υπάρχει και µια άνεση χρόνου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): ∆εν υπάρχει δυστυχώς
άνεση χρόνου. Πρέπει να δώσουµε το παράδειγµα.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): ∆ίνουµε
το παράδειγµα, αλλά είµαστε και ελαστικοί στις ερωτήσεις, γιατί
υπάρχει πρόβληµα.

∆εν µπορεί κανείς να ξεχωρίζει το οδικό δίκτυο σε επαρχιακό
και σε δηµοτικό. Υπάρχει ο διαχωρισµός αυτός, αλλά αυτήν τη

στιγµή πρέπει να ανοίξουν οι δρόµοι. Τα µηχανήµατα που έχουν
κινητοποιηθεί κύρια από τους δηµάρχους και από τη νοµαρχία
σε ένα βαθµό, αυτήν τη στιγµή δουλεύουν πυρετωδώς µε µια αυ-
ταπάρνηση. ∆εν έχουν πληρωθεί. Και όχι µόνο δεν έχουν πλη-
ρωθεί, οι πληροφορίες που έχουµε είναι ότι τα βενζινάδικα δεν
τους βάζουν και καύσιµα. Σήµερα πήρατε µια επιστολή από τους
δηµάρχους που ζητάνε ένα ποσό –σύµφωνα µε µελέτη- για το
άνοιγµα των δρόµων. Αυτό ανέρχεται στο 1,5 εκατοµµύριο ευρώ.
Θέλω να µου απαντήσετε τι σκέπτεστε, τι µέτρα θα πάρετε, για
να σας πούµε και εµείς τι προτείνουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Γεώργιος Ντόλιος,
Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ια-
κυβέρνησης, έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Επειδή η συνά-
δελφος είχε µια ένταση στην ανάλυση της ερώτησής της και
δικαιολογηµένα βέβαια, θα ξεκινήσω λίγο ανάποδα την απάντηση
και θα πω τα εξής:

Έχει αποκατασταθεί ήδη η οδική επικοινωνία όλων των οικι-
σµών του νησιού και η ηλεκτροδότησή τους. Εξαίρεση αποτελεί
ο πολύ µικρός οικισµός του Τραπάλου –αυτή τη στιγµή µένουν
δυο κάτοικοι- όπου η καταστροφή ήταν πολύ µεγάλη και οι ερ-
γασίες συνεχίζονται. Επιτροπές καταγραφής ζηµιών σε κτήρια
και επιχειρήσεις έχουν καταγράψει τις ζηµιές, ενώ συνεχίζουν
την καταγραφή στις ζηµίες που υπέστησαν οι οικοσκευές. Αντι-
πρόσωπος του ΕΛΓΑ καταγράφει τις ζηµίες που υπέστησαν οι
γεωργικές καλλιέργειες και οι εκµεταλλεύσεις. Έχουν καταγρα-
φεί όλες οι φθορές που προκλήθηκαν στο επαρχιακό δίκτυο και
πλησιάζει στην ολοκλήρωσή της η καταγραφή των ζηµιών στο
δηµοτικό και αγροτικό οδικό δίκτυο, καθώς και τις άλλες υποδο-
µές.

Συνεργεία µε µηχανήµατα της νοµαρχίας, των δήµων και των
ιδιωτών, συνεχίζουν τις εργασίες τους για καθαρισµό ρεµάτων
και αποκατάσταση ζηµιών στο δευτερεύον δηµοτικό και αγρο-
τικό δίκτυο. Αυτή η πληροφόρηση είναι στις 30 του µηνός.

Τι έκανε η Κυβέρνηση; Έσπευσε, όπως πράγµατι είπατε, και
στην Ικαρία και στη Χίο για να δει την κατάσταση από κοντά και
να αντιµετωπίσει το πρόβληµα. Κατ’ αρχάς υπήρξε η κήρυξη του
νοµού σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης από τον νοµάρχη της
Σάµου και από την Κυβέρνηση. Τι σηµαίνει αυτό; Η κήρυξη του
Νοµού σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης σηµαίνει ότι οι δήµοι
µπορούν εκτός από τα δικά τους µηχανήµατα, να νοικιάσουν µη-
χανήµατα ή να µισθώσουν συνεργεία για την άµεση αποκατά-
σταση των ζηµιών. Οι δαπάνες αυτές βαρύνουν την πολιτεία και
είναι απολύτως νόµιµες.

Εκτός από αυτά που σας είπα θα πρέπει να σας πω ότι ήδη το
Υπουργείο Πρόνοιας, το οποίο έχει την αρµοδιότητα για τις οι-
κοσκευές, έχει αποστείλει 100 χιλιάδες ευρώ για να αντιµετωπι-
στούν οι πρώτες ζηµιές των οικοσκευών. Βεβαίως η καταγραφή
των ζηµιών αυτών συνεχίζεται και αν προκύψει από την κατα-
γραφή των ζηµιών αποτίµηση µεγαλύτερη από το ποσό των 100
χιλιάδων ευρώ, θα υπάρξει ανταπόκριση.

Θέλω να σας πω ότι ήδη έχουν αποσταλεί 80 χιλιάδες ευρώ
για την αποκατάσταση των προβληµάτων του σχολείου στις
Ράχες Ικαρίας. Εκτός από αυτά, ήδη έχει διαµορφωθεί η κοινή
υπουργική απόφαση, η οποία χαρακτηρίζει όλο το νησί πληµµυ-
ρόπληκτο –δεν υπάρχει θέµα οριοθέτησης εκεί- έχει υπογραφεί
από το Υπουργείο Εσωτερικών, από το Υπουργείο Περιφερεια-
κής Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, από το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και βρίσκεται
στο Υπουργείο Οικονοµίας για την τελευταία υπογραφή.

Να σας πω, επειδή την απόφαση την έχω υπογράψει, ότι γίνε-
ται και µία αποτίµηση του κόστους, το οποίο θα προκύψει εµπει-
ρικά – κατά κάποιο τρόπο-, γιατί δεν έχουµε ακόµη την πλήρη
αποτίµηση των ζηµιών.

Τώρα, τι γίνεται µε αυτή την ΚΥΑ; Τι συµβαίνει; Η ΚΥΑ δεν βγαί-
νει έτσι, χωρίς να στηρίζεται πουθενά. Βασίζεται σε συγκεκρι-
µένη νοµοθεσία. Είναι οι διατάξεις των ν. 867/1979, 1190/1981,
καθώς και το άρθρο 10 του ν. 2576/1998.

Προβλέπονται συγκεκριµένα πράγµατα στην ΚΥΑ. Φαντάζοµαι
ότι τα ξέρετε. Παραδείγµατος χάριν, οι οικοσκευές στα σπίτια
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που παθαίνουν κάποιες ζηµιές, αποζηµιώνονται.
Η ανασκευή κύριων και µόνιµων κατοικιών που καταστράφηκαν

ολοσχερώς καθορίζεται στα 800 ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο
και για εµβαδό ίσο µε τις κατεστραµµένες κατοικίες και µέχρι τα
120 τετραγωνικά µέτρα, η οποία θα αποτελείται κατά 50% από
άτοκο δάνειο και κατά 50% από δωρεάν κρατική αρωγή.

Η στεγαστική συνδροµή για την επισκευή κατοικιών καθορίζε-
ται στα 60 ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο και µέχρι συνολικού εµ-
βαδού 120 τετραγωνικών µέτρων ανά χωριστή ιδιοκτησία, η
οποία αποτελείται εξ ολοκλήρου από δωρεάν κρατική αρωγή. Για
τα υπόλοιπα εκτός κατοικιών κτήρια που χαρακτηρίζονται κατε-
δαφιστέα, από τα ποσά που θα χορηγηθούν, το 1/3 θα δοθεί δω-
ρεάν και τα 2/3 µε τη µορφή άτοκου δανείου.

Θα µπορούσα να πω περισσότερα γι’ αυτά, τα οποία προβλέ-
πει η νοµοθεσία, έδωσα, όµως, ένα δείγµα γραφής για το τι γί-
νεται. Φαντάζοµαι να αντιληφθήκατε ότι η ανταπόκριση της
Κυβέρνησης ήταν άµεση και µε την αποστολή κάποιων πιστώ-
σεων και, βεβαίως, µε την έγκριση των σχετικών κοινών υπουρ-
γικών αποφάσεων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η Αντιπρόεδρος της
Βουλής κ. Βέρα Νικολαΐδου έχει το λόγο.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Υπουργέ, χαρακτηρίσατε ότι µε διέκρινε ένταση, αλλά αν και
εσείς περπατούσατε στην Ικαρία πιστεύω ότι θα ήσασταν ακόµα
πιο έντονος, γιατί η ενηµέρωση που είχατε και έχετε µάλλον είναι
για άλλο νησί, όταν µου λέτε ότι όλα έχουν καταγραφεί από τη
στιγµή που –για παράδειγµα- η Επιτροπή Καταγραφής Εσωτερι-
κού ∆ικτύου δεν έχει καν συσταθεί! Για ποια καταγραφή µας µι-
λάτε;

Έγιναν κάποιες εξαγγελίες για 60 ευρώ το τετραγωνικό µέτρο
για κάποιες επισκευές και 800 ευρώ το τετραγωνικό µέτρο για
το κτίσιµο από την αρχή. Το λιγότερο που στοιχίζει στην Ικαρία
–ακριβώς επειδή είναι πάρα πολύ βραχώδες το έδαφος- η κατα-
σκευή σπιτιού, η ανακατασκευή είναι 1.200 ευρώ. Αυτά δεν τα
λέµε εµείς. Τα λένε εκεί οι απλοί εργολάβοι, οι οικοδόµοι που
ζουν στην οικοδοµή.

∆εν έχει τελειώσει, λοιπόν, καµµία καταγραφή και δεν έχουν
ανοίξει οι δρόµοι. Εδώ έχουν χαθεί γεφύρια, δρόµοι. Ολόκληρη
πλατεία στο Καρκινάγρι έχει εξαφανιστεί. ∆εν µπορεί κανείς να
επικοινωνήσει. Πάει µέχρι κάποιο σηµείο και υπάρχει αδιέξοδο.
Και εσείς µου λέτε ότι όλα έχουν τακτοποιηθεί!

Αυτήν τη στιγµή τα αιτήµατα των κατοίκων του νησιού είναι
πολλά. Πρώτα απ’ όλα, πρέπει να αποζηµιωθεί και άµεσα το κα-
τεστραµµένο αγροτικό κεφάλαιο. Έχουν καταστραφεί και τα σπί-
τια µε τις αγροτικές υποδοµές.

Μου µιλάτε για τις ηλεκτρικές συσκευές. Στο συγκεκριµένο δη-
µοτικό διαµέρισµα είδαµε µαγαζιά που το νερό έφτασε στα τρία
µέτρα, τα πάντα ήταν έξω και ακόµη αντλούσαν την Πέµπτη και
την Παρασκευή τη λάσπη. Και µου λέτε ότι όλα έχουν τακτοποι-
ηθεί!

Ξέρετε τι έκλαιγαν οι µαγαζάτορες; Έκλαιγαν για το ότι είχαν
πάρει δάνειο, για να στήσουν αυτό το µαγαζί. Τώρα, αυτήν τη
στιγµή, χρωστάνε, καταστράφηκαν τελείως, έχασαν τις δουλειές
τους. Οι άνθρωποι είναι σε απόγνωση για το πώς θα συνεχίσουν
τη ζωή τους, αν δεν αποκατασταθούν άµεσα και αν δεν γίνει ένας
προγραµµατισµός των έργων από τα Υπουργεία µε συγκεκριµένο
χρονοδιάγραµµα και κονδύλια. Αυτά τα ποσά που είπατε είναι
αστεία για το µέγεθος της καταστροφής.

Μη µου πείτε ότι δεν υπάρχουν χρήµατα. Χρήµατα υπάρχουν
και όχι µόνο για την Ικαρία, αλλά και για τη Χίο και για όπου
αλλού υπάρχει αυτό το µέγεθος καταστροφής.

Αυτήν τη στιγµή το πρώτο που πρέπει να γίνει είναι η έκτακτη
επιχορήγηση στους δήµους της περιοχής. Να πληρώσουν; Από
πού, κύριε Υπουργέ; ∆εν ξέρετε τα οικονοµικά των δήµων; ∆εν
ξέρετε ότι τους έχετε κόψει το 30% τους τελευταίους µήνες από
τη νόµιµη κρατική επιχορήγηση;

Εδώ ζητάνε χρήµατα, διότι δεν µπορούν να βάλουν καύσιµα
στους «αυτοκινητάδες» -έτσι τους λένε εκεί στην Ικαρία- αυτούς
που έχουν πέσει µε πολύ µεγάλη θέληση και πείσµα να καθαρί-
σουν και να ανοίξουν τους δρόµους. Τα µηχανήµατα έχουν µεί-
νει στην άκρη, γιατί δεν έχουν καύσιµα.

Εάν δεν στείλετε έκτακτη επιχορήγηση να πληρώσουν τα καύ-
σιµα, το νησί θα είναι µέσα στο βούρκο.

∆εν έχετε κάνει τίποτε και υπάρχει πολύ µεγάλη ευθύνη. ∆εν
φτάνουν µόνο οι προεκλογικές υποσχέσεις. Τα ποσά αυτά που
δόθηκαν και κάποια άλλα και ότι θα λειτουργήσουν προγράµ-
µατα µετά τις εκλογές, καταλαβαίνετε ότι εν όψει εκλογών θυµί-
ζουν λίγο υποσχέσεις «Μαυρογιαλούρηδων». ∆εν πείθεται ο
κόσµος.

∆εν είναι υπερβολές αυτά που σας λέµε. Κάντε µία βόλτα στο
νησί και θα τα δείτε και µόνος σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ολο-
κληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Εν πάση περιπτώσει, ο κόσµος εκεί κινητοποιείται. Αλλά χρει-
άζεται άµεση επιχορήγηση και ένα χρονοδιάγραµµα το οποίο θα
ελέγχουν οι τοπικοί φορείς, γιατί οι άνθρωποι δεν µπορούν να
ζήσουν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυ-
βέρνησης κ. Γεώργιος Ντόλιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ή δεν άκουσε η κ.
Νικολαΐδου την απάντησή µου ή είχε αποφασίσει να πει -ασχέτως
της απάντησης- αυτά τα οποία είπε.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αυτά
που µου απαντήσατε, δεν είναι η πραγµατικότητα. Τι να κάνουµε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Θέλω, λοιπόν, να
σας πω τα εξής.

Ζήτηµα πρώτο. Οι όποιες πιστώσεις δίνονται, δίνονται µε βάση
κάποιες εκτιµήσεις επιτροπών. Εκτός εάν το Κοµµουνιστικό
Κόµµα έχει αποφασίσει να καθορίζει το ίδιο το ύψος των αποζη-
µιώσεων για κάθε ζηµιά είτε είναι σε οικοσκευή, είτε είναι σε
δρόµο, είτε είναι σε επιχείρηση.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Οι δήµοι
της περιοχής σας έχουν στείλει επιστολή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ζήτηµα δεύτερο.
Το ύψος των αποζηµιώσεων προβλέπεται από συγκεκριµένη νο-
µοθεσία και δεν το καθορίζουµε ανά τετραγωνικό µέτρο κατά πε-
ρίπτωση. Προβλέπεται µε βάση αυτή τη νοµοθεσία. Ετοιµάσαµε
την Κοινή Υπουργική Απόφαση. Έχει υπογραφεί από τα συναρ-
µόδια Υπουργεία και είναι για τελική υπογραφή στο Υπουργείο
Οικονοµικών.

Το τρίτο ζήτηµα αφορά αυτό το οποίο είπατε ότι τα βενζινά-
δικα δεν βάζουν βενζίνη στα µηχανήµατα. Υποθέτω ότι το πρό-
βληµα αυτό είναι παλιό και θα είναι το πρόβληµα των
βενζινάδικων µε το δήµο ή το επαρχείο.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): ∆εν πλη-
ρώνονται, γι’ αυτό δεν βάζουν βενζίνη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Το αντιλαµβάνε-
σθε αυτό. ∆εν είναι δυνατόν.

Σε µία περιοχή όπου ο δήµος και η νοµαρχία ή το επαρχείο
είναι φερέγγυα –δεν αποδίδω ευθύνες, δεν ξέρω γιατί συνέβη
αυτό το οποίο λέτε- δεν νοµίζω ότι όταν προκύπτει µία τέτοια κα-
ταστροφή, να υπάρξει τοπικός επαγγελµατίας που να πει «δεν
ανταποκρίνοµαι στα στοιχειώδη». Αντιλαµβάνεσθε ότι το πρό-
βληµα δεν προέκυψε τώρα. Το πρόβληµα προϋπήρχε.

Επίσης, θέλω να σας πω, επειδή µιλήσατε και για έργα, ότι -
εκτός από αυτά που σας είπα- ήδη έχουν ενταχθεί σηµαντικά
έργα υποδοµής σε πρόγραµµα, τα οποία η Ικαρία ζητούσε εδώ
και χρόνια. Το κεντρικό οδικό δίκτυο Στελί-Φραντάτο-Ράχες χρη-
µατοδοτείται µε 11.000.000 ευρώ από το τοµεακό πρόγραµµα
του Υπουργείου Υποδοµών.

Με ανάλογο ύψος χρηµατοδότησης από το ΠΕΠ του Βορείου
Αιγαίου θα κατασκευαστεί η τρίτη φάση του λιµανιού του Ευδή-
λου. Για να επαναλάβω και να γίνω απολύτως κατανοητός, ό,τι
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κόστος προκύπτει για την αντιµετώπιση των έκτακτων αναγκών,
είναι οφειλή της πολιτείας.

∆εύτερον, οι ζηµιές σε οικοσκευές, επιχειρήσεις, χτίσµατα τα
οποία δεν είναι κατοικίες, πληρώνονται µε βάση την υπάρχουσα
νοµοθεσία αφού γίνει η εκτίµηση των ζηµιών από τις αρµόδιες
υπηρεσίες.

Νοµίζω ότι δεν έχω ξεχάσει να πω κάτι. Θέλω να σας πω ότι
δεν υπάρχει άλλος τρόπος να αντιµετωπιστούν οι θεοµηνίες,
παρά µόνο αυτός. Νοµίζω ότι η Κυβέρνηση έσπευσε αµέσως.

Κηρύχθηκε η Ικαρία σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης. Ετοιµά-
στηκε και εκδίδεται η Κοινή Υπουργική Απόφαση. Απεστάλησαν
αµέσως κάποια ποσά από τα συναρµόδια Υπουργεία -είναι ήδη
στην Ικαρία- και αναλαµβάνουµε και την ευθύνη της αποπληρω-
µής του κόστους, το οποίο προκύπτει από την αντιµετώπιση της
έκτακτης κατάστασης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχουµε σήµερα επισκέψεις από το πανέµορφο και ιστο-
ρικό νησί της Σκιάθου.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, πενήντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
εκπαιδευτικοί - συνοδοί από το Γυµνάσιο Σκιάθου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ακολουθεί η πρώτη µε αριθµό 165/26.10.2010 επίκαιρη ερώ-

τηση της Βουλευτού του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος
κ. Χρυσής Αράπογλου προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των
προβληµάτων λειτουργίας του Εθνικού Κέντρου Χαρτών και Χαρ-
τογραφικής Κληρονοµιάς και της Εθνικής Χαρτοθήκης κ.λπ..

Το λόγο έχει η κ. Αράπογλου για δύο λεπτά, να διατυπώσει την
ερώτησή της.

Παρακαλώ να τηρούµε το χρόνο.
Ορίστε κυρία Αράπογλου, έχετε το λόγο.
ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ: Το Εθνικό Κέντρο Χαρτών και Χαρτο-

γραφικής Κληρονοµιάς – Εθνική Χαρτοθήκη ιδρύθηκε µε πρω-
τοβουλία της Χαρτογραφικής Επιστηµονικής Εταιρείας Ελλάδος
και του Καθηγητή της Χαρτογραφίας του Αριστοτελείου Πανεπι-
στηµίου κ. Ευάγγελου Λιβιεράτου, ο οποίος διετέλεσε και πρώ-
τος Πρόεδρός του για εννέα χρόνια, το 1997, καλύπτοντας ένα
µεγάλο εθνικό κενό στη χαρτογραφική τεκµηρίωση και βέβαια,
στο χαρτογραφικό µας πολιτισµό, µε έδρα τη Θεσσαλονίκη. Είναι
από τα λίγα Εθνικά Κέντρα τα οποία έχουν έδρα εκτός Αθηνών.

Στα χρόνια της λειτουργίας του, στα ολίγα χρόνια της λει-
τουργίας του, συνεργάστηκε µε πολύ σηµαντικούς οργανισµούς
της Ελλάδος και του εξωτερικού. Ενδεικτικά αναφέρω το Συµ-
βούλιο της Ευρώπης, την Εθνική Βιβλιοθήκη Γαλλίας, την Εθνική
Μαρκιανή Βιβλιοθήκη Βενετίας, την Αρχιτεκτονική Σχολή της Βε-
νετίας, την Πινακοθήκη του Ελσίνκι.

Έχει κάνει πάνω από τριάντα εκδόσεις. Μερικές έχω φέρει και
µαζί µου, κύριε Υπουργέ, για να κατανοήσουµε περί τίνος ακρι-
βώς πρόκειται, γιατί εσχάτως θεωρούµε ότι όλα τα ιδρύµατα του
κράτους, του δηµοσίου το µόνο που κάνουν είναι να καταναλώ-
νουν χρήµατα. Το «Φύλλα Χάρτη Βόρειας Ελλάδας», το «Χαρτο-
γραφώντας τα Βήµατα του Αποστόλου Παύλου», «Η Κύπρος στα
αζιµούθια του ανέµου», είκοσι πέντε και πλέον εκδόσεις και έχει
ψηφιοποιήσει πεντέµισι χιλιάδες χάρτες.

Αυτό, λοιπόν, το κέντρο δεν κοστίζει κατά µέσο όρο παρά µόνο
90.000 ευρώ το χρόνο. Αυτό λοιπόν, το Κέντρο από το Νοέµβριο
του 2009 που έληξε η θητεία του τελευταίου ∆ιοικητικού Συµ-
βουλίου, µένει ακέφαλο, µε αποτέλεσµα να µην υπάρχει κανένας
προγραµµατισµός, να έχει σταµατήσει το έργο του και οι τέσσε-
ρις εργαζόµενοι, οι ολίγοι εργαζόµενοι που βρίσκονται εκεί -τέσ-
σερις µε τις διαδικασίες του ΑΣΕΠ αορίστου χρόνου- να µένουν
έντεκα µήνες απλήρωτοι, να συνεχίζουν να εργάζονται κανονικά,
το ΙΚΑ να έχει στραφεί εναντίον τους, διότι δεν έχουν πληρωθεί
ούτε οι εργοδοτικές εισφορές και οι µητέρες εργαζόµενες να
µην µπορούν να εγγράψουν ούτε τα παιδιά τους σε παιδικό
σταθµό, γιατί από πουθενά δεν µπορεί να φανεί ότι είναι εργα-
ζόµενες. Υπάρχει δε στο αποθεµατικό του Κέντρου ένα ικανό

ποσό που µπορεί να ικανοποιήσει όλες τις ανάγκες λειτουργίας
του Κέντρου αυτού.

Η ερώτηση, λοιπόν, είναι για ποιο λόγο ένας οργανισµός τόσο
σηµαντικός, επιστηµονικός και πολιτιστικός, ένας οργανισµός µε
τόσο σηµαντικό έργο, µένει ακέφαλος, έχει σταµατήσει η λει-
τουργία του και βεβαίως, πώς είναι δυνατόν να µην βλέπουµε τα
προβλήµατα τα οποία δηµιουργούνται σε εργαζόµενους, χωρίς
να φταίνε απολύτως σε τίποτα. Η ερώτηση είναι αυτή και συνο-
δεύεται -ίσως να µην είναι γραµµένο επακριβώς στο κείµενο- από
το εάν έχει σκοπό το Υπουργείο να ξαναφήσει την Εθνική Χαρ-
τοθήκη µόνη της, ως αυτόνοµο Κέντρο…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θα έχετε χρόνο µετά να
διατυπώσετε τις θέσεις σας…

ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ: …γιατί είναι γνωστό ότι το 2006, χωρίς
να έχει καταλάβει κανείς το λόγο, συνδέθηκε µε ένα ευρωπαϊκό
κέντρο πολιτισµού µε το οποίο, βεβαίως, ουδέποτε λειτούργησε,
ουδέποτε, δηλαδή, συλλειτούργησε, δεν λειτούργησε ενιαία για
να καλύπτει και τους δύο σκοπούς, οι οποίοι είναι εντελώς δια-
φορετικοί.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλούµε τον Ανα-
πληρωτή Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-
λίας κ. Σωκράτη Ξυνίδη να λάβει το λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΞΥΝΙ∆ΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Έχει δίκιο στους εντοπισµούς της η κυρία συνάδελφος και η
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, ο Υπουργός µε αυριανή του
απόφαση την οποία υπογράφει, ορίζει το καινούργιο ∆ιοικητικό
Συµβούλιο του ΕΚΕΠΠ-ΕΚΕΧΧΑΚ, το οποίο θα αποτελείται από
τον Πρόεδρό του, τον κ. Ευάγγελο Λιβιεράτο, Καθηγητή Χαρτο-
γραφίας του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου, που έχει θητεύσει
και στο παρελθόν και ως µέλη, τους κυρίους Γιώργο Λυσαρίδη,
µαθηµατικό εκπαιδευτικό, Γιώργο Τόλια, ∆ιδάκτορα Ιστορίας
Χαρτογράφησης, Κουσουλάκου Αλεξάνδρα, Αναπληρώτρια Κα-
θηγήτρια, τοπογράφο µηχανικό του Αριστοτελείου Πανεπιστη-
µίου Θεσσαλονίκης και ∆εληγιάννη Έλσα, Επίκουρο Καθηγήτρια
του Τµήµατος Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης του Αριστοτελείου
Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, Νοµικό.

Θεωρώ ότι µε αυτήν την υπουργική απόφαση η οποία υπο-
γράφεται αύριο -θα είχε υπογραφεί σήµερα, εάν δεν έλειπε
εκτός Αθηνών ο Υπουργός- δίνεται οριστική λύση σε αυτήν την
εκκρεµότητα και βεβαίως, όλα τα υπόλοιπα τα οποία έπονται
αυτής της εκκρεµότητας που υπήρχε σχετικά µε την µισθοδοσία
κ.λπ. τακτοποιούνται και νοµίζω ότι µε την ερώτησή της η κυρία
συνάδελφος συνετέλεσε και αυτή στο να αρθεί η εκκρεµότητα
αυτή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η κ. Αράπογλου έχει το
λόγο να αναπτύξει την ερώτησή της επί τρίλεπτο.

ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι εξαιρετικά θετική η εξέλιξη, έστω και µε την καθυστέ-

ρηση αυτή. Είναι σηµαντικό να ξεκινήσει το κέντρο και πάλι να
λειτουργεί. Είναι σηµαντικά και τα ονόµατα που αναφέρατε για τη
συγκρότηση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου.

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να κάνω µόνο δύο παρατηρήσεις
και οι παρατηρήσεις αυτές δεν αφορούν µόνο τη λειτουργία του
Κέντρου, γιατί φαίνεται πια ότι µε την απόφασή σας -που πιστεύω
ότι πολύ σύντοµα θα δηµοσιευθεί- θα λήξει αυτή η εκκρεµότητα,
όπως ακριβώς είπατε.

Είναι, όµως, σηµαντικό σε περιόδους αναπτυξιακής υποχώρη-
σης, είναι εθνική ανάγκη να στρεφόµαστε στους αυτόχθονες δια-
θέσιµους αναπτυξιακούς πόρους που έχουµε και αυτοί είναι οι
άνθρωποι. Στη Θεσσαλονίκη πια αυτό το οποίο έχει µείνει -και
από εκεί µπορεί να κρατηθεί- είναι ο επιχειρηµατικός, ο πνευµα-
τικός και ο πολιτιστικός της πλούτος. Και η βάση του πλούτου
αυτού είναι οι άνθρωποί της. Εδώ µιλάµε για ένα κέντρο, όπως
και για άλλα, το οποίο κατάφερε ό,τι κατάφερε σε πολύ λίγα χρό-
νια λειτουργίας, ακριβώς εξαιτίας του υπερβάλλοντος ζήλου και
του πάθους κάποιων ανθρώπων, είτε αυτοί είναι µέλη διοικητι-
κών συµβουλίων, είτε είναι οι ίδιοι οι εργαζόµενοι. Σ’ αυτές, λοι-
πόν, τις πολύ δύσκολες οικονοµικές περιόδους, νοµίζω ότι η
επιβράβευση αυτών των πρωτοβουλιών πρέπει να είναι πολύ µε-
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γαλύτερη απ’ ότι σε άλλες περιόδους οικονοµικής ευφορίας.
Το δεύτερο που θα ήθελα να τονίσω είναι ότι το κέντρο αυτό –

δεν έχουµε τα συγκριτικά στοιχεία να το συγκρίνουµε µε τη λει-
τουργία πολλών άλλων στη χώρα- φαίνεται να αποτελεί ένα
υπόδειγµα λειτουργίας στη σχέση κόστους-αποτελεσµατικότη-
τας-χρησιµότητας. Θέλω να επαναλάβω ότι ο ετήσιος προϋπο-
λογισµός δεν ξεπερνά τα 90.000 ευρώ και είναι, λοιπόν, πολύ
σηµαντικό -και αν δεν κάνω λάθος ακόµη και η θέση του Πρόε-
δρου του ∆ιοικητικού Συµβουλίου είναι άµισθη- τέτοια κέντρα και
τέτοιες πρωτοβουλίες, όχι απλώς να τα αφήνουµε να λειτουρ-
γούν, αλλά να επιβραβεύουµε κι ό,τι καλό έχουν κάνει για να τα
δίνουµε ως υπόδειγµα και στους άλλους οργανισµούς, τους οποί-
ους η Κυβέρνηση προσπαθεί να βάλει µία τάξη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΞΥΝΙ∆ΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρο
ότι δεν είναι στη λογική µας ότι το µέγεθος είναι αυτό που κα-
θορίζει και την ποιότητα. Σαφέστατα, η προσφορά του συγκε-
κριµένου κέντρου είναι σηµαντική. Και θα χρησιµοποιήσω µία
έκφραση που άλλος µου την είπε ότι «πρόκειται για ένα µπιζού».
Είναι κάτι µικρό και πολύ όµορφο. Υπ’ αυτήν την έννοια, βεβαίως
και τυγχάνει της προσοχής µας και νοµίζω ότι -όπως κι εσείς
πολύ σωστά εντοπίσατε- η προσπάθεια ήταν ακριβώς µέσα από
τον ορισµό του διοικητικού συµβουλίου να είναι από ανθρώπους
διακριτούς της πόλης που σηµατοδοτούν και τη δική µας αντί-
ληψη για το Κέντρο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ την κ. Αρά-
πογλου και τον κ. Ξυνίδη που ολοκλήρωσαν την ερώτηση σε συ-
ντοµότερο χρόνο απ’ ότι προβλέπει ο Κανονισµός.

Παρακαλώ τους συναδέλφους και τις συναδέλφους να είµαστε
µέσα στα όρια του χρόνου. Ξέρετε ότι η νέα τροποποίηση του
Κανονισµού δίνει τη δυνατότητα στον κάθε συνάδελφο και στην
κάθε συνάδελφο να αναπτύσσουν την ερώτηση, αλλά, δυστυ-
χώς, παρατηρούµε ότι ο µέσος όρος των συναδέλφων χρειάζε-
ται διπλάσιο χρόνο για να διατυπώσει την ερώτηση και αυτό
δηµιουργεί σοβαρά προβλήµατα και στη διεξαγωγή των επικαί-
ρων ερωτήσεων, αλλά και στη διαδικασία του νοµοθετικού έργου
που ακολουθεί. Παρακαλώ, λοιπόν, ιδιαίτερα στη διατύπωση της
ερωτήσεως να είµαστε µέσα στο δίλεπτο.

Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 172 26-10-2010 επίκαιρη ερώ-
τηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Χα-
τζηδάκη προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε την εφαρµογή του ν. 3853 2010 (ΦΕΚ 90Α’)
περί απλοποίησης διαδικασιών σύστασης προσωπικών και κε-
φαλαιουχικών εταιρειών κ.λπ..

Παρακαλείται ο ερωτών Βουλευτής κ. Χατζηδάκης να διατυ-
πώσει επί δίλεπτου την ερώτησή του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι
στις 17 Ιουνίου τέθηκε σε εφαρµογή αυτός ο νόµος, ο ν. 3853,
για την απλοποίηση της σύστασης προσωπικών και κεφαλαιου-
χικών εταιρειών. Προέβλεπε την έκδοση µιας Κοινής Υπουργικής
Απόφασης µέχρι τις 17 Οκτωβρίου, η οποία θα έδινε και το εναρ-
κτήριο λάκτισµα για την εφαρµογή των διατάξεων του νόµου,
έτσι ώστε να πάµε σε µία διαδικασία one stop shop και να πε-
ριοριστούν τα βήµατα από δεκαοχτώ που ήταν σε ένα ή δύο.

Εµείς είχαµε ψηφίσει επί της αρχής το νόµο. Άλλωστε είχε
προηγηθεί δική µας πρόταση νόµου βασισµένη σε ένα νοµοσχέ-
διο το οποίο δεν προλάβαµε να καταθέσουµε ως κυβέρνηση και
η πρόταση νόµου η δική µας σε κάποια σηµεία της είχε γίνει
δεκτή από την Κυβέρνηση.

∆εν έγιναν όµως δεκτές για λόγους ανεξήγητους κοµµατικού
πείσµατος δύο παρατηρήσεις µας, οι οποίες οδήγησαν τελικώς
και στο να µην εφαρµοστεί µέχρι στιγµής, ο νόµος αυτός.

Η πρώτη ένσταση µας ήταν ότι εµείς θέλαµε να υπάρξει ταυ-
τόχρονα και προσαρµογή της εµπορικής νοµοθεσίας για τις ΑΕ
και τις ΕΠΕ. Η κ. Κατσέλη τότε είχε αρνηθεί, παρότι υπήρχε αυτή
η τροποποίηση στη δική µας πρόταση νόµου. Μπορούσε να την
πάρει έτοιµη.

∆εύτερον, πιστεύαµε ότι αρκετά σηµεία τεχνικά θα έπρεπε να

έχουν ενσωµατωθεί ήδη κι όχι να παραπεµφθούν στην Κοινή
Υπουργική Απόφαση. Κι αυτό δεν έγινε δεκτό.

Το αποτέλεσµα είναι, η προθεσµία των τεσσάρων µηνών για
την ενεργοποίηση των διατάξεων του νόµου παρήλθε άπρακτη
και απ’ ό,τι καταλαβαίνουµε από την πληροφόρηση που έχουµε
κι όλες οι τεχνικές προεργασίες για να προχωρήσει η όλη διαδι-
κασία προχωρούν µε ρυθµούς χελώνας.

Τα ερωτήµατα λοιπόν κύριε Πρόεδρε, είναι δύο. Το πρώτο
είναι, αν σκοπεύει η νέα ηγεσία του Υπουργείου Περιφερειακής
Ανάπτυξης, όπως λέγεται, να ακολουθήσει το δρόµο της κ.Κα-
τσέλη ή να κάνει µία κάποια στροφή προς το ρεαλισµό. Το δεύ-
τερο είναι, για να ξέρουν και οι άνθρωποι που ενδιαφέρονται να
ιδρύσουν επιχειρήσεις, ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα, πόσοι
µήνες θα χρειαστούν προκειµένου στην πράξη να εφαρµοστεί
αυτός ο νόµος και να µην µείνει ένα πολιτικό σύνθηµα της Κυ-
βέρνησης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Οικονο-
µίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, κ. Ντίνος Ρόβλιας έχει
το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύστηµα ίδρυσης µίας
εταιρείας σε µία µέρα συναρτάται απολύτως µε ένα νόµο της
εποχής της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας και µε ένα έργο
της εποχής της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Ποιος είναι ο νόµος; Ο νόµος είναι ο 3419/2005, Γενικό
Εµπορικό Μητρώο και Εκσυγχρονισµός της Επιµελητηριακής
Νοµοθεσίας. Είναι ένας νόµος κύριε Χατζηδάκη, που το ξέρετε
ότι δεν λειτούργησε ποτέ. Είναι απ’ αυτούς που λέµε, ένας νόµος
στα χαρτιά. Γιατί δεν λειτούργησε ποτέ; Γιατί η ουσιαστική
έναρξη ισχύος του, απαιτούσε την έκδοση είκοσι δύο
υπουργικών αποφάσεων και ενός προεδρικού διατάγµατος. Και
γνωρίζετε πολύ καλά ότι αυτές οι υπουργικές αποφάσεις και τα
προεδρικά διατάγµατα ούτε προετοιµάστηκαν, ούτε εκδόθηκαν.

Ποιο είναι το έργο το οποίο συναρτάται µε το θέµα µας; Είναι
το έργο της εποχής πάλι της κυβέρνησης σας, έργο
πληροφορικής για το Γενικό Εµπορικό Μητρώο. Προκηρύχθηκε
επί των ηµερών της κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας το
Φεβρουάριο του 2006, ανατέθηκε επί των ηµερών της
κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας το Μάρτιο του 2007 και
παρελήφθη πάλι επί των ηµερών σας το Νοέµβριο του 2008, πριν
πάτε εσείς στο Υπουργείο βέβαια, αλλά ουδέποτε λειτούργησε.
Ήταν κι αυτό ένα έργο απ’ αυτό που λέµε, «ένα έργο στα
χαρτιά».

Γιατί δεν λειτούργησε; Το βασικό του πρόβληµα είναι ότι
ουδέποτε έγινε η µετάπτωση των δεδοµένων των στοιχείων από
τα επιµελητήρια και απ’ το Υπουργείο στην κεντρική βάση του
συστήµατος. Η κεντρική βάση έµεινε άδεια, αλλά και οι διεπαφές
µε το TAXIS και µε το ΦΕΚ ουδέποτε κι αυτές λειτούργησαν.
Αλλά και η εκπαίδευση του προσωπικού των επιµελητηρίων
ουδέποτε έγινε.

Όλα αυτά ήταν συµβατικές υποχρεώσεις κύριε Χατζηδάκη, του
αναδόχου, παρόλα αυτά δεν υλοποιήθηκαν και η κυβέρνηση σας
το παρέλαβε το έργο. Τώρα γιατί το παρέλαβε, εγώ δεν το
γνωρίζω, το γνωρίζει η τότε πολιτική ηγεσία. Αλλά από το σηµείο
αυτό µέχρι το σηµείο να κατηγορείτε την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
για καθυστερήσεις, η απόσταση και η υπέρβαση, επιτρέψτε µου
να πω, ότι είναι πολύ µεγάλη. ∆εν είχατε νόµο, δεν είχατε έργο
και τώρα ρωτάτε τι κάνουµε εµείς.

Προετοιµάζοντας, λοιπόν, την Υπουργική Απόφαση στην οποία
αναφέρεστε για την απλοποίηση της ίδρυσης των εταιρειών
διαπιστώσαµε αυτά που σας είπα.

∆ιαπιστώσαµε, δηλαδή, ότι δεν υπήρχαν στοιχεία στη βάση δε-
δοµένων, ότι διεπαφές δεν υπήρχαν και ότι το προσωπικό δεν
ήταν εκπαιδευµένο. Και βέβαια, µας έλειπαν είκοσι δύο υπουρ-
γικές αποφάσεις και ένα προεδρικό διάταγµα.

Τι θα κάνουµε, λοιπόν, για να υπερβούµε τα όσα µας κληρο-
νοµήσατε; Κατ’ αρχάς, αποσυγκεντρώνουµε το σύστηµα. Θα
αναλάβει η Κεντρική Ένωση Επιµελητηρίων Ελλάδος να ολο-
κληρώσει το ηµιτελές έργο που παραδώσατε και ελπίζουµε ότι
θα τεθεί σύντοµα σε λειτουργία. Και λέω «ελπίζουµε», γιατί εύ-
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χοµαι να µη βρούµε να ξεπροβάλουν και άλλες δυσάρεστες εκ-
πλήξεις της δικής σας εποχής.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κ. Χατζη-

δάκης για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά

το νόµο της Νέας ∆ηµοκρατίας, αυτόν του 2005, έχει γίνει πράγ-
µατι συζήτηση. Ήταν ένα βήµα µπροστά σε σχέση µε το τι ίσχυε
µέχρι τότε και χωρίς καµµιά αµφιβολία προέβλεπε την έκδοση
διαφόρων αποφάσεων. Αυτό το είχα δεχθεί από τότε που ήµουν
Υπουργός και γι’ αυτό είχαµε προχωρήσει και σ’ αυτήν τη διαδι-
κασία του νοµοσχεδίου το οποίο και καταθέσαµε µετεκλογικά ως
πρόταση νόµου. Και εποµένως, έχετε µια απάντηση.

Το ζήτηµα είναι ότι ενώ βρήκατε ένα έτοιµο σχέδιο για την αντι-
µετώπιση του προβλήµατος, ξεφύγατε από αυτό το σχέδιο και
ακολουθήσατε το δρόµο της κ. Κατσέλη, ο οποίος όµως φάνηκε
ότι δεν οδηγεί πουθενά. Το τεχνικό έργο που απαιτείται για να
στηρίξει την όλη προσπάθεια ήταν γνωστό στην προκάτοχό σας
κ. Κατσέλη. Ήταν γνωστό και αυτό φάνηκε στη συζήτηση που
έγινε στην Επιτροπή. Η συζήτηση στην επιτροπή δεν έγινε ερή-
µην των εξελίξεων ούτε φυσικά η κατάθεση του νοµοσχεδίου που
στη συνέχεια έγινε νόµος.

Αντιθέτως αν δείτε, λέγαµε στην κ. Κατσέλη ότι η προθεσµία
η οποία είχε τεθεί -και που αρχικά ήταν τρεις µόνο µήνες για την
ενεργοποίηση των διατάξεων του δικού σας νόµου- δεν έφτανε
και ότι χρειαζόταν µια πιο ρεαλιστική προθεσµία. Η κ. Κατσέλη
τότε, κατά παραχώρηση στην Αντιπολίτευση, έκανε τους τρεις
µήνες τέσσερις. Εποµένως, µη µέµφεσθε τη Νέα ∆ηµοκρατία και
πάλι για το τι έγινε στο παρελθόν. Στο κάτω-κάτω, κύριε
Υπουργέ, η Νέα ∆ηµοκρατία καταδικάστηκε στις εκλογές.

Το ζήτηµα είναι τι έχετε κάνει εσείς που θα αλλάζατε ταχύτητα
και θα κάνατε κάτι το οποίο θα ήταν ένα χειροπιαστό και µετρή-
σιµο έργο. ∆ιότι µέχρι στιγµής ακούµε συνθήµατα, αλλά δεν
έχουµε δει τι θα γίνει. Και η απάντηση που µου δώσατε προη-
γουµένως δεν είναι µια πάρα πολύ σαφής απάντηση.

Ενώ η κ. Κατσέλη σε πολλές οµιλίες που είχε κάνει σε επιµε-
λητήρια, εφορίες κ.λπ. έλεγε ότι στις 17 Οκτωβρίου από τα δε-
καοκτώ βήµατα θα πάµε στο ένα βήµα και ότι απλουστεύεται η
ζωή µας και γινόµαστε µια χώρα φιλική στις επιχειρήσεις και
στους επενδυτές, εσείς λέτε ότι θα δείτε τι θα κάνετε, θα συνεν-
νοηθείτε µε τα επιµελητήρια, θα προσπαθήσετε κ.λπ.. ∆ικαιού-
µαστε µια πιο σαφή απάντηση.

Και λέω ότι δικαιούµαστε, διότι όταν ψηφίσατε αυτό το νόµο,
δεν ζούσατε ως κυβέρνηση σε άλλη χώρα. Ξέρατε τα δεδοµένα
που βρήκατε µπροστά σας και αν δεν τα ξέρατε, σας τα επιση-
µάναµε εµείς οι ίδιοι. Παρά ταύτα, νοµοθετήσατε σαν να επίκει-
ντο οι εκλογές την επόµενη µέρα το πρωί και να θέλατε να
εντυπωσιάσετε µε ένα νοµοσχέδιο ότι λύνετε αµέσως αυτό το
θέµα. Και αυτό έγινε κατ’ επανάληψη σ’ αυτό το Υπουργείο.

Εποµένως, θα πρέπει να ξέρουµε τα δεδοµένα. ∆εν ισχυριζό-
µαστε ότι είµαστε αλάνθαστοι. Όµως, σας δώσαµε µια πολύ συ-
γκεκριµένη πρόταση την οποία δεν υιοθετήσατε για λόγους
κοµµατικού πείσµατος, ξεφύγατε από τα χρονοδιαγράµµατα και
τώρα είστε απολύτως εκτεθειµένοι.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κ. Ρό-
βλιας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανά-
πτυξης και Ναυτιλίας): Κύριε συνάδελφε, η Νέα ∆ηµοκρατία έχει
όλες τις καλές ιδέες όταν είναι στην Αντιπολίτευση. Το θέµα είναι
τι κάνει όταν είναι στην κυβέρνηση.

Μας κατηγορείτε, λοιπόν, ότι δεν εκδώσαµε µία υπουργική
απόφαση, όταν χρωστάτε είκοσι δύο και ένα προεδρικό διά-
ταγµα. Έλεος!

Για ένα πράγµα µπορείτε να µας κατηγορήσετε µόνο. Για το
ότι δεν είχαµε την πολιτική διαστροφή να φανταστούµε το τι θα
παραλαµβάναµε. Αν µας κατηγορήσετε όσον αφορά αυτό, θα πω
ότι είναι δεκτή η κατηγορία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ: Το ξέρατε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανά-

πτυξης και Ναυτιλίας): ∆εν ξέραµε τι θα παραλαµβάναµε από
την κυβέρνησή σας. Πού να φανταστούµε ότι θα παραλαµβάναµε

έλλειµµα 16%, όπως πάει να γίνει τώρα; Πού να φανταστούµε τις
«µαύρες τρύπες» που βρίσκουµε κάθε µέρα; Πού να φαντα-
στούµε όλα αυτά τα ελλείµµατα και όλους τους «σκελετούς» στις
ντουλάπες; Κάποιοι απ’ αυτούς τους «σκελετούς» είναι και αυτά
τα οποία αναφέρετε σήµερα, κύριε Χατζηδάκη!

Σας είπα ότι στην πορεία σύνταξης της υπουργικής απόφα-
σης, η οποία είναι σχεδόν έτοιµη, καταλάβαµε ότι λειτουργικά
δεν µπορεί να προχωρήσει.

Γιατί δεν µπορεί να προχωρήσει; Γιατί αφήσατε τα κενά τα δικά
σας και τα νοµοθετικά κενά και τα κενά σε σχέση µε το έργο του
ΓΕΜΗ, όπως σας τα εξέθεσα προηγουµένως. ∆ηλαδή, πως θα
λειτουργήσει η «Υπηρεσία µίας Στάσης» όταν η κεντρική βάση
δεδοµένων που εσείς φτιάξατε είναι άδεια; Όταν δεν υπάρχουν
τα στοιχεία από τα επιµελητήρια, όταν δεν υπάρχουν τα στοιχεία
από το Υπουργείο µας, για ποια «Υπηρεσία µίας Στάσης» να µι-
λήσουµε;

Όλα αυτά πρέπει να γίνουν, πρέπει να ολοκληρωθούν. Και θα
ολοκληρωθούν, κύριε Χατζηδάκη. Απλώς θεωρώ ότι θα πρέπει
να είστε λίγο πιο προσεκτικοί όταν απευθύνετε κατηγορίες στην
Κυβέρνησή µας για θέµατα –επαναλαµβάνω- τα οποία εσείς µας
κληρονοµήσατε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εισερχόµαστε στην τέ-
ταρτη υπ’ αριθµόν 174/26.10.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Σπυρίδωνος –
Άδώνιδος Γεωργιάδη προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μά-
θησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε το φαινόµενο του παραε-
µπορίου στα Πανεπιστηµιακά Ιδρύµατα της Χώρας κ.λπ..

Ο κ. Σπυρίδων – Άδωνις Γεωργιάδης έχει το λόγο για δύο
λεπτά, για να τεκµηριώσει και να διατυπώσει την ερώτησή του.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, θα σας πω τι συνέβη σήµερα, για να καταλά-
βετε το πνεύµα της ερώτησής µου.

Στο πλαίσιο της προεκλογικής µου εκστρατείας για την περι-
φέρεια Αττικής έχω ασχοληθεί ιδιαίτερα µε το ζήτηµα του πα-
ραεµπορίου. Έχω πάει σε όλους τους επαγγελµατικούς
συλλόγους της Αττικής, οι οποίοι µου έχουν επισηµάνει ότι το
παραεµπόριο είναι το υπ’ αριθµόν ένα πρόβληµα σήµερα της ελ-
ληνικής µικροµεσαίας επιχείρησης. Ο δε αξιότιµος κύριος Πρω-
θυπουργός εδώ στη Βουλή των Ελλήνων σε ερώτηση του κ.
Καρατζαφέρη ανέφερε, ότι η ετήσια απώλεια εσόδων για το ελ-
ληνικό κράτος µόνο από το ΦΠΑ είναι 4 δισεκατοµµύρια ευρώ
λόγω του παραεµπορίου.

Αντιλαµβάνεστε ότι είναι πολύ µεγαλύτερο, γιατί εάν αθροί-
σουµε σε αυτό το ποσό τις επιχειρήσεις που κλείνουν λόγω του
παραεµπορίου, οι οποίες πλήρωναν φόρο και τους εργαζοµέ-
νους που χάνουν τη δουλειά τους, οι οποίοι, ενώ πλήρωναν
ασφαλιστικές εισφορές και φόρο, τώρα εισπράττουν ταµείο
ανεργίας, καταλαβαίνετε ότι µιλάµε για ένα µυθώδες ποσό ως
προς τη ζηµία για το ελληνικό κράτος. Στις εποχές δε που ζούµε
αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι αυτή η ζηµία καθίσταται δυσβάστα-
κτη.

Σήµερα, λοιπόν, επειδή ήθελα να δω πώς λειτουργεί το σύ-
στηµα, πήγα µε το συνεργάτη µου στην οδό Πανεπιστηµίου. Αν
πάµε τώρα στην οδό Πανεπιστηµίου –φαντάζοµαι ότι το έχετε
δει, δεν χρειάζεται να σας πείσω, το γνωρίζετε- από την οδό Σίνα
µέχρι την οδό Ασκληπιού όλο το πεζοδρόµιο µπροστά από το
Πανεπιστήµιο, την Ακαδηµία Αθηνών και την Εθνική Βιβλιοθήκη
είναι γεµάτο κουρελούδες και αλλοδαπούς παντός χρώµατος και
φυλής που πουλάνε ό,τι µπορείς να φανταστείς. Πάω, λοιπόν,
πιάνω έναν αστυνοµικό και του λέω: «Γιατί δεν πάτε να τους πιά-
σετε»; Και µου είπε «εκεί το πεζοδρόµιο είναι πανεπιστηµιακό
άσυλο, δεν µπορούµε να πλησιάσουµε, είναι αδύνατον»!

Εγώ ερωτώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πέραν όλων των άλλων
ανοµιών που συµβαίνουν λόγω του λεγόµενου πανεπιστηµιακού
ασύλου –δηλαδή, αυτής της κτηνωδίας και της φρενοβλάβειας
όπου έχουµε αναγορεύσει ως άσυλο την παρανοµία- τι θα κά-
νετε ως κράτος για το ΦΠΑ που χάνεται και την τέλεση παρανό-
µων πράξεων έξω από το Πολυτεχνείο, έξω από την ΑΣΟEΕ και
στην Λεωφόρο Πανεπιστηµίου στο κέντρο της Αθήνας; Έχετε κά-
ποιο σχέδιο ή λόγω του ασύλου µπορεί να πουλάει ο καθένας
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ό,τι θέλει έξω από τα πανεπιστήµια, από ναρκωτικά, µέχρι όπλα,
µέχρι τσάντες, µέχρι ό,τι γουστάρει; Αυτό είναι το ερώτηµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο Υφυ-
πουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, κ. Ιω-
άννης Πανάρετος, να λάβει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Γεωργιά-
δης µε την ανάπτυξη της ερώτησής του εδώ στη Βουλή έθεσε
το θέµα στην ευρύτερη διάστασή του και θα έλεγα και στη σωστή
του διάσταση, γιατί στη γραπτή ερώτηση περιοριζόταν το πρό-
βληµα ή φαινόταν να περιορίζεται στο εάν γίνεται παραεµπόριο
έξω από τα πανεπιστήµια ή όχι.

Νοµίζω ότι σωστά επισηµάνατε ότι το παραεµπόριο είναι µία
µεγάλη πληγή για τη χώρα και η αντιµετώπισή του είναι θέµα και
της Κυβέρνησης συνολικά, αλλά όχι µόνο της Κυβέρνησης.

Όσον αφορά, όµως, τα πανεπιστήµια στο λίγο χρόνο που µε-
σολαβεί µεταξύ µίας επίκαιρης ερώτησης και της συζήτησής της,
προσπάθησα να έχω µία επικοινωνία µε τα πανεπιστήµια, για να
δω πως αντιµετωπίζουν το πρόβληµα και σε τι µορφή υπάρχει
πρόβληµα.

Έχω µια σειρά από απαντήσεις των πανεπιστηµίων. ∆εν θα
σας τις διαβάσω. Θα σας πω την ουσία τους.

Να ξεκινήσω από ένα πανεπιστήµιο που προφανώς έχει λιγό-
τερα προβλήµατα. Το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων λέει ότι δεν χρη-
σιµοποιούν χώρους της πανεπιστηµιούπολης αλλοδαποί για
πώληση ή αποθήκευση εµπορευµάτων. Προφανώς τα Ιωάννινα
είναι µια πόλη που δεν έχει τόσο έντονο πρόβληµα.

Ο Πρύτανης του Οικονοµικού Πανεπιστηµίου στην απάντησή
του είπε ότι δεν έχει ευθύνη για το πεζοδρόµιο µπροστά από την
ΑΣΟΕ και δεν υπάρχει τοποθέτηση, αν θέλετε, ή φύλαξη όπως
θέτετε στην ερώτησή σας, εµπορευµάτων µέσα στο Πανεπιστή-
µιο.

Ο Πρύτανης του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου
λέει «σας γνωρίζουµε ότι τέτοιοι οίκοι δεν λειτουργούν σε χώ-
ρους του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου και» - αυτό
έχει σηµασία και µου κάνει εντύπωση το σχόλιο που είχατε από
τον αστυνοµικό- «ο πεζόδροµος Πατριάρχου Γρηγορίου Ε’ µε-
ταξύ του κεντρικού κτηρίου του Πανεπιστηµίου και του κτηρίου
της Ακαδηµίας Αθηνών όπου ασκείται εµπόριο από αλλοδαπούς
δεν ανήκει στο Ίδρυµά µας».

Επίσης, ο Πρύτανης του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης απαντά
ότι διαθέτει το Πανεπιστήµιο ειδική υπηρεσία εποπτείας-φύλα-
ξης η οποία επιλαµβάνεται αυτών των θεµάτων, αποτελεσµατικά
µέχρι τώρα και γι’ αυτό στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης το φαι-
νόµενο αυτό τείνει να εκλείψει.

Για το γενικότερο θέµα που θέσατε, για να µην καθυστερήσω
στο χρόνο, θα επανέλθω γιατί νοµίζω ότι έχει σηµασία να το θέ-
σουµε στο ευρύτερο πλαίσιο και όχι στο πλαίσιο µόνο των πανε-
πιστηµίων. Τα πανεπιστήµια έχουν αρκετά προβλήµατα. ∆εν
ξέρω αν αυτό είναι από τα σηµαντικότερα και αν πράγµατι υπάρ-
χει ευθύνη στα πανεπιστήµια γι’ αυτό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. Ο ερωτών Βουλευτής του ΛΑΟΣ, κ. Άδωνις Γεωργιάδης
έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ- Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κατ’ αρχάς θα ήθελα, αν γίνεται, να καταθέσετε στα Πρακτικά
τις σχετικές απαντήσεις για να τις έχουµε λάβει και γραπτώς και
να µπορούµε να κάνουµε χρήση.

Όσον αφορά το Εθνικό Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο και το
θέµα του πεζοδρόµου και του πεζοδροµίου έχει πολύ ενδιαφέρον
αυτή η απάντηση. Γιατί σε όλες τις διαδηλώσεις που γίνονται οι
σχετικοί «γνωστοί άγνωστοι» που κάνουν φασαρία, ανεβαίνουν
στο σχετικό πεζοδρόµιο και επικαλούµενοι το πανεπιστηµιακό
άσυλο δεν τους κυνηγάει κανένας. Άρα, λοιπόν, έχουµε µια
πρώτη επίσηµη παραδοχή ότι αυτό δεν είναι πανεπιστηµιακό
άσυλο και άρα, εκεί µπορεί να επιβληθεί ο νόµος και η τάξη.

Άρα, η επόµενη λογική µου ερώτηση -βεβαίως δεν αφορά το
δικό σας Υπουργείο, αλλά αφορά την Κυβέρνησή σας- είναι,
αφού δεν είναι πανεπιστηµιακό άσυλο, γιατί αν πάµε τώρα όλοι

εδώ στην Πανεπιστηµίου είναι γεµάτο κουρελούδες και πουλάνε
προϊόντα παράνοµα;

Η Κυβέρνησή σας έχει κάποια απάντηση γι’ αυτό ή ούτε αυτό
σας αφορά καθόλου; Φυσικά επαναλαµβάνω δεν είναι του δικού
σας Υπουργείου. Αλλά εφόσον δεν είναι πανεπιστηµιακό άσυλο,
πρέπει να µας δοθεί µια εξήγηση γιατί έχει αυτήν την εικόνα η
Αθήνα.

Επίσης, πρέπει να σας πω ως προς την ΑΣΟΕ, παραδείγµατος
χάριν, που ασχολήθηκα λίγο παραπάνω γιατί µε ενδιέφερε, είχα
δει στην τηλεόραση του ΣΚΑΪ ότι τον Ιούνιο –είµαι βέβαιος ότι το
γνωρίζετε- πήγαν να κάνουν την αξιολόγηση της ΑΣΟΕ διεθνείς
αξιολογητές που βάσει του νόµου πήγαν να αξιολογήσουν το πα-
νεπιστήµιο να δουν τι ψάρια πιάνει. Το αποτέλεσµα ήταν όταν
µπήκαν οι αξιολογητές µέσα, να τους κυνηγήσουν να τους σπά-
σουν στο ξύλο και να φύγουν οι αξιολογητές, χωρίς να κάνουν
αξιολόγηση στο πανεπιστήµιο, φοβούµενοι για τη σωµατική τους
ακεραιότητα.

Τι συµβαίνει, λοιπόν, στην ΑΣΟΕ για να ξέρετε. Έξω από την
ΑΣΟΕ, τώρα αν πάµε, είναι απλωµένοι όλοι οι αλλοδαποί µε τις
κουρελούδες και τα µαϊµού προϊόντα. Αν κάνει πως πηγαίνει ένας
αστυνοµικός να τους πλησιάσει, τι κάνουν αυτοί; Μαζεύουν τα
πραγµατάκια τους, µπαίνουν µέσα στην είσοδο του πανεπιστη-
µίου, κοιτάνε τους αστυνοµικούς. Οι αποθήκες των προϊόντων
τους είναι µέσα στην ΑΣΟΕ. Και αυτό που σας λέω είναι έτσι, ό,τι
και αν λέει ο πρύτανης και κανείς δεν κάνει τίποτα. Εγώ θα επα-
νέλθω.

Θεωρείτε ότι έχει ευθύνη ο Πρύτανης της ΑΣΟΕ για το γεγο-
νός ότι παρέχει άσυλο σε αυτούς για να κάνουν λαθρεµπόριο;
Ή δεν έχει καµµία ευθύνη κανένας στην Ελλάδα για τίποτα; Θέλω
συγκεκριµένη απάντηση. Ο Πρύτανης της ΑΣΟΕ που επιτρέπει
να χρησιµοποιείται ο χώρος της ΑΣΟΕ για να γίνεται λαθρεµπό-
ριο είναι ένοχος καλύψεως εγκληµατικής πράξεως ή δεν είναι;

Και εν πάση περιπτώσει για να κλείσω, θέλω να µου εξηγήσετε,
γιατί το φτωχό µου µυαλό δεν καταλαβαίνει. Τι ακριβώς είναι το
πανεπιστηµιακό άσυλο στην Ελλάδα; Είναι το πανεπιστηµιακό
άσυλο τρόπος επικαλύψεως παρανόµων πράξεων;

∆ηλαδή, αν κάποιος από όλους αυτούς –αυτή είναι η ερώτησή
µου, για να κλείσω- πάει τώρα µέσα στα πανεπιστήµιά µας για
να πουλήσει ναρκωτικά, µπορεί κάποιος να τον πιάσει ή δεν µπο-
ρεί να τον πιάσει κανένας διότι καλύπτει το άσυλο και το εµπόριο
ναρκωτικών; Αυτό σας ρωτάω.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός κ. Πα-
νάρετος Ιωάννης έχει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού σήµερα είναι πλήρης τόσο στην
επίθεση όσο και στην άµυνα λόγω του κ. Ανατολάκη. Ευτυχώς η
άµυνα είναι καλύτερη από την άµυνα που είχε η πρώην οµάδα
του το Σάββατο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Το ερώτηµά σας, κύριε Γεωργιάδη, έχει µία σαφή απάντηση:

Όποτε γίνονται παράνοµες πράξεις µέσα στο πανεπιστήµιο, έχει
υποχρέωση ο πρύτανης να επιληφθεί της κατάστασης αυτής και
να την αντιµετωπίσει.

Είναι δύσκολο για εµένα να σας απαντήσω για το γενικότερο
πρόβληµα. Έχω την εντύπωση, όµως, ότι αυτό που λέτε, δεν
συµβαίνει, ότι δηλαδή υπάρχουν παράνοµοι πωλητές οι οποίοι
σε περίπτωση που έλθει η Αστυνοµία, µπαίνουν µέσα στο πανε-
πιστήµιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΑΤΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κάνετε λάθος.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Συµβαίνει, κύριε

Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ελπίζω να πιστεύετε ότι αυτό
που σας λέω είναι ειλικρινές, ότι δεν έχω…

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ρωτήστε το.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ακριβώς. Και το έχω κάνει ήδη
αυτές τις ηµέρες. Πριν έρθω εδώ για να απαντήσω στην ερώ-
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τησή σας, δεν έµεινα µόνο στην ενηµέρωση που είχα από τους
πρυτάνεις µε τα έγγραφα τα οποία ζητήσατε και θα καταθέσω,
αλλά προσπάθησα να µάθω περισσότερα. Γι’ αυτό σας είπα
προηγουµένως ότι τα πανεπιστήµια έχουν αρκετά προβλήµατα
τα οποία πρέπει να επιλυθούν.

Αυτός είναι και ο λόγος για τον οποίο προτείνουµε αυτές τις
αλλαγές και στο νόµο, αλλά και στη λειτουργία των πανεπιστη-
µίων.

Η πρότασή µας -την οποία πιστεύω και ελπίζω να τη συζητή-
σουµε και στη διακοµµατική επιτροπή που συµµετέχετε- είναι η
δηµιουργία ενός συµβουλίου διοίκησης που θα περιλαµβάνει και
πρόσωπα εκτός πανεπιστηµίου, στο οποίο δεν θα µεταφερθούν
µόνο αρµοδιότητες από το Υπουργείο Παιδείας, και από το εσω-
τερικό του πανεπιστηµίου, από τη Σύγκλητο. Αυτό, δηλαδή, που
εσείς σήµερα ως κοινοβουλευτική κριτική κάνετε, να έχει την ευ-
χέρεια η κοινωνία να έχει µία µεγαλύτερη παρέµβαση στα πανε-
πιστήµια. Παρέµβαση µε την καλή έννοια. Παρέµβαση, δηλαδή,
µε το ότι το πανεπιστήµιο το οποίο λειτουργεί µε τα χρήµατα του
Έλληνα φορολογούµενου, δίνει στην κοινωνία αυτό που περιµέ-
νει ο Έλληνας φορολογούµενος.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να κλείσω µε το βασικό θέµα που
θέσατε, που είναι το παραεµπόριο, το οποίο, πράγµατι, είναι ένα
µεγάλο πρόβληµα. ∆εν είναι της δικής µου αρµοδιότητας, αλλά
µπορώ να σας πω µερικές σκέψεις. Νοµίζω ότι η Κυβέρνηση και
ο Υπουργός, ο κ. Χρυσοχοΐδης, έχουν κάνει ήδη ενέργειες κι
έχουν προγραµµατίσει συγκεκριµένα µέτρα για την καταπολέ-
µηση, τουλάχιστον, αυτού του φαινοµένου.

Έχω την εντύπωση, όµως, ότι µέρος της ευθύνης –και, θα
έλεγα, σηµαντικό µέρος- ανήκει και στους δηµάρχους. Στη συ-
γκεκριµένη περίπτωση, στο ∆ήµαρχο Αθηναίων. Κι αν δεν µε
απατά η µνήµη µου, το ∆ήµαρχο Αθηναίων τον στηρίζετε εσείς
για να επανεκλεγεί. Τον έχετε ρωτήσει σε τι βαθµό έχει επιλη-
φθεί…

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: ∆εν έχω τριτολογία,
κύριε Υπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Θα µου το πείτε µετά προφο-
ρικά.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Προφανώς, πάντως, τον
έχουµε ρωτήσει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Η απάντησή του ήταν ικανοποι-
ητική;

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Θα φανεί.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Εντάξει.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης

και Θρησκευµάτων κ. Ιωάννης Πανάρετος καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ κι εγώ, κύριε
Υφυπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
της πέµπτης µε αριθµό 170/26.10.2010 επίκαιρης ερώτησης του
Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεο-
δώρου ∆ρίτσα προς τους Υπουργούς Θαλασσίων Υποθέσεων,
Νήσων και Αλιείας και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, σχετικά µε την επιβάρυνση της ατµόσφαιρας από τους
αέριους ρύπους των πλοίων στον Πειραιά κ.λπ..

Παρακαλείται ο ερωτών Βουλευτής κ. Θεόδωρος ∆ρίτσας να
διατυπώσει την επίκαιρη ερώτησή του.

Έχετε δύο λεπτά, κύριε ∆ρίτσα.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε καλά ότι ο Πειραιάς είναι µία πόλη

που και τώρα, στην προεκλογική περίοδο, στις αυτοδιοικητικές
εκλογές, είναι στην επικαιρότητα λόγω του χαµηλού επιπέδου
ως προς την καθαριότητα, µε τα ζητήµατα της αποκοµιδής των
απορριµµάτων και όλα αυτά. Αυτή είναι η ρύπανση η ορατή.

Υπάρχει όµως και η µη ορατή ρύπανση, η οποία στην πραγ-

µατικότητα είναι πιο σοβαρή για την υγεία των κατοίκων. Μιλώ
για την ατµοσφαιρική ρύπανση. Είναι η ρύπανση από τους αέρι-
ους ρύπους που εκπέµπονται από τα αυτοκίνητα και ως προς
αυτό λίγες µέρες πριν µου δόθηκε η δυνατότητα σε άλλη επί-
καιρη ερώτηση να συζητήσουµε µε τον αρµόδιο Υπουργό τα ζη-
τήµατα των µέσων µαζικής µεταφοράς στην πόλη, που
καθυστερούν απαράδεκτά. Σήµερα, όµως, πρέπει να συµπλη-
ρώσουµε το τόσο σοβαρό ζήτηµα µε τη ρύπανση της ατµόσφαι-
ρας που προκαλείται από τους αέριους ρύπους των πλοίων. Αυτό
δεν αφορά µόνο την πόλη του Πειραιά, αφορά την ευρύτερη πε-
ριοχή του Πειραιά.

Και εσείς, κύριε Υπουργέ, είστε Βουλευτής της Β’ Περιφέρειας
Πειραιά, όπως και ο κύριος Πρόεδρος και γνωρίζετε το θέµα. Η
υγεία των κατοίκων του Πειραιά και της ευρύτερης περιοχής κιν-
δυνεύει. ∆εν το λέω εγώ, το λέει το Πανεπιστήµιο Πειραιά, το λένε
µελέτες που κατά καιρούς έχουν δει το φως της δηµοσιότητας.
Πρόκειται για µια συστηµατική παραµέληση όχι µόνο προώθη-
σης συνεχών παρεµβάσεων αναγκαίων για να αποκατασταθεί µια
ισορροπία στους εκπεµπόµενους ρύπους, αλλά ακόµη και για την
τήρηση και εφαρµογή της οδηγίας 33/2005 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που έχει ενσωµατωθεί στο ελληνικό δίκαιο και που απ’
ό,τι δείχνουν τα πράγµατα, δεν υπάρχουν εγγυήσεις ότι τηρού-
νται και ελέγχονται όσα προβλέπει αυτή η οδηγία.

∆εν είναι βέβαια τώρα καλοκαίρι, δεν φυσούν νοτιάδες. Η επι-
καιρότητα όµως της ερώτησης αυτής είναι διαχρονικά οξύτατη.
Ευχαριστώ και περιµένω την απάντησή σας, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υπουργός Θαλασσίων
Υποθέσεων, Νήσων και Αλιείας, κ. Ιωάννης ∆ιαµαντίδης έχει το
λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΙΑΜΑΝΤΙ∆ΗΣ (Υπουργός Θαλασσίων Υποθέ-
σεων, Νήσων και Αλιείας): Πράγµατι οι εκποµπές αερίων είναι
ένα ζήτηµα που πρέπει να µας απασχολεί τόσο σε παγκόσµιο επί-
πεδο όσο και σε εθνικό και σε τοπικό επίπεδο, αν και το ποσοστό
των ρύπων που υπάρχει στην ατµόσφαιρα εξαιτίας των εκπο-
µπών αερίων από τη ναυτιλία, είναι το ελάχιστο σε σχέση µε άλ-
λους ρυπαντές της ατµόσφαιρας. Παρά τη µικρή επιβάρυνση,
είναι ένα σοβαρό θέµα και γι’ αυτό παρακολουθείται σε υψηλό
επίπεδο από τον ∆ιεθνή Ναυτιλιακό Οργανισµό και τις υπηρεσίες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Όσον αφορά τις ρυθµίσεις του εσωτερικού µας δικαίου και την
υιοθέτηση των κοινοτικών και διεθνών κανονισµών για τη µείωση
της περιεκτικότητας των αέριων ρύπων που προκαλούνται από
τη λειτουργία των πλοίων, αυτές έχουν θεσπιστεί µε τις ακόλου-
θες διατάξεις: Με το ν.3104/2003 µε τον οποίο κυρώθηκε από τη
χώρα µας το Παράρτηµα VI της ∆ιεθνούς Συνθήκης MARPOL
73/78 και µε την τότε κοινή υπουργική απόφαση 284/2006 των
Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης, ΠΕΧΩ∆Ε και
Εµπορικής Ναυτιλίας.

Θέλω να τονίσω ότι όσον αφορά ειδικότερα στις ελληνικές εν-
δοµεταφορές µε επιβατιγά πλοία τακτικών δροµολογίων, καθο-
ρίστηκε ως µέγιστη επιτρεπόµενη περιεκτικότητα σε θείο το 1,5%
για ποιότητες καυσίµων ναυτιλίας «marine fuel» και «marine diesel
oil», ενώ για το πετρέλαιο εσωτερικής καύσης «marine gas oil» η
µέγιστη περιεκτικότητα προβλεπόταν στο 1% (σε θείο) µέχρι
31.12.2009 και στη συνέχεια πήγε στο 0,1% από 1.1.2010 για όλα
τα πλοία που βρίσκονται σε λιµάνια εντός της ελληνικής επικρά-
τειας.

Ειδικότερα, σχετικά µε την παράταση µέχρι την 1.1.2012, για
την οποία συγκεκριµένα ρωτάτε, κύριε συνάδελφε, αυτή αφορά
µόνο δεκαέξι πλοία, τα οποία εκτελούν πλόες εντός της ελληνι-
κής επικράτειας και τα οποία αναφέρονται ρητά στο παράρτηµα
της προαναφερόµενης κοινής υπουργικής απόφασης.

Εν κατακλείδι, η ναυτιλία συµπεριλαµβανοµένης και της ελλη-
νικής, είναι η λιγότερο ρυπογόνος από κάθε άλλη µορφή µέσου
µεταφοράς. Βελτιωνόµαστε συνεχώς και σήµερα είµαστε στο 3%
των ρύπων, ενώ το 97% το έχουν οι υπόλοιπες µορφές µεταφο-
ρών.

Όσον αφορά στο ερώτηµά σας για την κατασκευή νέων έργων
στον κεντρικό λιµένα Πειραιά, που ενδεχοµένως µπορεί να προ-
καλέσουν όχληση ή ρύπανση, έχει εκδοθεί η 104050/17.5.06
κοινή υπουργική απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων, µε
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την οποία έχει επιβληθεί ο όρος για τη συστηµατική παρακο-
λούθηση της ατµοσφαιρικής ρύπανσης µε ευθύνη του φορέα λει-
τουργίας του λιµένα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Ο ερωτών Βουλευτής κ. Θεόδωρος ∆ρίτσας έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτό το πλαίσιο που

περιγράψατε, το γνωρίζω και το γνωρίζουν όλοι. Το ζήτηµα είναι
ότι ακόµη κι αυτό, το οποίο έχει αποδειχθεί ανεπαρκές, δεν τη-
ρείται. Νοµίζω ότι είναι λάθος τα στοιχεία που έχετε, ότι αποτε-
λεί τόσο µικρό ποσοστό η ρύπανση από τα πλοία. Αντιθέτως,
µόνο για την περιοχή του Πειραιά µελέτη του Πανεπιστηµίου Πει-
ραιά αναφέρει ότι εκπέµπονται δύο χιλιάδες εξακόσιοι τόνοι ετη-
σίως, προκαλώντας βλάβη στον Πειραιά κόστους 51
εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτό το κόστος, είναι σύµφωνα µε διεθνείς
κανόνες µέτρησης, η αποτύπωση σε χρήµα των συνεπειών της
ατµοσφαιρικής ρύπανσης των αέριων ρύπων.

Κύριε Υπουργέ, χθες το απόγευµα έφευγα για την Αίγινα.
Πήγα το απόγευµα και γύρισα το πρωί, για συγκεκριµένο λόγο
στο πλαίσιο των δραστηριοτήτων µου. Έξω από το Λιµάνι του
Πειραιά, λιγότερο από µισό µίλι, φορτηγό πλοίο µε κοντέινερ,
της «COSCO», κατά σύµπτωση, εξέπεµπε ένα µαύρο καπνό, πυ-
κνότατο. Προσπάθησα να το παρακολουθήσω από τις 17.05’ που
έφυγε το πλοίο για την Αίγινα από το λιµάνι, µέχρι όσο µπο-
ρούσα, επί µισή ώρα και περισσότερο. ∆εν σταµάτησε να εκπέ-
µπει αυτόν τον µαύρο καπνό. Σήµερα το µεσηµέρι το πλοίο «Blue
Horizon» εξέπεµψε τέτοιο καυσαέριο φεύγοντας από το λιµάνι
του Πειραιά που στο δικό σας Υπουργείο –και παρακαλώ ελέγ-
ξετε το- αργά το µεσηµέρι οι υπάλληλοι αναγκάστηκαν να φύ-
γουν έξω να αναπνεύσουν. Μου καταγγέλθηκε µε πολύ υπεύθυνο
τρόπο και δεν είναι υπερβολή.

Το θέµα είναι αν οι κανόνες τηρούνται και αν υπάρχουν πραγ-
µατικά παρεµβάσεις που να βελτιώσουν την κατάσταση και να
δηµιουργήσουν όρους ισορροπίας. Γιατί συνεχίζουµε να έχουµε
την εξαίρεση για τα πλοία που µένουν δύο ώρες στο λιµάνι; Γιατί
έχουµε την εξαίρεση των δεκαέξι πλοίων µέχρι το 2012; Γιατί να
µην επιταχύνουµε αυτές τις διαδικασίες; Είναι αβάσιµες και αναι-
τιολόγητες. Γιατί να µην πάρουµε µια σειρά άλλων µέτρων;

Είναι σοβαρότατο το πρόβληµα για το λιµάνι του Πειραιά και
για την πόλη του Πειραιά και µην το υποβαθµίζετε. Από αυτήν
την άποψη είναι αναγκαίο να προωθηθούν και µέτρα αύξησης
του πρασίνου στην ευρύτερη περιοχή του Πειραιά, στην ευρύ-
τερη περιοχή των λιπασµάτων. Το πράσινο απορροφά την ατµο-
σφαιρική ρύπανση και το γνωρίζετε όλοι. ∆εν µπορούµε να
δώσουµε τα λιπάσµατα στην κατασκευή τεράστιων νέων οικο-
δοµικών συγκροτηµάτων.

Από την άλλη, έχουµε δυνατότητες ηλεκτροδότησης των
πλοίων. Θέλει προσοχή εδώ. Ο ΟΛΠ µπορεί να αναπτύξει ένα σύ-
στηµα φωτοβολταϊκού πάρκου. Έχει όλους τους χώρους και
υπάρχει η δυνατότητα να µελετηθεί αυτή η λύση. Να γίνει το λι-
µάνι του Πειραιά ένα από τα λίγα λιµάνια –και επειδή είναι µέσα
στην πόλη ενδείκνυται- που θα ηλεκτροδοτεί πλοία. Όχι, όµως,
µε επιβάρυνση του ΟΛΠ και του ελληνικού κράτους. Εδώ υπάρ-
χει και τεράστιο πεδίο έρευνας. Που είναι η πράσινη ανάπτυξη;
Είναι εξαιρετικά ενδιαφέρων τοµέας για την ανάπτυξη της έρευ-
νας από τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα της Ελλάδας σε συνεργα-
σία µε το Υπουργείο σας και τον ΟΛΠ. Έχει εξαιρετική σηµασία,
αναπτυξιακή και περιβαλλοντική.

Ο Πειραιάς δεν µπορεί να µένει µια βρώµικη πόλη ούτε στους
δρόµους ούτε στην ατµόσφαιρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υπουργός Θαλασσίων

Υποθέσεων, Νήσων και Αλιείας κ. ∆ιαµαντίδης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΙΑΜΑΝΤΙ∆ΗΣ (Υπουργός Θαλασσίων Υποθέ-

σεων, Νήσων και Αλιείας): Κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε,
είναι γνωστή σε όλους η ευαισθησία της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ
και του Πρωθυπουργού κ. Παπανδρέου για την προστασία του
περιβάλλοντος που έχει αποτυπωθεί σαφώς στις εξαγγελίες του
για την πράσινη ανάπτυξη και την αειφορία.

Από την πλευρά µου, από την πλευρά του Υπουργείου, λοιπόν,

µε υπευθυνότητα σας διαβεβαιώνουµε ότι θα τηρήσουµε τις προ-
βλέψεις του υπάρχοντος θεσµικού πλαισίου και τις διαδικασίες
συµµόρφωσης των υπόχρεων πλοίων.

Ωστόσο, µε τους συναρµόδιους φορείς και τα Υπουργεία θα
εξετάσουµε κάθε ενδεχόµενο περαιτέρω περιορισµού των ατµο-
σφαιρικών ρύπων στην ευρύτερη περιοχή του Πειραιά για την
προστασία του πληθυσµού, γιατί, πράγµατι, όπως και εσείς, έτσι
και εγώ είµαι Βουλευτής Πειραιά και ο Προεδρεύων ο κ. Νιώτης
και ξέρουµε πολύ καλά ότι αυτή η περιοχή χρειάζεται, πραγµα-
τικά, µια αναβάθµιση.

Επειδή γενικεύσατε το θέµα, έχει απαντηθεί σε άλλη ερώτηση
από άλλο συνάδελφο Υπουργό για το θέµα των λιπασµάτων και
των βολταϊκών, δεν είναι θέµα για να το αναπτύξω εγώ τώρα,
αλλά σίγουρα να είστε βέβαιος ότι υπάρχει σχεδιασµός για αυτήν
την περιοχή.

Τώρα, πρέπει να σας πω ότι το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
όπως τουλάχιστον µε έχουν ενηµερώσει, στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ
σχεδιάζει να προχωρήσει στην αναβάθµιση και στον εκσυγ-
χρονισµό των σταθµών του δικτύου µέτρησης ατµοσφαιρικής
ρύπανσης, συµπεριλαµβανοµένου και του σταθµού του Πει-
ραιά.

Παράλληλα, θυµίζω ότι µε τη µέριµνα του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος κάθε φορτίο υγρού καυσίµου, το οποίο παράγεται
στα διυλιστήρια και πρόκειται να καταναλωθεί στην ελληνική
αγορά, συνοδεύεται από δελτίο χηµικής ανάλυσης του παραρ-
τήµατος του Γενικού Χηµείου του Κράτους, το οποίο βρίσκεται
στις εγκαταστάσεις του διυλιστηρίου.

Από τη δική µου πλευρά, ως Υπουργός του Υπουργείου Θα-
λασσίων Υποθέσεων, Νήσων και Αλιείας σας διαβεβαιώνω ότι ο
έλεγχος συµµόρφωσης των υπόχρεων πλοίων, γιατί καµµιά φορά
µπορεί κάποιο πλοίο πράγµατι, όπως είπατε να υπάρχει…

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: ∆ύο µέσα σε µια µέρα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΙΑΜΑΝΤΙ∆ΗΣ (Υπουργός Θαλασσίων Υποθέ-

σεων, Νήσων και Αλιείας): Σας επαναλαµβάνω, µπορεί να είναι
δύο. Εγώ δεν µπορώ να το αµφισβητήσω και δεν θέλω να το
κάνω, αλλά δεν σηµαίνει ότι είναι κανόνας αυτό.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Είναι κανόνας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΙΑΜΑΝΤΙ∆ΗΣ (Υπουργός Θαλασσίων Υποθέ-

σεων, Νήσων και Αλιείας): Θέλω, λοιπόν, να σας διαβεβαιώσω
ότι ο έλεγχος συµµόρφωσης των υπόχρεων πλοίων τόσο των υπό
ελληνική σηµαία, όσο και των υπό ξένη σηµαία στον ελληνικό θα-
λάσσιο χώρο θα διενεργείται είτε από τους επιθεωρητές του κλά-
δου ελέγχου εµπορικών πλοίων είτε από τα µέλη των
υπαγόµενων στις περιφερειακές λιµενικές αρχές, τοπικών κλι-
µακίων ελέγχου πλοίων στο πλαίσιο των αυστηρών κατευθυντη-
ρίων οδηγιών, ενώ στις περιπτώσεις διαπίστωσης παραβιάσεων
της ισχύουσας νοµοθεσίας θα επιβάλλονται αµελλητί οι προβλε-
πόµενες κυρώσεις.

Τέλος, θέλω να σας πω ότι ούτε ανεξέλεγκτοι, ούτε ιδιαίτερα
επιβαρυντικοί για την υγεία των κατοίκων του Πειραιά είναι ή θα
είναι οι αέριοι ρύποι των πλοίων. Σας επαναλαµβάνω ότι οι ρύποι
των πλοίων είναι οι µικρότεροι και καταλαµβάνουν µόνο το 3%
της ρύπανσης, το υπόλοιπο ποσοστό, το 97% προέρχεται από
άλλους ρύπους.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ.
Επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συζητηθεί η πρώτη µε

αριθµό 162/26-10-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αικατερίνης Φαρµάκη-
Γκέκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σχετικά µε το πρόγραµµα κοινωνικής
προστασίας «Βοήθεια στο Σπίτι» κ.λπ..

Η κ. Φαρµάκη έχει το λόγο επί δίλεπτο να διατυπώσει την επί-
καιρη ερώτησή της.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το Πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», το οποίο

υλοποιείται εδώ και δέκα ίσως και περισσότερα χρόνια από τους
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης είναι αναµφισβήτητα µια
µεγάλη κοινωνική προσφορά της πολιτείας σε εκείνους τους αν-
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θρώπους που ζουν µόνοι τους, που έχουν κινητικά προβλήµατα,
που είναι ηλικιωµένοι, που δεν έχουν κανέναν να τους φροντίζει.

Αυτό το πρόγραµµα µε τους πολλούς ειδικευµένους επιστή-
µονες που συµµετέχουν, νοσηλευτές, γιατρούς, κοινωνικούς λει-
τουργούς παρέχει και ιατρική, αλλά και ψυχολογική στήριξη σε
αυτούς τους ανθρώπους και βεβαίως να αναγνωρίσουµε ότι συ-
ντελεί στην αποσυµφόρηση των κέντρων υγείας και των αγροτι-
κών ιατρείων και στην Αττική βεβαίως και σε όλη την Ελλάδα, όχι
µόνο στην Κορινθία. Η επίκαιρη ερώτησή µου νοµίζω ότι έχει
θέση για όλη την Ελλάδα.

Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι το προηγούµενο διάστηµα η κυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας απέτυχε να εντάξει τη συνέχιση
του προγράµµατος στο ΕΣΠΑ. Το πρόγραµµα αυτό είναι συγ-
χρηµατοδοτούµενο πάρα πολλά χρόνια.

Ερωτάσθε, λοιπόν, σήµερα εσείς, Υπουργέ:
Τι πρέπει να απαντήσουµε εµείς, όχι µόνο στους χιλιάδες ερ-

γαζόµενους, που υπερβαίνουν τις τέσσερις χιλιάδες, που εργά-
ζονται σε αυτό το πρόγραµµα και που τις συµβάσεις τους τις
ανανεώναµε επί επτά και οκτώ και δέκα χρόνια και τι να απαντή-
σουµε, επίσης, στους πλέον από εκατό χιλιάδες ηλικιωµένους
ανθρώπους που επιζητούν µια αξιοπρεπή και αυτόνοµη δια-
βίωση.

Περιµένω την απάντησή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός κ. Γε-

ώργιος Ντόλιος έχει το λόγο για να απαντήσει στην ερώτηση της
κ. Φαρµάκη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κυρία συνάδελφε,
έχετε δίκιο ως προς το ότι, πράγµατι, το Πρόγραµµα «Βοήθεια
στο Σπίτι», όπως και το «Κοινωνική Μέριµνα», όπως και άλλου εί-
δους προνοιακές δράσεις όπως είναι τα ΚΗΦΗ, είναι εξαιρετικής
σύλληψης προγράµµατα.

Επίσης, θα πρέπει να πούµε ότι εφαρµόστηκαν µε έναν πάρα
πολύ καλό τρόπο. Και θα πρέπει να πούµε ένα «εύγε» στην Το-
πική Αυτοδιοίκηση, η οποία βάλλεται από διάφορες πλευρές την
τελευταία περίοδο. Και θα πρέπει να το πούµε, γιατί σε αυτού
του είδους τις δραστηριότητες, του προνοιακού χαρακτήρα, η
Τοπική Αυτοδιοίκηση έδωσε εξετάσεις και τα πήγε άριστα.

Εκτός από την Τοπική Αυτοδιοίκηση, είναι γνωστό ότι τα πήγαν
πάρα πολύ καλά –και είναι γνωστό ότι το δικό µας το Υπουργείο
το έχει διατυπώσει επανειληµµένα- και οι εργαζόµενοι σε αυτό το
πρόγραµµα. Θα έλεγα ότι αυτό είναι µία γενικευµένη άποψη.
Συµβαίνει παντού, σε όλη την Ελλάδα.

Για τη χρηµατοδότηση του προγράµµατος είναι επίσης γνω-
στό ότι ήταν πρόγραµµα το οποίο ήταν ενταγµένο στο Γ’ Κοινο-
τικό Πλαίσιο Στήριξης. Από τις αρχές του 2009 το πρόγραµµα
χρηµατοδοτείται από εθνικούς πόρους, από τις δηµόσιες επεν-
δύσεις συγκεκριµένα. Είχε δεσµευτεί η τότε κυβέρνηση ότι από
τον Αύγουστο του 2009 εντάσσεται στο ΕΣΠΑ. ∆εν είναι κατορ-
θωτό, όπως είπατε. Υπήρξε µία λάθος επιχειρηµατολογία και συ-
νέχισε το πρόγραµµα να χρηµατοδοτείται από εθνικούς πόρους,
όπως χρηµατοδοτήθηκε από εθνικούς πόρους και καθ’ όλη τη
διάρκεια του 2010.

Τι κάνει η σηµερινή Κυβέρνηση; Αναλάβαµε µία πρωτοβουλία.
Αλλάξαµε εντελώς την επιχειρηµατολογία. Προσπαθούµε να το
χρηµατοδοτήσουµε από το ΕΚΤ και όχι από τη ρήτρα ευελιξίας,
όπως λέγεται, των ΠΕΠ και αναµένουµε µία απάντηση από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή µέσα σε αυτόν τον µήνα.

Το έχουµε «σηκώσει», επιτρέψτε µου την έκφραση, πολύ ψηλά
το θέµα. Ασχολείται η ίδια η Υπουργός Απασχόλησης, η κ. Κα-
τσέλη, και ελπίζουµε ότι θα πετύχουµε τη συγχρηµατοδότηση
του προγράµµατος, την ένταξή του στο ΕΣΠΑ.

Εάν αυτό γίνει κατορθωτό, πετυχαίνουµε δύο πράγµατα. Αφ’
ενός ανακουφίζουµε τον προϋπολογισµό, αφ’ ετέρου, σύµφωνα
µε την υπάρχουσα νοµοθεσία, έχουµε τη δυνατότητα να παρα-
τείνουµε τις συµβάσεις των ήδη απασχολούµενων µέχρι το τέλος
της συγχρηµατοδότησης του προγράµµατος.

Εάν δεν συµβεί αυτό, που είναι ενδεχόµενο, εκείνο το οποίο
µπορούµε να κάνουµε είναι να εφαρµόσουµε τη νοµοθεσία, µία
νοµοθεσία η οποία είναι υπαρκτή, µία νοµοθεσία την οποία δεν
µπορούµε να την αλλάζουµε κατά περίπτωση.

Απλώς εκείνο που θέλω να σας πω, γιατί µας έχει απασχολή-
σει, είναι ότι η εκτίµησή µας και η δήλωσή µας είναι ότι οι περισ-
σότεροι από τους εργαζόµενους στο «Βοήθεια στο Σπίτι»,
πιθανώς και όλοι, εάν τελικά δεν γίνει κατορθωτό να πετύχουµε
τη συγχρηµατοδότηση του προγράµµατος, θα προσληφθούν
µέσα από την προκήρυξη, γιατί βαθµολογείται η εµπειρία την
οποία απέκτησαν όλα αυτά τα χρόνια.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε Υφυ-
πουργέ.

Η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Αικατερίνη Φαρµάκη-Γκέκη έχει
το λόγο επί τρίλεπτο να αναπτύξει την ερώτησή της.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Κύριε Υπουργέ, δεν το
κρύβω ότι παρακολούθησα και την απάντησή σας σε ερώτηση
που είχε γίνει από συνάδελφο άλλου κόµµατος εδώ στη Βουλή
πριν από περίπου δεκαπέντε ηµέρες. Χωρίς να το ξέρω, την ίδια
ηµεροµηνία κατέθεσα την ερώτησή µου και στην απάντηση την
οποία δώσατε λέγατε ότι εκείνες τις µέρες, γύρω στις 25 Οκτω-
βρίου, η κ. Κατσέλη ήταν στις Βρυξέλλες, ακριβώς για να συ-
νεργαστεί µε τους κοινοτικούς και να αποφασίσουν σχετικά µε
την πορεία του προγράµµατος.

Φαντάζοµαι σήµερα από την απάντησή σας ότι δεν έχουµε κά-
ποιο νεότερο και αυτό το µεταθέτουµε σε είκοσι µέρες, δηλαδή
στο τέλος Νοεµβρίου. Καταλαβαίνουµε ότι είναι πάρα πολύ
αργά, γιατί αυτό πια θα µας πάει -ακόµη και στην περίπτωση που
µακάρι να γίνει βεβαίως και δεν ξέρω τι πιθανότητες έχουµε- για
να συγχρηµατοδοτηθεί, έστω και σε µικρό ποσοστό. Μακάρι, το
εύχοµαι, να προχωρήσουµε, να συγχρηµατοδοτηθεί, έστω και
στο 15%, 20%.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, σε αυτήν τη βάση –και το ένα ζή-
τηµα που θέλω να θέσω είναι αυτό- όπως και να έχει, ακόµα και
εάν συγχρηµατοδοτηθεί, για πόσο καιρό θα συγχρηµατοδοτη-
θεί; Θα συγχρηµατοδοτηθεί για ένα χρόνο ή µέχρι το 2013;

Εν πάση περιπτώσει, από την ώρα που αναγνωρίζουµε όλοι ότι
η «Βοήθεια στο Σπίτι» είναι ένα πρόγραµµα, το οποίο πήρε άρι-
στα στην εφαρµογή του από τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτο-
διοίκησης, όπως είπατε και εσείς, και επίσης πήραν άριστα και οι
εργαζόµενοι σε αυτό, προσφέροντας κοινωνικές υπηρεσίες τε-
ράστιες µόνο στους ηλικιωµένους, αλλά και υπηρεσίες ανακου-
φίζοντας τις οικογένειές τους, ανακουφίζοντας όµως και τον
προϋπολογισµό της Ελλάδος και ανακουφίζοντας αγροτικά ια-
τρεία και κέντρα υγείας και τα ταµεία, καταλαβαίνουµε πόσο
αυτό θα πρέπει να το προχωρήσουµε έτσι, ώστε να γίνει πράξη.

Σε κάθε περίπτωση όµως, εφ’ όσον αναγνωρίζουµε όλα αυτά,
θα πρέπει παράλληλα ίσως να επεξεργαστούµε ένα σχέδιο, το
οποίο να µεταφέρει το Πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» σαν µια
σταθερή δοµή της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Αφού αναγνωρίζουµε
όλοι ότι προσφέρει τα µέγιστα, ότι αυτοί οι εργαζόµενοι προ-
σφέρουν τα µέγιστα, ότι πρέπει να συνεχίσει, πρέπει παράλληλα
να επεξεργαστούµε αυτό το σχέδιο.

Νοµίζω ότι πρέπει να το κάνουµε από τώρα, ακόµα κι αν θα
πάει µέχρι το 2013. Μία πολιτεία που ευελπιστούµε ότι την ανα-
διαρθρώνουµε από την Κυβέρνησή µας, δεν πρέπει να περιµένει
ούτε στο «παρά πέντε» ούτε στο «και πέντε», για να επεξεργαστεί
αυτού του είδους τα προγράµµατα.

Και σίγουρα όµως να πούµε ευθαρσώς σε αυτούς οι οποίοι ερ-
γάζονται ότι δεν γίνεται να γίνει…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, λίγο ακόµα, ένα λεπτό θα ήθελα.
Να µην τους υποσχόµαστε ότι µπορούν άµεσα να συνεχίσουν

να εργάζονται στο πρόγραµµα. Όπως και να έχει, εάν µπορεί να
συγχρηµατοδοτηθεί για ένα χρόνο, θα προχωρήσει στην ανανέ-
ωση των συµβάσεων, αλλά εάν όχι, θα πρέπει να συσταθούν
πρώτα οι καλλικρατικοί δήµοι, να γίνει το οργανόγραµµα, να γί-
νουν οι προκηρύξεις, οπότε βεβαίως θα έχουν παρέλθει και αρ-
κετοί µήνες, για να µπορέσουν κάποιοι από αυτούς τους
εργαζόµενους να κάνουν αίτηση και να γίνει ξανά η πρόσληψή
τους.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
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Σε κάθε περίπτωση θεωρώ ότι παράλληλα µε τις ενέργειες που
κάνουµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πρέπει να κάνουµε και τις
ενέργειες προκειµένου το Πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» να
γίνει µια σταθερή δοµή κοινωνικής πρόνοιας, που να υλοποιείται
εξ ολοκλήρου από τους δήµους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός κ. Γε-

ώργιος Ντόλιος έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κυρία συνάδελφε,
έχω τη γνώµη ότι αντιληφθήκατε το εξής. Το Πρόγραµµα «Βοή-
θεια στο Σπίτι», όπως και το Πρόγραµµα «Κοινωνική Μέριµνα»,
όπως και τα ΚΗΦΗ, τα κέντρα φροντίδας ηλικιωµένων, είναι προ-
νοιακές δράσεις οι οποίες θα συνεχιστούν είτε αν ενταχθούν στο
ΕΣΠΑ είτε δεν ενταχθούν.

Να διευκρινίσω µόνον ότι τα κέντρα φροντίδας ηλικιωµένων
ήδη έχουν ενταχθεί στο ΕΣΠΑ. Υποθέτω ότι αυτή η τελευταία
προνοιακή δράση…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Με συγχωρείτε που σας
διακόπτω, αλλά πώς εντάχθηκαν;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Υποθέτω ότι είναι
η τελευταία προνοιακή δράση, σε αυτήν αναφέρεστε, όταν µι-
λάτε για την ανακούφιση των κέντρων υγείας, των αγροτικών ια-
τρείων, των νοσοκοµείων κ.λπ., γιατί ο χαρακτήρας του
Προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι» είναι άλλος και είναι αυτού
του είδους της φροντίδας.

Να ξαναπώ ότι, πράγµατι, σε προηγούµενη απάντησή µου πάλι
εδώ στη Βουλή, είχα πει ότι η κ. Κατσέλη ήδη είναι στις Βρυξέλ-
λες και έχει αναβαθµίσει το θέµα. Η απάντηση εκείνη εξακολου-
θεί να ισχύει, έχει αναβαθµιστεί. Αναµένεται µια απάντηση από
πολύ υψηλό επίπεδο. Σήµερα η κ. Κατσέλη επιστρέφει και πάλι
από Βρυξέλλες. ∆εν είχα όµως τη δυνατότητα να επικοινωνήσω
µαζί της µόλις προηγουµένως.

Εµείς ελπίζουµε, προσδοκούµε, παλεύουµε για δύο λόγους,
επαναλαµβάνω. Ένας λόγος είναι ότι θα πετύχουµε και την ανα-
κούφιση του προϋπολογισµού µας, αν καταφέρουµε να πετύ-
χουµε και τη συγχρηµατοδότηση του προγράµµατος, οπότε µας
επιλύεται και το άλλο πρόβληµα.

Εάν δεν το καταφέρουµε, θέλουµε να σας πούµε και να επα-
ναλάβουµε ότι υπάρχει µια νοµοθεσία, η οποία ισχύει για όλο το
δηµόσιο τοµέα, παντού, χωρίς καµµία εξαίρεση, για δεκάδες χι-
λιάδες συµβασιούχων, πολλοί από τους οποίους, όπως και οι ερ-
γαζόµενοι στο «Βοήθεια στο Σπίτι», έχουν προσληφθεί µέσω
διαδικασιών ΑΣΕΠ, έχουν απασχοληθεί λόγω του ότι τα προ-
γράµµατά τους ήταν συγχρηµατοδοτούµενα για πολλά χρόνια
και φυσικά υπόκεινται και αυτοί και εντάσσονται µέσα στο νοµο-
θετικό πλαίσιο, το οποίο έχουµε διαµορφώσει.

∆εν υπάρχει κανένα ενδεχόµενο – επαναλαµβάνω – και θα
ήταν λάθος να αρχίσουµε τις εξαιρέσεις. Εάν κανείς επιχειρήσει
τις εξαιρέσεις, τότε θα προκύψει η ανάγκη και για άλλη µία εξαί-
ρεση και για άλλη µία εξαίρεση και για άλλη µία εξαίρεση και θα
φτάσουµε ξανά εκεί που ήµασταν τα αµέσως προηγούµενα χρό-
νια, όπου δεν ήλεγχε κανείς ποιος, πώς και κάτω από ποιες δια-
δικασίες µπαίνει στο δηµόσιο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υφυπουργέ.

Σειρά έχει η δεύτερη µε αριθµό 173/26.10.2010 επίκαιρη ερώ-
τηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε τους συµβασι-
ούχους εργαζόµενους στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα, k.lp..

Παρακαλείται ο ερωτών Βουλευτής κ. Γεώργιος Βλάχος επί δί-
λεπτο να διατυπώσει την επίκαιρη ερώτησή του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα απασχο-

λούσαν για πολλά χρόνια, ξεκινώντας από το 2000-2001 και µετά
περί τους διακόσιους σαράντα συµβασιούχους εργαζόµενους µε
το καθεστώς της ενοικίασης για το παραγωγικό έργο της εται-
ρείας στα εργοστάσια του Υµηττού, της Μάνδρας, της Ελευσί-
νας, του Αιγίου και του Λαυρίου.

Τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα παρά τις ανάγκες που έχουν

σήµερα δεν προχώρησαν στην ανανέωση των συµβάσεων των
παραπάνω εργαζοµένων από την 1η Αυγούστου 2010. Όπως
εσείς είχατε διαβεβαιώσει, σύµφωνα µε τις πληροφορίες που
έχουµε, το σωµατείο των εργαζοµένων στις συναντήσεις που εί-
χατε µαζί του, θεωρούσατε αναγκαία την ανανέωση των συµβά-
σεων, προκειµένου να προχωρήσει αυτό το παραγωγικό έργο
της εταιρείας. Την ίδια άποψη δε µε εσάς είχε και η τότε διοί-
κηση-η προηγούµενη διοίκηση-αφού στο µεταξύ µέχρι σήµερα
έχει αλλάξει.

Τίθεται, λοιπόν, εύλογο το ερώτηµα, εάν τα Ελληνικά Αµυντικά
Συστήµατα θα µπορέσουν τώρα πια να αντεπεξέλθουν στα προ-
γράµµατα που είναι σε εξέλιξη, όπως τα ΕΠΚ στο Αίγιο, το Iris
στον Υµηττό, το Velo στη Μάνδρα κ.α. ή θα επιβαρυνθεί η εται-
ρεία µε ποινικές ρήτρες για τη µη έγκαιρη παράδοση των πα-
ραγγελιών, βυθίζοντας έτσι την εταιρεία ακόµη περισσότερο στο
οικονοµικό αδιέξοδο που ήδη βρίσκεται.

Εσείς σε ανακοίνωση Τύπου που δώσατε στις 3 Αυγούστου
αναφέρατε ότι η ανανέωση των συµβάσεων ήταν αδύνατον να
στηριχθεί από νοµικής άποψης την παρούσα χρονική στιγµή εν
όψει του γεγονότος ότι τον Αύγουστο τα εργοστάσια κλείνουν.
Με την επαναλειτουργία, όµως, των εργοστασίων το Σεπτέµβριο
θα ληφθούν οι απαραίτητες αποφάσεις σε συνεργασία µε το νέο
διοικητικό συµβούλιο της εταιρείας, προκειµένου να διασφαλι-
στεί η οµαλή υλοποίηση των αναληφθέντων προγραµµάτων και
συµβάσεων.

Παρ’ όλα αυτά είµαστε πια στην 1η Νοεµβρίου και δεν υπάρ-
χει καµµία εξέλιξη. Οι εργαζόµενοι παραµένουν σε εκκρεµότητα
και ζουν σε ένα καθεστώς ανασφάλειας και οµηρίας -αν θέλετε-
για τη ζωή τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και βεβαίως υπάρχει και το πρόβληµα µε την εταιρεία, πώς θα
µπορέσει να αντεπεξέλθει σε αυτά τα προγράµµατα, τα οποία
έχει αναλάβει;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε συ-
νάδελφε.

Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Πα-
ναγιώτης Μπεγλίτης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, γνωρίζω την ανησυχία των εργαζοµένων
στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα. Γνωρίζω την ανησυχία γενι-
κότερα για την πορεία και την προοπτική της αµυντικής βιοµη-
χανίας της χώρας µας.

Πρέπει, όµως, να σπεύσω να διευκρινίσω κάτι το οποίο δεν το
επισηµάνατε στην επίκαιρη ερώτησή σας, για να γνωρίζουµε όλοι
περί τίνος πρόκειται: ∆εν έχουµε να κάνουµε µε εργαζοµένους
που µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο είχαν υπογράψει συµβάσεις
ορισµένου χρόνου. Με άλλα λόγια, που είχαν εργασιακές σχέ-
σεις µε τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα.

Τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα δεν πλήρωναν µισθούς, ηµε-
ροµίσθια και ασφαλιστικές εισφορές σε αυτούς τους εργαζόµε-
νους. Οι εργαζόµενοι αυτοί είχαν εργασιακές σχέσεις µε τις
εργολαβικές εταιρείες, οι οποίες µε τη σειρά τους είχαν υπο-
γράψει συµβάσεις βιοµηχανικής συνεργασίας µε τα Ελληνικά
Αµυντικά Συστήµατα.

Άρα, δεν έχει καµµία –αν θέλετε- επί της αρχής υποχρέωση
ανανέωσης συµβάσεων η διοίκηση των Ελληνικών Αµυντικών Συ-
στηµάτων, όταν κρίνει από την αξιολόγηση που κάνει ότι µπορεί
µε το παρόν εργατικό δυναµικό να τα βγάλει πέρα: να υλοποιή-
σει τις εν εξελίξει συµβάσεις και ουσιαστικά να ολοκληρώσει
προµήθειες αµυντικών εξοπλισµών που έχει αναλάβει έναντι τρί-
των µερών.

Μη γίνει κάποια παρανόηση. Πιστεύω ότι είστε άνθρωπος
καλής πίστης και σωστά υπερασπίζεστε τα εργασιακά δικαιώ-
µατα. Μη γίνει, όµως, καµµία παρανόηση, ότι πρόκειται περί ερ-
γαζοµένων, οι οποίοι είχαν προσληφθεί από την πρώην διοίκηση
των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων.

Το χειµώνα όταν αναλάβαµε -και ως αρµόδιος υπουργός έχω
στην αρµοδιότητά µου τα Eλληνικά Aµυντικά Συστήµατα και τις
αµυντικές βιοµηχανίες- λόγω ακριβώς υποχρεώσεων για την ολο-
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κλήρωση συµβάσεων προµήθειας αµυντικών εξοπλισµών, είχα
δώσει δύο φορές την εντολή στην απελθούσα διοίκηση, να ανα-
νεώσει τη σύµβαση βιοµηχανικής συνεργασίας µε τις εργολαβι-
κές εταιρείες, έτσι ώστε αυτές να είναι σε θέση να συνεχίσουν τις
εργασιακές σχέσεις και τις συµβάσεις που έχουν µε τους εργα-
ζόµενους, για να µπορέσουν να συνεχιστούν αυτά τα αµυντικά
προγράµµατα.

Θέλω να σας πω και κάτι άλλο. ∆ιερεύνησα όλα τα στοιχεία γι’
αυτούς τους διακόσιους δεκαοκτώ εργαζοµένους. Από αυτούς,
κύριε συνάδελφε, µόνο οι εκατόν σαράντα είναι εξειδικευµένο
εργατοτεχνικό προσωπικό. Οι υπόλοιποι ήταν διοικητικό προσω-
πικό, το οποίο εργαζόταν στις διοικητικές υπηρεσίες των Ελλη-
νικών Αµυντικών Συστηµάτων. Τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα
στα πέντε εργοστάσια έχουν πάνω από χίλιους διακόσιους ενερ-
γούς εργαζοµένους. Η διοίκηση έχει λάβει εντολή από την πολι-
τική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας να αξιοποιήσει,
ανάλογα µε την ειδικότητά τους, όλους αυτούς τους χίλιους δια-
κόσιους εργαζόµενους. Να επαναφέρει από διοικητικές υπηρε-
σίες σε εργατοτεχνικές υπηρεσίες ορισµένους εργαζόµενους, οι
οποίοι είχαν µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο «αλλοιώσει» την εργα-
σιακή τους σχέση µε την εταιρεία. Η εταιρεία είναι επιχείρηση
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα και οφείλει να σέβεται και το
νόµο που διέπει τη λειτουργία των ∆ΕΚΟ, άρα σήµερα οι προ-
σλήψεις είναι παγωµένες, ουσιαστικά, µετά από κοινές αποφά-
σεις του Υπουργού Οικονοµικών και του Υπουργού Εσωτερικών.
Έχω δώσει εντολή στη διοίκηση να διερευνήσει αυτήν τη στιγµή
τις ανάγκες σε εργατικό δυναµικό, έτσι ώστε να δούµε άµεσα,
πόσοι εργατοτεχνίτες χρειάζονται για να περάσει η διοίκηση, εν-
δεχοµένως –δεν λέω σίγουρα- στην υπογραφή µιας νέας σύµ-
βασης βιοµηχανικής συνεργασίας µε τις εταιρείες, προκειµένου
να καλυφθούν κενά.

Όµως, θέλω να πω επί της αρχής και τελειώνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε, οι υπενοικιαζόµενοι εργαζόµενοι δεν είναι η απάντηση
στα σοβαρά προβλήµατα που αντιµετωπίζει σήµερα το εργατικό
δυναµικό της χώρας. Οι υπενοικιαζόµενοι εργαζόµενοι είναι όµη-
ροι και του εργασιακού πλαισίου που ισχύει, αλλά και όλων
αυτών των εταιρειών, οι οποίες τους υπενοικιάζουν. Οι εργαζό-
µενοι δεν είναι όµηροι των ΕΑΣ, δεν είναι όµηροι του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο ερωτών Βουλευτής κ.

Γέωργιος Βλάχος έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ασφαλώς είναι σωστό αυτό που είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι οι

εργαζόµενοι εκεί είναι µε αυτό το καθεστώς της υπενοικίασης µε
συµβάσεις αορίστου χρόνου, αλλά σας διέφυγε αυτό που είπα
ότι αυτό το καθεστώς έχει ξεκινήσει από το 2000, δηλαδή µιλάµε
για µία δεκαετία. ∆έκα ολόκληρα χρόνια αυτοί οι άνθρωποι, ου-
σιαστικά διακόσιες σαράντα οικογένειες ζούσαν µε αυτό το κα-
θεστώς. Οι πρώτοι που άρχισαν να δουλεύουν µε αυτό το
καθεστώς, ξεκινούν από το 2000-2001. Ξέρετε ήταν µία εφεύ-
ρεση των δικών σας κυβερνήσεων την εποχή εκείνη και βεβαίως,
εάν σήµερα είναι σε οµηρία, είναι γιατί σιγά-σιγά, αναζητώντας
µεροκάµατο, βρέθηκαν να είναι παγιδευµένοι. Πρέπει να ξεκα-
θαρίσει, όµως τώρα και αυτό το νόηµα έχει και η επίκαιρη ερώ-
τηση, δεν είναι για να έρθει κανείς σε δύσκολη θέση, είναι για να
µπορέσουµε να δώσουµε λύση, πραγµατικά, στο πρόβληµα που
έχουν αυτοί οι άνθρωποι.

Εδώ σήµερα λέτε ότι είναι µε το καθεστώς της υπενοικίασης.
Ναι, αλλά αν µου το λέτε αυτό, θεωρώ ότι αθετείτε προηγούµε-
νες υποσχέσεις, που λέγατε ότι δεν µπορώ να ανανεώσω τώρα
τις συµβάσεις, γιατί είναι Αύγουστος και τα εργοστάσια κλείνουν,
θα το κάνουµε 1η Σεπτέµβρη. ∆εν το κάναµε 1η Σεπτέµβρη, θα
το κάνουµε λίγο αργότερα.

Σήµερα κάνατε ένα διαχωρισµό, εργατοτεχνίτες και διοικητικό
προσωπικό. Πρέπει να ξεκαθαρίσει σήµερα η κατάσταση. Γιατί
για παράδειγµα έχω τέσσερις συµβάσεις εδώ φωτοτυπία, αν-
θρώπων που είναι µε το ίδιο καθεστώς, έχουν προσληφθεί µε το
ίδιος καθεστώς, είναι διοικητικοί υπάλληλοι, δεν είναι εργατοτε-
χνίτες και όµως, σήµερα δουλεύουν. Τυχαίνει δε η µία κυρία -
από τις τέσσερις συµβάσεις- να είναι σύζυγος επιφανούς

στελέχους συνδικαλιστού εκεί στα αµυντικά συστήµατα. ∆εν
θέλω να µπω σε ονοµατολογία, δεν είναι αυτή η πρόθεσή µου,
αλλά δεν µπορεί να υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά. Γιατί
αν σήµερα υπάρχουν τέσσερις που ξεχώρισαν, αύριο θα γίνουν
δεκατέσσερις, είκοσι τέσσερις και προφανώς αυτός ο διαχωρι-
σµός γίνεται µε άλλα κριτήρια, που όλοι θέλουµε να µην υπάρ-
χουν.

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει ένα ζήτηµα τι θα γίνουν αυτοί οι άνθρω-
ποι. Πρέπει να τους πούµε καθαρά την αλήθεια. Θέλετε να µπουν
σε ένα καθεστώς µοριοδότησης; Σε κάθε περίπτωση, όµως, πρέ-
πει να υλοποιήσετε τη δέσµευσή σας ότι από την 1η Σεπτεµ-
βρίου, δηλαδή από το φθινόπωρο –δεν έχει σηµασία ένα µήνα
πριν, ένα µήνα µετά- θα συνεχίσουν -προφανώς για κάποια σύµ-
βαση κάποιων µηνών- να δουλεύουν και από εκεί και πέρα να δώ-
σετε µία οριστική λύση για να ξέρουν και οι άνθρωποι τι θα
κάνουν.

Το δεύτερο πρόβληµα που υπάρχει, είναι ότι σήµερα έχουν
αποδυναµωθεί αυτά τα εργοστάσια. Λόγω του ασφαλιστικού,
πάρα πολλοί εργαζόµενοι έχουν αποχωρήσει. Πρέπει, λοιπόν, τα
προγράµµατα που είναι σε εξέλιξη κάποιοι να τα δουλέψουν.
Περί αυτού πρόκειται. ∆ηλαδή, θα έλεγα ότι η αµυντική βιοµη-
χανία χρειάζεται αυτά τα εργατικά χέρια αυτήν την ώρα, εκτός
εάν έχετε κάποιον άλλο στόχο για αυτά τα εργοστάσια, που και
αυτό πρέπει κάποια στιγµή να το συζητήσουµε. Αυτά τα εργο-
στάσια θα πουληθούν, θα ιδιωτικοποιηθούν; Ποιο είναι το µέλ-
λον της αµυντικής βιοµηχανίας; Όµως, αυτό το θέµα δεν θέλω να
το ανοίξουµε σήµερα. Σήµερα βάζω µόνο το θέµα των εργαζο-
µένων και δεν θέλω να τα µπερδέψουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρέπει, λοιπόν, να δοθεί άµεσα πειστική και οριστική απά-
ντηση για αυτούς τους ανθρώπους. ∆εν έχει νόηµα να παίζουµε
και να τους πηγαίνουµε ένα µήνα πίσω. Είναι κοροϊδία. Και ξέ-
ρετε, δεν είναι µόνο το Υπουργείο, αλλά όλο το πολιτικό σύστηµα
αποδεικνύεται ότι δεν είναι αξιόπιστο σε αυτά που λέει σε κά-
ποιους νέους ανθρώπους. Πρέπει, λοιπόν, να πούµε την αλήθεια.
Μέχρι να σκεφθείτε ποια θα είναι η οριστική λύση, πρέπει σή-
µερα ει δυνατόν, να δώσετε εντολή στη νέα διοίκηση, που έτσι
και αλλιώς παραδέχεται και αυτή ότι χρειάζονται αυτοί οι εργα-
ζόµενοι, να ανανεώσει αυτές τις συµβάσεις, όπως γινόταν µέχρι
τώρα. Με ενοικίαση; Με ενοικίαση. Αυτό ήταν το καθεστώς.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Αναπλη-

ρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Παναγιώτης Μπεγλίτης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Άµυνας): Κύριε συνάδελφε, θέσατε ένα ζήτηµα πολιτικής
αξιοπιστίας και θέλω να σας απαντήσω. Σε καµµία περίπτωση,
όσες φορές –και ήταν πολλές- συναντήθηκα µε το σωµατείο των
υπενοικιαζόµενων εργαζοµένων, δεν δεσµεύτηκα ότι αυτοµάτως
από τις αρχές του φθινοπώρου θα προσλαµβάνονταν, αφού ανα-
νεώνονταν οι συµβάσεις που είχαν ως υπενοικιαζόµενοι εργαζό-
µενοι. Είχα τονίσει ότι η νέα διοίκηση θα αξιολογήσει την
κατάσταση, το µόνιµο εργατικό δυναµικό που έχει, θα αξιολογή-
σει τις ανάγκες µε βάση τις παραγγελίες που έχουν τα εργοστά-
σια των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων και τότε θα λάβουµε
τις αποφάσεις µας.

Υπάρχει ένα προσωπικό στις ∆ΕΚΟ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, που πρέπει επιτέλους να αξιοποιηθεί. Είναι ένα γενικό-
τερο θέµα αυτό. Πρέπει να αναρωτηθούµε πώς αυτοί οι
εργαζόµενοι απασχολούνται µέσα στην Ελληνική Αµυντική Βιο-
µηχανία ή σε άλλες ∆ΕΚΟ. Θέλουµε να τους αξιοποιήσουµε;
Εµείς θέλουµε να τους αξιοποιήσουµε. Η εντολή µου είναι
σαφής: Θα αξιοποιηθούν όλοι. Κανείς, επιτρέψτε µου την έκ-
φραση, δεν πρόκειται να «λουφάρει» όσο είµαστε εµείς στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.

Πρέπει να ξέρετε ότι πολλοί µε καθεστώς εργατοτεχνίτη πέ-
ρασαν -και επί ηµερών µας- ως διά µαγείας σε καθεστώς διοικη-
τικού προσωπικού. Υπάρχει µία διαχρονική ευθύνη, όπως
διαχρονική είναι η ευθύνη των υπενοικιαζόµενων εργαζοµένων.
Για να είµαστε όµως ακριβείς µε τα στοιχεία, µόνο πέντε υπενοι-
κιαζόµενους εργαζοµένους είχαµε µέχρι το 2004 και η συντρι-
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πτική πλειοψηφία ξεκίνησε µε τις συµβάσεις του 2005 από την
κυβέρνησή σας, κύριε Βλάχο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Αυτό είχε να κάνει µε τα προγράµµατα…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Άµυνας): ∆εν θέλω να κάνω αυτήν τη στιγµή αντιπαράθεση.
Τα προβλήµατα είναι πολύ πιο σοβαρά από τις δικές µας αντι-
παραθέσεις. Όµως, επειδή βάλατε ένα ζήτηµα αξιοπιστίας, σας
απάντησα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Υπουργέ, έχω εδώ…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Άµυνας): Βεβαίως, θα αξιολογηθούν οι εργαζόµενοι µε
βάση τις ανάγκες που έχουµε. Κανένας αυτοµατισµός στην πρό-
σληψή τους µε βάση τις συµβάσεις εργολαβίας µε τις εταιρείες
που τους υπενοικιάζουν. Ποιος σας είπε ότι εγκαθιδρύουµε σχέ-
σεις αυτοµατισµού;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ποιες σχέσεις αυτοµατισµού;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Άµυνας): Έκοψα αυτόν το γόρδιο δεσµό. Ένιωθα την ανά-
γκη να τους ανανεώσω δύο φορές µέσα στο χειµώνα, γιατί
ακριβώς είχαµε αξιολογήσει ότι έπρεπε να συµβάλλουν στην
ολοκλήρωση κάποιων προµηθειών και συµβάσεων για κατασκευή
αµυντικών εξοπλισµών που είχαµε. Σήµερα αξιολογεί η διοίκηση
και είναι σαφής η εντολή, που έχω δώσει στη νέα διοίκηση: Να
αξιολογήσει ποιες είναι οι ανάγκες, να αναπροσαρµόσει την απα-
σχόληση των εργαζοµένων, που ήδη υπάρχουν µέσα οι χίλιοι δια-
κόσιοι…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Χρονοδιάγραµµα υπάρχει, κύριε
Υπουργέ;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας): Κύριε Βλάχο, δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να
σας δώσω ένα χρονοδιάγραµµα, όπως το ζητάτε, για τις δικές
σας ανάγκες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Χρονοδιάγραµµα υπάρχει;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ µη διακό-

πτετε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Άµυνας): Ακούστε µε. Εγώ είµαι έτοιµος να µιλήσουµε και να
κάνουµε διάλογο. Θα µπορούσα να σας πω, κύριε συνάδελφε,
ότι εάν µας επιτρέψουν τα συναρµόδια Υπουργεία, εγώ πρώτος
θα υποστηρίξω την ανάγκη να γίνει διαγωνισµός µε απόλυτη δια-
φάνεια µέσω του ΑΣΕΠ. Αυτό θα υποστηρίξω. ∆εν έχουν κανένα
ειδικό προνόµιο οι υπενοικιαζόµενοι εργαζόµενοι έναντι άλλων
ανέργων ή εργαζοµένων ή συµπολιτών µας, που αναζητούν µία
εργασία και έχουν εξειδικευµένες γνώσεις. Ποιος σας το είπε
αυτό το πράγµα; Κανείς δεν το έχει δηλώσει αυτό, κύριε συνά-
δελφε. Μη δηµιουργούµε ψευδείς ελπίδες και προσδοκίες στους
εργαζόµενους.

Απέναντι στους εργαζόµενους, αν θέλουµε να υποστηρίξουµε
τη πολιτική µας αξιοπιστία, θα πρέπει να είµαστε ειλικρινείς. Όχι
φρούδες ελπίδες. Κάνουµε µία µεγάλη προσπάθεια σήµερα να
ανασυγκροτήσουµε µία παρηκµασµένη αµυντική βιοµηχανία
µέσα από τον εξορθολογισµό των δαπανών. Πάνω από ένα δι-
σεκατοµµύριο είναι το χρέος των ελληνικών αµυντικών συστη-
µάτων που έχει σωρευτεί τα τελευταία χρόνια. Κάνουµε µία
µεγάλη προσπάθεια µε τα συναρµόδια Υπουργεία να αναζητή-
σουµε στρατηγικές εταιρικές σχέσεις και µάλιστα πολύ σύντοµα
η αρµόδια διϋπουργική επιτροπή για τις ∆ΕΚΟ θα αποφασίσει
για τον ορισµό συµβούλου, ο οποίος θα υποβάλει έκθεση για την
αναπτυξιακή προοπτική των αµυντικών βιοµηχανιών της ΕΑΒ, των
ΕΑΣ και της ΕΛΒΟ. Και όλα, αυτά γιατί πιστεύουµε ότι µία δηµό-
σιου χαρακτήρα αµυντική βιοµηχανία στην Ελλάδα µπορεί να
συµβάλει στην οικονοµική ανάπτυξη, στη δηµιουργία νέων θέ-
σεων εργασίας και κυρίως να συµβάλει στην εθνική άµυνα της
χώρας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό

168/26-10-2010 επίκαιρης ερώτησης του Βουλευτή του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς την Υπουργό
Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την
αντιµετώπιση των προβληµάτων στις παιδαγωγικές σχολές κ.λπ..

Παρακαλείται ο ερωτών Βουλευτής κ. Γκιόκας να διατυπώσει
επί δίλεπτο την ερώτησή του.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιµένουµε, κύριε Υφυπουργέ, στη συζήτηση της συγκεκρι-

µένης ερώτησης, γιατί εδώ και καιρό, όπως γνωρίζετε, παραµέ-
νει µία εκρηκτική κατάσταση στις παιδαγωγικές σχολές όλης της
χώρας. Συνολικότερα, υπάρχει πρόβληµα στην ανώτατη εκπαί-
δευση, λόγω και των περικοπών που έχουν γίνει στα κρατικά κον-
δύλια και της έλλειψης διδακτικού και διοικητικού προσωπικού,
όµως το πρόβληµα είναι ιδιαίτερα οξυµένο στις παιδαγωγικές
σχολές.

Η αναστολή της απόσπασης εκπαιδευτικών και η επιστροφή
τους στα σχολεία άφησε τεράστια κενά σε αυτά τα τµήµατα και
είχε ως αποτέλεσµα και το εκπαιδευτικό έργο να µην µπορεί να
υλοποιηθεί και να έχουν ανασταλεί επί της ουσίας οι πρακτικές
ασκήσεις των φοιτητών.

Για να σας προλάβω, σας ξεκαθαρίζουµε ότι εµείς δεν µπαί-
νουµε στη διαδικασία να αναζητήσουµε αν είναι αναγκαία ή όχι
η αναστολή της απόσπασης των εκπαιδευτικών. ∆εν µπαίνουµε
δηλαδή στη διαδικασία να «επιλέξουµε» αν πρέπει να υπάρχουν
κενά στα σχολεία ή στα παιδαγωγικά τµήµατα. Τόσο τα σχολεία,
όσο και τα παιδαγωγικά τµήµατα πρέπει να λειτουργούν σωστά
µε επαρκές και µόνιµο προσωπικό. Η ανάκληση όµως αυτών των
αποσπάσεων έφερε στην επιφάνεια το σοβαρό πρόβληµα και τα
σοβαρά κενά που υπάρχουν σε αυτά τα παιδαγωγικά τµήµατα,
που λειτουργούν µε ελάχιστο µόνιµο προσωπικό, µε αποσπα-
σµένους και επί της ουσίας δηµιουργούν όλα τα προβλήµατα
που σας περιγράψαµε.

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι αυτό που υπάρχει στο
Τµήµα Προσχολικής Αγωγής του Πανεπιστηµίου Αθηνών. Καθό-
σον γνωρίζουµε, τέσσερις αποσπασµένοι εκπαιδευτικοί είναι επι-
φορτισµένοι µε την παρακολούθηση των πρακτικών ασκήσεων
περίπου εξακοσίων φοιτητών. Αντιλαµβάνεσθε ότι αυτό είναι
πρακτικά αδύνατον να γίνει. Και µπορεί να ξεκίνησαν ξανά τα µα-
θήµατα µετά τη διακοπή της λειτουργίας που είχε αποφασιστεί
σε αυτές τις Σχολές, όµως οι πρακτικές ασκήσεις συνεχίζουν να
µην πραγµατοποιούνται.

Εµείς σας ρωτάµε το εξής: Τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση,
έτσι ώστε και να αντιµετωπιστεί άµεσα το πρόβληµα για να πραγ-
µατοποιηθούν οι πρακτικές ασκήσεις των φοιτητών και κυρίως τι
µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση για την οριστική επίλυση του προ-
βλήµατος µε την πρόσληψη µόνιµου προσωπικού, που θα υπη-
ρετεί τις ανάγκες του εκπαιδευτικού έργου αυτών των
ιδρυµάτων; Γιατί αντιλαµβανόµαστε ότι το πρόβληµα δεν λύνεται
µε τους αποσπασµένους.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε συνά-
δελφε.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων κ. Ιωάννης Πανάρετος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, πολλές από τις
ερωτήσεις που έχει καταθέσει το Κοµµουνιστικό Κόµµα δίνουν
την ευκαιρία να δει κανείς πολλές πλευρές του εκπαιδευτικού
συστήµατος. Μιλάω για τις ερωτήσεις που αφορούν το Υπουρ-
γείο Παιδείας.

Η συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση, που αφορά περισσότερο
τα παιδαγωγικά τµήµατα και γενικότερα τη λειτουργία των Πα-
νεπιστηµίων και των ΤΕΙ έδωσε, σε µένα τουλάχιστον, την ευκαι-
ρία να σχηµατίσω µια πολύ καλύτερη εικόνα για το τι συµβαίνει
στα παιδαγωγικά τµήµατα.

Πρέπει να σας πω ότι δεν νοµίζω πως τα προβλήµατα που
υπάρχουν -αν υπάρχουν- έχουν την έκταση που πιστεύετε ότι
έχουν. Γιατί το λέω αυτό;

Κατ’ αρχάς, οπωσδήποτε θα υπάρχουν κάποιοι εκπαιδευτικοί
αποσπασµένοι. ∆ιότι αυτό δεν γίνεται για να καλύπτονται κενά ή
ανάγκες των τµηµάτων, αλλά γιατί έχει να κάνει και µε την
άσκηση των ίδιων των εκπαιδευτικών και τη µετεκπαίδευσή τους,
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για τον τρόπο που θα απασχοληθούν στα σχολεία. Εποµένως, το
δίληµµα δεν είναι εάν θα πρέπει να λειτουργούν τα σχολεία ή να
λειτουργούν τα παιδαγωγικά τµήµατα.

Όµως, στην προετοιµασία µου, για να απαντήσω στην ερώ-
τησή σας, προσπάθησα να δω ποια είναι η κατάσταση αυτή τη
στιγµή στα παιδαγωγικά τµήµατα. Επιτρέψτε µου να σας δώσω
τους αριθµούς για όλα τα παιδαγωγικά τµήµατα. Θα σας δώσω
τον αριθµό εισακτέων σε κάθε τµήµα, µε τον οποίο εύκολα µπο-
ρείτε να δείτε πόσοι είναι οι φοιτητές σε καθένα απ’ αυτά τα παι-
δαγωγικά τµήµατα, και τον αριθµό των κανονικών διδασκόντων,
των µελών ∆ΕΠ.

Ξεκινώ από το Πανεπιστήµιο Αθηνών. Το Παιδαγωγικό ∆ηµο-
τικής Εκπαίδευσης έχει διακόσιους εισακτέους και τριάντα έξι
µέλη ∆ΕΠ. Το Τµήµα Εκπαίδευσης και Αγωγής στην Προσχολική
Ηλικία έχει εκατόν δεκαπέντε εισακτέους και είκοσι οκτώ µέλη
∆ΕΠ.

Στη Θεσσαλονίκη, το Παιδαγωγικό ∆ηµοτικής Εκπαίδευσης
έχει διακόσιους εισακτέους και είκοσι επτά µέλη ∆ΕΠ. Το Τµήµα
Επιστηµών Προσχολικής Αγωγής έχει εκατόν δέκα εισακτέους
και τριάντα µέλη ∆ΕΠ.

Στην Πάτρα, το Παιδαγωγικό ∆ηµοτικής Εκπαίδευσης έχει δια-
κόσιους δέκα εισακτέους και είκοσι εννέα µέλη ∆ΕΠ. Το Τµήµα
Επιστηµών Εκπαίδευσης και Αγωγής στην Προσχολική Ηλικία
έχει εκατόν ενενήντα εισακτέους και είκοσι δύο µέλη ∆ΕΠ.

Στα Ιωάννινα, το Παιδαγωγικό ∆ηµοτικής Εκπαίδευσης έχει
διακόσιους ογδόντα εισακτέους και είκοσι µέλη ∆ΕΠ. Το Παιδα-
γωγικό Νηπιαγωγών έχει διακόσιους τριάντα εισακτέους και δε-
καοκτώ µέλη ∆ΕΠ.

Στο ∆ηµοκρίτειο το ∆ηµοτικής Εκπαίδευσης έχει διακόσιους
ενενήντα εισακτέους και είκοσι έξι µέλη ∆ΕΠ. Το Τµήµα Επιστη-
µών της Εκπαίδευσης και Αγωγής στην Προσχολική Ηλικία έχει
εκατόν εβδοµήντα εισακτέους και είκοσι τρία µέλη ∆ΕΠ.

Στην Κρήτη, το Παιδαγωγικό ∆ηµοτικής Εκπαίδευσης έχει δια-
κόσιους είκοσι εισακτέους και είκοσι επτά µέλη ∆ΕΠ και το Τµήµα
Προσχολικής Αγωγής και Εκπαιδευτικού Σχεδιασµού έχει εκα-
τόν εβδοµήντα εισακτέους και είκοσι πέντε µέλη ∆ΕΠ.

Στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου, το Παιδαγωγικό ∆ηµοτικής Εκπαί-
δευσης έχει διακόσιους πενήντα εισακτέους και είκοσι µέλη ∆ΕΠ,
και το Τµήµα Προσχολικής Αγωγής διακόσιους τριάντα εισακτέ-
ους και είκοσι µέλη ∆ΕΠ.

Στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας το Παιδαγωγικό ∆ηµοτικής Εκ-
παίδευσης έχει εκατόν πενήντα εισακτέους και δεκαοκτώ µέλη
∆ΕΠ, το Παιδαγωγικό Τµήµα Προσχολικής επίσης έχει εκατόν
τριάντα εισακτέους και είκοσι δύο µέλη ∆ΕΠ και το Τµήµα Ειδι-
κής Αγωγής εκατόν δέκα εισακτέους και είκοσι δύο µέλη ∆ΕΠ.

Στο Πανεπιστήµιο ∆υτικής Μακεδονίας το Παιδαγωγικό ∆ηµο-
τικής Εκπαίδευσης έχει εκατόν ογδόντα πέντε εισακτέους και εί-
κοσι δύο µέλη ∆ΕΠ και το Παιδαγωγικό Τµήµα Προσχολικής
Αγωγής έχει εκατόν εβδοµήντα εισακτέους και είκοσι τέσσερα
µέλη ∆ΕΠ.

Είναι πάρα πολύ καλές αυτές οι αναλογίες. Είναι από τις κα-
λύτερες αναλογίες, που υπάρχουν διεθνώς, κανονικών διδασκό-
ντων µε διδασκοµένους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Εποµένως, θα πρέπει να δούµε εάν η εκπαιδευτική διαδικασία
απαιτεί και άλλες συµπληρωµατικές βοήθειες και σε τι βαθµό οι
αποσπασµένοι εκπαιδευτικοί εξυπηρετούν αυτό που και εσείς θέ-
λετε να γίνεται, δηλαδή µια καλύτερη εκπαίδευση των φοιτητών
ή ενδεχοµένως εξυπηρετούν –για να το πω ήπια- µια πεπατηµένη
τακτική, η οποία διευκολύνει να συνεχιστεί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υπουργό.
Το λόγο έχει ο κ. Γκιόκας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Υφυπουργέ, και εµείς αναζητή-

σαµε στοιχεία, πριν καταθέσουµε τη συγκεκριµένη ερώτηση και
τα στοιχεία –τουλάχιστον- που έχουµε από το Πανεπιστήµιο της
Αθήνας λένε ότι πέρυσι δώδεκα αποσπασµένοι εκπαιδευτικοί
ήταν επιφορτισµένοι µε το έργο της παρακολούθησης των πρα-
κτικών ασκήσεων των φοιτητών και σήµερα είναι τέσσερις εκ-

παιδευτικοί, που αντιστοιχούν σε εξακόσιους φοιτητές. Μπορεί
να υλοποιηθεί το εκπαιδευτικό έργο και να επιβλεφθούν όπως
πρέπει οι πρακτικές ασκήσεις των φοιτητών µε αυτόν τον αριθµό;
Εµείς λέµε ότι δεν µπορούν. Το ίδιο λένε και οι φοιτητές. Το ίδιο
λένε και οι αρχές αυτών των ιδρυµάτων, εκτός και εάν λένε ψέ-
µατα.

∆εύτερον, έχει ξεκινήσει µια συζήτηση –την ξέρετε πάρα πολύ
καλά- για το πώς θα καλυφθούν αυτά τα κενά. Η συζήτηση κα-
ταλήγει –αυτό λένε δηλαδή οι αρχές των ιδρυµάτων- στο ότι θα
προσληφθούν –ένας Θεός ξέρει µε τι όρους!- µεταπτυχιακοί φοι-
τητές και διδακτορικοί φοιτητές, οι οποίοι θα αναλάβουν το έργο
της επίβλεψης των πρακτικών ασκήσεων. Τι θέση παίρνει η Κυ-
βέρνηση, σε σχέση µε αυτό που λένε οι αρχές των ιδρυµάτων;
Γιατί αυτό λένε: «∆εν φθάνουµε και πρέπει να υπάρχει περισσό-
τερος κόσµος που να απασχοληθεί σε αυτήν τη διαδικασία.»

Εµείς λέµε ότι υπάρχει πρόβληµα και ότι, κατά τη γνώµη µας,
µία είναι η λύση: Η λύση είναι να προσληφθεί µόνιµο προσωπικό.
Όταν µιλάµε για την επιµόρφωση των εκπαιδευτικών, εµείς θεω-
ρούµε ότι µόνο εργαζόµενοι, που έχουν µόνιµη και σταθερή
σχέση εργασίας µε το Πανεπιστήµιο µπορούν να φέρουν σε
πέρας αυτό το έργο, που να βελτιώνουν, να τελειοποιούν τις µε-
θόδους διδασκαλίας, να βγάζουν συµπεράσµατα, να αποκτούν
εµπειρία και γνώση µέσα απ’ όλη αυτή τη διαδικασία. Και αυτό
µόνο εργαζόµενοι, µε µόνιµη και σταθερή σχέση εργασίας µπο-
ρούν να το πετύχουν.

Από εκεί και πέρα, όµως, θεωρούµε –και θέλουµε να κάνουµε
ένα γενικότερο σχόλιο- το εξής: Απ’ αυτήν την κατάσταση που
υπάρχει στις παιδαγωγικές σχολές φαίνεται, κατά τη γνώµη µας,
η υποκρισία της Κυβέρνησης σε σχέση µε τα ζητήµατα της εκ-
παιδευτικής και παιδαγωγικής επάρκειας, που συζητούσαµε όλο
το προηγούµενο διάστηµα. Και λέµε ότι είναι υποκριτικά και ψευ-
δεπίγραφα, γιατί αν πραγµατικά θέλατε και νοιαζόσασταν για την
ποιότητα των σπουδών και για τις ικανότητες και τις γνώσεις των
µελλοντικών εκπαιδευτικών, το πρώτο που θα έπρεπε να εξα-
σφαλίσετε είναι την απρόσκοπτη λειτουργία του εκπαιδευτικού
έργου και την ποιότητα των σπουδών.

Η κατάσταση που υπάρχει σήµερα στις παιδαγωγικές σχολές
είναι το ακριβώς αντίθετο. Επί της ουσίας, αξιοποιείτε αυτήν την
πολυδιαφηµισµένη «επάρκεια», για να πετύχετε ένα στόχο: Να
αποσυνδέσετε το πτυχίο από το δικαίωµα στο επάγγελµα. Η κα-
τάσταση που υπάρχει αυτή τη στιγµή και που προοιωνίζει την
υποβάθµιση που θα επακολουθήσει νοµίζουµε πως υπηρετεί
αυτόν το στόχο.

Τέλος, θεωρούµε ότι αυτές οι εξελίξεις και αυτά τα φαινόµενα
δεν είναι ανεξάρτητα από τις γενικότερες εξελίξεις που υπάρ-
χουν στην ανώτατη εκπαίδευση. Αυτή είναι η περίφηµη αυτοτέ-
λεια, την οποία επικαλείστε και την οποία προετοιµάζετε και µε
τις επόµενες νοµοθετικές ρυθµίσεις: Υποβάθµιση, εµπορευµα-
τοποίηση, µετάθεση των ευθυνών και του κόστους, που πρέπει
να αναλαµβάνει το κράτος στα ιδρύµατα και µέσω των ιδρυµά-
των στους φοιτητές και στις εργατικές λαϊκές οικογένειες.

Εµείς, τουλάχιστον, και µε ακόµη περισσότερες ερωτήσεις,
όπως είπατε, θα επιχειρήσουµε να αναδείξουµε αυτές τις εξελί-
ξεις και τα σοβαρά προβλήµατα που υπάρχουν στην ανώτατη εκ-
παίδευση της χώρας µας, που κατά τη γνώµη µας, θα οξυνθούν
µε την πολιτική σας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Γκιόκα.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Γνωρίζω τη γενικότερη πολιτική
σας προσέγγιση, αλλά τουλάχιστον το τελευταίο µέρος της το-
ποθέτησής σας νοµίζω ότι εµπεριέχει µία υπερβολή. ∆εν µας εν-
διαφέρει να έχουµε καλά παιδαγωγικά τµήµατα; ∆εν µας
ενδιαφέρει να βγάζουµε καλούς δασκάλους, για να έχουν καλύ-
τερους δασκάλους τα παιδιά µας; Εάν δεν µας ενδιαφέρει αυτό,
τι µας ενδιαφέρει;

Θεωρώ ότι σε αυτή τη γενικότερη πολιτική τοποθέτηση που
έχετε, σ’ ένα βαθµό ακυρώνετε προσπάθειες, οι οποίες έχουν ως
στόχο αυτό που πιστεύω ότι και εσείς και εµείς θέλουµε, δηλαδή
να έχουµε καλύτερα σχολεία, καλύτερους δασκάλους και τα παι-
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διά να µαθαίνουν καλύτερα γράµµατα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Μα, µεταπτυχιακοί φοιτητές να αναλαµ-

βάνουν την επίβλεψη;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Επιτρέψτε µου να απαντήσω σε
αυτό ακριβώς το θέµα που λέτε, για να µη θεωρήσετε ότι υπεκ-
φεύγω.

Τι βλέπετε κακό, όταν ένας µεταπτυχιακός φοιτητής, ο οποίος
τελειώνοντας επιδιώκει να διοριστεί στην εκπαίδευση, και βοηθά
στις πρακτικές ασκήσεις; Αυτό το πράγµα γίνεται σε όλα τα πα-
νεπιστήµια και στην Ελλάδα και σε όλο τον κόσµο. ∆εν είναι κάτι
που υποβαθµίζει την εκπαίδευση. Είναι κάτι που βοηθά τους ίδι-
ους τους µεταπτυχιακούς φοιτητές, αντί να έχουν µόνο ένα θε-
ωρητικό υπόβαθρο γνώσεων, να αποκτήσουν µια καλύτερη
εµπειρία για το πώς υπάρχει αυτή η αλληλεπίδραση µε τους φοι-
τητές.

Όσον αφορά τις αποσπάσεις, µπορώ να σας πω για όλες τις
διαδικασίες που έχει ακολουθήσει το Υπουργείο Παιδείας, ώστε
να έχουµε τις σωστές αποσπάσεις. Όχι τις αποσπάσεις, αλλά τις
σωστές αποσπάσεις. Θα µπορούσα να σας τις απαριθµήσω,
αλλά ο χρόνος δεν επαρκεί. Έχουν σταλεί έγγραφα στα πανεπι-
στήµια, κυρίως στα παιδαγωγικά τµήµατα µε το ερώτηµα: Πείτε
µας ακριβώς τι θα κάνουν αυτοί οι αποσπασµένοι; Με τι θα ασχο-
ληθούν; Τι τους χρειαζόσαστε; Και είναι βέβαιο ότι, εφόσον τεκ-
µηριωθεί κάποια παραπέρα ανάγκη, αυτή η ανάγκη θα
ικανοποιηθεί.

Πριν κλείσω, θέλω να σας πω και κάτι ακόµα. Σε σχέση µε τα
οικονοµικά που θέσατε στην ερώτησή σας, δεν βρήκαµε το
χρόνο να συζητήσουµε, αλλά θέλω να σας πω ότι τα πράγµατα
δεν είναι τόσο άσχηµα, όσο η ευρύτερη οικονοµική κρίση. Γιατί
θα µπορούσα να σας πω ότι υπάρχει µία µείωση πράγµατι στις
λειτουργικές δαπάνες, αλλά στη σίτιση των φοιτητών φέτος σε
σχέση µε πέρυσι έχουµε µία αύξηση. Πέρυσι το ποσό που είχε
προβλεφθεί ήταν 27.500.000, φέτος είναι 28.220.000. Μέσα σε
αυτήν τη γενικότερη κρίση δηλαδή, σ’ ένα συγκεκριµένο τοµέα,
αυτόν που αφορά τον τρόπο της καλύτερης εξυπηρέτησης των
φοιτητών, υπάρχει µία αύξηση.

Γι’ αυτό, θα ήθελα κλείνοντας να πω ότι η όλη προσπάθεια
είναι αφενός µεν να βελτιωθεί η εκπαιδευτική διαδικασία, αλλά
ταυτόχρονα να εξαλείψουµε περιπτώσεις όπου εκπαιδευτικοί,
αντί να είναι στο σχολείο τους, είναι στην υπηρεσία των τµηµά-
των και των καθηγητών των πανεπιστηµίων. Αυτό θέλουµε να
εξαλείψουµε. Εάν υπάρχουν πραγµατικές ανάγκες, να είστε βέ-
βαιος ότι αυτές θα αντιµετωπιστούν.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Υφυ-

πουργό Παιδείας, κ. Πανάρετο.
Συζητούµε τώρα την τέταρτη µε αριθµό 175/26-10-2010 επί-

καιρη ερώτηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού κ. Αθανασίου Πλεύρη προς τους Υπουργούς Εθνικής Άµυνας
και Οικονοµικών, σχετικά µε το Μετοχικό Ταµείο Στρατού κ.λπ..

Κύριε Πλεύρη, έχετε δύο λεπτά, για να παρουσιάσετε το πε-
ριεχόµενο της ερώτησής σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, την προηγούµενη βδοµάδα είχα την τιµή να

βρίσκοµαι στη συνάντηση που είχαν οι απόστρατοι της Χωρο-
φυλακής µε τον Πρόεδρο του Μετοχικού Ταµείου Στρατού, όπου
άκουσα να λέγεται εκεί πέρα ότι θα αναγκαστεί ουσιαστικά το
Ταµείο να κάνει πρόταση µηδενικής παροχής µερίσµατος για το
2011. Πληροφορήθηκα στην πορεία από τις ανακοινώσεις τις
οποίες έγιναν, ότι διασφαλίστηκε µεν το µέρισµα για το υπόλοιπο
του 2010 και ότι υπάρχει µία επεξεργασία, µία φόρµουλα, που
γίνεται για το 2011. Θα µας τα βεβαιώσετε εδώ αν ισχύει αυτό το
οποίο αναφέρεται, ο περιορισµός κατά 15%. Η ουσία είναι: Μέ-
ρισµα για το 2011 θα λάβουν οι απόστρατοι της Χωροφυλακής;
Και ποιο θα είναι αυτό το µέρισµα;

Είναι σαφέστατη η πρώτη ερώτηση, όπως και η δεύτερη: Εάν
έχει γίνει κάποιος έλεγχος, υπάρχει κάποιο πόρισµα, γιατί το Με-
τοχικό Ταµείο Στρατού αυτή τη χρονική στιγµή έχει περιέλθει σε
αυτά τα αδιέξοδα; Σας έχω απασχολήσει και µε άλλες ερωτήσεις
στο παρελθόν και ουσιαστικά οτιδήποτε κάνουµε τώρα είναι κά-

ποιες «ενέσεις», αλλά δεν έχουν βρεθεί οι αιτίες. Και δεν µιλώ
για εξεταστικές ή οτιδήποτε άλλο, αλλά αν υπάρχει µια µελέτη
που να λέει «αυτά τα λάθη έχουν γίνει και έχουµε περιέλθει σε
αυτή την κατάσταση».

Και αυτά, κύριε Υπουργέ, τα λέω και δεν µπορώ να µην σχο-
λιάσω τη δήλωση του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης - την οποία
θα τη σχολιάσω δεόντως στη δευτερολογία την οποία θα έχω -
που ουσιαστικά µας είπε ότι ο Στρατός και τα Σώµατα Ασφαλείας
είναι οι πλέον αντιπαραγωγικοί κλάδοι στη χώρα. Πρέπει το
Υπουργείο σας να τοποθετηθεί. Εγώ θα τοποθετηθώ στη δευτε-
ρολογία µου και θα σχολιάσω τη δήλωση. Εσείς, όµως, ως
Υπουργός, δεν προσβάλλεστε όταν ακούτε για τους ανθρώπους
στους οποίους προΐσταστε να λέγεται ότι αυτοί οι άνθρωποι είναι
αντιπαραγωγικοί; Ποια είναι η θέση, λοιπόν, του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας στις δηλώσεις του ιεραρχικά ανώτερού σας, κυ-
ρίου Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης ότι είναι αντιπαραγωγικός
κλάδος ο κλάδος των Ενόπλων ∆υνάµεων;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Πλεύρη.

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας, κ.
Μπεγλίτης.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Άµυνας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, αντιλαµβάνοµαι ότι ενδιαφέρεστε για τους

αποστράτους της Ελληνικής Αστυνοµίας, για το 68% εξ αυτών
οι οποίοι µετέχουν ως ασφαλισµένοι και συνταξιούχοι πλέον στο
Μετοχικό Ταµείο Στρατού. Γιατί υπάρχει ένα ποσοστό 32% των
συναδέλφων τους, είτε της πρώην Χωροφυλακής είτε της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας, που είναι ασφαλισµένοι στο Μετοχικό Ταµείο
Πολιτικών Υπαλλήλων του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη,
οι οποίοι δεν αντιµετωπίζουν ανάλογα προβλήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να είµαστε ειλικρινείς.
Το Μετοχικό Ταµείο Στρατού εάν δεν παρέµβουµε κάνοντας γεν-
ναίες αλλαγές και µεταρρυθµίσεις, το 2011 δεν θα είναι σε θέση
να δώσει µέρισµα στους πενήντα οκτώ χιλιάδες περίπου συντα-
ξιούχους, που είναι µέλη του.

Επειδή ρωτήσατε για τις ευθύνες, θέλω να σας πω ότι οι ευ-
θύνες είναι διαχρονικές. Κι αν κανείς αναζητήσει τους λόγους
για τους οποίους σήµερα κινδυνεύει ουσιαστικά µε στάση πλη-
ρωµών το Μετοχικό Ταµείο Στρατού, θα µπορούσα να σας επι-
σηµάνω για ιστορικούς λόγους αν θέλετε ορισµένους από
αυτούς: Πρώτον, η εµπλοκή του Μετοχικού Ταµείου στην ιδιο-
κτησία της Γενικής Τράπεζας διαχρονικά στοίχησε ουσιαστικά,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το Μετοχικό Ταµείο πάνω από
230 εκατοµµύρια ευρώ. ∆εύτερον, διαχρονικά –το αναγνωρίζω,
γιατί έχω όλα τα στοιχεία- πολλοί εκπρόσωποι των πολιτικών ηγε-
σιών του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας υπέγραφαν υπουργικές
αποφάσεις περί αύξησης του µερίσµατος του Μετοχικού Ταµείου
Στρατού, όταν τα οικονοµικά στοιχεία του προϋπολογισµού δεν
το επέτρεπαν. Θέλετε και έναν τρίτο λόγο, επίσης σηµαντικό
στον οποίο έχουµε συµβάλει όλοι µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο;
∆ιανέµονταν µερίσµατα σε πλήρη αναντιστοιχία µε τις καταβλη-
θείσες εισφορές. ∆ηλαδή, µε άλλα λόγια, για να πάρω το παρά-
δειγµα του κ. Πλεύρη για τους φίλους του που σήµερα εκφράζει
µέσα από την ερώτησή του. Πολλοί της Ελληνικής Χωροφυλα-
κής αποστρατεύτηκαν µε το βαθµό, παραδείγµατος χάριν, του
Ταγµατάρχη και ουσιαστικά παίρνουν µέρισµα Αντιστρατήγου
της Ελληνικής Αστυνοµίας.

Πρόκειται για µια διαχρονική παθογένεια που δεν θα επιτρέ-
ψουµε να συνεχιστεί. Θα γίνουν ριζικές αλλαγές στο Μετοχικό
Ταµείο Στρατού, γιατί εµείς θέλουµε και το 2011 ως εποπτεύ-
ουσα αρχή του Μετοχικού Ταµείου να µοιράζεται µέρισµα. Η κα-
τάσταση δεν µπορεί να συνεχιστεί και έχουµε και την πολιτική
τόλµη και την αποφασιστικότητα και εγώ ως αρµόδιος από την
πλευρά της πολιτικής ηγεσίας να προχωρήσουµε αυτές τις αλ-
λαγές.

Μπορώ να σας πω στη δευτερολογία µου και µια σειρά αλλα-
γών στις οποίες θα προχωρήσουµε. Το αφήνω, όµως αυτό για
να έχει κι ενδιαφέρον ο διάλογος µας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο
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Υπουργό.
Κύριε Πλεύρη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν έχει διασφαλι-

στεί το µέρισµα για το 2011. Θα γίνουν κάποιες προσπάθειες
διαρθρωτικές …

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας): Μην βγάζετε συµπεράσµατα…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Μακάρι να έχει διασφαλιστεί. Αυτό
θέλουµε. Γιατί και από τους αποστράτους είδα και συζητήσιµοι
ήταν και διατεθειµένοι να κάνουν υποχωρήσεις και αντιλαµβά-
νονταν την κατάσταση στην οποία έχει περιέλθει το Ταµείο. ∆εν
ζητούσαν παράλογα πράγµατα. Ήθελαν κι αυτοί να συµβάλουν
µε έναν περιορισµό αλλά εύλογα κι οι ίδιοι λένε ότι πρέπει να πά-
ρουν ένα κοµµάτι του µερίσµατος.

Βέβαια, στους διαχρονικούς λόγους που είπατε ισχύει και το
γεγονός ότι βάλατε όλους τους συµµετέχοντες στο ΕΛΑΣ στο
Μετοχικό Ταµείο Στρατού να παίρνουν σύνταξη και επιβαρύνθη-
καν µε εισφορές οι χωροφύλακες, διότι δεν συνέφεραν σε ει-
σφορές. Οπότε, όπως λέτε για το µέρισµα το οποίο έπαιρναν ή
τις συντάξεις των αντιστρατήγων, θα πρέπει να πείτε και για αν-
θρώπους που δεν είχαν δώσει κανένα µέρισµα στο Ταµείο του
Στρατού, αλλά αντιθέτως, είχαν πολεµήσει τον ελληνικό στρατό
και παίρνουν συντάξεις από αυτό το Ταµείο µέχρι σήµερα.

Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά εγώ εξεπλάγην µε τη δήλωση του
Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης. Γιατί εξεπλάγην; ∆εν µας είπε
κάτι παράλογο ο κ. Πάγκαλος αλλά δεν µπορώ να το καταλάβω.
Έχει πει κανείς ποτέ ότι ο στρατός και η αστυνοµία είναι παρα-
γωγικές διαδικασίες; Προφανώς η φύλαξη των συνόρων και η
φύλαξη της τάξης δεν είναι παραγωγικές διαδικασίες, αλλά πρέ-
πει να υπάρχουν. Αντιθέτως, αυτές οι δύο διαδικασίες, κύριε
Υπουργέ, εάν λειτουργούν σωστά, µπορούν να βοηθούν τις πα-
ραγωγικές οµάδες. Όταν αντιµετωπίζεται το οργανωµένο
έγκληµα, όταν κυκλοφορεί ήσυχος ο πολίτης σε µια πολιτεία,
υπάρχει και ανάπτυξη της παραγωγής. Άρα, εµµέσως η αστυνο-
µία βοηθά στην παραγωγική διαδικασία. Όταν έχεις έναν ισχυρό
στρατό, έναν αξιόµαχο στρατό, όταν έχεις ένοπλες δυνάµεις τις
οποίες σέβονται οι αντίπαλοι, αυτοµάτως έχεις και καλή εξωτε-
ρική πολιτική, όπως γνωρίζετε, και οικονοµική ευρωστία.

Είναι απαράδεκτες οι δηλώσεις που έγιναν από τον Αντιπρόε-
δρο της Κυβέρνησης.

Και για να ολοκληρώσω θα σας πω χαρακτηριστικά ένα ιστο-
ρικό παράδειγµα. Ο Υπουργός Οικονοµικών Ζαβιτσάνος εµφανί-
στηκε στον Πρωθυπουργό Μεταξά πριν το Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο
και του είπε, επειδή ο στρατός είναι αντιπαραγωγικός πρέπει να
µειώσουµε τους µισθούς. Και του απάντησε ο Πρωθυπουργός
που έβλεπε τι πάει να γίνει ότι ο στρατός λειτουργεί στην κοινω-
νία, όπως τα τσοπανόσκυλα. Οι παραγωγικές διαδικασίες είναι
τα πρόβατα, είναι οι αγελάδες, όλα τα ζώα που δίνουν το γάλα,
το κρέας τους, το µαλλί τους. Τα τσοπανόσκυλα δεν δίνουν τί-
ποτα, αλλά αν διώξουµε τα τσοπανόσκυλα θα έρθει ο λύκος να
φάει όλη αυτή την παραγωγική διαδικασία.

Κύριε Υπουργέ, περιµένω στη δευτερολογία σας µαζί µε τις
διαρθρωτικές αλλαγές να τοποθετηθείτε στις δηλώσεις του Αντι-
προέδρου της Κυβέρνησης που έλαβαν µάλιστα χώρα δύο µέρες
µετά το ιστορικό ΟΧΙ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εθνικής Άµυνας κ. Μπεγλίτης έχει το λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας): Μετά τη βουκολική δευτερολογία του κ. Πλεύρη
θα ήθελα να επισηµάνω το εξής: Αντιλαµβάνοµαι το άγχος ορι-
σµένων δυνάµεων να υπερασπιστούν ακόµα και στις σύγχρονες
δηµοκρατικές συνθήκες το µετεµφυλιοπολεµικό σύνδροµο που
χαρακτήρισε τη δεξιά µέχρι πρόσφατα περί προστασίας του
στρατού και των Ενόπλων ∆υνάµεων. Το σύνδροµο του «στρα-
τηγέ ιδού ο στρατός σας» έχει προ πολλού ξεπεραστεί από τις
ιστορικές συνθήκες, ιδιαίτερα µετά τη δικτατορία.

∆εν αναγνωρίζουµε σε κανέναν –ο ελληνικός λαός δεν ανα-
γνωρίζει σε κανέναν- ιδιοκτησιακά σύνδροµα πάνω στις Ένοπλες
∆υνάµεις. Οι Ένοπλες ∆υνάµεις ανήκουν στην πατρίδα, ανήκουν

στον ελληνικό λαό. ∆εν έχουν προνοµιακή σχέση µε κανέναν και
δεν ανήκουν σε κανέναν. Εάν εσείς, κύριε Πλεύρη, θέλετε να µι-
λάτε ως έχων ιδιοκτησιακή σχέση µε τις Ένοπλες ∆υνάµεις ξέ-
ρετε ότι η ιστορία ήταν πολύ σκληρή µε αντίστοιχες περιπτώσεις
στο πρόσφατο παρελθόν.

Είναι γεγονός ότι σε συνθήκες οικονοµικής και κοινωνικής κρί-
σης οφείλουν όλοι οι θεσµοί συνειδητοποιώντας την κρίση να µε-
τάσχουν στη µεγάλη εθνική προσπάθεια για την ανασυγκρότηση
της χώρας συµβάλλοντας κάθε θεσµός από την πλευρά του. Οι
Ένοπλες ∆υνάµεις τις οποίες τιµάµε -όπως τιµάµε όλο το έν-
στολο προσωπικό άνδρες και γυναίκες- µετέχουν αυτής της προ-
σπάθειας για τον εξορθολογισµό των αµυντικών δαπανών, για
την ενίσχυση της επιχειρησιακής αποτελεσµατικότητας των Ενό-
πλων ∆υνάµεων για να είναι σύγχρονες, προσαρµοσµένες στις
επιχειρησιακές ανάγκες του 21ου αιώνα µε ορθολογικοποιηµένες
και εκλογικευµένες δαπάνες.

Βεβαίως, έχουν τη συµβολή τους στην ευρύτερη προσπάθεια
που κάνουµε και αυτό πρέπει να το χαιρετίσουµε ως ηγεσία του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Πολλές φορές µε δυσκολία, πολλές
φορές µε γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, πολλές φορές λειτουρ-
γώντας µε τις δυνάµεις της αδράνειας, έχουν την αναγκαία αυ-
τογνωσία ότι πρέπει να συµβάλλουν στο µέρος που τους
αναλογεί στην υπέρβαση της κρίσης.

Άρα, κύριε Πλεύρη -επειδή διάβασα και την ερώτηση του συ-
ναδέλφου σας- µακριά από µας οποιαδήποτε προσπάθεια να
αναγορευτούµε σε προστάτες των Ενόπλων ∆υνάµεων. Ήταν
ατυχέστατη η παρέµβασή σας και ατυχέστατη η ερώτηση του
συναδέλφου κ. Κοραντή. Μην επιχειρείτε να ξύσετε πληγές του
παρελθόντος. Όλος ο ελληνικός λαός µετέχει αυτής της προ-
σπάθειας, όπως µετέχουν και οι Ένοπλες ∆υνάµεις. Αφήστε τα
σύνδροµα της εθνικής προστασίας του παρελθόντος.

Ως προς το Μετοχικό Ταµείο Στρατού αυτή τη στιγµή κατα-
γράφεται ένα χρέος της τάξης των 340 εκατοµµυρίων ευρώ, από
τα οποία 152 εκατοµµύρια τα χρωστά στο Υπουργείο Οικονοµι-
κών.

Το υπόλοιπο χρέος, αντιστοιχεί σε άλλες υπηρεσίες, σε άλ-
λους οργανισµούς.

∆εν θα µείνουµε αδρανείς. Θα ενεργήσουµε, όπως σας είπα,
και άµεσα θα ανακοινώσουµε τις πρώτες αλλαγές που θα επιφέ-
ρουµε στο Μετοχικό Ταµείο Στρατού και στη λειτουργία του µε-
ρίσµατος. Μπορώ να σας πω, χαρακτηριστικά, ότι έχουµε
συµφωνήσει και θα υπάρξει µία µικρή αύξηση της εισφοράς,
όπως επίσης θα υπάρξει και µία στοχευµένη µείωση οριακά, µε
βάση ένα χρονοδιάγραµµα, του µερίσµατος, όπως θα υπάρξει
επίσης ρύθµιση του χρέους - είµαι σε συνεργασία µε τον κ. Σα-
χινίδη και τον κ. Παπακωνσταντίνου- που οφείλει το Μετοχικό Τα-
µείο στο Υπουργείο Οικονοµικών. Θα υπάρξει, κύριε συνάδελφε,
παρέµβαση για να µπορέσει τελικά το Μετοχικό Ταµείο να δίνει
µέρισµα. Όχι για να µηδενίσουµε τη δυνατότητα παροχής µερί-
σµατος, αλλά και να µπορέσει µέσα από τον εξορθολογισµό της
λειτουργίας του το Μετοχικό Ταµείο να έχει µία ισχυρή βιωσιµό-
τητα, έτσι ώστε στη συνέχεια να προχωρήσουµε στην πιο σηµα-
ντική, κατά την άποψή µου, µεταρρύθµιση, που είναι η ενοποίηση
των τριών Μετοχικών Ταµείων των κλάδων των Ενόπλων ∆υνά-
µεων.

Αυτό θα το κάνουµε υπό την βασική προϋπόθεση, ότι θα ολο-
κληρωθεί η διαδικασία της εξυγίανσης του Μετοχικού Ταµείου
Στρατού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Μπε-

γλίτη.
Η πέµπτη µε αριθµό 171/26.10.2010 επίκαιρη ερώτηση του

Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασι-
λείου Μουλόπουλου προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μά-
θησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την αντιµετώπιση των
προβληµάτων στο 1ο ΕΠΑΛ Κορίνθου κ.λπ. δεν θα συζητηθεί,
λόγω κωλύµατος της Υπουργού και διαγράφεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Εισερχόµεθα στην ηµε-
ρήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης: «Ηλεκτρονική καταχώρηση και εκτέλεση ιατρικών
συνταγών και παραπεµπτικών ιατρικών πράξεων».

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 26.10.2010 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συνεδριά-
σεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί
της αρχής.

Με επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής ο Λαϊκός Ορ-
θόδοξος Συναγερµός, για τη συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, ορίζει ως ειδική αγορήτρια
την Βουλευτή κ. Ουρανία Παπανδρέου–Παπαδάκη και ως Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο τον κ. Μαυρουδή Βορίδη.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Τσίπρας, ορίζει για τη συζήτηση του
σχεδίου νόµου, ειδικό αγορητή τον Βουλευτή κ. Μιχαήλ Κριτσω-
τάκη.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδος κ. Σπυρίδων Χαλβατζής, µε επιστολή του στον
Πρόεδρο της Βουλής, ορίζει, για τη συζήτηση του νοµοσχεδίου
αρµοδιότητος του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, ως ειδικό αγορητή τον Βουλευτή κ. Νικόλαο Παπακων-
σταντίνου.

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί, όπως είπαµε, το νο-
µοσχέδιο επί της αρχής.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Ηλίας Θεοδωρί-
δης.

ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Έχουµε µπροστά µας µία συζήτηση, ένα πολύ σηµαντικό νο-

µοσχέδιο, θεµελιώδες, τη βάση µίας ουσιαστικής ανασυγκρότη-
σης και ελέγχου για το σύνολο της πολιτικής υγείας, για το
σύνολο της πολιτικής φαρµάκου, για το σύνολο της πολιτικής
αναλωσίµων και υλικών που προµηθεύονται το δηµόσιο και το
ιδιωτικό σύστηµα υγείας στην Ελλάδα, ένα νοµοσχέδιο για την
ηλεκτρονική συνταγογράφηση, το οποίο άπτεται κυρίως και έχει
άµεση σχέση µε δύο τεράστια ζητήµατα, προβλήµατα, που αντι-
µετωπίζει σήµερα η χώρα.

Το πρώτο µεγάλο πρόβληµα είναι οι δηµοσιονοµικές εξελίξεις
στη χώρα.

Το δεύτερο µεγάλο ζήτηµα, µε το οποίο έχει σχέση το νοµο-
σχέδιο, το οποίο συζητάµε σήµερα, είναι το ζήτηµα της πολιτικής
διακυβέρνησης, της διαφθοράς στη χώρα και του ελέγχου της
λειτουργίας των θεσµών στην Ελλάδα.

Το πρώτο ζήτηµα είναι γνωστό σε όλους και νοµίζω ότι η πο-
λιτική για το φάρµακο έχει σχέση, τόσο µε το θέµα της υστέρη-
σης των εσόδων, όσο και µε το θέµα της αύξησης, του
εκτροχιασµού των δαπανών και µε τα δύο. Έχουµε µπροστά µας
εξελίξεις από το 2000 µέχρι το 2010, που µαρτυρούν τεράστιες
αυξήσεις στις δαπάνες των ταµείων.

Οι δαπάνες για τις συντάξεις αυξήθηκαν στο διάστηµα αυτό
από 11 δισεκατοµµύρια σε 23 δισεκατοµµύρια, όµως οι εισφο-
ρές εργαζοµένων και εργοδοτών καλύπτουν αυτό το ποσό.
Έχουµε αύξηση, σε παρόµοιο διάστηµα, των δαπανών για το
φάρµακο από 1 δισεκατοµµύριο σε 9 δισεκατοµµύρια. Είναι η τε-
ράστια τρύπα, µαζί µε την αύξηση των δαπανών για τα νοσοκο-
µεία, που από 1 δισεκατοµµύριο αυξήθηκαν σε 8 δισεκατοµµύρια
ευρώ στο ίδιο διάστηµα.

Για το διάστηµα 2004-2009 θα µιλήσω στη συνέχεια, γιατί εκεί
έχουµε τεράστιο εκτροχιασµό των δαπανών αυτών. Η αύξηση
των δαπανών στον τοµέα των ταµείων, στον τοµέα του κρατικού
προϋπολογισµού προς το φάρµακο και τις δαπάνες στα νοσο-
κοµεία έχει πάει ολόκληρη σ’ ένα κύκλωµα φαρµάκου και διακί-
νησης υλικών στον τοµέα της υγείας στην Ελλάδα.

Πέρα από το ζήτηµα αυτό, το νοµοσχέδιο που συζητάµε έχει
επίσης σχέση µε την καταπολέµηση της διαφθοράς στην Ελλάδα

στον τοµέα της υγείας. Ξέρουµε ότι η χώρα κατρακυλάει τα σκα-
λοπάτια της διαφθοράς στην παγκόσµια ιεραρχία, τον παγκόσµιο
κατάλογο. Από την πεντηκοστή τέταρτη θέση, τα τελευταία τρία
χρόνια κατρακύλησε στην εβδοµηκοστή όγδοη θέση. Στην αντί-
ληψη για τη διαφθορά, στο παγκόσµιο αυτό δίχτυ µε αντικειµε-
νικά κριτήρια, η χώρα βαθµολογείται µε 3,5 µονάδες στην
κλίµακα από 0 έως 10. Από το 4,5 κατρακύλησε στο 3,5.

Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι κύρια αιτία της διαφθοράς στη
χώρα είναι το σύστηµα πολιτικής εξουσίας, που αναδείχτηκε και
θέριεψε ειδικά τα τελευταία χρόνια και η σχέση του µε την κοι-
νωνία, τους θεσµούς, την ανάπτυξη, µε όλο το πλέγµα των κοι-
νωνικοοικονοµικών θεσµών στη χώρα.

Είναι, λοιπόν, αναγκαία η µετάβαση από ένα σύστηµα διακυ-
βέρνησης -που κληρονοµήσαµε ως Κυβέρνηση εδώ και ένα
χρόνο- σ’ ένα άλλο σύστηµα ηλεκτρονικής διακυβέρνησης της
χώρας, το οποίο αφορά όλους τους πολιτικούς, κοινωνικούς και
οικονοµικούς θεσµούς.

Υπάρχουν οργανωµένες κοινωνίες, οι οποίες έχουν θεσµοθε-
τήσει πολιτικά, κοινωνικά συστήµατα οργανωµένου ελέγχου,
µέσα στα οποία διαµορφώνονται άνθρωποι, οµάδες και ολόκλη-
ρες κοινωνικές τάξεις. ∆ιαµορφώνονται αξιακά, ηθικά, επαγγελ-
µατικά και κοινωνικά, µέσα σ’ αυτά και από αυτά. Έτσι
οργανώνουν την παραγωγή, τους θεσµούς, το παρόν και το µέλ-
λον τους, οργανωµένες πολιτικά κοινωνίες.

Καλούµαστε σήµερα να αποτελέσουµε µέρος τέτοιων κοινω-
νιών και οι κοινωνίες αυτές έχουν επίπεδα διαφθοράς αµελητέα,
ελάχιστα, µονοψήφια νούµερα. Το ζήτηµα της διαφθοράς, λοι-
πόν, έχει άµεση σχέση µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε. Η απόρ-
ριψή του ή το να κλείσουµε τα µάτια µπροστά σ’ αυτήν την
κατάσταση δεν µας βοηθάει καθόλου στο να αλλάξουµε εποχή.

Η διαφθορά στη χώρα δεν αποτιµάται σε νούµερα µόνο. Έχει
εκτροχιάσει ολόκληρο το παραγωγικο-οικονοµικό και κοινωνικό
µοντέλο της χώρας. Συστήµατα λοιπόν, όπως αυτό της ηλε-
κτρονικής συνταγογράφησης αποτελούν µέρος ενός ολοκληρω-
µένου συστήµατος ηλεκτρονικής διακυβέρνησης και σιγά-σιγά
πρέπει να αποτελέσουν µέρος της οργάνωσης, διαχείρισης και
ελέγχου όλων των κοινωνικοοικονοµικών θεσµών της χώρας.

Η ηλεκτρονική συνταγογράφηση είναι µια καινοτοµία. Συ-
µπληρωµένη µάλιστα και από την ηλεκτρονική συνταγογράφηση
παρακλινικών εξετάσεων, παραπεµπτικών, είναι το άλλο µισό της
πραγµατικότητας της υγείας. Ολοκληρώνει ένα σύστηµα ηλε-
κτρονικού ελέγχου των δαπανών και της συµπεριφοράς των λει-
τουργών της υγείας.

Υπάρχουν τρεις κατηγορίες συνταγογράφησης.
Η πρώτη κατηγορία αποτελεί µια κατ’ εξοχήν παράνοµη συ-

νταγογράφηση. Αφορά τη διακίνηση βιβλιαρίων, εν λευκώ επι-
ταγών στα φαρµακεία και στους γιατρούς, αφορά στην εικονική
συνταγογράφηση, αφορά στην ανταλλάξιµη συνταγογράφηση,
δηλαδή αυτή που το ποσό αναγράφεται σε φάρµακα, ενώ εκτε-
λείται σε άλλα είδη παραϊατρικά από τα φαρµακεία. Νοµίζω, λοι-
πόν, ότι µπορεί να είναι φραγµός σ’ αυτό το µοντέλο της
συνταγογράφησης, κυρίως σε αυτό.

Αφορά επίσης ένα άλλο είδος συνταγογράφησης, που είναι η
κατευθυνόµενη συνταγογράφηση στην Ελλάδα. Η κατευθυνό-
µενη συνταγογράφηση δεν επηρεάζεται µόνο απ’ αυτό το µέτρο.
Επηρεάζεται και από µέτρα, τα οποία θα θεσµοθετηθούν στη συ-
νέχεια, για παράδειγµα αυτό της συνταγογράφησης δραστικής
ουσίας -και θα εξηγήσω γιατί- και από άλλα µέτρα συµπλήρω-
σης της πολιτικής φαρµάκου.

Υπάρχει και η νόµιµη συνταγογράφηση, η οποία ακολουθεί
πρωτόκολλα επιστηµονικά και ιατρικά σύγχρονων θεραπειών,
όπως σ’ όλο τον κόσµο και στην Ελλάδα.

Η πολυφαρµακία είναι τεράστιο πρόβληµα στη χώρα µας. Έχει
αγγίξει επίπεδα τροµακτικά. Λένε για νούµερα εκατό εκατοµµυ-
ρίων συνταγών το χρόνο! Μόνο η γραφειοκρατική διακίνηση των
χειρόγραφων συνταγών κοστίζει 200 µε 300 εκατοµµύρια µε τον
τρόπο που γίνεται µέχρι σήµερα. Ας αφήσουµε όµως αυτό το
όφελος. Να δούµε ότι οι δαπάνες για το φάρµακο τα τελευταία
τέσσερα-πέντε χρόνια αυξάνονται 16% ετησίως. Είναι δηλαδή
ανεξέλεγκτες. ∆εν υπάρχει κανένας φραγµός, καµµιά πολιτική
ελέγχου. Είµαστε στον τοµέα αυτό χώρα της ασυδοσίας.
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Οι βλάβες δεν είναι µόνον οικονοµικές. Είναι κυρίως στην υγεία
των ασθενών, των Ελλήνων πολιτών. Καταναλώνουµε φάρµακα
όσο ένας λαός και µια κοινωνία πενταπλάσια σε αριθµό από µας,
όπως αυτή της Ισπανίας. Η ∆ανία µε το µισό πληθυσµό από µας
διακινεί 15 εκατοµµύρια συνταγές το χρόνο.

Αυτό το µοντέλο που ακολουθείται στην υγεία είναι ένα µο-
ντέλο ουσιαστικά κλεπτοκαπιταλισµού. ∆εν υπάρχουν καπιταλι-
στικοί, ανταγωνιστικοί κανόνες στον τοµέα αυτό.

Όλο το εγχείρηµα ξεκινάει από ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα.
Έγκειται στο γεγονός του πώς και ποια τιµολογιακή πολιτική για
το φάρµακο και για τα αναλώσιµα ακολουθείται στη χώρα. Αυτή
η τιµολογιακή πολιτική εµπεριέχει την προκλητή ζήτηση. Αυτή η
τιµολογιακή πολιτική εµπεριέχει ενδογενώς κίνητρα αύξησης της
ζήτησης, κίνητρα υπερκατανάλωσης. Πώς το κάνει αυτό; Με
πολύ απλό τρόπο, καθαρά ελληνικό τρόπο. Εξασφαλίζει τερά-
στιες υπερτιµολογήσεις, οι οποίες µε τη σειρά τους επιτρέπουν
να έχουµε τεράστια αύξηση της ποσότητας των κυκλοφορού-
ντων φαρµάκων στη χώρα, εξαιτίας της πολιτικής της προώθη-
σης που είναι µοναδική, ελληνική.

∆εν είναι τυχαίο ότι πολυεθνικές εταιρίες στον τοµέα του φαρ-
µάκου καλούν τα στελέχη τους στην Ελλάδα να εκπαιδεύσουν
το στελεχιακό τους δυναµικό στο εξωτερικό για το πώς τα κατα-
φέρνουν και αυξάνουν τόσο τις δαπάνες, τόσο τη ζήτηση, τόσο
την προσφορά, τόσο την κατανάλωση!

Ζητούν να εκπαιδεύσουν τα στελέχη τους στο εξωτερικό για το
πώς επιτυγχάνουν τέτοια αύξηση του τζίρου και τέτοια αύξηση
των κερδών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, γιατί το κόστος στο
φάρµακο και στα άλλα αναλώσιµα είναι αποτέλεσµα της τιµής
επί της ποσότητας.

Τις συγκρίσεις µε το εξωτερικό τις κάναµε και είναι απογοη-
τευτικές. Οι συγκρίσεις µε το εσωτερικό δείχνουν χρόνο µε το
χρόνο αύξηση των δαπανών, αύξηση της κατανάλωσης, που είναι
ανεξέλεγκτη. Υπάρχουν γιατροί που εξαντλούν όλη την ιατρική
επιστηµονική τους δραστηριότητα στη συνταγογράφηση. Ολό-
κληρη!

Υπάρχουν ασθενείς που πεθαίνουν ή πάσχουν από πολύ βαριά
σύνδροµα και ανακαλύπτεται η αιτία θανάτου από τις σακούλες
που κουβαλάνε µαζί τους, από τις φαρµακευτικές δηλητηριάσεις
που παθαίνουν. Επισκέπτονται πολλούς γιατρούς και παίρνουν
πολλαπλά οµοειδή φάρµακα.

Η προσπάθεια να ελεγχθεί αυτός ο τοµέας είναι τεράστιας ση-
µασίας. Η επιτυχία όλης της προσπάθειας της χώρας έγκειται
στην επιτυχία ή µη των µεγάλων µεταρρυθµιστικών τοµών, που
προσπαθούµε να κάνουµε σήµερα στην ελληνική κοινωνία. Αυτό
είναι το Α και το Ω. Το πολιτικό ζήτηµα είναι το χτύπηµα της δια-
φθοράς και το ζητούµενο είναι η ανάπτυξη. Γι’ αυτά τα τρία στοι-
χεία παλεύουµε σήµερα στη χώρα και µε αυτά θα δοκιµαστούµε.

Όµως, αν αυτά –αυτά που εξηγήσαµε για τη διαφθορά κ.λπ.-
δεν τα προσέξουµε, τι θα συµβεί; Και εγώ καταλαβαίνω από
πλευράς της Νέας ∆ηµοκρατίας ότι υπάρχει µια αντιµεταρρυθ-
µιστική στάση σε όλα τα µεγάλα νοµοσχέδια.

∆εν καταλαβαίνω όµως αυτή τη στάση από το ΚΚΕ γιατί το
ΚΚΕ περνά µια περίοδο µεταρρυθµιστικής αποστέωσης, αυτο-
κατάργησης, ακύρωσης. ∆εν µπορώ να ερµηνεύσω το λόγο. Το
περί φαρµάκων ...

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Μιλάτε σοβαρά περί φαρµάκων;
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: Είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο...
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Θα µας δώσετε και κάποιο φάρµακο

να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα;
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: Και εγώ σας απευθύνω ορισµένα ερω-

τήµατα. Είστε υπέρ της µείωσης των δαπανών στην υγεία; Μιλάω
γι’ αυτές που δεν πηγαίνουν στους πολίτες, αυτές που τους στε-
ρούν την παροχή υπηρεσιών, αυτά τα χρήµατα που αλλιώς θα
πήγαιναν σ’ αυτούς.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Θα σας απαντήσουµε.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: Πρέπει να το σταµατήσουµε αυτό;

Αυτό είναι βασικό! Ή θεωρείτε τη διαφθορά καταλύτη προς επα-
ναστατικές εξελίξεις και γι’ αυτό λέτε: αφήστε τη χώρα να πάει
στο βούρκο;

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Αφήστε την επανάσταση! Μας έχετε
ζαλίσει και εσείς και η Νέα ∆ηµοκρατία! ∆εν θέλουµε την εξα-

θλίωση του λαού, για να φτάσει στην επανάσταση!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ πολύ!
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: Αυτά τα ερωτήµατα τα έχω από την επι-

τροπή, στην οποία συζητήθηκε το θέµα. Με απασχολούν ειλι-
κρινά και γι’ αυτό τα θέτω στο Σώµα, πέρα από το γεγονός ότι
δεν θέλετε να τα βάλετε και µε αυτές τις συντεχνίες. Αρρώστια
είναι και η δική µας και κάνουµε αυτοκριτική για το παρελθόν.

Όµως, αυτό το τρίγωνο πια δεν µπορεί να πάει µπροστά. Πο-
λιτική εξουσία, µεταπρατικό-παρασιτικό κεφάλαιο και συντεχνίες
ήταν ως εδώ. ∆εν µπορεί να συνεχίσει η χώρα µε αυτό το τρίο και
εσείς έπρεπε να είστε µπροστά σε αυτούς τους αγώνες. Εγώ δεν
αντιλαµβάνοµαι νοµοσχέδια τέτοια, όπως το σηµερινό που συ-
ζητάµε. Πού έγκειται η αρνητικότητα της στάσης σας;

Το νοµοσχέδιο αφορά το σύνολο του ιατρικού κόσµου στη
χώρα. Σιγά-σιγά, σταδιακά θα τους συµπεριλάβει όλους και βε-
βαίως θα υπάρχουν προβλήµατα και -γι’ αυτό η σταδιακή εφαρ-
µογή του, αλλά και στη συνέχεια- γιατί απαιτεί τρεις παράγοντες
για να υλοποιηθεί. Αυτοί είναι ένα κοινό κοµπιούτερ, ένα κατα-
γραφικό και σύνδεση µε το ίντερνετ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπάρχουν περιπτώσεις που αφορούν αρκετά κοµµάτια, όπως
είναι τα αγροτικά ιατρεία των αποµακρυσµένων περιοχών στη
χώρα. Αυτά δεν µπορούν να ενταχθούν αµέσως, γιατί υπάρχουν
περιοχές που δεν έχουν πρόσβαση στο internet.

Υπάρχουν οι επισκέψεις των γιατρών κατ’ οίκον, όπου προς το
παρόν, για ένα µεταβατικό διάστηµα θα πρέπει να συνεχιστεί….

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε.

ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό
ακόµα.

∆εν µπορούν να περάσουν αµέσως στο σύστηµα.
Υπάρχουν προβλήµατα µε την κατοχύρωση των προσωπικών

δεδοµένων, γι αυτούς που θα έχουν πρόσβαση στο σύστηµα.
Παίρνονται µέτρα προφύλαξης και από τη Γενική Γραµµατεία των
Ασφαλιστικών Ταµείων και από τη λειτουργία του συστήµατος
για να περιφρουρηθούν τα προσωπικά δεδοµένα.

Υπάρχουν, όµως, τεράστια οφέλη. Αυτές οι αδυναµίες πρέπει
να αντιµετωπιστούν. Θα τις συζητήσουµε καλύτερα στην αυ-
ριανή, απογευµατινή συνεδρίαση, στην κατ’ άρθρον συζήτηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον ειση-
γητή της Πλειοψηφίας κ. Ηλία Θεοδωρίδη.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεώργιος
Βαγιωνάς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα µιλήσω από τη
θέση µου.

Κυρία Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, άκουσα µε προσοχή
τον συνάδελφο της Συµπολίτευσης, τον συνάδελφο στην Ιατρική
και στη Βουλή. ∆εν θέλω αντιπαράθεση. Αλλά, κύριε Θεοδωρίδη,
το ότι η Νέα ∆ηµοκρατία έχει αντιρυθµιστική τακτική, είναι εκτός
πραγµατικότητας.

Το νοµοσχέδιο, το οποίο ήρθε στις 30 του µηνός Αυγούστου,
είχε έναν τίτλο µόνο για το φάρµακο. Μπήκαν µέσα οι παρακλι-
νικές εξετάσεις και πολύ καλά έκαναν και µπήκαν. Θα έλεγα,
όπως είπα και στην επιτροπή, να µπει και το υγειονοµικό υλικό,
που κι εσείς το αναφέρατε, αλλά δεν υπάρχει στο νοµοσχέδιο.

Μάλιστα, µιας και το κουβεντιάζουµε, θα πω ότι µε την τρο-
πολογία που ήρθε, η Νέα ∆ηµοκρατία δεν συµφωνεί καθόλου.
Και απευθύνοµαι -όπως απευθύνθηκα και κατά τη διάρκεια της
συζήτησης στην επιτροπή- στον παρόντα Υπουργό, που έχει άρι-
στες σχέσεις συνεργασίας και φιλίας µε τον Υπουργό Υγείας.
Πάρτε πίσω την τροπολογία και φέρτε µία άλλη τροπολογία και
βάλτε µέσα και το υγειονοµικό υλικό και η κοστολόγηση φαρµά-
κου να πάει στο Υπουργείο Υγείας.

Έτσι θα περιπλέξετε τα πράγµατα µε τους ανθρώπους που θα
φέρετε από το Υπουργείο Εµπορίου στο Υπουργείο Εργασίας.
Το λέω για να αποδείξω στο συνάδελφο ότι δεν είµαι αντιρυθµι-
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στής. Είµαι υπέρ ρυθµιστής, γιατί το ζω το θέµα και µε πονάει.
Άρα, λοιπόν, το υλικό µπορείτε να το φέρετε, προσθέτοντας

µία παράγραφο. Και τώρα καταλαβαίνω ότι δεν µπορείτε να το
κάνετε µε τον Κανονισµό της Βουλής. Τι θα λέει ο κανόνας αυτός,
η παράγραφος αυτή, το άρθρο αυτό;

Για όλο το υγειονοµικό υλικό που παράγουν οι τρείς πλέον
προηγµένες χώρες της Ευρώπης –ονοµατίζω αν θέλετε, χωρίς
να έχω κάποια ιδιαίτερη σχέση µε αυτά- της Γερµανίας, της Γαλ-
λίας, της Αγγλίας, από γάζες, γάντια, βελόνες µέχρι βηµατοδό-
τες, µέχρι φίλτρα, µέχρι νευροδιαβιβαστές, η τιµή που
προσφέρουν στις χώρες παραγωγής να είναι τιµή Ελλάδος. Και
εντός διµήνου- όπως έχει προαποφασιστεί από τον Υπουργό
Υγείας, από ό,τι διαβάζω στον Τύπο- θα εφαρµοστεί.

Αφήστε τους διαγωνισµούς κατά νοσοκοµείο. Θα µπλέξετε.
Απλά πράγµατα, απλές λύσεις, οικονοµικές λύσεις. Αυτό, κύριε
συνάδελφε, θα είναι µεταρρύθµιση. Άρα, λοιπόν, και το υγειονο-
µικό υλικό και η κοστολόγηση όλων αυτών στο Υπουργείο Υγείας,
διότι έχει την υποδοµή.

Χωρίστε τα ταµεία. Άλλο ο κλάδος υγείας, άλλο ο κλάδος κοι-
νωνικής ασφάλισης. Σε όλα τα µέρη του κόσµου η κοινωνική
ασφάλιση ενισχύεται από τον κλάδο της υγείας. Στην Ελλάδα γί-
νεται το αντίθετο. Η κοινωνική ασφάλιση βοηθάει τον κλάδο
υγείας. Αυτό είναι επιεικώς απαράδεκτο. Το λέµε επί πολλά χρό-
νια.

Επειδή πιστεύουν µερικοί στην Αίθουσα αυτή ότι αυτές οι µε-
ταρρυθµίσεις είναι τωρινό φαινόµενο, σας διαβεβαιώ, κύριε συ-
νάδελφε, ότι τουλάχιστον επί δύο δεκαετίες έγιναν πολλές
απόπειρες.

Η τελευταία απόπειρα που απέτυχε, ήταν το 2001 από µεγάλο
παράγοντα της χώρας. Πήρε µερικές δεκάδες εκατοµµύρια
δραχµές -γιατί τότε είχαµε δραχµές- και δεν έκανε τίποτα για την
ηλεκτρονική διακυβέρνηση στο χώρο του φαρµάκου.

Προσπάθεια έγινε το 2005 µέσω ΙΚΑ. Ξανάγινε δεύτερη προ-
σπάθεια µέσω ΕΟΦ µε το ΙΚΑ και αυτή βρήκατε και αυτή συνεχί-
σατε και πολύ καλά κάνατε και την αυτοµατοποιηµένη την κάνατε
ηλεκτρονική. Κανείς δεν έχει αντίρρηση και µάλιστα, ο οµιλών εκ
µέρους της Νέας ∆ηµοκρατίας είπε ότι «δεν θα φεισθούµε χρη-
µάτων».

Θέλουµε τρεις προϋποθέσεις: ποιότητα και ποσότητα που να
αντέχει το σύστηµα, ασφάλεια του συστήµατος. Ξέρω ότι είναι
δύσκολα, ξέρω ότι µπορεί να υπάρξουν µερικά προβλήµατα.
Εµείς θα τα ανεχθούµε. Ξέρω ότι υπάρχουν προσωπικά δεδο-
µένα. Και εκεί µπορεί να υπάρχει. Όµως, άλλο προσωπικό δεδο-
µένο από κάποιον χάκερ, όπου δεν είναι όλοι οι άνθρωποι
εξοικειωµένοι µε τα ηλεκτρονικά µέσα.

Και µη µου πείτε ότι είναι η καλύτερη κατάσταση η σηµερινή,
που κυκλοφορούν τα βιβλιάρια κατά εκατοντάδες στα φαρµα-
κεία. ∆εν υπάρχουν εκεί προσωπικά δεδοµένα; Και είπα χαρα-
κτηριστικά ότι «µη βλέπουµε το δένδρο και χάνουµε το δάσος».
Είµαστε σύµφωνοι προς αυτά.

Και κάτι άλλο, κύριε Θεοδωρίδη. Μη λέτε πράγµατα τα οποία
δεν ανήκουν σε όλους της Νέας ∆ηµοκρατίας. Η Νέα ∆ηµοκρα-
τία κυβέρνησε πεντέµισι χρόνια. Πλήρωσε το τίµηµά της. Όµως,
εσείς, ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ψηφίσατε όλα και όλα επτά
νοµοσχέδια της Νέας ∆ηµοκρατίας. Η σηµερινή Νέα ∆ηµοκρατία
στα εξήντα νοµοσχέδια που φέρατε είναι το τριακοστό πρώτο
που ψηφίζει επί της αρχής και θα δούµε και επί των άρθρων.

Άρα, για να πάω και στο θέµα της συνταγογράφησης, πάλι επί
της αρχής -µπορώ να µιλάω εβδοµάδες επί των θεµάτων αυτών-
θέλω να πω ότι στις 10 Μαΐου άρχισε πιλοτικά από το ΙΚΑ και δεν
ξέρω σε ποιο στάδιο βρίσκεται. Άρχισε πριν από δέκα-δώδεκα
µέρες από τον ΟΑΕΕ και πολύ καλά έκανε και µαθαίνω ότι οι ταυ-
τοποιήσεις φαρµακείων και γιατρών πάνε πολύ καλά. Όµως,
εκείνο το οποίο δεν αντέχω είναι ότι δεν µπορούµε να ξοδεύουµε
5 δισεκατοµµύρια ευρώ για φάρµακα. Συµφωνούµε απόλυτα. ∆εν
έχω καµία αντίρρηση για τα γενόσηµα, από 30% που λέτε ότι
πρέπει να αναγράφουν τα διάφορα νοσοκοµεία, να γίνουν 80%,
όπως είναι στη Γερµανία.

Σας το είπα και στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ και δεν πήρα
απάντηση. Τι θα πει γενόσηµο; Μέσα στην Αίθουσα µπορεί να
υπάρχουν δεκαπέντε διαφορετικές απόψεις. Όµως, πολύ καλά

το βάλατε στο νόµο. Εγώ χάρηκα. Και αν θέλετε, οι δύο λέξεις-
κλειδιά του νόµου αυτού είναι «εµπορική ονοµασία-δραστική
ουσία».

∆εν θέλω να προσκρούσω πουθενά, αλλά ενδεχοµένως, εσείς,
Υπουργέ µου, µε αυτό που βάλατε, δεν συνειδητοποιήσατε το
µέγεθος του κέρδους που θα έχουν όλοι. ∆ιότι στην Ελλάδα γε-
νόσηµο φάρµακο δεν είναι αυτό που κυκλοφορεί στη Γερµανία ή
αυτό που κυκλοφορεί στην Αγγλία. Είναι ένα brand name. Παίρ-
νει άλλη ονοµασία και παίρνει την demi σχεδόν του original. Προ-
σέξτε το. ∆εν θα έχετε οικονοµία.

Αυτή είναι η συµβουλή της Αντιπολίτευσης, κύριε Θεοδωρίδη.
Εδώ επιτρέψτε µου να κάνω µία µικρή ιστορική αναδροµή. Τα
φάρµακα του 20ου αιώνα είναι τέσσερα, όλα τα άλλα είναι δευ-
τερεύοντα: Ασπιρίνη, διουρητικά, πενικιλίνη και B-blockers. Πώς
αντιµετωπίζαµε την υπέρταση το 1965; Με δύο κατηγορίες φαρ-
µάκων. Σήµερα, για να αντιµετωπιστεί η υπέρταση, το 95% των
γιατρών του ασφαλιστικού φορέα ξοδεύουν εκατονταπλάσια
χρήµατα από ό,τι οι Αµερικάνοι. Και µη σας φαίνεται περίεργο.

Κανείς δεν την θέλει αυτήν την κατάσταση. Αν θέλετε -µια και
είναι στο νοµοσχέδιο και οι παρακλινικές εξετάσεις- τι είχαµε
µέχρι το 1980; Κάποιες στοιχειώδεις µικροβιολογικές και κάποιο
τσεκάπ τυποποιηµένο και κάποια ακτινολογικά µηχανήµατα. Αυτά
και τίποτα παραπέρα.

Άρχισαν να ανεβαίνουν οι δαπάνες της υγείας γιατί ήρθαν το
’80 οι υπέρηχοι και κάθε ιατρείο είχε και από έναν υπέρηχο. Στις
αρχές της δεκαετίας του ’90 ήρθε ο αξονικός τοµογράφος, ήρθε
ο µαγνητικός τοµογράφος, ήρθε και η παρεµβατική ακτινολογία.
Αυτά τίναξαν στα ύψη τις δαπάνες υγείας και καλά κάνουν και
τις τίναξαν γιατί υπάρχει καλύτερη ποιότητα ζωής.

Αλλά, προς Θεού! Μη µου πείτε ότι δεν κυβερνήσατε τη χώρα
από το 1980 µέχρι σήµερα, όταν η ιδιωτική υγεία το ’80 ήταν το
20% της δηµόσιας και το 2000 οι δαπάνες δηµόσιας και ιδιωτικής
υγείας ήταν «ίσα βάρκα, ίσα πανιά». Αυτή είναι η αλήθεια. Να µην
την οµολογήσουµε; Κοκοροµαχίες να κάνουµε ή πρόοδο για τον
ελληνικό λαό από την οικονοµία που θα κάνουµε; Και όχι για φάρ-
µακα ή για εξετάσεις που χρειάζονται, αλλά για προκλητή, για
κατευθυνόµενη, για παράνοµη ζήτηση και στο φάρµακο και στην
παρακλινική εξέταση και ιδιαίτερα στις παρεµβατικές αξονικές
και µαγνητικές τοµογραφίες, αλλά και στο υγειονοµικό υλικό.

∆εν ανέχοµαι άλλο να λένε ότι δεν έχουν τα νοσοκοµεία γάζες.
Φέρτε γάζες Γερµανίας. Φθηνότερα θα τις πάρετε. Και δεν θα
πω ότι είναι λάθος από τη στιγµή κατά την οποία θα φέρετε, έστω
µε την έγκριση του Προεδρείου της Βουλής ένα άρθρο που να
αναφέρεται στο υγειονοµικό υλικό. Θα κάνετε µεγάλο έργο.

∆εύτερη ιστορική αναδροµή. Έξω από τα βασικά φάρµακα
υπήρξαν και άλλα πολλά φάρµακα. Αλλά όλα τα καινούρια φάρ-
µακα τα «στολίζουν» διαφορετικά. Και αυτό το οποίο είπε ο συ-
νάδελφος-και έχει δίκιο-είναι ότι στέλνουν απ’ έξω κάποιον να
προπαγανδίζει το φάρµακο.

Ένιωθα αηδία όταν ερχόταν ένας, ο οποίος δεν είχε σχέση µε
ιατρική, µε φαρµακευτική, µε χηµεία έστω, να ενηµερώσει το για-
τρό για τα φάρµακα. Και οι συνάδελφοι που είναι γιατροί µε κα-
ταλαβαίνουν απόλυτα. ∆ίνουµε µια τσάντα και προπαγανδίζουµε
το φάρµακο, ποιος θα γράψει περισσότερη συνταγογραφία,
ποιος θα δώσει περισσότερο υλικό, µε αποτέλεσµα οι σακούλες
των φαρµάκων -που είπε ο κύριος συνάδελφος- να είναι πραγ-
µατικότητα. Αλλά, δεν είναι η δαπάνη µόνο της σακούλας των
φαρµάκων. Είναι η δαπάνη των παρενεργειών του φαρµάκου.
Όποιος δεν έκανε κλινική παθολογία, δεν έχει δει τη σωρεία των
γαστρολογιών που υπήρχαν από τα µη στεροειδή αντιφλεγµο-
νώδη, τα οποία έχουν πολλαπλάσια τιµή απ’ ότι έχουν οι ασπιρί-
νες. Για όλες τις επιστηµονικές εργασίες – και βλέπω συναδέλφους
που συµφωνούν µαζί µου 100%- έχουν σαν µάρτυρα την ασπιρίνη,
αλλά η τιµή είναι διακόσιες φορές παραπάνω.

Έρχοµαι να σας πω το εξής: Προσέξτε την οριζόντια µείωση
φαρµάκων. Φάρµακα των κατηγοριών κάτω από 5 ευρώ µην τα
βάζετε σε µείωση.

Απώλειες έχετε, διότι οι απώλειες αυτές ακουµπούν σε ένα
άλλο παράγοντα που λέγεται επάγγελµα, κύριοι συνάδελφοι.

Εάν γράψετε ένα αντιυπερτασικό, µια χλωροθειαζίδη, κ. Περ-
λεπέ, που κάνει 1 ευρώ, θα ρυθµίσει άριστα έναν υπερτασικό ηλι-
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κιωµένο µε µερικά λεπτά φαρµακευτικής δαπάνης την ηµέρα. Θα
πάει στο φαρµακοποιό. «Μα, τι φτηνό φάρµακο και παλιό φάρ-
µακο», λέγει ο φαρµακοποιός για το γιατρό. Και αν δεν είναι έτσι,
κάποιος συνάδελφος που κάνει ιατρική να µε διαψεύσει. Αλλά,
άµα δώσει έναν αναστολέα µετατρεπτικού ενζύµου της τελευ-
ταίας γενιάς ή έναν ανασταλτή διαύλων ασβεστίου που είναι χί-
λιες φορές παραπάνω, θα είναι πολύ καλός γιατρός. Μπαίνει στο
κέρδος του φαρµακοποιού η φήµη του γιατρού. ∆υστυχώς, εκεί
φτάσαµε. Σ’ αυτό δεν αναφέρεται το νοµοσχέδιο και δεν πρέπει
να αναφέρεται. Αλλά, αυτή είναι η πραγµατικότητα, την οποία
βιώνουµε σήµερα;

Άρα, όπως είπα λίγο πριν, οι δύο λέξεις-κλειδιά είναι η εµπο-
ρική ονοµασία και η δραστική ουσία, κύριε Θεοδωρίδη. Είναι στο
νοµοσχέδιο. Το ψηφίζουµε σήµερα. Το υγειονοµικό υλικό δεν
είναι. Αυτό έχει µεγαλύτερη δαπάνη απ’ ό,τι έχει το φάρµακο.

Κι αν θέλετε, οι παρακλινικές εξετάσεις µε τα ασύδοτα πολυ-
δύναµα κέντρα και τα διαγνωστικά κέντρα έχουν εκτιναχθεί στα
ύψη. Αυτά πρέπει αισθητά να περιοριστούν.

∆εν θέλω να κάνω κατάχρηση του χρόνου, αλλά θα ήθελα να
πω ότι το νοµοσχέδιο επί της αρχής το ψηφίζουµε. Και θα το ψη-
φίζαµε δύο φορές εάν µπορούσε αυτή τη στιγµή να βελτιωθεί µε
ένα άρθρο για το υγειονοµικό υλικό και για την κοστολόγηση των
φαρµάκων από το Υπουργείο Υγείας. Κι αν δεν µπορείτε να το
φέρετε τώρα, µην αφήνετε άλλο χρόνο να χαθεί.

Πάρτε πίσω την τροπολογία που µεταφέρετε εξήντα ανθρώ-
πους από το Υπουργείο Εµπορίου στη Γενική Γραµµατεία τη δική
σας κι άλλους εβδοµήντα περίπου ανθρώπους, που φέρνετε από
µετακλητούς υπαλλήλους και ούτω καθ’ εξής. Πηγαίνετέ τους
στο Υπουργείο Υγείας γιατί έτσι το αποδιοργανώνετε κι άλλο το
Υπουργείο Υγείας.

∆εν πίστεψα ποτέ ότι η κοινωνική ασφάλιση προσφέρει υγεία.
Αγοράζει υγεία καλής ποιότητας και σε χαµηλή τιµή. Επί των άρ-
θρων επιφυλάσσοµαι για αύριο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Γε-
ώργιο Βαγιωνά.

Παρακαλώ τον ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, κ. Νικόλαο Παπακωνσταντίνου να λάβει το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-
δρε.

Ας γνωρίζει ο ελληνικός λαός ότι µε τη σηµερινή υπερψήφιση
του νοµοσχεδίου από πλευράς της Νέας ∆ηµοκρατίας, η Νέα ∆η-
µοκρατία φθάνει αισίως στην υπερψήφιση του 55% των νοµο-
σχεδίων της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ τους πρόσφατους δώδεκα
µήνες.

∆ικαιούµαστε να λέµε ότι είναι πασοκική η πολιτική της, ότι η
αντιµνηµονιακή της ρητορεία είναι απύθµενα υποκριτική, ότι στη-
ρίζει την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, ακριβέστερα, ότι έχει κοινή
γραµµή πλεύσης και αντιµετώπισης των κοινωνικών προβληµά-
των, όξυνσης των κοινωνικών προβληµάτων, εκείνων των προ-
βληµάτων που κάνουν να αγκοµαχά η λαϊκή οικογένεια.

Είναι ρητή η τοποθέτηση του εκπροσώπου της Νέας ∆ηµο-
κρατίας και στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή και σήµερα βεβαίως.
Αναφέρω επιγραµµατικά τη διατύπωση του κ. Σαλµά που λέει ότι,
το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί φιλοσοφία της προηγούµενης
κυβέρνησης και της σηµερινής Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ότι
οι παρεκτροπές διογκώνουν τη φαρµακευτική δαπάνη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές η αλήθεια για τις φαρµακευτικές
δαπάνες, ολόκληρη η αλήθεια για τη φαρµακευτική αγορά και
όχι ακρωτηριασµένη και τεµαχισµένη και προπάντων ανακατε-
µένη µε τα κυβερνητικά ψέµατα, δεν βρίσκεται στον αφρό των
γεγονότων, ακριβώς γιατί η αλήθεια δεν είναι φελλός για να επι-
πλέει.

Μεθοδολογία του κυβερνητικού νοµοσχεδίου είναι να απο-
κρυβεί η αλήθεια, να συσκοτιστεί δηλαδή η αλληλουχία των κοι-
νωνικών και οικονοµικών σχέσεων και στα ζητήµατα του
φαρµάκου.

Οι στόχοι του νοµοσχεδίου, η στρατηγική αντίληψη που το διέ-
πει και το διαποτίζει είναι πλήρως συµβατοί, ταιριαστοί και συ-
ντονισµένοι µε τους στόχους και τις αξιώσεις των πολυεθνικών

του φαρµάκου, του συνδέσµου φαρµακοβιοµηχάνων, των µεγά-
λων χονδρεµπόρων µε τις φαρµακαποθήκες, των αξιότιµων µε-
γαλοεισαγωγέων και µεγαλοεξαγωγέων.

Ακριβέστερα, το νοµοσχέδιο προστατεύει νοµοθετικά την προ-
κλητική κερδοφορία τους, συντείνει στη συγκέντρωση των κερ-
δών µε ανακατανοµή τους, υπέρ των µεγάλων και έντιµων
µεγαλοµετόχων.

Ας µιλήσουν τα γεγονότα λοιπόν, που είναι γνωστά και τα στοι-
χεία δηµοσιευµένα.

Πρώτο, ποια είναι η µέση αποδοτικότητα των ιδίων κεφαλαίων
στη φαρµακοβιοµηχανία; Είναι 27%, πολύ πιο πάνω απ’ το µέσο
όρο της ελληνικής βιοµηχανίας. Αποδοτικότητα των ιδίων κεφα-
λαίων, σαφές.

∆εύτερον, πόσες και ποιες εταιρείες ελέγχουν την παραγωγή,
την διανοµή και το βασικό όγκο των πωλήσεων και τα χοντρά πο-
σοστά κέρδους; Η πρώτη, µία εταιρεία, κατέχει το 28% των συ-
νολικών κερδών του κλάδου του φαρµάκου.

Τρίτον, τώρα το φθινόπωρο, µπαίνουµε σε µία φάση, σε µία οι-
κονοµική περίοδο που ήδη δηµοσιεύονται ειδήσεις περί συγχω-
νεύσεων, εξαγορών, απορροφήσεων κοινοπρακτικών συνεργασιών
µε διαµόρφωση φαρµακευτικών οµίλων, γιγάντωσης µονοπωλια-
κών εταιρειών. Κοινός παρονοµαστής είναι η συγκέντρωση των
κερδών, βεβαίως των υπερκερδών. Η συγκέντρωση συµβαδίζει
µε τη συγκεντροποίηση των υπερκερδών, γι’ αυτό συµβαίνουν
ανακατατάξεις σε όλη την αλυσίδα παραγωγής, διανοµής, κατα-
νάλωσης, έρευνας και εµπορίας του φαρµάκου.

Και δεν θα µπορούσαν να µην υπάρχουν πια «αγκωνιές» µε-
ταξύ των επενδυτικών «παικτών». Είκοσι εταιρείες ελέγχουν ήδη
το 85% του κύκλου εργασιών στη φαρµακευτική αγορά. Κυ-
ριαρχούν οκτώ φαρµακαποθήκες και χονδρέµποροι από τις εκα-
τόν πέντε φαρµακαποθήκες. Η αξιολογούµενη ρύθµιση του
νοµοσχεδίου δεν αφορά τους µεγάλους «παίκτες».

Σας αφιερώνω τη σελίδα πέντε της έκθεσης αξιολόγησης, την
οποία δεν ξέρω αν τη διάβασαν οι διάφοροι εισηγητές: «Η αξιο-
λογούµενη, λοιπόν, ρύθµιση του σχεδίου νόµου δεν αφορά τους
µεγάλους «παίκτες». ∆εν επιδρά -η διατύπωση είναι της Επιτρο-
πής Αξιολόγησης- στη δοµή και τη διάρθρωση της αγοράς».
Σαφές. «∆εν έχει σχέση µε το µάρκετινγκ των επιχειρήσεων».
Σαφές. «∆εν αναφέρεται στην προώθηση, στο promotion, των
φαρµακευτικών εµπορευµάτων». Σαφές. Σηµειώνω µόνο ότι το
37% της τελικής τιµής των φαρµάκων αφορά την προώθηση.
Σαφές.

«Η προτεινόµενη ρύθµιση ενισχύει την ανταγωνιστικότητα των
επιχειρήσεων…» -έτσι διατυπώνει η Επιτροπή Αξιολόγησης-
«…ελαττώνει το διοικητικό βάρος και την επιβάρυνση των επι-
χειρήσεων». Επίσης, δεν έχει κανένα όφελος -παρ’ όλη τη φλυα-
ρία του κ. Μόσιαλου στην επιτροπή- για τις µικροµεσαίες
µονάδες του κλάδου, ούτε για τις νέες καινοτόµες καταβολάδες
του κεφαλαίου για είσοδο στην αγορά, όπως καυχιόταν στην επι-
τροπή.

Ας δούµε, λοιπόν, τι επιδιώκει η Κυβέρνηση. Επιδιώκει να πε-
ρικόψει ή να ελαττώσει δραστικά την κρατική και εργοδοτική δα-
πάνη για τα φάρµακα µε ταυτόχρονη –και το υπογραµµίζω-
µετακύληση και επιβάρυνση των ασθενών και των ασφαλισµένων
όσον αφορά την άµεση πληρωµή, δηλαδή πληρωµή των φαρµά-
κων από την τσέπη τους. Βεβαίως, πρόκειται για µια καραµπι-
νάτη διπλοεπιβάρυνση των ασθενών. Ακόµα-ακόµα, και η
προσδοκώµενη µείωση της τιµής των φαρµάκων από 10%, 15%
ή 20% δεν αφαιρείται από το 25% της επιβάρυνσης των ασθε-
νών και ασφαλισµένων.

∆εύτερον, ήδη το 2010 τριακόσιες κατηγορίες φαρµάκων που
αντιστοιχούν σε χίλιες συσκευασίες ευρείας χρήσης αφαιρέθη-
καν από την κάλυψη των ασφαλιστικών ταµείων.

Τη δεκαετία 2000-2009, από τα τρεις χιλιάδες επτακόσια εβδο-
µήντα τρία φάρµακα στα οποία δόθηκαν άδειες κυκλοφορίας ως
νέα φάρµακα µε την αντίστοιχη φουσκωµένη τιµή, µόνο διακό-
σια πενήντα έξι φάρµακα ήσαν νέα. «Νέα» σηµαίνει εµπορική
φαρµακοτεχνική συσκευασία.

Τη δεκαετία 2000-2009, οι φαρµακευτικές πληρωµές αυξήθη-
καν κατά 225%, ενώ την ίδια περίοδο η φαρµακευτική κατανά-
λωση αναφερόταν µε αύξηση κατά 53%. ∆εν σας «µυρίζουν» –και
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για τον πλέον αδαή και βραδύνου σαν εµένα- απίστευτα κέρδη
και υπερκέρδη αυτές οι αναλογίες;

Τι σηµαίνει, λοιπόν, η διακηρυκτική σηµαία του νοµοσχεδίου
για την αξιολόγηση των πραγµάτων µε βάση τη σχέση κόστους-
οφέλους ή κόστους-αποτελεσµατικότητας;

Κατά την εκτίµησή µας, πρόκειται για ένα ανθυγιεινό κριτήριο,
βάσει του οποίου η φαρµακευτική αγωγή θα ρυθµίζεται µε βάση
το φθηνό ή το λιγότερο ακριβό φάρµακο και όχι µε κριτήριο το
καλό και αποτελεσµατικό φάρµακο.

Εµείς σαν ΚΚΕ επιµένουµε να διεκδικούµε πλήρη, δωρεάν και
χωρίς καµµία επιβάρυνση των ασθενών και των ασφαλισµένων
φαρµακευτική αγωγή µε αµιγώς επιστηµονικά και ιατρικά κριτή-
ρια. Ως κριτήριο, δηλαδή, δεν θα πρέπει να λαµβάνεται το αν
είναι φθηνό ή ακριβό το φάρµακο, αλλά το αν συµβάλλει αποτε-
λεσµατικά στη θεραπεία της ασθένειας, της νόσου, της πάθησης
ή της αλλοίωσης. Η πριµοδότηση των λεγόµενων «αντιγράφων
φαρµάκων» γίνεται µε χρηµατολογιστικά κριτήρια χωρίς καν κρι-
τήρια βιοϊσοδυναµίας.

Το ΚΚΕ επιµένει ότι η εκτίµηση µπορεί να είναι µόνο επιστη-
µονική και ιατρική και από τους αντίστοιχους ανθρώπους. Εµείς
υποστηρίζουµε ότι κανένας φτωχός, πάµφτωχος απολυµένος,
καταστρεφόµενος επαγγελµατοβιοτέχνης, φτωχός αγρότης που
ξεριζώνεται, κανένας ασθενής ανεξαρτήτως γλώσσας, θρη-
σκείας, πολιτικών ή φιλοσοφικών πεποιθήσεων να µην στερηθεί
την φαρµακευτική, νοσηλευτική, θεραπευτική κάλυψη των ασφα-
λιστικών ταµείων.

Επίσης, υποστηρίζουµε να καταργηθούν εδώ και τώρα τόσο
τα διόδια των 3 ευρώ όσο και όλες οι συµµετοχές και επιβαρύν-
σεις των ασφαλισµένων ασθενών για πληρωµές διαγνωστικών,
νοσηλευτικών, χειρουργικών πράξεων και φαρµακευτικής αγω-
γής.

Όσον αφορά τα κονδύλια, αυτά µπορούν να εξασφαλιστούν
από τη χρηµατοδότηση του κρατικού προϋπολογισµού και από
τους µεγαλοµετόχους των επιχειρηµατικών οµίλων των ανώνυ-
µων εταιρειών µε αύξηση του φορολογικού συντελεστή των κερ-
δών στο 45%.

Όσον αφορά το γιατί πρέπει να καταργηθεί ο ΦΠΑ στα φάρ-
µακα, θα σας πω ότι αυτό πρακτικά σηµαίνει πως και ο µεγαλο-
µέτοχος και ο ζητιάνος και ο φτωχός και ο εξαθλιωµένος
πληρώνουν τον ίδιο φόρο για το φάρµακο.

Ας δούµε τι λένε οι εκλεκτοί συµπολίτες µας, οι µεγαλοµέτο-
χοι:

«Τα στοιχεία καταδεικνύουν ότι ο τοµέας των φαρµάκων θεω-
ρείται παραδοσιακά σχετικά ασφαλές καταφύγιο για τους επεν-
δυτές», δήλωνε στην εφηµερίδα «ΚΕΡ∆ΟΣ» τις προάλλες ο
Αντιπρόεδρος της «NOVARTIS HELLAS».

Οι τέσσερις µεγάλες φαρµακευτικές εταιρείες διαθέτουν το
67% του ενεργητικού, ενώ οι είκοσι πρώτες κατέχουν το 92%. Οι
τέσσερις µεγαλύτερες εταιρείες σηµείωσαν επίσηµα καθαρά
κέρδη τη διετία 2007-2008 περί τα 400 εκατοµµύρια ευρώ, δη-
λαδή το 85% των κερδών του κλάδου. Τα κέρδη των τριάντα
πρώτων εταιρειών έφτασαν τα 518 εκατοµµύρια ευρώ αντιπρο-
σωπεύοντας το 96% των κερδών του κλάδου.

Αναλογικά µε τη βαρύτητα του κλάδου –σηµειώνουµε- πραγ-
µατοποιούνται οι περισσότερες εξαγωγές και ταυτόχρονα τα
φαρµακευτικά είδη είναι στις πρώτες θέσεις των εισαγωγών στη
χώρα µας σε σχέση µε την κατανάλωση του φαρµάκου. Γιατί η
στρατηγική των φαρµακοβιοµηχάνων είναι να εξάγουν σε χώρες
µε υψηλότερες τιµές πωλήσεων και την ίδια στιγµή φάρµακα που
παράγονται στην Ελλάδα τα εισάγουν οι φαρµακοβιοµήχανοι,
φαρµακοχονδρέµποροι επειδή τα εξασφαλίζουν φθηνότερα σε
άλλες αγορές. Γι’ αυτό και στο πρόσφατο υπόµνηµά τους αξιώ-
νουν άµεση εφαρµογή του άρθρου 14 του ν.3840/2010 για τις
τιµές των φαρµάκων.

Για τη σηµασία του νοµοσχεδίου, η ηλεκτρονική συνταγογρά-
φηση είναι ένα οργανωτικό λειτουργικό εργαλείο αυτής της κυ-
βερνητικής πολιτικής, της σχέσης δηλαδή κόστους-οφέλους, της
διευρυνόµενης µετακύλυσης των δαπανών στις πλάτες των
ασθενών, της µεθοδικά και δραστικά ελαττωµένης κρατικής και
εργοδοτικής δαπάνης. Η τεχνολογία, όµως, δεν είναι αυτόνοµο
εργαλείο από τις κοινωνικές και οικονοµικές σχέσεις, από τις πο-

λιτικές στοχεύσεις, αλλά τις υπηρετεί, τις περιφρουρεί, τις εξω-
ραΐζει, τις καλλωπίζει, τις συσκοτίζει.

Τα θεσµικολειτουργικά ωσαννά των κυβερνητικών αξιωµατού-
χων και εισηγητών, µα και των εκπροσώπων της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας και του πάντα χρήσιµου ΛΑΟΣ θαµπώνουν τις ταξικές
σχέσεις και στοχεύσεις της Κυβέρνησης. Εάν τα δεχόσαστε -και
τα στοιχεία που αναφέρουµε είναι συντριπτικά και αφοπλιστικά-
θα έπρεπε να προσανατολιστείτε στο ζήτηµα του ότι θα πρέπει
να γίνει έλεγχος και να καταργηθεί το εµπορικό µυστικό των φαρ-
µακευτικών εταιρειών για τις πληρωµές που έχουν προς τους
γιατρούς, τους διοικητές των νοσοκοµείων, τις ιδιωτικές κλινικές
ή τους ελευθεροεπαγγελµατίες. Είναι κρίσιµο και κοµβικό ζή-
τηµα.

Εµείς επισηµαίνουµε ότι, ο οργανωτής της διαφθοράς, της
εξαχρείωσης, της εξαγοράς, ο διαµορφωτής της επιορκίας των
υγειονοµικών δεν είναι κάποια ηθικοπλαστική εκτίµηση, αλλά
είναι η ζωτική δραστηριότητα ισχυρότατων κοινωνικών δυνά-
µεων των φαρµακευτικών εταιρειών να ελέγξουν, να περιφρου-
ρήσουν τα µερίδιά τους, τα ποσοστά τους στην αγορά. Είναι
υποχρεωµένοι να εξουδετερώνουν τους ανταγωνιστές. Είναι
υποχρεωµένοι να διασφαλίζουν τις ζώνες επιρροής στην αγορά.
Είναι υποχρεωµένοι και επί ποινή θανάτου να αντλούν εµπι-
στευτικές πληροφορίες για τις παραγγελίες και τις προµήθειες.
Αυτός είναι ο οργανωτής της εξαχρείωσης, γιατί έχει ζωτικότατο
συµφέρον. Και όταν λέµε ζωτικότατο συµφέρον, µιλάµε για τα
εννέα µηδενικά που έχουν τα πέντε δισεκατοµµύρια. Αυτόν ακρι-
βώς το ρόλο διαδραµατίζουν οι διάφορες επιτροπές και οι γρα-
φειοκρατικές και καπιταλιστικές ρυθµίσεις περί λίστας, περί
ανατιµολόγησης κ.λπ.. Γιατί εάν ήταν σωστά τα κριτήρια της
όποιας λίστας, θα πρέπει να απαγορευτεί η κυκλοφορία των
εκτός λίστας φαρµάκων. Αλλά βέβαια δεν είναι έτσι. Προσανα-
τολίζετε –και σας κατηγορούµε- τον λαό στα όρια της ιδεοπολι-
τικής παραπλάνησης να ασχολείται µε τον ξεχωριστό επίορκο,
τον «χι» γιατρό, είτε φαρµακοποιό, που υποκύπτει στο βούρ-
δουλα των υπαγορεύσεων των εκπροσώπων των εταιρειών, αλλά
και στην καπιταλιστική γοητεία, που την υποστηρίζετε, ότι και
αυτός µπορεί να τα οικονοµήσει. Είναι προσανατολισµός κυνι-
κός από µεριά σας.

Εµείς επισηµαίνουµε ότι κριτήριο της όποιας µείωσης, προσ-
δοκώµενης είτε όχι, της φαρµακευτικής δαπάνης από πλευράς
του κράτους δεν είναι η µείωση των προκλητικών κερδών και
υπερκερδών, δεν είναι να τελειώσουν τα πάρτι που επαίρεται ο
κ. Μόσχιαλος, αλλά να µετακυλιθεί το κόστος µε επιβάρυνση
άµεσα στους ασθενείς. Και το επισηµαίνει η αιτιολογική έκθεση
µε ανακατεύθυνση των διασφαλιζόµενων πόρων µέσα από το όλο
πλέγµα επιδοτήσεων επιχορηγήσεων και εγγυοδοσίας δανείων
πάντα προς τους «µπέµπηδες» της µεγάλης ιδιωτικής πρωτο-
βουλίας. Ή όπως το διατυπώνει αυτάρεσκα και ο πρόεδρος της
φαρµακοβιοµηχανίας, ότι οι κανόνες δεοντολογίας είναι δείκτης
επιχειρηµατικής ευφυΐας για τον έλεγχο της αγοράς.

Εµείς σαν ΚΚΕ υποστηρίζουµε µπροστά σε όλη αυτή τη βροχή
της ιδεολογικής χρυσόσκονης της κυβερνητικής προπαγάνδας
µε απόλυτο τρόπο τον ρεαλισµό των λαϊκών αναγκών, την ανα-
γκαιότητα που αναβλύζει από τα έγκατα της κοινωνίας και αυτήν
την περίοδο.

Ισοτιµία µπροστά στην αρρώστια. ∆ωρεάν φάρµακο µε αµιγή
επιστηµονικά, ιατρικά κριτήρια. Χτύπηµα των κερδών. Ενιαίος
κρατικός φορέας, έρευνας, παραγωγής, εισαγωγής, διάθεσης
των φαρµάκων. Κοινωνικοποίηση των µονοπωλίων του φαρµά-
κου µε κατάργηση κάθε είδους κερδοσκοπικής και επιχειρηµατι-
κής δραστηριότητας. Οι φαρµακοποιοί να ενταχθούν στο
δηµόσιο σύστηµα υγείας και στις υγειονοµικές του µονάδες.

Μόνο έτσι µπορεί να χαραχτεί µονοπάτι για το µέλλον. Μόνο
έτσι µπορεί να απελευθερωθεί η επιστήµη και οι επιτεύξεις της
από την τανάλια του ποσοστού κέρδους και να πραγµατοποιηθεί
η υπαγωγή της στην εξυπηρέτηση των κοινωνικών συµφερόντων
και των αναγκών που έχουν οι βιοπαλαιστές και ο εργαζόµενος
λαός της χώρας µας.

Καταψηφίζουµε επί του συνόλου και επί των άρθρων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Πα-

πακωνσταντίνου.
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Παρακαλώ την κ. Ουρανία Παπαδάκη- Παπανδρέου, ειδική
αγορήτρια του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού να λάβει το λόγο.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ -ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θέλω να ξε-
κινήσω την εισήγησή µου και να αναφερθώ στα όσα διαδραµα-
τίζονται τώρα αυτές τις µέρες στο πολιτικό σκηνικό της χώρας
µας επί τη ευκαιρία των αυτοδιοικητικών εκλογών και βεβαίως
µετά από το διάγγελµα του Πρωθυπουργού µας.

Πράγµατι, κύριοι του ΠΑΣΟΚ µου θυµίζετε τη Νέα ∆ηµοκρατία
του 2009. Νιώθουµε ότι θέτοντας ο Πρωθυπουργός τα εκβια-
στικά του διλήµµατα θεωρεί, το βλέπει και ο λαός όλος, ότι δεν
µπορεί πλέον, αδυνατεί, αν θέλετε, να κυβερνήσει, ετοιµάζεται
και αυτός σαν τον προηγούµενο συνάδελφό του Πρωθυπουργό
να δραπετεύσει και δυστυχώς φαίνεται ότι δεν τον ενδιαφέρει αν
αυτό το καράβι που λέγεται Ελλάδα το πετάξει στα βράχια.
Εµείς, βέβαια, δεν θα τον αφήσουµε.

Ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θλί-
βοµαι σήµερα σαν Ελληνίδα για το κατάντηµα της χώρας µας,
για τη µαύρη προοπτική που δίνουµε στα παιδιά µας γιατί ειλι-
κρινά νοµίζω ότι δεν αξίζει στους Έλληνες, δεν αξίζουν στις Ελ-
ληνίδες οι ηγέτες που έχουµε τα δύο τελευταία χρόνια.

Και ένα τελευταίο µήνυµα το οποίο εισπράττω και θέλω να το
στείλω προσωπικά στον Πρωθυπουργό της Ελλάδας. Το ει-
σπράττω στην καθηµερινή επικοινωνία που έχω µε τον κόσµο
αυτόν τον καιρό. Ο Έλληνας δέχεται να του σφίξουµε το ζωνάρι,
δέχεται να του αδειάσουµε την τσέπη –εξάλλου έχει συµβεί- δέ-
χεται να αγωνίζεται καθηµερινά για τον άρτον τον επιούσιον. ∆εν
δέχεται όµως ο Έλληνας να του εκβιάζει κανένας ούτε την ψυχή
του ούτε τη συνείδησή του. Και αν αυτά τα ψευτοδιλήµµατα «ή
πασοκοτραφείς της αυτοδιοίκησης ξανά στην Κυβέρνηση ή το
χάος», αυτά, µε συγχωρείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
περνούν πλέον. Είναι παλιές συνταγές και για τον λαό µας είναι
ξεπερασµένες. Οι πρόωρες εκλογές, αγαπητέ και σεβαστέ κύριε
Πρωθυπουργέ, δεν λύνουν κανένα πρόβληµα της Ελλάδας. Το
αντίθετο. Μεγαλώνουν και δυσκολεύουν ακόµα την καθηµερινό-
τητα του Έλληνα.

Εµείς σας έχουµε πει πάρα πολλές φορές απ’ αυτό το Βήµα,
σας το έχει πει ο Αρχηγός µας ο Γιώργος Καρατζαφέρης, το επα-
ναλαµβάνω και εγώ απόψε, ότι η µόνη λύση για τον τόπο είναι
να δηµιουργηθεί µια κυβέρνηση οικουµενικής αντίληψης όπου
θα συµµετέχουν οι καλύτεροι, οι αποτελεσµατικότεροι, όπου θα
συµµετέχουν, αν θέλετε, όλοι οι πατριώτες. Γιατί ο λαός µας
χρειάζεται Κυβέρνηση, χρειάζεται Κυβερνήτη και όχι πρόωρες
εκλογές.

Και µιας και αναφερόµαστε, κύριε Υπουργέ, στα φάρµακα θα
ήθελα να κάνω µια απλή σηµείωση από µια πρόσφατη µελέτη.

Ξέρετε, πιστεύω, πως έχουν αυξηθεί κατά 40% οι συνταγές και
η χρήση ψυχοφαρµάκων, αντικαταθλιπτικών φαρµάκων, αντιαγ-
χωτικών φαρµάκων τα τελευταία χρόνια. Ποιος φταίει γι’ αυτό; Σί-
γουρα δεν φταίµε εµείς. ∆εν φταίει, όµως, και ο ελληνικός λαός.

Θα έρθω τώρα στο νοµοσχέδιο, στο οποίο εµείς, όπως ξέρετε
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την αρχή έχουµε τοποθετηθεί
θετικά. Εξάλλου, ήταν και µία από τις προτάσεις µας που ήδη
από πέρυσι είχαµε θέσει. Και είχαµε τοποθετηθεί και από το
Βήµα της Βουλής.

Για εµάς αυτό το νοµοσχέδιο έπρεπε να έχει έρθει νωρίτερα.
Πιστεύουµε, όµως, ότι «κάλλιο αργά παρά ποτέ». Είναι ένα νο-
µοσχέδιο που χαρακτηρίζεται από αναγκαιότητα. Εµείς έτσι το
βλέπουµε. Κι αν κι εφόσον –και το τονίζω το «εφόσον- εφαρµο-
στεί στο έπακρον και δεν υπάρξουν τα γνωστά της ελληνικής
πραγµατικότητας, χαρακτηρίζεται βεβαίως και από πάρα πολύ
µεγάλη σπουδαιότητα.

Εµείς γι’ αυτό το λόγο τοποθετηθήκαµε θετικά από την αρχή.
Πιστεύουµε στη σηµασία του. Πιστεύουµε στην αξία του. Βε-
βαίως, έχουµε πάρα πολλές αµφιβολίες. Έχουµε εκφράσει και
στην επιτροπή τους ενδοιασµούς µας όσον αφορά κυρίως την
υλοποίηση.

Η διαχείριση και η εφαρµογή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
της ηλεκτρονικής συνταγογράφησης και η καταχώρηση ιατρικών
παραπεµπτικών και κυρίως ιατρικών πράξεων, έχει πολύ µεγάλη

σηµασία για όλους τους εµπλεκόµενους στον τοµέα της υγείας.
Και όσοι από εµάς υπηρετήσαµε το σύστηµα υγείας, κυρίως το
δηµόσιο σύστηµα υγείας, ξέρουµε πάρα πολύ καλά τη σηµασία
του.

Νοµίζω ότι στον τοµέα αυτό πρέπει να έχουµε γνώµονα δύο
πράγµατα:

Από τη µια πλευρά τη σωστή και καλή προσφορά υγείας, γιατί
αυτός είναι ο ρόλος του φαρµάκου. Το φάρµακο είναι για να
κάνει καλά τον ασθενή. Έχω πει και σε προηγούµενες οµιλίες
µου ότι γράφοντας οι παλιοί γιατροί µια συνταγή γράφαµε «cum
deus», «συν Θεώ», το καλό φάρµακο για να κάνουµε καλά τον
ασθενή. ∆υστυχώς, σήµερα λέµε στη συνταγή και «cum money»,
διότι φαίνεται ότι αυτό εξυπηρετεί σήµερα και κάποιες άλλες
σκοπιµότητες.

Από την άλλη πλευρά πρέπει να διασφαλίζεται η διαφάνεια,
οπωσδήποτε να διασφαλίζεται η αποφυγή της σπατάλης και η
πολυφαρµακία. Όλοι ξέρουµε πάρα πολύ καλά, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πως η πολυφαρµακία βλάπτει και την υγεία. Πεθαί-
νουν άνθρωποι -το ξέρουµε εµείς και είναι γνωστές οι στατιστι-
κές- από την αλόγιστη χρήση φαρµάκων. Ναι, είναι και αυτό
µέσα. Αντί το φάρµακο να θεραπεύει, σκοτώνει.

Η πολυφαρµακία, λοιπόν, βλάπτει όχι µόνο την υγεία -που αυτό
βεβαίως είναι και το µεγάλο ζητούµενο- αλλά δυστυχώς και τα
ίδια τα ταµεία τα οποία καλούνται, βέβαια, να υπηρετήσουν την
υγεία.

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε ένα σύστηµα το οποίο να διασφαλίζει
αυτές τις δύο παραµέτρους: Καλή υγεία από τη µία πλευρά, καλή
και σωστή υγεία για κάθε άρρωστο, ανεξαρτήτως κοινωνικού επι-
πέδου και κοινωνικού στρώµατος και την πλήρη διαφάνεια από
την άλλη.

Πιστεύουµε, ευχόµεθα και θα επιδιώξουµε µε όλες µας τις δυ-
νάµεις να στηρίξουµε αυτή σας την προσπάθεια, κύριε Υπουργέ,
ώστε µε το νοµοσχέδιο αυτό να µπει έστω µία αρχή σε αυτό το
σύστηµα. Εµείς θα είµαστε εδώ. Το έχουµε πει και το κάνουµε
πράξη. Και τουλάχιστον στον τοµέα υγείας, τον οποίο χειρίζοµαι,
το έχουµε αποδείξει. Είµαστε εδώ για να κάνουµε προτάσεις,
αλλά και για να παρακολουθούµε και να κάνουµε την κριτική µας
εκεί που πρέπει. ∆ιότι, δυστυχώς, αυτός ο ελληνικός λαός έχει
χορτάσει από εξαγγελίες, από σχέδια νόµων, τα οποία φαίνονταν
και ουσιαστικοί και καλοί νόµοι και ότι θα έλυναν τα προβλήµατα.

Στην πορεία όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποδείχτηκε
ότι οι ωραίοι αυτοί νόµοι είτε δεν εφαρµόστηκαν είτε έµειναν στα
συρτάρια των Υπουργείων είτε δεν υλοποιήθηκαν. Όπως και
εσείς πολύ καλά φοβάστε εδώ, κύριε Υπουργέ, µήπως τυχόν δεν
υλοποιηθεί και ο συγκεκριµένος νόµος, γιατί υπάρχουν, ήδη, τε-
χνικές δυσκολίες, όπως επισηµαίνετε στο άρθρο 2, στο οποίο βέ-
βαια θα αναφερθώ λεπτοµερέστατα αύριο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε τα στοιχεία που
έχουν δοθεί στη δηµοσιότητα η συνολική δαπάνη στη χώρα µας
για το 2009 ήταν 5.000.000.000 ευρώ, όσα δηλαδή ζητούµε να
µας δώσει τώρα δάνειο η γνωστή τρόϊκα, ένα ποσό που αντι-
στοιχεί µόνο στο 40% της κρατικής επιχορήγησης που έλαβαν
τα ταµεία κατά τον ίδιο χρόνο.

Αστρονοµικά ποσά που σε συνέδριο που βρέθηκα στη Γερµα-
νία οι άνθρωποι δεν το πίστευαν και ήθελαν να πουν: Καλά τόσα
ποσά στα φάρµακα; Πόσα εκατοµµύρια είστε εσείς οι Έλληνες;
Βεβαίως από ότι ξέρετε εµείς είµαστε το 1/10 του γερµανικού
λαού. Έτσι;

Φαίνεται -και αυτά κύριε Υπουργέ, τα στοιχεία εγώ θα τα
δεχτώ, δεν έχω κανένα λόγο να τα αµφισβητήσω αν και δεν είναι
εντελώς σαφή, γιατί δεν διευκρινίζουν ακριβώς από πού προήλθε
αυτή η µείωση του 24%- ότι στην περίοδο Μαΐου-Ιουλίου του
2010 υπάρχει µια κάποια µείωση.

Εµείς θα χαιρετήσουµε τον όποιο εξορθολογισµό σε αυτήν την
άσκοπη και εν πάση περιπτώσει καταστρεπτική για την οικονοµία
µας φαρµακευτική δαπάνη. Βεβαίως, έρχεται να δώσει µια απά-
ντηση στο µεγάλο αυτό πρόβληµα της σπατάλης, της «ρεµούλας»,
να το πω έτσι, στα πιράνχας η ηλεκτρονική συνταγογράφηση,
αλλά και αυτή από µόνη της, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
φτάνει. Πρέπει να γίνει και η ηλεκτρονική καταχώρηση των ιατρι-
κών πράξεων.
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Συµφωνώ µε τον συνάδελφο για τα ιατρικά υλικά. Θα πω ένα
παράδειγµα από τις παρακλινικές εξετάσεις και θα τοποθετηθώ
µόνο σε στοιχεία που έχω από τον ΟΟΣΑ, πως στη χώρα µας ο
αριθµός των µαγνητικών και αξονικών τοµογραφιών που διενερ-
γείται κάθε χρόνο είναι δυσανάλογος πάλι του πληθυσµού. Και
δεν είναι τυχαίο. Θα βρίσκουµε ευκολότερα στις γειτονιές, πλέον,
εργαστήρια µαγνητικών και αξονικών τοµογράφων από ό,τι θα
βρίσκουµε τα περίπτερα που τώρα εξ αιτίας και του νοµοσχεδίου
για την απαγόρευση του καπνίσµατος αρχίζουν και αυτά και
έχουν τα δικά τους τα προβλήµατα.

Εµείς, λοιπόν κύριε Υπουργέ, είµαστε θετικοί σε αυτό το νο-
µοσχέδιο, αλλά έχουµε πολλά ερωτήµατα, τα οποία, αν θέλετε,
µου τα υποβάλλουν καθηµερινά συνάδελφοι γιατροί, γιατροί της
παλιάς γενιάς που πιστεύουν, τιµούν τον όρκο τους, ξέρουν και
γράφουν το φάρµακό τους «cum deus», όπως είπα και προη-
γούµενα, αλλά αν θέλετε από δικιά τους νοοτροπία δεν έχουν
πλήρως εναρµονιστεί ή εκσυγχρονιστεί µε την τεχνολογία.

Ρωτώ, λοιπόν, τι θα γίνει µε αυτούς τους γιατρούς; Νοµίζω ότι
πρέπει να δοθεί ένας χρόνος προσαρµογής και να δοθεί µια προ-
σπάθεια και αυτοί οι γιατροί µε έναν εύλογο τρόπο να ενταθούν
εις το σύστηµα, γιατί νοµίζω ότι πρέπει να ενταχθούν.

Ρωτούµε και πάλι, το έχουµε καταθέσει και σε σχετικά ερωτή-
µατα, ξαναρωτώ όµως, κύριε Υπουργέ, τι θα γίνει αν κατά τη συ-
νταγογράφηση κοπεί το internet ή δεν υπάρχει internet;

Εγώ που ζω στην περιοχή της Κεντρικής Ελλάδος, δυστυχώς,
δεν έχουµε σε πολλές περιοχές internet ή µπλοκάρει το ρεύµα.

Προχθές δεν είχαµε µία µέρα ρεύµα, κύριε Υπουργέ -αυτή
είναι η ελληνική πραγµατικότητα- ή υπερφορτώνεται το σύστηµα.
Τι θα γίνει, λοιπόν; Πώς θα γίνεται η κατ’ οίκον συνταγογράφηση;
Γιατί ο γιατρός να µην έχει πρόσβαση σε όλες τις συνταγογρα-
φήσεις του ασθενή, διότι εκεί υπάρχει ο κίνδυνος να έχουµε κίν-
δυνο υγείας από φαρµακευτικές παρενέργειες;

Είναι, δηλαδή, πολλά τα πρακτικά θέµατα τα οποία σας έχω
θέσει, κύριε Υπουργέ -δεν πήρα απαντήσεις- που δηµιουργούν
πολλά προβλήµατα και πολλά ερωτηµατικά σε εµάς, όσον αφορά
την υλοποίηση και το πρακτέο αυτού του εγχειρήµατος.

Ξέρω ότι σε πολλές χώρες, κυρίως στη Σουηδία, το µεγαλύ-
τερο ποσοστό, το 45%, διακινείται µε ηλεκτρονική συνταγογρά-
φηση και γλιτώνουµε και εκατό εργατοώρες. Είναι πάρα πολύ
βασικό για το γιατρό που θα έχει αυτήν τη δυνατότητα, αλλά βε-
βαίως και για το φαρµακοποιό.

Θέλω να ρωτήσω το εξής: Από αυτές τις χώρες που έχουν χρη-
σιµοποιήσει αυτό το σύστηµα και σίγουρα είχαν και αυτές τις δυ-
σκολίες τους, τους προβληµατισµούς τους κλπ. και από άλλες
στις οποίες έχει ξεκινήσει πιλοτικά, έχετε ζητήσει γνώµη; Έχετε
ζητήσει την εµπειρία τους; Ξέρετε τι γίνεται σε αυτές τις χώρες;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού).

Εµείς ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός –τελειώνω, κυρία
Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας- σας είχαµε πει και
επιµένουµε πάλι να δηµιουργήσετε ένα ενιαίο φορέα υγείας, να
δηµιουργήσετε ηλεκτρονικά αρχεία ασθενών, να φτιάξετε τον
ηλεκτρονικό φάκελο του ασθενούς µε την κάρτα υγείας, ούτως
ώστε ο ασθενής να µην είναι αναγκασµένος µε µία τσάντα «sam-
sonite ή του «Βασιλόπουλου» γεµάτη συνταγές, βιβλιάρια, να πη-
γαίνει κάθε φορά στο γιατρό του, για να µπορεί ο γιατρός του να
έχει τη συνέχεια της υγείας.

Τελειώνοντας –βεβαίως αύριο θα τοποθετηθώ επί των άρ-
θρων- θέλω να σας πω ότι υπηρετώ το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
για περισσότερο από τριάντα χρόνια. Οι ελλείψεις είναι πολλές,
ειλικρινά είναι πολλές. Η ψυχή των γιατρών είναι πάρα πολύ δυ-
νατή, µε όλες τις ατασθαλίες που µπορεί και εκεί να συµβαίνουν.

Οι βελτιώσεις, όµως, στο σύστηµα υγείας, κύριε συνάδελφε
του ΠΑΣΟΚ, είναι πάρα πολύ λίγες. Οι βελτιώσεις που βλέπουµε
στην καθηµερινότητα, είναι λίγες. Νοµίζω ότι πρέπει όλοι να σκύ-
ψουµε στο πρόβληµα, να συνειδητοποιήσουµε ότι όταν λέµε
«υγεία», δεν εννοούµε µόνο την αρµονία του σώµατος, αλλά εν-
νοούµε και την αρµονία της ψυχής και του νου και του πνεύµα-
τος του κάθε ανθρώπου. Και βεβαίως εννοούµε ότι εύρωστα
οικονοµικά ταµεία πρέπει να υπάρχουν για να την υπηρετούν.

Σας ευχαριστώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε πολύ την
κ. Παπαδάκη.

Παρακαλώ τον ειδικό αγορητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μιχάλη Κριτσω-
τάκη να πάρει το λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύ-
ριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το νοµοσχέδιο που ξεκίνησε
να λέει για την ηλεκτρονική συνταγογράφηση και ευτυχώς µετά
προστέθηκαν και κάποια άλλα, αλλά αυτό ενώ είναι θετικό, δεί-
χνει και τον περίφηµο προγραµµατισµό, ένα γερό προγραµµατι-
σµό που υπάρχει και πώς ήταν προετοιµασµένα τα πράγµατα για
να δούµε αυτό το νοµοσχέδιο.

Οι αλλαγές που ήδη η Κυβέρνηση αυτή έχει προωθήσει σε
τόσα ζητήµατα, όπως τα ασφαλιστικό και τα εργασιακά, δηµι-
ουργούν ένα άσχηµο φόντο και ένα πλαίσιο και για την ηλεκτρο-
νική συνταγογράφηση και δίνουν και ένα δείγµα προθέσεων και
ένα δείγµα πού το πάει και όχι µόνο τι αναφέρει.

∆εν κάνω, όµως, δίκη προθέσεων, αλλά δεν µπορώ και να µην
το αναφέρω. Εξήγγειλε πρόσφατα ο κ. Λοβέρδος την πληρωµή
των χρεών των νοσοκοµείων σε πραγµατικό χρόνο. Σκέφτηκα και
είπα ότι αυτό είναι θετικό. Το είπα στην επιτροπή. Ευτυχώς «κρά-
τησα µία πισινή» και είπα: «Θα το παρακολουθούµε, όµως, και
θα δούµε».

Ως εδώ, λοιπόν, πήγε καλά, αµέσως µετά, όµως, ήρθε η ανα-
κοίνωση της ανάθεσης των διαδικασιών των προµηθειών σε ιδιω-
τικές εταιρείες. Άρα, πάλι το πρόβληµα φαίνεται ότι είναι το
δηµόσιο. ∆εν είναι τα τεράστια, δηλαδή, οικονοµικά ιδιωτικά συµ-
φέροντα, τα οποία λυµαίνονται το χώρο αυτό.

Και αυτό δείχνει πού το πάει γενικώς η Κυβέρνηση και ποιες
είναι οι γενικές αντιλήψεις της.

Σε µια προσπάθεια κάλυψης της ανησυχίας της Κυβέρνησης
και γενικώς φοβούµενος µια πιθανή καταδίκη της πολιτικής της
Κυβέρνησης στο πλαίσιο των αυτοδιοικητικών εκλογών που είναι
σε µερικές µέρες, ο Πρωθυπουργός επιχείρησε να διληµµατίσει
– άλλοι είπαν να τροµοκρατήσει – τους πολίτες από τη µια και
από την άλλη να απαλύνει τον πόνο τους λέγοντας ότι δεν θα λη-
φθούν άλλα µέτρα.

Ωστόσο ο κάθε ένας πολιτικός παρατηρητής βλέπει ότι µόνο
πέντε χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση περνούν τη βάση της ευε-
λιξίας της εργασίας και αυτό το λέει µια επίσηµη έκθεση της Κο-
µισιόν. Και επίσης βλέπουµε τον κ. Προβόπουλο, που δεν είναι
κάποιος «λαγός», δεν είναι ένας τυχαίος, είναι ο ∆ιοικητής της
Τράπεζας της Ελλάδος και είναι και ο εκπρόσωπος της χώρας
στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, να λέει για τα ΚΑΠΗ και όλα
αυτά που λέει. Όλα τούτα εδώ είναι προοίµια, προάγγελοι όχι
καλών πραγµάτων.

Ήθελα να πω ακόµη ότι πρόσφατα είδαµε στην ειδησεογραφία
– εµείς δεν έχουµε ενηµερωθεί – ότι ο Υπουργός Υγείας απαιτεί
από τους διοικητές των νοσοκοµείων της χώρας περαιτέρω σφί-
ξιµο των προϋπολογισµών τους στο ζήτηµα των φαρµάκων, των
ιατρικών υλικών και γενικώς. Και από την άλλη µεριά βλέπουµε
ότι σε αυτό το νοµοσχέδιο το Υπουργείο Υγείας δεν υπάρχει, δεν
ασχολείται το ίδιο, δεν προβλέπεται από το ίδιο το νοµοσχέδιο.
Το νοµοσχέδιο αυτό, λοιπόν, έχει το Υπουργείο Υγείας απ’ έξω,
ενώ τα θέµατα είναι καθαρά δικά του, µε οποιαδήποτε λογική κι
αν χρησιµοποιήσει κανείς, όσο κι αν το τραβήξει από δω ή από
κει.

Βλέπουµε επίσης ότι σε κάποια ζητήµατα, όπως στο ΣΕΠΠΕ
για παράδειγµα, στους ελεγκτικούς µηχανισµούς δηλαδή που θα
µπορούσαν να ρυθµίζουν έστω µερικά πράγµατα στην αγορά –
εγώ δεν λέω ότι θα την έφτιαχναν – ούτε το φερετζέ ούτε το µαν-
δύα ούτε ένα πέπλο από τα εφτά δεν κρατάει η Κυβέρνηση. ∆εν
το φέρνει και αυτό το νοµοσχέδιο, παρά το ότι έχει υποσχεθεί
και ξαναυποσχεθεί ότι θα το φέρει.

Και εδώ εκκρεµούν τροπολογίες για απολυµένους συµβασι-
ούχους της Ολυµπιακής Αεροπορίας και βλέπουµε ότι έρχονται
άλλες τροπολογίες, οι οποίες είναι ασφαλώς άσχετες, αλλά
οπωσδήποτε για την πολιτική της Κυβέρνησης πολύ σοβαρότε-
ρες. Και βλέπουµε και µια προσπάθεια για υποβάθµιση του είναι
της ΓΣΕΕ και της Α∆Ε∆Υ, γιατί αυτό φαίνεται ότι ενοχλεί µε τις
πραγµατικότητες που βγάζει µέσα από την κοινωνία. Και βλέ-
πουµε ότι στο στόχαστρο είναι και ο ΟΜΜΕ∆. Ό,τι είναι θετικό,
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το αφήνουµε για αργότερα και ό,τι αρνητικό για την κοινωνία, το
πηγαίνουµε τρέχοντας.

Μετά από τέσσερις συνεδριάσεις της Επιτροπής των Κοινωνι-
κών Υποθέσεων επί της ουσίας δεν άλλαξε κάτι στο υπό συζή-
τηση νοµοσχέδιο, παρά τις παρατηρήσεις που έγιναν απ’ όλες
τις πλευρές. Και εννοώ τους εκπροσώπους και των κοµµάτων,
αλλά και τους εκπροσώπους των φορέων των άµεσα ενδιαφε-
ροµένων, της ΟΕΝΓΕ, του ΠΣΦ, της ΕΥΝΑΠ και του Πανελλήνιου
Φαρµακευτικού Συλλόγου.

Να σας πω επίσης ότι το βασικό αίτηµα που διατυπώθηκε απ’
όλους τους φορείς – και δείτε τα πρακτικά της επιτροπής – το
οποίο κι εµείς στηρίξαµε για µια περίοδο πιλοτικής εφαρµογής,
ώστε να δοκιµαστεί το σύστηµα και να διορθωθεί στην πράξη και
κατόπιν να προχωρήσουµε στην τελική νοµοθέτησή του, δεν
έγινε αποδεκτό από την πλευρά της Κυβέρνησης.

Η πρότασή µας, την οποία εκφέραµε και µε δηµόσια ανακοί-
νωσή µας, µε στόχο να µελετηθούν σοβαρά και εµπεριστατω-
µένα όλα τα ζητήµατα που αφορούν το πρόβληµα της
ηλεκτρονικής συνταγογράφησης, ώστε να δοθούν λύσεις προς
όφελος των ασφαλισµένων, των άµεσα ενδιαφεροµένων, των για-
τρών, των φαρµακοποιών κ.λπ., έπεσε στο κενό.

Το τρίτο σηµείο που θέλω να πω είναι ότι επισηµάναµε το ζή-
τηµα της διαφύλαξης του απορρήτου και της προστασίας των
προσωπικών δεδοµένων των ασφαλισµένων. Έγινε πολλή συζή-
τηση, το θέµα τέθηκε, αλλά δεν είδαµε κάτι συγκεκριµένο να γί-
νεται από την πλευρά του Υπουργείου, που να δείχνει ότι το
βλέπουµε, το αντιµετωπίζουµε.

Επισηµάναµε τα ερωτηµατικά σχετικά µε το βιαστικό και πρό-
χειρο τρόπο της κατάθεσης του νοµοσχεδίου, γεγονός που ση-
µειώθηκε και από άλλους συναδέλφους, άλλων κοµµάτων. Και
δεν είναι άνευ σηµασίας, όσον αφορά την προχειρότητα µε την
οποία αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση τα νοµοσχέδια που καταθέτει,
η παρατήρηση του κ. Μόσιαλου για την έκθεση του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους, που τη χαρακτήρισε – και είναι γραµ-
µένο και αυτό στα Πρακτικά – για γέλια- απογοητευτική.

Να σας πω ακόµη ότι είκοσι-είκοσι πέντε χρόνια εφαρµόζεται
σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες αυτό που πάµε τώρα εµείς, υποτί-
θεται, να κάνουµε και έρχεστε τώρα να το εφαρµόσετε στην Ελ-
λάδα, µόνο έπειτα από την επιταγή του µνηµονίου, όχι γρήγορα,
αλλά βιαστικά και πρόχειρα και διακινδυνεύοντας να χαθεί η
ουσία στη βιασύνη αυτή.

Μεγάλα προβλήµατα υπάρχουν στην εφαρµογή. Παραδείγµα-
τος χάριν δεν αναγνωρίζει και πετάει τα σκευάσµατα τα φαρµα-
κευτικά που φτιάχνει ο φαρµακοποιός έξω από το σύστηµα. Ούτε
αυτά δεν µπορεί να αντιµετωπίσει. Φαίνεται ότι θα χαθεί και αυτό
το εκσυγχρονιστικό κοµµάτι που θα µπορούσε να ήταν θετικό,
αν εφαρµοζόταν. Και φαίνεται ότι θα µείνουν τα αρνητικά και θα
µιλήσω γι’ αυτά παρακάτω.

Τέθηκαν και επιµέρους ερωτήµατα, όπως για την κατ’ οίκον
νοσηλεία και τα αγροτικά ιατρεία για τις έκτακτες περιπτώσεις,
για την αδυναµία να πάνε οι ίδιοι οι ασφαλισµένοι για συνταγο-
γράφηση, για τη δυνατότητα διαφορετικών λογισµικών, για την
προµήθεια του εξοπλισµού, την ενηµέρωση των χρηστών του συ-
στήµατος και άλλα, στα οποία δεν δόθηκαν απαντήσεις και ούτε
καν λήφθηκαν υπ’ όψιν και στη δεύτερη ανάγνωση.

Στο µεσοδιάστηµα µεταξύ των αναγνώσεων, δηλαδή πριν από
τη ψήφιση του νοµοσχεδίου, αφού τώρα το συζητάµε πια στην
Ολοµέλεια, η ηλεκτρονική συνταγογράφηση εφαρµόστηκε –ή
σωστότερα ξεκίνησε ένας Γολγοθάς- στον ΟΑΕΕ και παρουσιά-
στηκαν µεγάλα προβλήµατα.

Αναφέρθηκα σε όλα αυτά και τώρα επισηµαίνω τα παρακάτω:
Αν και συζητάµε για ένα µέτρο, η αναγκαιότητα του οποίου ήταν
δεδοµένη εδώ και πολύ καιρό και η καθυστέρηση του δεν είναι
άσχετη µε το όλο πλέγµα διαπλοκής και συνδιαλλαγής που
υπήρχε και υπάρχει στο χώρο της υγείας και ειδικά στο χώρο
του φαρµάκου, οι επιφυλάξεις µας για τους σκοπούς και τους
στόχους που επιδιώκει η Κυβέρνηση µε αυτό το νοµοσχέδιο ενι-
σχύθηκαν µετά τις συζητήσεις στην επιτροπή και τον τρόπο που
συνεχίζει να αντιµετωπίζει το συγκεκριµένο θέµα.

Κανείς δεν µπορεί να πει «όχι» στο να βάλουµε απλά την τε-
χνολογία στην υπηρεσία του συστήµατος και να δούµε το θέµα

της συνταγογράφησης έτσι όπως λέτε. Υπάρχει όµως, κάτι που
µας φοβίζει και δεν είµαστε φοβικοί. Είναι πραγµατικός φόβος.
Μετά από δεκαετίες που εφαρµόζεται αλλού, που έχουν και µια
εµπειρία -εµείς δεν έχουµε πάρει τίποτε από αυτήν την εµπειρία
να την εφαρµόσουµε- περιµέναµε τώρα που ήρθε η κρίση και το
επιβάλλει το µνηµόνιο να το εφαρµόσουµε σε δυσµενείς πραγ-
µατικά συνθήκες. Άρα, δεν είναι µια ασήµαντη παράµετρος. Είναι
µια σοβαρή παράµετρος αυτό. ∆εν λέω ότι είναι τα πάντα.

Ίσως είναι η βασική παράµετρος, λοιπόν, που φέρνει αυτό το
νοµοσχέδιο σήµερα η Κυβέρνηση προς ψήφιση. Ξέρουµε, όµως
και τη λογική του µνηµονίου, ότι δηλαδή δεν θέλει να κάνει έναν
απλό ορθολογισµό και µια απλή οικονοµία, αλλά βάζει θέµατα
που στην ουσία είναι αντικοινωνικά. Είδατε, δεν λέω «αντιλαϊκά»,
λέω «αντικοινωνικά», είναι ευρύτερο. Θέλω να πω ότι δεν θέλει
καλύτερη παροχή υπηρεσιών υγείας µέσω της ηλεκτρονικής συ-
νταγογράφησης, αλλά θέλει οριζόντιο κόψιµο δαπανών.

Στην ουσία λοιπόν, αυτός ο φόβος που έχουµε -και ελπίζω ότι
τον καταλαβαίνετε, το βλέπω, το έχω δει και από τις συζητήσεις
µεταξύ των επιτροπών και από τις επιτροπές µέχρι σήµερα µε
συναδέλφους από όλες τις πλευρές- είναι ότι έχουµε δει διά-
φορα και υπάρχει ένας πραγµατικός φόβος.

Εµείς θα χειροκροτούσαµε αν ήταν ένας πραγµατικός, ριζο-
σπαστικός εκσυγχρονισµός που θα πήγαινε να πιάσει, όχι αυτό
που είπε ο συνάδελφος ο εισηγητής από το ΠΑΣΟΚ ότι έχουµε,
δηλαδή, έναν κακό καπιταλισµό και έχουµε και µια ρεµούλα κλπ...
Εδώ υπάρχει ένα ολόκληρο σύστηµα. ∆εν πηγαίνετε να χτυπή-
σετε το σύστηµα µε αυτό το νοµοσχέδιο. Φοβόµαστε, λοιπόν, ότι
η ηλεκτρονική συνταγογράφηση είναι ένα µέρος του συστήµατος
της πολιτικής του µνηµονίου για το φάρµακο και για την υγεία
γενικότερα και θα χρησιµοποιηθεί για περικοπές και όχι για ορ-
θολογισµό και οικονοµία.

Βλέπουµε, λοιπόν, αυτούς τους φόβος. Τους είχα ξαναπεί στην
επιτροπή. Και σας είπα ότι ήταν αρκετοί εκείνοι που είπαν: «Προ-
βληµατιζόµαστε. Βλέπουµε κάποιες πλευρές. Θέλουµε, όµως,
και να µην πάµε προς τα πίσω». Υπάρχει δηλαδή, και κάποια επι-
φύλαξη από τους υποστηριχτές αυτού το νοµοσχεδίου.

Φοβάµαι, λοιπόν, ότι βλέπετε τους πίνακες µε τους αριθµούς
και θα πείτε: «Εκεί αυξήθηκε, κόψτε το». Εάν όµως αυξήθηκε,
γιατί πράγµατι µπήκε µια νέα ουσία, η οποία είναι ακριβή –και
καλώς είναι ακριβή- ή αν αυξήθηκε από την κερδοφορία των
φαρµακευτικών εταιρειών κλπ. ή από άλλους λόγους που δεν
θέλω να πω για λόγους χρόνου, αν αυτές είναι οι αιτίες που ανε-
βαίνουν τα κόστη, τότε αυτά δεν πρέπει να κοπούν. Υπάρχουν
όµως, άλλα που πρέπει να κοπούν και αυτό θα το παραδεχθούµε.

Είδα επίσης, την ΟΕΝΓΕ που είπε: «Στόχος δεν είναι οι καλύ-
τεροι όροι περίθαλψης, στόχος είναι η µείωση του κόστους».
Αυτό, λοιπόν, νοµίζω ότι πρέπει να κρατήσουµε σαν επιφύλαξη.
Και θέλω να πω ότι εδώ υπάρχει και άλλο θέµα. Είναι γνωστός ο
προσανατολισµός της Κυβέρνησης στην ιδιωτικοποίηση του συ-
στήµατος υγείας και ασφάλισης. Φοβόµαστε ότι µπορούµε να
οδηγηθούµε σε µια ποινικοποίηση που θα οδηγηθούν κάποιοι
ασθενείς που πραγµατικά έχουν αυξηµένη ανάγκη σε φαρµα-
κευτική αγωγή. Μπορεί να υπάρξει, δηλαδή, ένα ασφυκτικό όριο
στην παροχή φαρµάκων και πολλοί ασθενείς να αναγκάζονται να
πληρώνουν οι ίδιοι, επειδή δεν θα µπορούν να συνταγογραφη-
θούν όλα όσα χρειάζονται. Να φτάσουµε, δηλαδή, στο σηµείο η
αγωγή να µην καλύπτεται από το ασφαλιστικό ταµείο µε µόνο
λόγο το κόστος και όχι µε πραγµατικούς λόγους, που σε αυτό
θα µπορούσε να πει κανείς «ναι, συµφωνώ».

Και επειδή οδεύουµε ολοταχώς στην ιδιωτικοποίηση της
ασφάλισης, τότε το σύστηµα της ηλεκτρονικής συνταγογράφη-
σης θα χρησιµεύσει όχι στον περιορισµό της φαρµακευτικής δα-
πάνης, αλλά στον περιορισµό των παροχών. Και µη µου πείτε ότι
αυτό δεν είναι στο πνεύµα του µνηµονίου και ότι το µνηµόνιο δεν
είναι η κεντρική πολιτική αυτής της Κυβέρνησης.

Θα ήθελα να επαναλάβω για ακόµη µία φορά ότι η ηλεκτρονική
συνταγογράφηση είναι ένα µέρος του συστήµατος της πολιτικής
του µνηµονίου για το φάρµακο και ότι θα χρησιµοποιηθεί όχι για
τον εξορθολογισµό, αλλά για τα υπόλοιπα που είπα: Για το οικο-
νοµικό τσεκούρωµα των ασφαλισµένων και προς όφελος των
φαρµακοβιοµηχάνων -για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά
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τους- και του κυκλώµατος που µέχρι τώρα λυµαίνεται το χώρο
του φαρµάκου.

Θα ήθελα σ’ αυτό το σηµείο να σας εκφράσω την εντονότατη
κριτική µας για τον τρόπο που αντιµετωπίζετε ως Κυβέρνηση όχι
µόνο αυτό αλλά και όλα τα υπόλοιπα θέµατα. Πατάτε σε υπαρ-
κτά προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας, που και εσείς µαζί µε
τους υπόλοιπους που έχουν κυβερνήσει –εννοώ από τη Νέα ∆η-
µοκρατία- στις µέχρι τώρα κυβερνητικές σας θητείες δηµιουρ-
γήσατε, για να δώσετε αντιλαϊκές λύσεις, λύσεις καθαρά ταξικές
και πολλές φορές ακραία νεοφιλελεύθερες. Το κάνατε µε το
ασφαλιστικό, µε τις εργασιακές σχέσεις, µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»,
το κάνετε σιγά-σιγά µε το ΕΣΥ και τώρα µε τη συνταγογράφηση.
Το σχεδιάζετε για την παιδεία, για τις ∆ΕΚΟ και έπεται συνέχεια.

Με όλα αυτά και παρ’όλο που θεωρούµε απαραίτητη την
εφαρµογή ηλεκτρονικού τρόπου συνταγογράφησης ως µέτρο
βελτίωσης της παροχής προς τους ασφαλισµένους της ιατρο-
φαρµακευτικής περίθαλψης και των γενικών συναλλαγών µε τους
γιατρούς, τα φαρµακεία, τους ασφαλιστικούς φορείς, η στάση
µας απέναντι σ’ αυτό το νοµοσχέδιο θα είναι όχι ένα κριτικό
«ΝΑΙ», διότι θα κινδυνεύαµε αύριο να µας πουν ότι «και εσείς δεν
αντιληφθήκατε», αλλά µε ένα «ΠΑΡΩΝ» και µε µια έντονη επα-
γρύπνηση και παρακολούθηση της εφαρµογής στην καθηµερι-
νότητα.

Μπαίνω στον πειρασµό να πω για ορισµένα πράγµατα που ει-
πώθηκαν από την πλευρά της Πλειοψηφίας, ότι δηλαδή πάµε στο
χτύπηµα της διαφθοράς, γενικότερα του συστήµατος που γεννά
τη διαφθορά κ.λπ., ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει µόνο µε την ηλε-
κτρονική συνταγογράφηση. Αυτό δεν µπορεί να το ισχυριστεί κα-
νείς και νοµίζω ότι είναι πραγµατικά υπερβολή.

Επίσης, θέλω να πω ότι δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι παρα-
τηρούµε πάλι µια «µνηµονιακή» συµφωνία από την πλευρά του
ΛΑΟΣ και της Νέας ∆ηµοκρατίας στο νοµοσχέδιο που φέρνει το
ΠΑΣΟΚ. Αυτό δεν είναι καθόλου τυχαίο. Θα έλεγα ότι εκτός από
την ηλεκτρονική συνταγογράφηση υπήρχε από την πλευρά του
ΛΑΟΣ και την εισηγήτριά του και µια πολιτική συνταγογράφηση.
Μας έδωσε, εν ολίγοις, µια συνταγή εδώ και µας είπε για µια
άλλη κυβέρνηση, όπου στη βάση του µνηµονίου –αυτό δεν το
είπε, αλλά εννοείται- µε όλους αυτούς που συµφωνούν θα µπο-
ρούσαµε να έχουµε έναν άλλο τύπο κυβερνήσεων. Θα σας πω
ότι εµείς µε αυτήν την πολιτική συνταγογράφηση είµαστε αντί-
θετοι και θα βρεθούµε απέναντι σε αυτές τις πολιτικές.

Ακόµη, θέλω να σας πω ότι ο «κλεπτοκαπιταλισµός», που είπε
ο κ. Θεοδωρίδης από την πλευρά της Πλειοψηφίας, µπορεί να
είναι αλήθεια, αλλά δεν είναι αυτό το πρόβληµα. ∆ηλαδή, αν δεν
ήταν «κλεπτό», θα ήταν σωστό το σύστηµα; Εκεί νοµίζω ότι είναι
το βασικό λάθος, που υπάρχει και στην αιτιολογική έκθεση του
νοµοσχεδίου, όπου πραγµατικά βλέπει κανείς όλες τις πραγµα-
τικές διαπιστώσεις -στο 99%, µάλιστα, δεν θα µπορούσε κανείς
να διαφωνήσει- αλλά δεν τίθεται το κεντρικότερο ζήτηµα, ότι δη-
λαδή γύρω από το χώρο της υγείας και του φαρµάκου το σηµα-
ντικότερο δεν είναι ότι υπάρχει αυτό, εκείνο ή το άλλο, οι
λεπτοµέρειες ή οι συγκρίσεις που κάνουν µε άλλες χώρες, που
είναι σωστές και υπάρχει πράγµατι ρεµούλα και τα συγκρίσιµα
στοιχεία µας λένε ότι κάτι δεν πάει καλά στην Ελλάδα, αλλά
υπάρχει και κάτι διαφορετικό, ότι είναι ένα σύστηµα που έχει δη-
µιουργήσει αυτό το πλέγµα συµφερόντων το οποίο λυµαίνεται
το χώρο της υγείας. Εγώ ως παράδειγµα θα αναφέρω µόνο το
εξής: Είναι ή δεν είναι εκείνοι που έχουν αναλάβει όχι µόνο τους
γιατρούς, αλλά και όλο το νοσηλευτικό προσωπικό και το εκπαι-
δεύουν είτε ψεύτικα είτε αληθινά; Από πού βρίσκουν όλα αυτά
τα χρήµατα; Πώς τα διαθέτουν και για ποιο λόγο τα διαθέτουν;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω επαναλαµβάνοντας ότι το «ΠΑΡΩΝ» που ψηφίζουµε
δεν είναι σκέτο, αλλά θα είναι µε παρακολούθηση του τι θα συµ-
βαίνει, γιατί νοµίζουµε ότι αυτό που θα συµβαίνει από εδώ και
πέρα θα είναι και αυτό που θα δείξει και θα επιβεβαιώσει ή θα
διαψεύσει αυτά που λέτε ή αυτά που λέµε. Η επαγρύπνηση, λοι-
πόν, και η δική µας αλλά και των φορέων της υγείας, θα είναι το

σηµαντικότερο θέµα.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κριτσωτάκη.
Θέλω να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι δεκαπέντε Βουλευτές

της Νέας ∆ηµοκρατίας κατέθεσαν πρόταση νόµου: «Τροποποιή-
σεις θεσµικού πλαισίου για την υιοθεσία».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµεθα στον κατάλογο

των εγγεγραµµένων οµιλητών.
Πρώτος οµιλητής είναι ο κ. Κωνσταντίνος Γείτονας, πρώην

Υπουργός, πρώην Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ στη Β’ Αθηνών.

Ορίστε, κύριε Γείτονα, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπερσυνταγογράφηση και η

τεχνητή, προκλητή –θα έλεγα- ζήτηση ιατρικών πράξεων είναι
µια µάστιγα που πλήττει αµφότερες τις σφαίρες και της υγείας
και της οικονοµίας και συνιστά, σε τελευταία ανάλυση, κατά την
άποψή µου, απάτη σε βάρος ασθενών και φορολογουµένων.

Ασφαλώς, είναι διαχρονικό το πρόβληµα και –αν θέλετε- και οι
ευθύνες. Όµως, είναι γεγονός ότι στην τελευταία περίοδο, τα τε-
λευταία χρόνια, µε το γενικό ξεσάλωµα και τις λάθος πολιτικές το
πρόβληµα οξύνθηκε. Για παράδειγµα, στο φάρµακο µε την κα-
τάργηση της λίστας, τις υπερτιµολογήσεις και την ανυπαρξία –
ουσιαστικά- κάθε ελέγχου και στη συνταγογράφηση και αλλού,
όπως στα παραπεµπτικά.

Έτσι, φθάσαµε στο σηµείο, όπως αναφέρει και η εισηγητική
έκθεση, να εκτελούνται 100 εκατοµµύρια συνταγές το χρόνο,
υπερδιπλάσιες σε αντιστοιχία πληθυσµού από τη ∆ανία, η φαρ-
µακευτική δαπάνη να πολλαπλασιαστεί τα τελευταία χρόνια και
ταυτόχρονα να έχουµε υπερδιπλασιασµό του όγκου και της δα-
πάνης των ιατρικών πράξεων -οι τοµογραφίες έγιναν ρουτίνα-
που είναι, τηρουµένων των αναλογιών του πληθυσµού, δυσανά-
λογα πολλαπλάσιες συγκρινόµενες µε άλλες χώρες του ΟΟΣΑ.

Η σπατάλη, εν προκειµένω, στο χώρο της υγείας είχε το µε-
γαλύτερο ίσως µερίδιο στο δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό. Έφθα-
σαν τα ασφαλιστικά ταµεία στο κόκκινο. ∆εν το λέω για πρώτη
φορά. Έχω πει εδώ και πολλά χρόνια απ’ αυτό το Βήµα ότι τα
ασφαλιστικά ταµεία θα κινδύνευαν λιγότερο από τα θέµατα των
συντάξεων και πολύ περισσότερο από τη διόγκωση και την εκτός
ελέγχου αύξηση των δαπανών υγείας. Εποµένως η λήψη µέτρων
σε κρίσιµες µάλιστα διαδικασίες και λειτουργίες, όπως είναι η
συνταγογράφηση ή τα παραπεµπτικά, είναι εκ των ων ουκ άνευ.

Είναι γεγονός ότι η Κυβέρνηση προώθησε τρία βασικά µέτρα
πολιτικής: την επαναφορά της λίστας, την ανατιµολόγηση των
φαρµάκων, τη µείωση των τιµών και την ηλεκτρονική συνταγο-
γράφηση.

Θα έλεγα ότι και τα τρία µέτρα πολιτικής είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση, κύριε Υπουργέ. Και είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση, κατ’ αρχάς, για την προστασία της υγείας των πολιτών -
η πολυφαρµακία, όπως είπε και ο εισηγητής µας, βλάπτει
σοβαρά την υγεία- καθώς και για την αποφυγή ταλαιπωρίας -διότι
όλο αυτό το σύστηµα δηµιουργούσε και ταλαιπωρία- αλλά κυ-
ρίως και για τον περιορισµό της σπατάλης.

Θέλω να πω στον αγαπητό συνάδελφο εισηγητή του Συνασπι-
σµού ότι δεν είναι κακό πως είναι στόχος ο περιορισµός της σπα-
τάλης. ∆εν νοµίζω πως περισσεύουν τα λεφτά από τους
φορολογούµενους και από τους ασφαλισµένους. Όσοι µάλιστα
κοπτόµαστε –µεταξύ αυτών και εσείς, ως κόµµα- για τους πολί-
τες, για το πρόβληµα που υπάρχει σε σχέση µε τα εισοδήµατά
τους, για την περικοπή τους από το µνηµόνιο και τις περιοριστι-
κές πολιτικές των εισοδηµάτων τουλάχιστον ένα τέτοιο µέτρο θα
έπρεπε να το χειροκροτήσουµε.

Βέβαια, κύριε Υπουργέ, εκεί που θα κριθεί η πολιτική σας,
όπως κάθε πολιτική, είναι στο αποτέλεσµα και στην απόδοση των
µέτρων. Ο δρόµος δε, εν προκειµένω –σας προειδοποιώ, µετά
λόγου γνώσεως επειδή έχω διατελέσει Υπουργός Υγείας- δεν
είναι ανθόσπαρτος. Είναι γνωστά τα γρανάζια της γραφειοκρα-
τίας που αλλοιώνουν τις κινήσεις, σε συνδυασµό µάλιστα µε ανα-
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τροφοδοτούµενες σχέσεις διαπλοκής λειτουργών υγείας –δεν
θέλω να µπω σε λεπτοµέρειες- και παραγόντων της αγοράς. Σχέ-
σεις διαπλοκής χρόνιες, ανατροφοδοτούµενες, που ουσιαστικά
οδηγούν και διαµορφώνουν αυτήν την κατάσταση.

Χρειάζεται, λοιπόν, ιδιαίτερη προσοχή στην εφαρµογή, υπο-
µονή και επιµονή, όχι εύκολες κουβέντες. Είχαµε ακούσει πολ-
λές εύκολες κουβέντες για τα «πιράνχας» και την αντιµετώπισή
τους. Χρειάζεται συστηµατική προσπάθεια, για να ελέγξουµε
αυτό το άρρωστο σύστηµα. Προπάντων, χρειάζεται σωστός βη-
µατισµός και καλή προετοιµασία, για να έχουµε αποτέλεσµα.

Το λέω και µε αφορµή ένα πρόσφατο παράδειγµα: Το σύστηµα
της νέας τιµολόγησης των φαρµάκων, πέρα από τις αντιδράσεις,
προκάλεσε προσωρινά αρκετές αρρυθµίες στην αγορά. Είχα
κάνει µάλιστα και µια ερώτηση στο αρµόδιο Υπουργείο. Σύµφωνα
µε την απάντησή του –ελπίζω ότι θα υλοποιηθεί αυτό- µέσα στο
∆εκέµβριο θα έχει αντιµετωπιστεί. Άρα δεν είναι µόνο να παίρνεις
κάποια µέτρα και µάλιστα σε τόσο δύσκολους τοµείς µε πολλές
ανεξέλεγκτες παραµέτρους και πολύπλοκα πλοκάµια, αλλά και
πώς στην πράξη µπορείς να τα εφαρµόσεις.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε είναι στη σωστή κατεύ-
θυνση, µε την εξής κυρίως έννοια; Θέλω να το τονίσω αυτό. Ότι
µπορεί να διασφαλίσει την αποδοτική εφαρµογή του µέτρου της
ηλεκτρονικής συνταγογράφησης, αλλά και των άλλων µέτρων
πολιτικής που αναφέρθηκα προηγουµένως. Πώς γίνεται αυτό;
Με τη θεσµοθέτηση της δηµιουργίας ηλεκτρονικής βάσης δεδο-
µένων για τις συνταγές και τα παραπεµπτικά, καθώς και για τους
εµπλεκοµένους φορείς υγείας, ιατρούς και φαρµακοποιούς.
Έτσι κατοχυρώνεται θεσµικά η ηλεκτρονική καταχώρηση συντα-
γών και παραπεµπτικών και καθίσταται πλέον δυνατός, µε τη
βάση των δεδοµένων, ο εµπλουτισµός σε νέες πληροφορίες, η
διασταύρωση των στοιχείων και σε τελευταία ανάλυση, αυτό που
µας ενδιαφέρει κυρίως, ο έλεγχος.

Με αυτήν την έννοια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νοµοθε-
τική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης έχει προστιθέµενη αξία και
πιστεύω επί της αρχής, τουλάχιστον, θα έπρεπε να τύχει της γε-
νικής αποδοχής. Και όσοι το αρνούνται εδώ, εκτίθενται. ∆εν µπο-
ρεί να είµαστε και µε τον «χωροφύλαξ και µε τον αστυφύλαξ».

Κλείνω, στο ένα λεπτό που έχω, µε ορισµένες επισηµάνσεις
που πιστεύω ότι χρειάζεται, κύριε Υπουργέ να συνεκτιµηθούν,
όχι για άλλο λόγο, αλλά για την ταχύτερη εφαρµογή και καλύ-
τερη απόδοση του νόµου. Σε ορισµένες αναφέρθηκε και ο ειση-
γητής µας.

Πρώτη επισήµανση. Απ’ ό,τι είδα, καθοριστική για την εφαρ-
µογή του νόµου είναι η προβλεπόµενη στο άρθρο 8 έκδοση
υπουργικής απόφασης για τις λεπτοµέρειες της δηµιουργίας της
βάσης δεδοµένων και την εγγραφή και ταυτοποίηση των ιατρών
και φαρµακοποιών. Ελπίζω ότι την έχετε επεξεργαστεί, για να µη
χάσουµε χρόνο. Εάν είναι έτσι, όπως ελπίζω, θα µπορούσατε να
µας δώσετε ορισµένα βασικά στοιχεία αυτής της απόφασης και
κυρίως, να µας δώσετε ένα ενδεικτικό χρονοδιάγραµµα για το
πότε θα εκδοθεί.

∆εύτερη επισήµανση. Αφορά τις υποδοµές. Αναφέρθηκε και ο
εισηγητής µας για τους εξοπλισµούς και τα λοιπά µέσα για την
εφαρµογή του συστήµατος. ∆εν ήµουν στην επιτροπή αλλά διά-
βασα τα Πρακτικά από τις ακροάσεις των φορέων. Είδα ότι τέ-
θηκαν ορισµένα ζητήµατα, τα οποία είναι σωστά, και πρέπει να
ληφθούν υπόψη έτσι ώστε να προχωρήσει οµαλά το ζήτηµα.

Μεταξύ των άλλων, εγώ τουλάχιστον τονίζω: Πρώτον, την ανά-
γκη διασφάλισης του εξοπλισµού και των µέσων, τόσο στα νο-
σοκοµεία όσο και στις υπηρεσίες του Υπουργείου και των
ασφαλιστικών φορέων, έτσι ώστε να λειτουργήσει σωστά το σύ-
στηµα. ∆εύτερον, την ανάγκη ενδεχόµενης, λόγω προβληµάτων
ιδιαιτεροτήτων σε ορισµένες περιοχές, πιλοτικής εφαρµογής -
µην τη φοβόµαστε την πιλοτική εφαρµογή, µας δίνει σωστή κα-
τεύθυνση- και, τρίτον, την ανάγκη εξασφάλισης συµβατότητας
του συστήµατος µε όσα ηλεκτρονικά συστήµατα υπάρχουν στα
φαρµακεία των νοσοκοµείων. Παρεµπιπτόντως -δεν ξέρω εάν
εσείς µπορείτε να µου απαντήσετε, µπορείτε όµως να πάρετε
στοιχεία από τον Υπουργό Υγείας- ρωτώ: Τι γίνεται και πού βρί-
σκεται το θέµα της µηχανοργάνωσης των φαρµακείων των νο-
σοκοµείων –εγώ το θεωρώ κρίσιµο ζήτηµα- κάτι το οποίο το

είχαµε ξεκινήσει εδώ και µία δωδεκαετία; Είναι καθοριστικό αυτό
το ζήτηµα για τον περιορισµό της φαρµακευτικής δαπάνης στα
νοσοκοµεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας.
Κύριε Υπουργέ, αναφερόµενος στις επισηµάνσεις που έκανα,

πιστεύω ότι και σε ό,τι αφορά τις επισηµάνσεις αυτές και σε ό,τι
αφορά τα όσα θα ακουστούν κατά τη συζήτηση επί των άρθρων,
θα έχετε «ευήκοον ους». Με στόχο ένα σωστό µέτρο πολιτικής
όπως αυτό της ηλεκτρονικής συνταγογράφησης που αποσκοπεί
στο να αντιµετωπίσει χρόνιες αλλά και σε έξαρση παθογένειες –
το τονίζω αυτό- τα θέµατα δηλαδή της υπερσυνταγογράφησης
και της προκλητής ζήτησης των υπηρεσιών. Ένα τέτοιο σωστό
µέτρο πολιτικής, όπως είπα, µπορεί να αποδώσει πράγµατι στο
µέγιστο δυνατό, κάτι που είναι κοινός στόχος και επιδίωξη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Γείτονα.

Ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας από την Αττική κ. Νικό-
λαος Καντερές έχει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Καντερέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ελλάδα

υπάρχουν πολλά ανοικτά θέµατα που ζητούν επιτακτικά λύση.
Ένα από αυτά είναι η υπόθεση της φαρµακευτικής δαπάνης,
όπως και γενικότερα, τα δηµοσιονοµικά του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας. Πρόκειται για µία µαύρη τρύπα που εδώ και δεκαε-
τίες διογκώνει τα ελλείµµατα και που έχει απασχολήσει πολλές
κυβερνήσεις. Η φαρµακευτική δαπάνη, από την προκλητική και
κατευθυνόµενη συνταγογράφηση, ξεπέρασε τα 5.000.000.000
ευρώ. Αυτό το φαινόµενο είναι τουλάχιστον απαράδεκτο.

Η προσπάθεια της σηµερινής Κυβέρνησης να ολοκληρώσει µία
µεγάλη µεταρρύθµιση για τα δηµόσια οικονοµικά της υγείας δεν
µας βρίσκει αντιθέτους. Πρόκειται για µία πρωτοβουλία που είχε
αρχίσει επί των ηµερών της Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας,
την εντάξατε στην πολιτική σας και συνεχίσατε την προσπάθεια.
Είναι ένα νοµοσχέδιο για το οποίο, στη διαβούλευση που προη-
γήθηκε, καταθέσαµε τις απόψεις µας και για το οποίο επί της ου-
σίας κανείς δεν διαφωνεί. Συνεισφέρει σε µεγάλο βαθµό στην
αντιµετώπιση ενός προβλήµατος, για το οποίο γίνεται συζήτηση
εδώ και πολλές δεκαετίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ηλεκτρονική διασταύρωση συ-
νταγών είναι αναµφισβήτητα ένα σηµαντικό βήµα µπροστά για
τον τόπο καθώς µπορούµε να δούµε τη φαρµακευτική δαπάνη
να πέφτει στο µισό. Έχουµε επανειληµµένως τονίσει ότι σε νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες που είναι προς τη σωστή κατεύθυνση
θα µας βρίσκετε συµµάχους σε µία κοινή προσπάθεια βελτίωσης
των δεδοµένων για το καλό της χώρας και για το καλό του πο-
λίτη. Ήδη θα ψηφίσουµε το τριακοστό πρώτο νοµοσχέδιο µέσα
σ’ αυτό το χρονικό διάστηµα.

Στο πλαίσιο αυτό, κύριε Υπουργέ, θέλω να κάνω µερικές σύ-
ντοµες επισηµάνσεις. Η διασφάλιση της λειτουργικότητας και
της ασφάλισης του συστήµατος είναι ένα θέµα που έχει επιση-
µανθεί κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης, επιθυµώ, όµως, να το
επαναφέρω στη συζήτηση σήµερα, καθώς θεωρώ ότι πρόκειται
για το πλέον κρίσιµο σηµείο.

Πρέπει να διασφαλιστεί η ολοκληρωµένη λειτουργία του συ-
στήµατος, η συνεχής διασύνδεση του γιατρού µε το διαδίκτυο
πάνω στο οποίο βασίζεται µεγάλο κοµµάτι του εγχειρήµατος και
που εάν δεν λειτουργεί σωστά, θα παραλύσει ολόκληρο το σύ-
στηµα, καθώς και το κενό που δηµιουργείται από τις χειρόγρα-
φες συνταγές.

Αναφέρω σαν παράδειγµα την περίπτωση ενός εκτάκτου πε-
ριστατικού όπου ο γιατρός γράφει µία χειρόγραφη συνταγή που
πηγαίνει στο φαρµακοποιό και µετά σε δεύτερο χρόνο να πρέπει
να γίνεται ηλεκτρονική καταχώρηση. Είναι µία από τις περιπτώ-
σεις που το ίδιο το σύστηµα προσφέρει, για κατανοητούς λό-
γους, εναλλακτικές µεθόδους συνταγογράφησης. Υπάρχει
κίνδυνος, όµως, αυτή η εναλλακτική πρακτική να παγιωθεί και να
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γίνει µόνιµη πρακτική. Είναι ένα θέµα που σίγουρα πρέπει να
αποτρέψετε, αλλιώς υπάρχει ορατός κίνδυνος να γράφουν στο
τέλος όλοι οι γιατροί χειρόγραφες συνταγές.

Ένα τρίτο θέµα αφορά τη συνταγογράφηση του ΟΓΑ. Η συ-
νταγογράφηση γίνεται σε µεγάλο ποσοστό από αγροτικούς για-
τρούς, οι οποίοι δεν είναι διορισµένοι στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Είναι ένα θέµα το οποίο πρέπει επίσης να κοιτάξετε,
άλλως να υπάρχει ενδεχοµένως γενικότερο πρόβληµα λειτουρ-
γικότητας του συστήµατος.

Επίσης, αναφέρω επιγραµµατικά ότι πρέπει να συµπεριλη-
φθούν όλες οι συνταγές στο ηλεκτρονικό σύστηµα, όπως για πα-
ράδειγµα του ΟΠΑ∆, των στρατιωτικών, των δηµοσιογράφων και
των συµβολαιογράφων. Είναι σχεδόν βέβαιο ότι θα δείτε τροµα-
κτικές αποκλίσεις στις συνταγές αυτές σε σχέση µε τις συντα-
γές του ΙΚΑ και του ΟΑΕΕ. Είναι γνωστό ότι υπάρχει εκτενέστατη
παράνοµη συνταγογράφηση που πρέπει επιτέλους να παταχθεί.

Αντίστοιχα, πρέπει να κοιτάξετε το θέµα και ανά ιατρική ειδι-
κότητα. Πάρτε µία οποιαδήποτε ειδικότητα και πραγµατοποιή-
στε διασταύρωση στοιχείων. Με αυτήν τη διασταύρωση, που
είναι το πρώτο και µεγάλο βήµα, θα δείτε τροµακτικές διαφορές
σε συνταγογραφούµενα φάρµακα, αλλά και σε αναλώσιµο υγει-
ονοµικό υλικό που χρησιµοποιείται σε κλινικές και νοσοκοµεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θέλω να επισηµάνω
ότι προϋπόθεση για να λειτουργήσει σωστά το σύστηµα της ηλε-
κτρονικής συνταγογράφησης είναι να ιεραρχήσουµε τα ασφαλι-
στικά ταµεία σε ό,τι αφορά την ικανότητά τους να ανταποκριθούν
σε αυτήν την πρόκληση.

Το ΙΚΑ συγκεκριµένα µπορεί να το εφαρµόσει πιο εύκολα και
πιο γρήγορα από τα υπόλοιπα ταµεία. Στον ΟΓΑ, αντιθέτως, µε
τα σηµερινά δεδοµένα, η εφαρµογή θα απαιτήσει µεγαλύτερη
προσπάθεια µε σωστό σχεδιασµό και ολοκληρωµένο προγραµ-
µατισµό. Υπάρχει απόλυτη ανάγκη ύπαρξης συγκεκριµένου χρο-
νοδιαγράµµατος ολοκλήρωσης των ενεργειών, σαφή οριοθέτηση
των τεχνικών προδιαγραφών του συστήµατος και να το διαχειρι-
στεί αποκλειστικά ο φορέας ειδικά, Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνη-
σης και Κοινωνικής Ασφάλισης, ώστε να έχουµε οµαλή
εφαρµογή χωρίς παρατράγουδα.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο κινείται
προς τη σωστή κατεύθυνση. Σε αυτό το πλαίσιο ελπίζουµε στη
σωστή εφαρµογή του, ώστε να µπει φρένο στην υπερβολική φαρ-
µακευτική δαπάνη που υπάρχει σήµερα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Καντερέ.
Το λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Λεβέντης, Βουλευτής Νοµού Ατ-

τικής, πρώην Αντιπρόεδρος της Βουλής.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα φάρµακα είναι καθοριστικά

στοιχεία για την αντιµετώπιση των νόσων. Τα φάρµακα βέβαια
είναι πολύτιµα, αλλά δεν είναι και ακίνδυνα και αυτό δεν πρέπει
να το ξεχνάµε.

∆υστυχώς στη χώρα µας υπάρχει µία υπερκατανάλωση και µία
αλόγιστη χρήση φαρµάκων. ∆ύο και τρεις φορές περισσότερα
φάρµακα καταναλώνουµε από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο και πάρα
πολλά από αυτά είναι άχρηστα. ∆ηλαδή δεν προσφέρουν στον
άρρωστο.

Παραδείγµατος χάριν, τα περισσότερα φάρµακα που χρησι-
µοποιούνται για τα αγγειακά, εγκεφαλικά επεισόδια, οι βιταµίνες
και ένα µεγάλο µέρος των αντιβιοτικών χρησιµοποιούνται
άσκοπα. Βλέπετε τώρα, ιδιαίτερα σε ηλικιωµένους ανθρώπους,
να συνοδεύονται από µία ή δύο σακούλες γεµάτες φάρµακα
όπου µπορείτε να βρείτε τα πάντα, από αντιδιαβητικά -και δεν
ξέρω εγώ τι άλλο- φάρµακα, µέχρι καρδιοτονωτικά και βιάγκρα.
Πρέπει να σταµατήσει αυτό το κακό.

Γιατί γίνεται αυτό; Τρεις είναι οι πηγές. Πρώτον, είναι οι ίδιοι
οι άρρωστοι που νιώθουν ανασφάλεια, έχουν άγνοια και το παίρ-
νουν γιατί τους το συνιστά ο γιατρός το φάρµακο. Αλλά παίρ-
νουν και δικά τους φάρµακα, πολλές φορές χωρίς συνταγή - γιατί
δεν είναι απαραίτητη η συνταγή, πάνε στο φαρµακείο και παίρ-
νουν - ή γιατί το συνέστησε η κυρά Κατίνα η γειτόνισσα.

Η δεύτερη πηγή είναι οι ίδιοι οι γιατροί, οι οποίοι και αυτοί νιώ-
θουν ανασφάλεια πολλές φορές και χρησιµοποιούν φάρµακα
κατά κόρον. ∆εύτερον, χρησιµοποιούν φάρµακα, τα οποία πι-
στεύουν ότι µπορεί να αποδώσουν, γιατί τους πιέζουν και οι άρ-
ρωστοι και οι συγγενείς. Και, τρίτον -και δυστυχώς είναι το
χειρότερο- γίνεται µια υπερσυνταγογράφηση και υπερκατανά-
λωση, γιατί υπάρχουν αυτές οι «σειρήνες της διαπλοκής» που εκ-
µαυλίζουν συνειδήσεις. Και δεν είναι ούτε µία ούτε δύο και
δυστυχώς έχουµε δει πολλά τέτοια φαινόµενα και νιώσαµε όλοι
ντροπή τελευταία, όταν παρουσιάστηκαν στην τηλεόραση κά-
ποιοι γιατροί και δη καθηγητές, που έκαναν τέτοιες καταχρήσεις.

Τρίτη πηγή είναι η ίδια η πολιτεία, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Γιατί η πολιτεία πρώτα-πρώτα δεν κάνει σωστή ενηµέρωση
στους πολίτες, αλλά ακόµα και στους γιατρούς. ∆εύτερον, έχει
µία πολυνοµία, µία γραφειοκρατία, έχει ελλιπείς και αναποτελε-
σµατικούς ελεγκτικούς µηχανισµούς. Αλλά δυστυχώς στην πολι-
τεία, στους σκουριασµένους αρµούς της υπάρχουν εµπόδια που
τους εµποδίζουν να λειτουργήσουν και έρχεται το λάδωµα για
να ξεµπλοκάρουν, κοινώς οι µίζες, κύριοι συνάδελφοι. Κι αυτό
είναι πολύ συνηθισµένο και δυστυχώς είναι και σε µεγάλα ποσά,
γιατί εδώ παίζονται και τα ακόµα µεγαλύτερα ποσά.

Όλα αυτά, λοιπόν, µας οδηγούν σε αυτήν την απαράδεκτη κα-
τάσταση. Ασφαλώς είναι µία κατάσταση που πρέπει να διορθω-
θεί και εµείς συµφωνούµε ότι πρέπει και ήδη έχει πάρα πολύ
καθυστερήσει η ηλεκτρονική συνταγογράφηση, που σε άλλες
χώρες είναι δεκαετίες τώρα που εφαρµόζεται. Αλλά για να γί-
νουν αυτά, κύριε Υπουργέ, πρέπει να ξεκινήσουµε µε µερικά βα-
σικά πράγµατα.

Πρώτα και κύρια, το είπαµε και στην επιτροπή, είναι υπόθεση
του Υπουργείου Υγείας τα φάρµακα. Έρχεται το Υπουργείο Ερ-
γασίας, µε φιλότιµη προσπάθεια, δεν το παραβλέπουµε αυτό,
πλην όµως, το Υπουργείο Υγείας είναι αρµόδιο µε τους µηχανι-
σµούς τους, µε τις ιατρικές σχολές, µε τις ιατρικές εταιρείες που
θα πουν ποιο φάρµακο χρειάζεται, ποιο δεν χρειάζεται, πώς θα
ενηµερωθούν οι πολίτες, τι θα κάνουν οι γιατροί.

∆εύτερον, η πολιτεία έχει ευθύνη γιατί δεν έχει δώσει το βάρος
στην πρόληψη. Μπορούµε να προλάβουµε το 80% των ασθε-
νειών σήµερα. ∆εν υπάρχει λόγος να σπαταλούµε, κύριε
Υπουργέ, παραδείγµατος χάριν, τεράστια ποσά, χιλιάδες ευρώ
κάθε µήνα για τη θεραπεία ενός ασθενούς µε AIDS και να µη δώ-
σουµε αυτό το αντίστοιχο ποσό που θα χρειαστεί για τη θερα-
πεία ενός ασθενούς µε AIDS σε ένα µήνα, για να κάνουµε µία
ενηµερωτική καµπάνια. ∆εν είναι µόνο αυτά. Είναι τα τροχαία,
είναι το κάπνισµα, που και εδώ βλέπω να κάνουµε πίσω, είναι
τόσα και τόσα άλλα. ∆εν έχουµε πρωτοβάθµια φροντίδα.

Κύριε Υπουργέ, να έχετε υπ’ όψιν σας ότι εάν δεν αντιµετωπι-
σθεί σε βάση πρωτοβάθµιας φροντίδας το πρόβληµα και συνω-
στίζονται όπως συνωστίζονται, τώρα οι ασθενείς στα νοσοκοµεία,
δεν θα µπορέσει να λειτουργήσει το σύστηµα. Όταν ένας για-
τρός έχει να εξετάσει εκατό και διακόσιους αρρώστους σε µια
εφηµερία, ο ένας πάνω στον άλλο, µε επείγοντα και βαρύτατα
προβλήµατα, δεν είναι δυνατόν αυτήν τη στιγµή να έχει το νου
του στις συνταγές, ούτε στις χειρόγραφες ούτε στις ηλεκτρονι-
κές.

Εάν, λοιπόν, αυτό δεν αντιµετωπισθεί ώστε να υπάρχει πρω-
τοβάθµια φροντίδα, αλλά και στα εφηµερεύοντα νοσοκοµεία,
αλλά και στα νοσοκοµεία και στα κέντρα υγείας να υπάρχει το
αντίστοιχο προσωπικό, τότε το σύστηµα οπωσδήποτε θα µπλο-
κάρει. Όσο και να υπάρχουν αγαθές προθέσεις, θα έχει την τύχη
που είχε ο νόµος του κ. Αβραµόπουλου για τις προµήθειες.

Θα πρέπει απ’ αυτήν την άποψη να έχουµε και κάτι άλλο υπ’
όψιν. Εµάς µας ξενίζει, κύριε Υπουργέ, γιατί προβάλλεται στην αι-
τιολογική έκθεση ότι είναι απαίτηση του µνηµονίου να γίνει αυτό.
∆εν θα έπρεπε αυτά τα θέµατα να αντιµετωπίζονται σε αυτή τη
βάση, γιατί το µνηµόνιο απαιτεί περιστολή δαπανών. Η περιστολή
δαπανών όµως κάνει τον υποψιασµένο Έλληνα πολίτη να σκε-
φτεί ότι πάνε να περικόψουν από τα φάρµακα, καθώς ξέρουµε
ότι το µνηµόνιο και γενικά όλη αυτή η νεοφιλελεύθερη πολιτική
στοχεύει στο κράτος πρόνοιας, θέλει να περιορίσει όσο το δυ-
νατόν µέχρι εξαφανίσεως το κράτος πρόνοιας και πρώτο και
κύριο στοιχείο του κράτους πρόνοιας είναι η υγεία.
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∆εν πρέπει επίσης, να ξεχνάµε ότι υπάρχουν υπέρογκες τιµές
των φαρµάκων οι οποίες ξεπερνούν πολλές φορές και το 1000%
σε σχέση µε άλλες χώρες, όπως γίνεται και µε τα άλλα υλικά –δεν
έχω χρόνο να επεκταθώ- όπου γίνεται υπερκατανάλωση. Και εδώ
ξοδεύονται και σπαταλούνται τεράστια ποσά, πολλές φορές για
άχρηστα υλικά ή και επικίνδυνα υλικά. Θα πρέπει, λοιπόν, να πρυ-
τανεύει στη λογική µας η βάση ότι πρέπει να υπάρχει σωστή επι-
λογή θεραπείας µε βάση το φθηνό και το σωστό φάρµακο, το
οποίο όµως θα πρέπει να εξασφαλίζεται δωρεάν σε όλους ανε-
ξαιρέτως τους πολίτες αυτής της χώρας. ∆εν είµαστε, λοιπόν,
καθόλου σίγουροι ότι αυτό το σύστηµα έτσι όπως πάει θα λει-
τουργήσει.

Και όσο για το άλλο που λέτε, οι συνταγές να φυλάσσονται
στα αρχεία, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν έχετε δει το µαύρο χάλι
που έχουν τα αρχεία των νοσοκοµείων. Είναι φύρδην µίγδην τα
πάντα εκεί πέρα και πρέπει να ξεκινήσουµε από την αρχή. Αυτά,
λοιπόν, δεν πρόκειται να γίνουν σε µια µέρα. Οι γιατροί δεν είναι
ενηµερωµένοι. ∆εν είναι εξοικειωµένοι οι περισσότεροι γιατροί
µε τους κοµπιούτερ, δεν έχουν προσωπικό. Και βέβαια, δεν θέλω
να παραλείψω και τα προσωπικά δεδοµένα, τα οποία δεν είµαστε
καθόλου σίγουροι ότι θα εξασφαλιστούνε, γιατί υπάρχουν χά-
κερς και άλλοι µηχανισµοί που µπορούν να βάλουν στο χέρι τα
αρχεία και αυτό θα έχει τις επιπτώσεις του.

Γι’ αυτό, λοιπόν, επί της αρχής, ενώ θεωρούµε ότι είναι σωστή
κίνηση και πρέπει να προχωρήσει, θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ», γιατί
έχουµε όλες αυτές τις επιφυλάξεις σε αυτά που ανέφερα.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, έρχεται εδώ και µια τροπολογία. Εδώ
υπάρχει µια συµφωνία και πολλές φορές έχει τονιστεί ότι δεν θα
έρχονται άσχετες τροπολογίες. Το να έρχεται σε ένα νοµοσχέδιο
υγείας, το οποίο διαχειρίζεται το Υπουργείο Εργασίας, µία τρο-
πολογία για το Άµπου Ντάµπι και τα υποβρύχια νοµίζω ότι το λι-
γότερο είναι παραφωνία και έχει ξεπεράσει όλα αυτά που έχουν
συµφωνηθεί από όλους µέσα στη Βουλή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Λεβέντη.
Το λόγο έχει ο κ. Σάββας Εµινίδης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο

Νοµό Καβάλας.
ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πλέον µπήκαµε στο δεύτερο

χρόνο διακυβέρνησης από το ΠΑΣΟΚ και παρά την προσπάθεια
αποσταθεροποίησης της κυβέρνησης και της χώρας που επιχει-
ρεί η Αντιπολίτευση, δεν θα µπορέσει να ανακοπεί η προσπάθεια
της κυβέρνησης. Μεγάλες θεσµικές αλλαγές θα συνεχιστούν
γιατί το ζητά και το απαιτεί ο ελληνικός λαός.

Η ψήφος της ερχόµενης Κυριακής θα είναι ψήφος αυτοδιοι-
κητική µε επίκεντρο τη κορυφαία µεταρρύθµιση του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» αλλά και ψήφος ευθύνης για να προχωρήσει η χώρα µε
σταθερότητα. Είναι ανεύθυνη η στάση του κ. Σαµαρά του οποίου
η παράταξη, αφού πρώτα οδήγησε τη χώρα στα πρόθυρα της
χρεοκοπίας, στη συνέχεια ψήφισε ουσιαστικά υπέρ της χρεοκο-
πίας της χώρας και τώρα ζητά να µπει η χώρα σε νέες περιπέ-
τειες, γιατί πρέπει να σταµατήσει την πορεία της σωτηρίας της
χώρας και της ανόρθωσής της. Αυτό ζητά όµως ο ελληνικός
λαός, κύριε Σαµαρά;

Τώρα όσον αφορά το νοµοσχέδιο που συζητάµε, φέρνει πραγ-
µατικά µια αυτονόητη αλλαγή από αυτές που έπρεπε να έχουν
γίνει εδώ και χρόνια αλλά δεν το επέτρεπε η εξυπηρέτηση κοµ-
µατικών και συντεχνιακών συµφερόντων εις βάρος του κοινωνι-
κού συνόλου.

Το 2004 η τότε διοίκηση του ΙΚΑ είχε ετοιµάσει ένα ολοκλη-
ρωµένο σύστηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης, το οποίο
όµως έµεινε στα συρτάρια της προηγούµενης κυβέρνησης αν και
όπως ακούστηκε στην επιτροπή, το σύστηµα ήταν στη φιλοσοφία
της Κυβέρνησής τους. Πεντέµισι χρόνια, κύριοι συνάδελφοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας που φιλοσοφούσατε το σύστηµα για τη φαρ-
µακευτική δαπάνη αυτή εκτοξεύτηκε στα ύψη. Το 2009 έφθασε
στα 5 δισεκατοµµύρια ευρώ, όσο είναι η δαπάνη στην Ισπανία
που έχει τετραπλάσιο αριθµό ασφαλισµένων από τη χώρα µας.

Το του συνολικού ελλείµµατος του ΑΕΠ που µας παραδώ-
σατε, κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, αποτελείται από τις εκτός

προϋπολογισµού φαρµακευτικές δαπάνες της δεύτερης και τε-
λευταίας θητείας σας ως κυβέρνησης. Σύµφωνα µε στοιχεία του
ΟΟΣΑ στην Ελλάδα η φαρµακευτική δαπάνη ανέρχεται στο 2,7%
του ΑΕΠ, ενώ ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι κάτω από το 1,8%.
Η δε ποσοστιαία φαρµακευτική δαπάνη είναι η υψηλότερη σε
όλο τον ανεπτυγµένο κόσµο και ο µέσος ετήσιος ρυθµός αύξη-
σης της πραγµατικής φαρµακευτικής δαπάνης είναι ο υψηλότε-
ρος ανάµεσα στις χώρες του ΟΟΣΑ και σχεδόν τετραπλάσιος
από το µέσο όρο.

Με τα µέχρι τώρα µέτρα που εφάρµοσε η σηµερινή Κυβέρ-
νηση, όπως η οριζόντια υποκοστολόγηση και η επαναφορά της
λίστας φαρµάκων, υπάρχει µείωση δαπανών για τα ταµεία που
φθάνει τα 100 εκατοµµύρια ευρώ το µήνα. Με την ηλεκτρονική
συνταγογράφηση που επιχειρούµε σήµερα υπολογίζεται ότι θα
εξοικονοµήσουµε άλλο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Το ποσό αυτό
θα προκύψει κυρίως από τον περιορισµό της σπατάλης και της
διαφθοράς, καθώς το ποσοστό που κατέχει η χώρα µας στην πα-
ράνοµη προκλητική και εικονικής για άλλους σκοπούς συνταγο-
γράφηση ανέρχεται στο 20-25% του συνόλου της δαπάνης για τα
φάρµακα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαδικτυακή εφαρµογή του
νέου συστήµατος ξεκίνησε στις 4 Οκτωβρίου από τον Οργανι-
σµό Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών και µέχρι σήµερα
έχει εγγραφεί επιτυχώς το 90% των φαρµακοποιών της χώρας
και των ιατρών του ΟΑΕΕ. Από τις 18 Οκτωβρίου που τέθηκε σε
λειτουργία η εφαρµογή της σύνταξης και εκτέλεσης ηλεκτρονι-
κών συνταγών για ασφαλισµένους του ΟΑΕΕ συντάχθηκαν πε-
ρισσότερες από εβδοµήντα πέντε χιλιάδες ηλεκτρονικές
συνταγές, οι οποίες εκτελέστηκαν από πιστοποιηµένους φαρµα-
κοποιούς. Τα τεχνικά εµπόδια εµφανίστηκαν, αλλά αντιµετωπί-
στηκαν άµεσα. Το ∆εκέµβριο θα ακολουθήσει η εφαρµογή στο
ΙΚΑ και στον ΟΠΑ∆ και από τις αρχές του νέου έτους σε όλα τα
άλλα ταµεία.

Τα άµεσα οφέλη για τα περίπου δέκα εκατοµµύρια ασφαλι-
σµένους στην Ελλάδα είναι η απαλλαγή από τα συνταγολόγια
και η προστασία από λάθη στη φαρµακευτική αγωγή, είτε κατά
τη συνταγογράφηση είτε κατά την εκτέλεση της συνταγής που
είναι πολύ συχνή η χορήγηση φαρµάκων διαφορετικών από τα
συνταγογραφηµένα. Οι γιατροί και οι φαρµακοποιοί θα γλιτώ-
σουν δεκάδες ώρες εργασίας, αφού οι ηλεκτρονικές συνταγές
θα αποστέλλονται κατευθείαν από τον ηλεκτρονικό υπολογιστή
του γιατρού στα φαρµακεία και στη συνέχεια µετά την εκτέλεση
της συνταγής στο αντίστοιχο ταµείο. Θα σταµατήσει έτσι η κα-
τάχρηση των βιβλιαρίων που γίνεται σήµερα εν γνώσει ή και σε
άλλες περιπτώσεις όχι εν γνώσει των κατόχων των βιβλιαρίων σε
βαθµό που να έχουµε και χρήση βιβλιαρίων και µετά θάνατο ή
και εκτός ενεργούς ασφάλισης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη θεσµική θεµελίωση της
ηλεκτρονικής καταχώρισης και εκτέλεσης συνταγών µειώνονται
οι φαρµακευτικές δαπάνες χωρίς όµως να περιοριστούν οι πα-
ροχές στους ασφαλισµένους. Αυτό το τονίζουµε για να µην
υπάρχει παραπολιτική, ιδιαίτερα στα χωριά που οι άνθρωποι δεν
ξέρουν και τους λένε «θα σας κόψουν τα φάρµακα». ∆εν υπάρ-
χει τέτοια περίπτωση. Αντίθετα, µε την αξιοποίηση των στοιχείων
µε τα οποία διασφαλίζεται το απόρρητο, θα εκσυγχρονιστούν και
θα βελτιωθούν οι παροχές και οι υπηρεσίες υγείας.

Η διαφάνεια στη συνταγογράφηση δεν συνεπάγεται ότι θα
λύσει αυτόµατα όλα τα προβλήµατα και τις παθογένειες του ση-
µερινού χειρόγραφου συστήµατος. Η ψηφιακή καταγραφή όµως
θα είναι το απαραίτητο εργαλείο που, αν αξιοποιηθεί κατάλληλα,
κύριε Υπουργέ, θα άρει τη σηµερινή αδυναµία σύλληψης της
απάτης και θα χτυπήσει την αυθαιρεσία από όπου και αν προέρ-
χεται. Η πολιτική βούληση για να γίνει αυτό υπάρχει. Άρα και η
θετική ψήφος στο νοµοσχέδιο είναι αυτονόητη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Εµινίδη.

Το λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κοντογιάννης, Βουλευτής Ηλείας.
Κύριε συµπατριώτα, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα στην προ-
σπάθεια περιορισµού της σπατάλης στο χώρο του φαρµάκου, η
οποία έχει λάβει τραγικές διαστάσεις.

Χαίροµαι πραγµατικά που οι προτάσεις που και εγώ είχα κα-
ταθέσει ως Υφυπουργός Απασχόλησης στην τότε Υπουργό κ. Πε-
τραλιά, πριν από ενάµιση χρόνο, αλλά και στον πρώην Υπουργό
Εργασίας κ. Λοβέρδο, πριν από έξι µήνες, συµπίπτουν σε πολλά
σηµεία µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Επιτρέψτε µου όµως να προχωρήσω στην εξής επισήµανση.
Κατά τη γνώµη µου δύο είναι τα κρίσιµα σηµεία για την επιτυχία
της ηλεκτρονικής συνταγογράφησης. Πρώτον, ο µηχανισµός –
δίκτυο, λογισµικό και εξοπλισµός- και, δεύτερον, η στήριξη των
υπηρεσιών που θα αναλάβουν το βάρος της υλοποίησης του συ-
στήµατος.

Πρέπει επίσης να απαντηθεί το ερώτηµα που µετ’ επιτάσεως
ετέθη στην επιτροπή, πώς διασφαλίζεται ότι τα προσωπικά στοι-
χεία των ασθενών δεν θα γίνουν βορά σε κάθε ενδιαφερόµενο,
παραδείγµατος χάριν, σε ασφαλιστικές εταιρείες; Ποιος µηχανι-
σµός καθιστά το σύστηµα αδιάβλητο και τους χειριστές εξου-
σιοδοτηµένα στελέχη, αξιόπιστα και εχέµυθα;

Αυτή τη στιγµή έχουµε ένα νοµοσχέδιο που µας παρουσιάζει
τη φιλοσοφία και τη θεωρητική προσέγγιση της ηλεκτρονικής συ-
νταγογράφησης, µε το πρακτικό κοµµάτι όµως να απουσιάζει.
Ως προς τη χρηµατοδότηση του προγράµµατος θα υπάρξει επι-
δότηση από τους ασφαλιστικούς οργανισµούς για την αγορά
όλου του εξοπλισµού και του λογισµικού που είναι απαραίτητο;
Έχετε εξετάσει το ενδεχόµενο χρηµατοδότησης µέσω του ΕΣΠΑ;

Είναι επίσης αναγκαίο να υπάρξει ενίσχυση των υπηρεσιών
που θα στηρίξουν την υλοποίηση του µηχανισµού που θα δηµι-
ουργηθεί. Η ΥΠΕ∆ΥΦΚΑ αποκτά πρόσθετες αρµοδιότητες, στις
οποίες δεν θα µπορέσει να αντεπεξέλθει χωρίς επιπλέον προ-
σωπικό και χωρίς επίλυση των λειτουργικών της προβληµάτων,
ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά, όπως γνωρίζετε κύριε Υπουργέ, στα
εκτός έδρας τα οποία σήµερα είναι µόλις 25 ευρώ.

Το ίδιο και η Η∆ΙΚΑ, οι συµβασιούχοι της οποίας ζουν στην
αβεβαιότητα για το αύριο. Τι θα γίνει αλήθεια, κύριε Υπουργέ, µε
τους συµβασιούχους στην Η∆ΙΚΑ; Θα επεκταθούν οι συµβάσεις
τους; Θα αξιοποιήσετε τα άτοµα αυτά που διαθέτουν πλέον εξει-
δικευµένη εργασιακή εµπειρία ή αποτελούν και αυτοί µιάσµατα
επειδή υπέγραψαν συµβάσεις επί Νέας ∆ηµοκρατίας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ηλεκτρονική συνταγογρά-
φηση είναι ένα έργο που έπρεπε να έχει γίνει εδώ και χρόνια. ∆εν
το επιτάσσει το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, αλλά η ανάγκη να
προχωρήσει η χώρα µας µπροστά και να αξιοποιηθεί κάθε πόρος
προς όφελος των πολιτών, µέσα από διαδικασίες διάφανες και
αξιοκρατικές, χωρίς γραφειοκρατικές αγκυλώσεις.

∆υστυχώς όµως η αντίληψη αυτή που έπρεπε να επικρατεί, ει-
δικά την παρούσα περίοδο, σε κάθε δραστηριότητα της πολιτι-
κής µας ζωής δεν έχει εµπεδωθεί από τους πολιτικούς µας
ταγούς. Αντί, λοιπόν, να υπάρχει η -επιβαλλόµενη από την απλή
λογική- συνεννόηση για έξοδο από την κρίση, ο λαός βλέπει µε
οργή να τίθενται εκβιαστικά διλήµµατα και να επιδιώκεται µέσω
κάθε λογής εξεταστικών επιτροπών η ύψωση παλαιοκοµµατικών
διαχωριστικών γραµµών, που είναι επιζήµιες για το παρόν και το
µέλλον αυτής της χώρας.

Επιτέλους φθάνει πια η καραµέλα των ευθυνών της Νέας ∆η-
µοκρατίας.

Ήδη κυβερνάτε έναν χρόνο. Κυβερνούσατε σχεδόν επί ένα τέ-
ταρτο του αιώνα. Ο καθένας µας έχει τις δικές του ευθύνες, τις
οποίες πρέπει να αναλάβουµε αντί να ρίχνουµε ο ένας τις ευθύ-
νες στον άλλον. ∆ικαιολογηµένα ο λαός που υποφέρει αναρω-
τιέται αν αυτή η συναίνεση, που επικρατεί στην ψήφιση αυτού
του νοµοσχεδίου, µπορεί να υπάρξει και σε άλλα, µείζονος ση-
µασίας ζητήµατα.

∆ιαπιστώνουµε όλοι ότι υπάρχει απαξίωση της πολιτικής και
των πολιτικών και είναι εύλογο αυτό να συµβαίνει όταν οι πολιτι-
κοί αδυνατούµε να λύσουµε τα προβλήµατα που τα δικά µας πο-
λιτικά λάθη δηµιούργησαν. Και επιτέλους δεν µπορούµε να
αντιληφθούµε ότι µε την αδυναµία µας να συµφωνήσουµε στα
αυτονόητα εκείνο που επιτυγχάνουµε είναι να ενισχύουµε τα σε-
νάρια για εξωπολιτικές λύσεις αλλά και τη δική µας πλήρη απα-

ξίωση; Πού πρέπει να φθάσουµε; Σε ποιο σκαλί πρέπει να κατε-
βούµε για να αντιληφθούµε ότι εδώ, σ’ αυτόν τον χώρο βρισκό-
µαστε ως πληρεξούσιοι του λαού και για το λαό και για τη χώρα
και µόνο πρέπει να ενεργούµε; Τι άλλο πρέπει να γίνει για να κα-
ταλάβουµε ότι πάνω από το κόµµα, το οποιοδήποτε κόµµα, είναι
η σωτηρία και η πρόοδος της πατρίδας και η ευηµερία του λαού,
ο οποίος, σε τελική ανάλυση, δεν µπορεί να σηκώνει τα βάρη των
δικών µας ανοµηµάτων; Τι άλλο πρέπει να συµβεί για να κατα-
λάβουµε ότι σ’ αυτήν την τραγωδία που ζει η Ελλάδα δεν υπάρ-
χει από µηχανής θεός, ότι υπάρχουµε µόνον εµείς και οι ευθύνες
µας, τις οποίες κάποτε πρέπει να βρούµε το θάρρος να αναλά-
βουµε στο ακέραιο;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κοντογιάννη.

Το λόγο έχει η Βουλευτής Καρδίτσας του ΠΑΣΟΚ κ. Μαρία Θε-
οχάρη.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι το σύστηµα

υγείας και κοινωνικής ασφάλισης στη χώρα µας νοσεί εδώ και
χρόνια. Είναι επίσης γνωστό ότι µια ήδη βεβαρηµένη κατάσταση
έφθασε στο απροχώρητο τα τελευταία χρόνια, ιδιαίτερα την τε-
λευταία πενταετία µε τη διακυβέρνηση της χώρας από τη Νέα
∆ηµοκρατία, και ότι η σηµερινή Κυβέρνηση παρέλαβε ένα ΕΣΥ
µε ελλείψεις προσωπικού, ατασθαλίες στις προµήθειες και ανύ-
παρκτους µηχανισµούς ελέγχου. Ακόµη χειρότερα, παρέλαβε
ασφαλιστικά ταµεία χρεοκοπηµένα, µε τα σκάνδαλα των οµολό-
γων να έχουν οδηγήσει σε µια τραγική κατάσταση όπου ασφαλι-
σµένοι και συνταξιούχοι κινδυνεύουν να µείνουν χωρίς
περίθαλψη.

Εδώ κι έναν χρόνο η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ άρχισε µια τερά-
στια προσπάθεια αναδιοργάνωσης των κρατικών υπηρεσιών,
προκειµένου να τεθεί σε λειτουργία ένα σύστηµα που θα διέπε-
ται από αξιοκρατία και διαφάνεια. Η αρχή έγινε µε την υπαγωγή
όλων των προσλήψεων στο δηµόσιο µε απόλυτα διαφανείς δια-
δικασίες µέσω ΑΣΕΠ, µε υποχρεωτική ανάρτηση νόµων και πρά-
ξεων των κυβερνητικών, διοικητικών και αυτοδιοικητικών
οργάνων στο διαδίκτυο, το λεγόµενο πρόγραµµα «∆ΙΑΥΓΕΙΑ», και
βέβαια µε τον εκσυγχρονισµό των συστηµάτων που χρησιµοποι-
ούνται για τις διοικητικές πράξεις, έτσι ώστε όλα να αναρτώνται
και εποµένως όλα να ελέγχονται on line.

Και βέβαια σε ό,τι αφορά στο σύστηµα δηµόσιας υγείας και
κοινωνικής ασφάλισης, η ηλεκτρονική συνταγογράφηση είναι ένα
τεράστιο κεφάλαιο σ’ αυτήν την προσπάθεια εξορθολογισµού
του συστήµατος, που ξεκίνησε µε την ανατιµολόγηση των φαρ-
µάκων και την εισαγωγή της λίστας.

Η εξοικονόµηση πόρων από την ηλεκτρονική καταχώριση συ-
νταγών και παραπεµπτικών θα είναι τεράστια. Η φαρµακευτική
δαπάνη των ασφαλιστικών ταµείων, που για το 2009 ανήλθε σε 5
δισ. ευρώ και αντιστοιχεί στο 40% της ετήσιας κρατικής επιχο-
ρήγησης προς τα ταµεία, µε την εφαρµογή του νέου συστήµατος
θα µειωθεί κατά τουλάχιστον 1 δισ. ευρώ. ∆εν είναι δυνατόν σε
µία χώρα έντεκα εκατοµµυρίων πολιτών να εκτελούνται 100 εκα-
τοµµύρια συνταγές το χρόνο, ενώ η κατάσταση σε άλλες δυτικές
χώρες να είναι τελείως διαφορετική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος µας είναι να θεσπίσουµε
ένα σύστηµα που, παρ’ όλα τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε
αυτή την περίοδο στη χρηµατοδότησή του, θα είναι ευέλικτο και
αποτελεσµατικό, να εξαλειφθούν οι γραφειοκρατικές διαδικασίες
που οδηγούν τους ασφαλισµένους σε τεράστια ταλαιπωρία και
τους κρατικούς λειτουργούς σε σπατάλη πόρων και τεράστιο
φόρτο εργασίας, αλλά και σε λάθη µε ανυπολόγιστο κόστος για
την υγεία των πολιτών και τα ασφαλιστικά ταµεία.

Ως τώρα το σύστηµα έχει δείξει τις πολλές αδυναµίες του, που
είναι: πολύωρη αναµονή σε ουρές πολλές φορές για την εκτέ-
λεση της ίδιας συνταγής κάθε µήνα όταν πρόκειται για χρόνιο
νόσηµα, διακίνηση του βιβλιαρίου υγείας από γιατρούς σε φαρ-
µακοποιούς και σε υπαλλήλους των ταµείων, πράγµα που ση-
µαίνει εκτός από το χαµένο χρόνο και την ταλαιπωρία και τη
διάθεση ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων σε τρίτους.
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Σε κάθε γιατρό αντιστοιχεί ιδιαίτερα αυξηµένος αριθµός ασθε-
νών µε εύλογη συνέπεια την απώλεια ποιότητας στις παρεχόµε-
νες υπηρεσίες. Άπειρες χειρόγραφες συνταγές αποθηκεύονται
χωρίς να συµβάλουν στη συλλογή πληροφοριών για την υγεία
των πολιτών. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα να χάνεται µία πολύτιµη
ευκαιρία, σε ό,τι αφορά εµπεριστατωµένα δεδοµένα, που θα
µπορούσαν να χρησιµεύσουν στο σχεδιασµό πολιτικής υγείας.

Ανεξάρτητα από τις επιταγές του µνηµονίου, η εφαρµογή της
ηλεκτρονικής συνταγογράφησης αποτελεί δέσµευση της Κυ-
βέρνησής µας και προσωπικό στοίχηµα για τον ίδιο τον Πρωθυ-
πουργό. Επιπλέον, όπου έχει εφαρµοστεί το σύστηµα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και στις ΗΠΑ, έχει σηµειώσει επιτυχία
εξασφαλίζοντας την ασφάλεια και την πιστότητα στις συναλλα-
γές και στην εξυπηρέτηση των ασφαλισµένων. Έτσι, λοιπόν, από
την 1 Ιανουαρίου 2011 οι συνταγές από τους γιατρούς των ασφα-
λιστικών οργανισµών θα εκτελούνται από τους φαρµακοποιούς
και θα εκκαθαρίζονται από τα ταµεία ηλεκτρονικά. Βασική προ-
ϋπόθεση είναι η ύπαρξη της απαραίτητης ηλεκτρονικής υποδο-
µής σε ιατρεία, φαρµακεία και ασφαλιστικούς οργανισµούς.
Ειδικά για τους τελευταίους τη διαδικασία εκκαθάρισης θα ανα-
λάβει ο αρµόδιος φορέας του Υπουργείου Εργασίας Η∆ΙΚΑ, Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης Κοινωνικής Ασφάλισης, που συντηρεί
ήδη βάση δεδοµένων όλων των ασφαλισµένων µε βάση το ΑΜΚΑ
τους. Όσον αφορά τις τεχνικές και οργανωτικές διαδικασίες δεν
προσδιορίζονται στο νοµοσχέδιο, καθώς η διαρκής µεταβλητό-
τητα των τεχνολογικών εξελίξεων δεν διευκολύνει τον καθορισµό
συγκεκριµένων λεπτοµερειών. Είναι προφανές, ότι θα συνεκτι-
µηθούν οι τεχνικές και οργανωτικές προϋποθέσεις και θα γίνουν
οι ανάλογες προβλέψεις ανά φορέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης αποτελεί τοµή στον τρόπο
που εφαρµόζεται το σύστηµα περίθαλψης στη χώρα µας. Απο-
τελεί µία ακόµη απόδειξη της σοβαρότητας και υπευθυνότητας
µε την οποία προσεγγίζει η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ τον τρόπο
λειτουργίας του κράτους και ιδιαίτερα του κοινωνικού κράτους.
Πρόκειται για µία προσπάθεια που θα έχει πολλαπλά οφέλη,
τόσο για τον πολίτη όσο και για το ίδιο το κράτος, εξοικονοµώ-
ντας χρήµατα, χρόνο, αλλά και γλιτώνοντας τους ασφαλισµένους
από τεράστια ταλαιπωρία.

Είναι, λοιπόν, καθήκον όλων µας να το υπερψηφίσουµε.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Θεοχάρη.
Το λόγο έχει, ο Αναπληρωτής Υπουργός Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ερ-

γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον περασµένο Ιούλιο η Βουλή
ψήφισε το νέο ασφαλιστικό ν. 3863, ο οποίος αποτελεί το νέο
ασφαλιστικό χάρτη της χώρας µας για τα επόµενα χρόνια, όχι
µόνο για τις σηµερινές αλλά και για τις επόµενες γενιές.

Είχαµε πει τότε -και το επαναλαµβάνουµε και σήµερα- ότι µε
αυτόν το νόµο κλείσαµε τις νοµοθετικές µας παρεµβάσεις στις
βασικές παραµέτρους του συστήµατος, δηλαδή στα όρια ηλικίας
συνταξιοδότησης, στα χρόνια ασφάλισης µε τα οποία θεµελιώνει
κάποιος το συνταξιοδοτικό του δικαίωµα, στον τρόπο υπολογι-
σµού των συντάξεων. Είχαµε πει όµως -και τότε αλλά το επανα-
λαµβάνουµε και σήµερα- ότι για τη διασφάλιση της οικονοµικής
ευρωστίας των ταµείων, πέρα από την εφαρµογή του συγκεκρι-
µένου νόµου, που θα είµαστε απόλυτα συνεπείς, χρειάζονται
µέτρα και δράσεις µε τα οποία εξασφαλίζεται ο έλεγχος των δα-
πανών, ο έλεγχος των εσόδων και γενικότερα εξασφαλίζεται η
λειτουργική αναβάθµιση των ασφαλιστικών ταµείων και του συ-
στήµατος γενικότερα.

Έχουµε σε εξέλιξη την υλοποίηση µέτρων που αποτελούν ση-
µαντικές τοµές για τα ελληνικά δεδοµένα και που θα οδηγήσουν
σε µία αλλαγή της πορείας για τα οικονοµικά και λειτουργικά
προβλήµατα των ασφαλιστικών ταµείων. Η ηλεκτρονική συντα-

γογράφηση δεν είναι ένα αποσπασµατικό µέτρο. Είναι ένα µέτρο
ενταγµένο σε ένα συνολικό πλαίσιο για την ηλεκτρονική διακυ-
βέρνηση, αλλά και για τη σύγχρονη λειτουργία των ασφαλιστι-
κών ταµείων, έτσι ώστε να έχουµε καλύτερη εξυπηρέτηση για
τους πολίτες, άρα και ταυτόχρονα, διασφάλιση των πόρων των
ταµείων. Μία τέτοια τοµή, λοιπόν, είναι και η ηλεκτρονική συντα-
γογράφηση για την οποία απαιτείται η ψήφιση του σχετικού νο-
µοσχεδίου, το οποίο συζητούµε.

∆εύτερη σηµαντική τοµή είναι η δηµιουργία του Ενιαίου Κέ-
ντρου Ελέγχου των Συντάξεων από την Η∆ΙΚΑ και της δηµιουρ-
γίας του Ενιαίου Μητρώου Συνταξιούχων. Μέχρι την Παρασκευή
που µας πέρασε, είχαν καταχωρηθεί οι κύριες συντάξεις για 2,5
εκατοµµύρια συνταξιούχους. Θα θυµίσω ότι ο ν. 3863 προέβλεπε
τη δηµιουργία αυτού του κέντρου µέχρι 31 Οκτωβρίου.

Έχουν καταχωρηθεί τα στοιχεία σχεδόν από το σύνολο των
ταµείων και είµαστε έτοιµοι να ξεκινήσουµε και τη διασταύρωση
αυτών των στοιχείων, που θα µας δώσουν, όπως φαίνεται, πολύ
χρήσιµα στοιχεία: για να δούµε το επίπεδο των συντάξεων, να
δούµε διπλοσυνταξιούχους, οι οποίοι δεν δηλώνουν τις συντά-
ξεις, να δούµε διπλοσυνταξιούχους ή συνταξιούχους που παίρ-
νουν παροχές τις οποίες δεν δικαιούνται. Κάτι, δηλαδή, το οποίο
σε άλλες χώρες γίνεται εδώ και χρόνια, που είναι το αυτονόητο,
αλλά δυστυχώς, στη χώρα µας καθυστερήσαµε πάρα πολύ να
προχωρήσουµε σε αυτές τις αλλαγές, σε αυτόν τον νέο σύγ-
χρονο τρόπο λειτουργίας.

Παράλληλα υλοποιούµε το πρόγραµµα απογραφής των συ-
νταξιούχων µέσα από τις τράπεζες και τα ΕΛΤΑ, χωρίς να ταλαι-
πωρούµε τους συνταξιούχους, χωρίς να χρειάζεται κάποιος να
έχει ειδικές γνώσεις για να µπορέσει να έχει πρόσβαση. Και
έχουµε ήδη ολοκληρώσει σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό, στο 95%
την απογραφή για τους συνταξιούχους του ΟΑΕΕ, βρίσκεται σε
εξέλιξη -έχει ξεκινήσει- η απογραφή για τους συνταξιούχους του
ΟΓΑ και το αργότερο µέχρι τον Ιούνιο του 2011 θα έχει ολοκλη-
ρωθεί -χωρίς, όπως είπα, καµµία ταλαιπωρία για τους συνταξι-
ούχους- η απογραφή για το σύνολο των συνταξιούχων της
χώρας µας.

Τρίτη βασική τοµή, όσον αφορά τη λειτουργία, είναι η δηµι-
ουργία, η σύσταση και η λειτουργία των ΚΕΠ Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Εργασίας. Μέχρι το τέλος Νοεµβρίου πιστεύουµε ότι
θα έχουν λειτουργήσει αυτά τα δύο σηµαντικά γραφεία για την
εξυπηρέτηση των πολιτών, τα οποία βεβαίως δεν θα υποδεχθούν
το σύνολο του πληθυσµού των πολιτών που θέλουν ενηµέρωση
µόνο στη Σταδίου ή στην Πειραιώς, που θα λειτουργούν αυτά τα
δύο κεντρικά ΚΕΠ. Θα συνδέονται όµως µε τα Γραφεία Εξυπη-
ρέτησης των Ταµείων, θα συνδέονται µε τα ΚΕΠ των δήµων, έτσι
ώστε να παρέχεται έγκυρη και έγκαιρη ενηµέρωση στους πολί-
τες, για θέµατα που αφορούν την κοινωνική ασφάλιση και την
εργασία.

Τέταρτο, θα έχουµε την εφαρµογή από τις αρχές του χρόνου
-και κάνουµε ειδική προετοιµασία γι’ αυτό- για τη νέα µορφή
ασφάλισης που αφορά το οικόσιτο προσωπικό και τους εργάτες
στη γεωργία και στην κτηνοτροφία ή τους περιστασιακά εργα-
ζόµενους, στο χώρο του επισιτισµού. Είναι επίσης, ένα µέτρο
τοµή, που θα βοηθήσει να µειωθεί σε ένα µεγάλο βαθµό το πρό-
βληµα της ανασφάλιστης εργασίας και θα δώσει τη δυνατότητα
σε εκατοντάδες, χιλιάδες εργαζόµενους -σε αυτούς ακριβώς
τους τοµείς- το οικόσιτο προσωπικό, δηλαδή, και τους εργαζό-
µενους κυρίως στον αγροτικό τοµέα- να ασφαλιστούν χωρίς τα-
λαιπωρία, χωρίς να υποχρεώνονται να περιµένουν στις ουρές
των ταµείων, ή να χρειάζεται να έχουν λογιστήριο στο σπίτι προ-
κειµένου να εξασφαλίσουν την ασφάλιση τους.

Ενεργοποιούµε από την 1/1/2011 το Ενιαίο Κέντρο Πιστοποί-
ησης Αναπηρίας µέσα από το ΙΚΑ και δηµιουργούµε το Εθνικό
Μητρώο Αναπήρων, που είναι αίτηµα χρόνων και δεν έχει γίνει
πράξη µέχρι αυτή τη στιγµή.

Ξέρετε πόσο µεγάλη σηµασία έχει να υπάρχει ένα κέντρο πι-
στοποίησης που θα λειτουργεί µε ενιαίους κανόνες, που οι πολί-
τες θα γνωρίζουν πολύ καλά πώς φθάνουν σε αυτές τις
υπηρεσίες και θα αντιµετωπίζονται ενιαία, χωρίς πελατειακές λο-
γικές που πολλές φορές ταλαιπωρούν τους αναπήρους, δηλαδή
την πιο ευαίσθητη οµάδα.
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Έχουµε τη λειτουργία του Συντονιστικού Συµβουλίου Παρο-
χών Υγείας που έχει ξεκινήσει τις εργασίες του. Τι είναι αυτό; Ου-
σιαστικά είναι η κοινοπραξία των ασφαλιστικών ταµείων, για να
µπορέσουµε να έχουµε παρεµβάσεις των ταµείων από κοινού σε
θέµατα σηµαντικού ενδιαφέροντος και για τον πολίτη, αλλά και
για τα οικονοµικά των ταµείων.

Για παράδειγµα, τα ασφαλιστικά ταµεία θα µπορούν από κοι-
νού να διαπραγµατεύονται για να αγοράσουν υπηρεσίες υγείας,
θα µπορούν από κοινού να ελέγχουν τις δαπάνες υγείας, θα µπο-
ρούν από κοινού να διαπραγµατεύονται για το φάρµακο και κάθε
άλλο που αφορά τις υπηρεσίες υγείας των ασφαλιστικών ταµείων
και την αγορά και την προµήθεια τέτοιων υπηρεσιών.

Έχουµε τη δηµιουργία του ενιαίου πλαισίου πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας, το άρθρο 31 του ν. 3863, το οποίο θέτουµε σε
εφαρµογή. Είµαστε σε στενή συνεργασία µε το Υπουργείο
Υγείας, έτσι ώστε αυτό που πολλές φορές έχει ανακοινωθεί και
δεν έχει γίνει ποτέ πράξη, να γίνει τώρα, γιατί η πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας και κυρίως η ενιαία πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας είναι το βασικό στοιχείο, για να µπορούµε να έχουµε και
καλή περίθαλψη και καλύτερη εξυπηρέτηση για όλους τους πο-
λίτες.

Έχουµε την υλοποίηση της διάταξης –γι’ αυτό λέω ότι δεν είναι
αποσπασµατικό το συγκεκριµένο µέτρο, αλλά είναι ενταγµένο σε
ένα συλλογικό σχεδιασµό- από 1.7.2011 για τον ενιαίο τρόπο
πληρωµής αποδοχών, ασφαλιστικών εισφορών, φόρων µισθω-
τών υπηρεσιών µέσα από το τραπεζικό σύστηµα για διαφάνεια,
για λιγότερο λειτουργικό κόστος, για καλύτερη εξυπηρέτηση των
επιχειρήσεων και βέβαια, για να πηγαίνουν τα χρήµατα στο ΙΚΑ,
στον ΟΑΕ∆, στον Οργανισµό Εργατικής Εστίας, στην Εφορία µε
µια και µόνο πληρωµή.

Και βέβαια έχουµε την πλήρη µηχανογράφηση όλων των
ασφαλιστικών ταµείων που αφορά κυρίως τα µητρώα και τα λο-
γιστήρια, µε οριζόντια προγράµµατα, τα οποία χρηµατοδοτού-
νται από το ΕΣΠΑ. Έχουν γίνει τα σχετικά σχέδια, ξεκινάµε και το
2011 θα είναι ένας χρόνος, στον οποίο θα ολοκληρωθεί ένα ση-
µαντικό µέρος αυτού του έργου.

Έγινε αναφορά προηγουµένως στο νοµοσχέδιο για το Σώµα
Επιθεώρησης Εργασίας. Είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο επε-
ξεργαζόµαστε. Συνεργαζόµαστε µε τους κοινωνικούς εταίρους.
Θέλουµε µια πραγµατική αναβάθµιση του Σώµατος Επιθεώρη-
σης Εργασίας, η οποία δεν γίνεται µόνο µε την ψήφιση ενός
νόµου. Γίνεται και µε την καθηµερινή πρακτική.

Ξέρετε πολύ καλά ότι έχει βελτιωθεί σηµαντικά το Σώµα Επι-
θεώρησης Εργασίας, σε σχέση µε τους ελέγχους, την τελευταία
περίοδο. Θα έχουµε όµως µια ουσιαστική αναβάθµιση του ρόλου
του µέσα από το νέο νόµο, τον οποίο θα καταθέσουµε σε ένα
µήνα περίπου από σήµερα.

Με όλα αυτά τα µέτρα φιλοδοξούµε να βάλουµε τέλος στην
αδιαφάνεια, στην αναποτελεσµατικότητα, στην ανοµία που για
πολλά χρόνια ταλαιπωρεί τους πολίτες, από τη µια µεριά και από
την άλλη, κοστίζει σηµαντικά στο σύστηµα και στο κράτος συνο-
λικά.

Στόχος µας είναι µέσα από το συνδυασµό και άλλων δράσεων
–όχι µόνο µε αυτά τα µέτρα- να έχουµε ένα ετήσιο οικονοµικό
όφελος της τάξης περίπου των 4 δισεκατοµµυρίων ευρώ το
χρόνο και βεβαίως και τη διασφάλιση της σωστής εξυπηρέτησης
για τους πολίτες.

Να θυµίσω ότι σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις, τις πιο µετριοπα-
θείς εκτιµήσεις, η εισφοροδιαφυγή στη χώρα µας είναι στα 8,5-
9 δισεκατοµµύρια ευρώ και η σπατάλη, την οποία είχαµε και
έχουµε στον τοµέα του φαρµάκου ή των παροχών κοινωνικής πε-
ρίθαλψης είναι της τάξης περίπου των 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ
το χρόνο.

Είναι, λοιπόν, σηµαντική –κι έρχοµαι στο σηµερινό θέµα µας,
ακριβώς δηλαδή στο σχέδιο νόµου- η παρέµβαση που γίνεται µε
την εφαρµογή του συστήµατος ηλεκτρονικής συνταγογράφη-
σης. Όπως είπε ο κ. Θεοδωρίδης, είναι µέρος της ηλεκτρονικής
διακυβέρνησης.

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε, είναι ένα µικρό νοµοσχέδιο, µε
πολύ µεγάλη, όµως, σηµασία, µε ιδιαίτερα µεγάλη χρησιµότητα
και προστιθέµενη αξία, θα έλεγα.

Μέχρι σήµερα πιστεύουµε ότι κάναµε σηµαντικές -και αυτό εκ
του αποτελέσµατος κρίνεται- προσπάθειες, για να υπάρξει µεί-
ωση της δαπάνης στη φαρµακευτική περίθαλψη. ∆εν περιµέναµε
να φέρουµε το νοµοσχέδιο αυτό στη Βουλή, να ψηφιστεί δηλαδή
η ηλεκτρονική συνταγογράφηση, για να ξεκινήσουµε την προ-
σπάθεια µείωσης των δαπανών φαρµακευτικής περίθαλψης, που
όπως σωστά επισηµάνατε όλοι, είχε φθάσει τα 5.000.000.000 το
2009.

Με την ενεργοποίηση της ΥΠΕ∆ΥΦΚΑ, των µικτών κλιµακίων,
µε τον ηλεκτρονικό έλεγχο των συνταγών, µε την οριζόντια µεί-
ωση των τιµών καταφέραµε από τον Μάιο και µετά να έχουµε µεί-
ωση της δαπάνης. Η µείωση αυτή έφτασε τον Ιούνιο, τον Ιούλιο,
τον Αύγουστο και τον Σεπτέµβριο στο 25%, 27%, 28%, το οποίο
σηµαίνει ότι είχαµε εξοικονόµηση περίπου 100.000.000 ευρώ το
µήνα στα ταµεία.

Βεβαίως, εάν είχαµε τη δυνατότητα να εφαρµόσουµε αυτά τα
µέτρα πριν από ένα χρόνο, τα αποτελέσµατα θα είχαν έρθει νω-
ρίτερα. Αλλά, αυτό που βρήκαµε, κύριε Βαγιωνά, ήταν ο ηλε-
κτρονικός έλεγχος των συνταγών, ο οποίος δεν είχε µπει σε
εφαρµογή. Εµείς εφαρµόσαµε πιλοτικά αυτό το πρόγραµµα. Ναι,
το βρήκαµε και το αξιοποιήσαµε. ∆εν το σταµατήσαµε. ∆εν το
διακόψαµε, όπως έγινε το 2004 µε το πρόγραµµα ηλεκτρονικής
συνταγογράφησης που ήταν έτοιµο στο ΙΚΑ και δεν λειτούργησε
ποτέ.

Αυτό που πάµε να κάνουµε σήµερα, ήταν έτοιµο το 2004. ∆εν
λειτούργησε, όµως, ποτέ. Και φτάσαµε έξι χρόνια µετά να συζη-
τάµε το ίδιο πράγµα. Θα µπορούσε να είχε γίνει όχι µόνο το 2004,
αλλά πολλά χρόνια µπροστά για να µην έχουµε φτάσει σε αυτήν
την κατάσταση που φτάσαµε σήµερα.

Κάναµε, λοιπόν, όλα αυτά και φτάσαµε σε αυτό το αποτέλε-
σµα, που είναι σηµαντικό. Για να έχουµε, όµως, αυτό το αποτέ-
λεσµα και τους επόµενους µήνες, για να µειώσουµε τη σπατάλη
και για να διατηρήσουµε χαµηλότερα τις δαπάνες για φαρµα-
κευτική περίθαλψη, απαιτείται αυτό το εργαλείο που λέγεται σύ-
στηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης, που είναι σύγχρονο,
που είναι αποτελεσµατικό.

Εξασφαλίζεται απόλυτη διαφάνεια και έλεγχος στη διακίνηση
του φαρµάκου, στο προφίλ του γιατρού, των φαρµακοποιών, των
ιατρικών εξετάσεων, που εντάσσονται µέσα στο σύστηµα. ∆ια-
σφαλίζονται όσο γίνεται καλύτερα τα προσωπικά δεδοµένα του
κάθε πολίτη. ∆ιευκολύνεται η πρόσβαση του πολίτη για την
αγορά του φαρµάκου.

Κυρία Παπανδρέου, έχω απαντήσει και στην επιτροπή. Αλλά,
κάνετε τις ερωτήσεις, φεύγετε κι εγώ δεν έχω σε ποιον να απα-
ντήσω. Χαίροµαι που είσαστε τώρα εδώ.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ – ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Είµαι πάντοτε πα-
ρούσα, κύριε Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Θέσατε κάποια
ερωτήµατα στην επιτροπή, αλλά όταν σας αναζήτησα είχατε
αποχωρήσει. ∆εν έχει σηµασία. Χαίροµαι που είσαστε εδώ. Θέλω
να σας πω ότι το σύστηµα είναι πάρα πολύ απλό. ∆εν χρειάζεται
κανένας να ξέρει ηλεκτρονικούς υπολογιστές. Συνεπώς, ακόµη κι
εκείνοι που δεν έχουν καµµία σχέση µε τη σύγχρονη τεχνολογία,
όπως µπορούν να χρησιµοποιήσουν το κινητό τους, µπορούν να
χρησιµοποιήσουν κι ένα laptop, έναν υπολογιστή για να
µπορέσουν να συνταγογραφήσουν.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ – ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Θα λυπηθώ πάρα
πολύ, εάν εφαρµοστεί, κύριε Υπουργέ. Το ξέρετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Το καταλαβαίνω.

Όσον αφορά τις διακοπές, στις οποίες αναφερθήκατε. Έχουµε
σε µία περιοχή διακοπή ρεύµατος. ∆εν έχουµε πρόσβαση στο in-
ternet. Και αυτό έχει λυθεί. Γράφεται χειρόγραφα η συνταγή,
αντιµετωπίζεται το θέµα. Και σε έκτακτα περιστατικά, που θα
βρεθεί κάποιος να µην έχει εκείνη τη στιγµή υπολογιστή, όλα
αυτά αντιµετωπίζονται, αρκεί να µην παρουσιαστεί ένας γιατρός
και γράφει µόνο χειρόγραφα, γιατί τότε θα υποψιαστούµε ότι
κάτι άλλο συµβαίνει.

Από τη µέχρι τώρα δοκιµαστική εφαρµογή, πρέπει να σας πω
ότι τα αποτελέσµατα είναι εντυπωσιακά.

1048 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Θέλω δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μάλιστα, κύριε

Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ερ-

γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Είναι εντυπωσιακά τα απο-
τελέσµατα. ∆ηλαδή, τρεις χιλιάδες οκτακόσιοι πενήντα γιατροί
έχουν ταυτοποιηθεί από τους τέσσερις χιλιάδες διακόσιους που
είναι γιατροί συµβεβληµένοι µε τον ΟΑΕΕ, οκτώµισι χιλιάδες
φαρµακεία από τα έντεκα χιλιάδες φαρµακεία που είναι στη
χώρα. ∆ηλαδή, το 90% των γιατρών και το 80% των φαρµακείων
έχουν ταυτοποιηθεί, συµµετέχουν.

Ειπώθηκε προηγουµένως από το συνάδελφο ότι είχαµε εβδο-
µήντα πέντε χιλιάδες συνταγές. Εβδοµήντα έξι χιλιάδες είναι οι
συνταγές που µέχρι σήµερα έχουν εκδοθεί µε αυτό το νέο τρόπο,
την ηλεκτρονική συνταγογράφηση και πρέπει να σας πω ότι είναι
στο 50% των συνταγών που είχαµε για ίδια περίοδο, πριν από
την εφαρµογή του συστήµατος αυτού. ∆ηλαδή, την ηµέρα στον
ΟΑΕΕ είχαµε δεκατρείς χιλιάδες συνταγές, ενώ τώρα έχουµε πε-
ρίπου επτά µε επτάµισι χιλιάδες συνταγές και αυτό κάτι δείχνει.

Έχουµε, λοιπόν, ένα σύστηµα που διευκολύνει πρώτα απ’ όλα
τον ίδιο τον πολίτη, τον ασφαλισµένο, τον συνταξιούχο. ∆εν χρει-
άζεται πλέον να θεωρήσει το βιβλιάριο, δεν χρειάζεται να θεω-
ρήσει τη συνταγή. Πάει απευθείας στο γιατρό, συνταγογραφεί
και δεν ταλαιπωρείται. Έχουµε ταυτόχρονα πλήρη έλεγχο για να
γνωρίζουµε πού πάνε τα λεφτά που πληρώνει ο κάθε ασφαλι-
σµένος.

∆εν καταλαβαίνω γιατί υπάρχουν τέτοιες επιφυλάξεις. ∆ηλαδή,
πώς είναι δυνατόν να µας λέτε ότι αυτό είναι εκείνο που θέλουν
οι φαρµακευτικές εταιρείες; Μα, οι φαρµακευτικές εταιρείες και
όλοι οι µεσάζοντες στο χώρο του φαρµάκου ήθελαν αυτό ακρι-
βώς που υπήρχε µέχρι τώρα, δηλαδή, ένα ξέφραγο αµπέλι για
να κάνουν τη δουλειά τους, να κερδοσκοπούν. Και τώρα βάζουµε
κανόνες. Και αυτό κακό είναι;

Θέλω να τελειώσω, περιγράφοντας το χρονοδιάγραµµα εφαρ-
µογής. Είπαµε ότι στις 18 Οκτωβρίου ξεκίνησε το πρόγραµµα
στον Οργανισµό Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών και πάει
πολύ καλά. Εάν υπάρξουν τεχνικά προβλήµατα, θα τα δούµε.
Πάντα ένα πρόγραµµα όταν ξεκινάει, µπορεί να έχει και δυσκο-
λίες. Όµως, θα το στηρίξουµε αυτό το πρόγραµµα έτσι ώστε,
όπως είπαµε, να πετύχουµε αυτούς τους στόχους. Ξεκίνησε εκεί.
Επεκτείνεται, διευρύνεται και για τις ιατρικές εξετάσεις.

Τα υλικά είναι ένα άλλο θέµα που πρέπει να το δούµε σε συν-
δυασµό µε το κουπόνι που πρέπει να έχουν επάνω. ∆εν έχουµε
αντίρρηση. Ωστόσο, ξεκινάει, όπως είπαµε και διευρύνεται µετά
και στις εξετάσεις. Μέχρι το τέλος του χρόνου επεκτείνεται στο
ΙΚΑ και στον ΟΠΑ∆ και µέχρι τον τέταρτο-πέµπτο µήνα του 2011
θα έχει καλύψει ουσιαστικά όλα τα ασφαλιστικά ταµεία. Είναι βέ-
βαιο ότι µε το νόµο αυτό δεν αντιµετωπίζουµε όλα τα προβλή-
µατα σε σχέση µε την πολιτική φαρµάκου. Υπάρχουν ζητήµατα,
όπως το θέµα της τιµολόγησης στο οποίο αναφερθήκατε, όπως
άλλα υλικά τα οποία δεν µπορούν να περιληφθούν στην ηλε-
κτρονική συνταγογράφηση, όπως το ποιος έχει την αρµοδιότητα.
Είναι πολύ σηµαντικά θέµατα, αλλά αυτά δεν µπορεί να περιλη-
φθούν σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο αναφέρεται στην τεχνική και
στην εφαρµογή ενός µέτρου που, όπως είπα, είναι η ηλεκτρο-
νική συνταγογράφηση.

Είναι, λοιπόν -και µε αυτό θέλω να τελειώσω- ένα σηµαντικό
µέτρο, ένα µέτρο-τοµή που, αν είχε εφαρµοστεί κάποια χρόνια
πριν, δεν θα φτάναµε στο σηµείο να παίρνουµε τα χρήµατα που
είναι για τις συντάξεις του ΙΚΑ, για να καλύπτουµε τα ελλείµµατα
του κλάδου υγείας του ΙΚΑ, τα οποία ελλείµµατα οφείλονται στο
µεγαλύτερο βαθµό από το γεγονός ότι έγινε ανεξέλεγκτη η δα-
πάνη του φαρµάκου.

Φτάσαµε στο σηµείο το 55% της δαπάνης για ιατροφαρµα-
κευτική και υγειονοµική περίθαλψη να είναι για το φάρµακο. Κι
αυτό είναι µεγάλο θέµα για µία χώρα που υποχρεώθηκε να κόψει
τις συντάξεις.

Αλίµονο αν δεν πάµε σ’ αυτήν την κατεύθυνση, γιατί, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, το µνηµόνιο ούτε ξορκίζεται, ούτε φεύ-

γει µε ευχολόγια. Με δουλειά φεύγει. Με πολλή δουλειά φεύγει.
Και θέλουµε δουλειά και σ’ αυτό το πεδίο. Θέλουµε δουλειά και
στο νέο θεσµό, τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», για τον οποίο έχουµε εκλο-
γές σε λίγες µέρες. Και θέλω να διαβεβαιώσω τους Βουλευτές
της Αντιπολίτευσης ότι ο Γιώργος ο Παπανδρέου και το ΠΑΣΟΚ
δεν έµαθαν ποτέ ούτε να φυγοµαχούν, ούτε να δραπετεύουν.

Θα είµαστε, λοιπόν, εδώ γιατί αναλάβαµε -και αυτό νοµίζουµε
ότι είναι το νέο πατριωτικό καθήκον- να αντιµετωπίσουµε τα µε-
γάλα προβλήµατα της χώρας, για να αποτρέψουµε τη χρεοκο-
πία, για να φέρουµε ξανά ελπίδα και χαµόγελο στον Έλληνα
πολίτη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό, τον κ. Κουτρουµάνη.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ, ο κ.
Σπύρος Χαλβατζής.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ήθελα να ξεκινήσω από το ότι ο εισηγητής της Πλειοψηφίας,

ο κ. Θεοδωρίδης, µίλησε για τη διαφθορά. Κάλεσε κάποια στιγµή
το ΚΚΕ να αλλάξει στάση για το νοµοσχέδιο και µας αποκάλεσε
αποστεωµένους. Συχνά, πολλά στελέχη της Νέας ∆ηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ αρέσκονται στο να αναφέρονται στη διαφθορά.
∆ιαφθορά υπάρχει. Τι είναι η διαφθορά; Είναι αυτοφυής; Είναι
ουρανόπεµπτη; Όχι. Είναι αποτέλεσµα της συγκεκριµένης ταξι-
κής οργάνωσης της κοινωνίας του καπιταλιστικού συστήµατος.
Είναι αποτέλεσµα της ταξικής πολιτικής, της πολιτικής της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που εφαρµόζεται και από τη Νέα ∆ηµοκρα-
τία και από το ΠΑΣΟΚ όλα τα χρόνια.

Από τη στιγµή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, που ο θεός είναι
το κέρδος, το κέρδος πάση θυσία, αυτό θα ακολουθείται από το
χρηµατισµό, από την προσπάθεια διείσδυσης στην αγορά, από
τη µεγαλύτερη κερδοφορία, από την παραγόµενη και κυκλοφο-
ρούσα «πίτα» στο χώρο του φαρµάκου.

Αυτό θα φέρει νέα προβλήµατα και θα οξύνει τα υπάρχοντα. Ο
κ. Εµινίδης µίλησε για την προσπάθεια ηλεκτρονικής συνταγο-
γράφησης και εκσυγχρονισµού του ΙΚΑ πριν από επτά χρόνια.
Θα δοθεί, επιτέλους, κάποια εξήγηση και από τη Νέα ∆ηµοκρα-
τία και από το ΠΑΣΟΚ; Θα δώσουν λογαριασµό για τα εκατοµ-
µύρια ευρώ που σπαταλήθηκαν, που πολλά φαγώθηκαν, χωρίς
να υπάρχει ολοκληρωµένη ηλεκτρονική εκσυγχρονιστική προ-
σπάθεια στο ΙΚΑ; Γιατί µιλάτε για σχοινί στο σπίτι του κρεµα-
σµένου;

Γνωρίζετε ή δεν γνωρίζετε, κύριε Θεοδωρίδη και κύριοι της
Κυβέρνησης, ότι και δικοί σας γιατροί, στελέχη του ΠΑΣΟΚ, σε
συγκεκριµένες περιοχές της χώρας, που έχουν δει ήδη το φως
της δηµοσιότητας, έχουν κάνει τόσες τοποθετήσεις βηµατοδο-
τών, όσες δεν έχει κάνει το «Ιπποκράτειο» για πολύ µεγάλο χρο-
νικό διάστηµα; Ήδη, γίνονται κάποιοι έλεγχοι γι’ αυτά.

Γνωρίζετε ή δεν γνωρίζετε ότι πριν από κάποια χρόνια υπήρχε
ένα εργοστάσιο στην Κόρινθο, στην Πάτρα, το οποίο παρασκεύ-
αζε σύριγγες; Σήµερα, δεν υπάρχει αυτό το εργοστάσιο.

Γνωρίζετε ή δεν γνωρίζετε ότι πριν λίγα χρόνια υπήρχε ένα ερ-
γοστάσιο στη Λάρισα, το οποίο παρήγαγε φίλτρα που χρησιµο-
ποιούνταν για τους νεφροπαθείς; Σήµερα δεν υπάρχει αυτό.
Ποιος το έκλεισε;

Γνωρίζετε ή δεν γνωρίζετε ότι ο Εθνικός Οργανισµός Φαρµά-
κου πριν πολλά χρόνια, δηλαδή, στην αρχή της δεκαετίας του
’80 και συγκεκριµένα το 1983, µε Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ –ναι, τότε
ήταν- είχε σχεδιαστεί, ώστε ο ΕΟΦ να προχωρήσει στην παρα-
γωγή φαρµάκων; Σχεδιάστηκε τότε και η ύπαρξη κεντρικής κρα-
τικής φαρµακαποθήκης.

Εµείς τότε αυτές τις επιλογές -έστω και µε επιφυλάξεις- τις
στηρίξαµε. Λίγο µετά ήρθε νόµος που τα κατάργησε αυτά. Και
απλώς ο ΕΟΦ είναι παρατηρητής. Ποιος κυβερνάει αυτά τα εί-
κοσι εννέα χρόνια από το ’81 µέχρι σήµερα; ∆εν είναι το ΠΑΣΟΚ
και η Νέα ∆ηµοκρατία;

Γι’ αυτό από την πλευρά µας υπάρχουν οι αντιρρήσεις, κύριε
Υπουργέ. ∆ιότι η ταξική πολιτική, η πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης την οποία ακολουθείτε πιστά και εσείς και η Νέα ∆ηµο-
κρατία σε όλους τους τοµείς δεν αφήνει περιθώρια.
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Και σας φταίει τελικά το ΚΚΕ για όλα αυτά; Το ΚΚΕ είναι απο-
στεωµένο, κύριε Θεοδωρίδη, όταν υποστηρίζει και µάχεται για
την ύπαρξη ενιαίου κρατικού φορέα έρευνας, παραγωγής, εισα-
γωγής, διανοµής και διάθεσης των φαρµάκων και όταν υποστη-
ρίζει την κατάργηση του ΦΠΑ στο φάρµακο;

Εάν, κύριοι της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, είναι σύγχρονο να
ακολουθείτε τις επιλογές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να ακολου-
θείτε τις απαιτήσεις των επιµελητηρίων και του µεγάλου κεφα-
λαίου έχοντας και τη στήριξη της Νέας ∆ηµοκρατίας ε, αυτόν
τον εκσυγχρονισµό σάς τον χαρίζουµε, να τον κρατήσετε!

Όσον αφορά τώρα το ποια λογική, ποια στρατηγική χαρακτη-
ρίζει το σχέδιο νόµου, θα σας έλεγα ότι το σχέδιο νόµου κινείται
στη λογική της εξυπηρέτησης των πολυεθνικών του φαρµάκου,
των φαρµακοβιοµηχάνων και των χονδρεµπόρων των φαρµάκων.
Οι στόχοι του σχεδίου νόµου συµβαδίζουν και αναφέρονται
στους στόχους, στις επιδιώξεις και στις οδηγίες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης.

Μιλάτε για εκσυγχρονισµό. Πάντα υποστηρίζαµε, πάντα λέ-
γαµε και πάντα βάζαµε πρώτη την τεχνολογία. Η αξιοποίηση της
τεχνολογίας είναι χρήσιµη, όπως χρήσιµη είναι και η ηλεκτρονική
συνταγογράφηση των φαρµάκων. Το κύριο, όµως, είναι ποια πο-
λιτική υπηρετεί κάθε φορά η τεχνολογία, ποιος αξιοποιεί την τε-
χνολογία και προς το συµφέρον ποιων λειτουργεί κάθε φορά.
Αυτά τα ζητήµατα έχουµε σήµερα µπροστά µας.

Όµως, γιατί δεν αξιοποιήθηκε, για παράδειγµα, η τεχνολογία
στο χώρο της υγείας και στο χώρο του φαρµάκου; Πού αξιοποι-
ήθηκε πρώτα και κύρια; Αξιοποιήθηκε στο χρηµατοπιστωτικό σύ-
στηµα, στις τράπεζες, στις εφορίες, στο Υπουργείο ∆ηµόσιας
Τάξης, στην Αστυνοµία, στις δυνάµεις καταστολής. Αυτή, λοιπόν,
είναι η ταξική πολιτική και έρχεστε τώρα και µας λέτε ότι πλέον
θα λυθούν όλα!

Και εν πάση περιπτώσει, πείτε µας, µετά την ηλεκτρονική συ-
νταγογράφηση θα πάψουν οι λίστες στα νοσοκοµεία; Θα πάψουν
να περιµένουν οι ασθενείς πολλούς µήνες για µια εξέταση που
έχει επείγοντα χαρακτήρα; Θα πάψουν οι καρκινοπαθείς να παίρ-
νουν τηλέφωνο στα νοσοκοµεία και να τους λένε να πάνε σε δυο,
τρεις και τέσσερις µήνες; Αυτά είναι απαράδεκτα πράγµατα!

Και κάθεστε και κάνετε συγκρίσεις, όπως τόσο τα φάρµακα
εδώ και τόσο στην Ισπανία, ενώ ο πληθυσµός της Ισπανίας είναι
πέντε φορές µεγαλύτερος. Αν θέλατε, θα µπορούσατε -και η Νέα
∆ηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ- να κόψετε τα πόδια σε όλους αυτούς.

Μετά την ηλεκτρονική συνταγογράφηση, θα καλυφθούν τα τε-
ράστια κενά σε νοσηλευτικό και άλλο προσωπικό στα νοσοκο-
µεία; Πριν από δεκαπέντε µέρες, σας είπα από αυτό το Βήµα ότι
στο «Αττικό» νοσηλευτές και νοσηλεύτριες είναι πιστωµένοι µε
εβδοµήντα και εβδοµήντα πέντε ρεπό. Τι να τα κάνουν; Να τα πα-
στώσουν; Να τους ρίξουν αλάτι;

Προχθές, την Παρασκευή, κάναµε περιοδεία στο «Σωτηρία».
Εκεί, λοιπόν, υπάρχουν εργαζόµενοι που έχουν εκατόν είκοσι,
εκατόν τριάντα και εκατόν σαράντα ρεπό. ∆εν καταλαβαίνετε ότι
δηµιουργούνται οικογενειακά και κοινωνικά προβλήµατα; Και µι-
λάµε εδώ σαν να κάνουµε ανακαλύψεις και σαν να µιλάµε σε αν-
θρώπους λωτοφάγους, σαν να µιλάµε σε ανθρώπους που δεν
ζουν στην πραγµατικότητα και µέσα στη ζωή. Αυτή είναι η κατά-
σταση.

Το φετινό Μάρτιο αναγνωρίστηκε η αναγκαιότητα κάλυψης
πέντε κενών ογκολόγων ειδικευοµένων στην Ογκολογική Κλινική
στο «Σωτηρία». Πέρασαν επτάµισι µήνες και δεν έγινε τίποτα
ακόµα.

Λοιπόν, κάθε µέρα διορίζετε χωροφύλακες, προσλαµβάνετε
ειδικούς φρουρούς. Έλεος! Κάποια στιγµή αυτά τα πράγµατα
πρέπει να αντιµετωπιστούν.

Μπορούµε στην Ελλάδα να παράγουµε φάρµακα; Ο κ. Βαγιω-
νάς δεν µας το είπε, που έχει τεράστια εµπειρία. ∆εν µας το είπε,
γιατί υπηρετεί κι αυτός µία συγκεκριµένη πολιτική.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Παράγουµε πολλά φάρµακα.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Όχι. Πώς τα παράγουµε τα φάρ-

µακα; Τι φάρµακα παράγουµε, πόσα παράγουµε και πόσα θα
µπορούσαµε να παράξουµε; Τεράστιες ποσότητες. Κι από πού
θα ξεκινήσουµε; Είναι εµπόρευµα το φάρµακο; Αυτός που πάει
να αγοράσει φάρµακο, τι πάει να αγοράσει; Πάει να σώσει τη ζωή

του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: …και δεν πληρώνει τίποτα.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Όµως σήµερα το φάρµακο που για

εµάς είναι κοινωνικό αγαθό, µετατρέπεται για τους εργαζόµε-
νους σε φαρµάκι. Και βεβαίως δεν πρέπει να έχει καµµία σχέση
το Υπουργείο Εµπορίου µε το φάρµακο ή οποιοδήποτε άλλο
Υπουργείο παρά µόνο το Υπουργείο Υγείας.

Να πούµε ότι και στο χώρο του φαρµάκου αναπτύσσεται η δια-
δικασία συγκέντρωσης και συγκεντροποίησης του κεφαλαίου,
όπως και σε όλους τους τοµείς της οικονοµικής δραστηριότητας
στη χώρα µας. Αυτή φυσικά η διαδικασία δεν προωθείται αναί-
µακτα. Υπάρχουν εξαγορές, συγχωνεύσεις, απορροφήσεις των
µικροτέρων µονάδων ήδη γιγαντωµένες µε αποτέλεσµα συνεχώς
να χάνονται θέσεις εργασίας.

Ο ειδικός αγορητής µας, ο σύντροφος κ. Παπακωνσταντίνου
ανέφερε ορισµένα στοιχεία, καλό είναι να τα ξαναπούµε.

Μία εταιρεία έχει περίπου το 30% των κερδών της φαρµακευ-
τικής αγοράς. Περίπου δεκαεπτά µε είκοσι εταιρείες ελέγχουν
το 85% του κύκλου εργασιών της φαρµακευτικής αγοράς και
οκτώ φαρµακαποθήκες από τις συνολικά εκατόν πέντε κυριαρ-
χούν σχεδόν απόλυτα. Τα υπερκέρδη αυτών των εταιρειών είναι
πολύ γνωστά. Και µόνο το γεγονός ότι χρηµατοδοτούν ιατρικά
συνέδρια σε όλο τον κόσµο, στέλνουν γιατρούς στα πέρατα του
κόσµου, άλλοι πάνε εκεί και πραγµατικά παρακολουθούν συνέ-
δρια και άλλοι βέβαια πάνε για τουρισµό και πληρώνουν οι φαρ-
µακοβιοµηχανίες. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και είναι από τη
ληστρική εκµετάλλευση των εργαζοµένων, του λαού.

Και δεν είναι θέµα ανάλγητων ανθρώπων. Κάποιοι ανάλγητοι
µπορούν να ξεκαθαριστούν. Άνθρωποι που είναι τοποθετηµένοι
στα διοικητικά συµβούλια, εν προκειµένω στο ΙΚΑ, που αξιολο-
γούν τα πάντα κέρδος, όφελος, κόψτε το πόδι γιατί στοιχίζει φθη-
νότερα από το ειδικό παπούτσι στο διαβητικό. Ε, όχι κύριοι, αυτό
το πράγµα είναι ταξική πολιτική. ∆εν είναι ανάλγητοι κάποιοι άν-
θρωποι, κάτω απ’ αυτήν την πολιτική επηρεάζονται.

Και βεβαίως θα πρέπει να πούµε ξανά και ξανά ότι στη δεκαε-
τία από το 2000 µέχρι το 2009 η φαρµακευτική δαπάνη αυξήθηκε
κατά 225%. Την ίδια περίοδο η κατανάλωση σε φάρµακα αυξή-
θηκε µόνο κατά 53%. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και µην τη διο-
γκώνουµε καθηµερινά. Και µπορείτε να κόψετε τα πόδια αυτών
των επίορκων, αυτών που εκµεταλλεύονται την κατάσταση των
ασθενών.

Τέλος, θέλω να σηµειώσω κύριε Πρόεδρε σε λίγα δευτερόλε-
πτα ότι η ανάγκη για ενιαίο κρατικό φορέα έρευνας, παραγωγής,
εισαγωγής, διανοµής και διάθεσης φαρµάκων είναι πλέον πασί-
δηλη. Στο πλαίσιο αυτό είναι φανερή η αναγκαιότητα της κοινω-
νικοποίησης και των µονοπωλίων του φαρµάκου και φυσικά της
κατάργησης κάθε είδους κερδοσκοπικής και επιχειρηµατικής
δραστηριότητας στο φάρµακο, που ενώ αποσκοπεί στην ίαση
των ανθρώπων, τις πιο πολλές φορές µετατρέπεται το φάρµακο,
σε φαρµάκι.

Και επειδή αναφέρθηκαν πολλοί στις εκλογές, ναι, µεθαύριο
γίνονται οι εκλογές και θα δοθεί µήνυµα.

Εµείς είµαστε σίγουροι ότι και γι’ αυτό το πρόβληµα, πρό-
βληµα υγείας, πρόβληµα φαρµάκου, θα δοθεί ένα µήνυµα στις
πολιτικές δυνάµεις που υπηρετούν την πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, την πολιτική ουσιαστικά της νέας τάξης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Χαλβατζή.
Ο κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

του ΣΥΡΙΖΑ, έχει το λόγο.
Έχω µία σχετική ενηµέρωση, ότι οι άλλοι Κοινοβουλευτικοί Εκ-

πρόσωποι από τον κύκλο των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων
θα λάβουν το λόγο αύριο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είπα αυτό. Εάν
χρειαστεί. Εξαρτάται και από τον κ. Λαφαζάνη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει. Αυτό αφορά
τον κ. Λαφαζάνη. Να µην ληφθεί όµως και ως απειλή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Όχι, βέβαια.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Θα είµαι τόσο ήπιος ως συνή-

θως, ώστε δεν θα χρειαστεί να παρέµβετε.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Προκειµένου να εξου-
δετερωθεί η απειλή.

Ορίστε, κύριε Λαφαζάνη, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ήταν εντυπωσιακός ο κύριος

Υπουργός. Έχει πολύ κουράγιο. Τον θαυµάζω κυριολεκτικά,
αφού κατέληξε ότι µπορεί να δώσει αυτή η Κυβέρνηση ελπίδα
και κουράγιο στον ελληνικό λαό. ∆υστυχώς αυτή η Κυβέρνηση
είναι εκτός τόπου και χρόνου. ∆εν βλέπει τι γίνεται γύρω της; ∆εν
βλέπει ότι τα πάντα καταρρέουν σε αυτήν τη χώρα µε τις τροϊ-
κανές επιλογές τις οποίες έχει κάνει; ∆εν βλέπει ότι έχει παρα-
δώσει τη χώρα στη νεοαποικιακή διαχείριση; ∆εν βλέπει ότι
οδηγεί τα πράγµατα όχι απλώς από το κακό στο χειρότερο αλλά
σε ένα πραγµατικό εφιάλτη;

Εκλογές επικαλέστηκε ο κύριος Πρωθυπουργός για να εκβιά-
σει. Ποιους να εκβιάσει βεβαίως δεν καταλαβαίνω. Απειλεί την
Αριστερά µε εκλογές; Μία θέλει ο κ. Παπανδρέου εκλογές, χί-
λιες θέλουµε εµείς. ∆εν απειλείται η Αριστερά µε τις εκλογές.
Μπορεί κάποια άλλη ίσως να τη θεωρούµε απειλή, αλλά οι εκλο-
γές δεν έπεσαν από τον ουρανό για τον κ. Παπανδρέου, έχει
λόγο που τις επικαλέστηκε. Και οι λόγοι είναι απλοί. Μετά τις
εκλογές έχει µπροστά του το ναυάγιο και την τραγωδία της οι-
κονοµικής και κοινωνικής πολιτικής, η οποία δεν θα µπορεί να
κρυφτεί εσαεί.

∆εύτερον, έχει το ναυάγιο του προϋπολογισµού και την αύ-
ξηση των ελλειµµάτων από το 2009, πράγµα που σηµαίνει ότι θα
λάβει νέα µέτρα. Και βεβαίως έχει µπροστά του και την ανα-
διάρθρωση του χρέους, η οποία είναι νοµοτελειακή και κάτι πα-
ραπάνω από βέβαιη, όσο και αν την ξορκίζουν ορισµένοι. Και
βεβαίως ο κ. Πάγκαλος αναγνώρισε ότι επέρχεται. Αναδιάρ-
θρωση φυσικά όχι προς όφελος του ελληνικού λαού και της
χώρας, αλλά η αναδιάρθρωση θα γίνει από την τρόικα για να
βάλει σε κηδεµονία την Ελλάδα για άλλα δέκα, είκοσι και τριάντα
χρόνια. Μία φορά τρόικα, για πάντα τρόικα. Όπου έχει περάσει
το ∆ΝΤ και αυτοί οι υλιστές νεοαποικιοκράτες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, καµµία χώρα δεν έχει κατορθώσει να απαλλαγεί απ’ αυ-
τούς, τους έχει εσαεί. Αυτόν το δρόµο ανοίξατε για τη χώρα. Γι’
αυτόν το λόγο επικαλείται τις εκλογές ο κ. Παπανδρέου από πα-
νικό και από αδιέξοδο. Και αυτήν τη στιγµή αυτόν τον πανικό και
το αδιέξοδο δυστυχώς εκφράζει µε τον τρόπο του, παρ’ όλο που
δεν είναι ορατό µε την πρώτη µατιά και αυτό το νοµοσχέδιο.

Υποτίθεται ότι έρχεστε για να αντιµετωπίσετε προβλήµατα που
έχουν τα ασφαλιστικά ταµεία, να τα βοηθήσετε να εξυγιανθούν.
Μα, εσείς τα βουλιάζετε τα ασφαλιστικά ταµεία. Κυριολεκτικά τα
βουλιάζετε. Σε λίγο θα βάλετε ταφόπετρα στη δηµόσια και κοι-
νωνική ασφάλιση. ∆εν διαβάζετε τα στοιχεία; ∆εν παρακολου-
θείτε τα δεδοµένα; Ένας στους τέσσερις εργαζόµενους είναι
ανασφάλιστος. Μιλάω σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΣΕΠΠΕ.
Ένας στους τρεις νεοπροσλαµβανοµένους προσλαµβάνεται µε
ευέλικτη επισφαλή εργασία.

∆εν το ξέρετε αυτό; ∆εν είναι ακριβή τα στοιχεία του ΣΕΠΠΕ;
Οι άνεργοι τείνουν στο 1 εκατοµµύριο. Από πού θα υπάρξουν και
θα µπορέσουν τα ασφαλιστικά ταµεία να έχουν πόρους µέσα σε
ένα τέτοιο εργασιακό τοπίο, σε έναν τέτοιο εργασιακό µεσαίωνα
όπου σε λίγο αυτοί που είναι σε επισφαλή εργασία, ανασφάλι-
στοι και άνεργοι θα είναι περισσότεροι απ’ αυτούς που εργάζο-
νται µε σταθερή εργασία; Για ποια ασφαλιστικά ταµεία µιλάτε;
Ακολουθείτε πολιτική διάλυσης της κοινωνικής ασφάλισης. ∆ιά-
λυσης του δηµοσίου ασφαλιστικού συστήµατος. Πολιτική κα-
τάρρευσης των ασφαλιστικών ταµείων. Και να σας προσθέσω και
κάτι άλλο αφού µιλάτε για την εξυγίανση των ασφαλιστικών τα-
µείων και θα αναφερθώ βεβαίως και στο θέµα της υγείας.

Παρακολουθείτε τις συµβάσεις που αρχίζουν και πέφτουν
βροχή τελευταία, επιχειρησιακές συµβάσεις µε το τερατούργηµα
που ψηφίσατε στη Βουλή, επιχειρησιακές συµβάσεις, οι οποίες
είναι κάτω από την εθνική γενική συλλογική σύµβαση; ∆εν δια-
βάζετε ότι έχουµε επιχειρησιακές συµβάσεις των 600 ευρώ, των
650 ευρώ; Πάει η εθνική γενική συλλογική σύµβαση. Τελειώνει
αυτή η ηγεσία της ΓΣΕΕ, η φιλοκυβερνητική. Και δεν έχει κανένα
ρόλο αν δεν µπορεί να υπογράψει ούτε εθνική γενική συλλογική
σύµβαση, κύριε Πρωτόπαπα; Τι θα κάνει η ηγεσία της ΓΣΕΕ; Τι
άλλο να κάνει; Αυτό είναι το κύριο, το βασικό της µέληµα. Να

υπογράφει τουλάχιστον αυτήν την εθνική γενική συλλογική σύµ-
βαση. Τώρα δεν χρειάζεται. Οι επιχειρησιακές συµβάσεις µπο-
ρεί να είναι κάτω από την εθνική συλλογική σύµβαση και
υπογράφονται βροχή.

∆εν µου λέτε, πώς θα υπάρξουν ασφαλιστικά ταµεία µε µι-
σθούς 400 και 500 ευρώ; Πώς θα υπάρξουν ασφαλιστικά ταµεία
µε αυτές τις γενικευµένες ευέλικτες εργασιακές σχέσεις; Πώς
θα υπάρξουν ασφαλιστικά ταµεία µε την ανεργία στα ύψη, µε τη
µαύρη εργασία; Από πού και ως πού θα έχουν πόρους;

Και κάνετε και την τζάµπα εργασία. Επειδή υπάρχει µεγάλη
εργασία, επειδή υπάρχει ύφεση, επειδή οι εταιρείες δεν πάνε
καλά, βάζετε και τον ΟΑΕ∆ σε βάρος του ΙΚΑ, του αλληλόχρεου
λογαριασµού, να προσφέρει τζάµπα, ανασφάλιστη εργασία.
Πρωτοφανές. ∆εν έχει ξαναγίνει αυτό. Και νεανική εργασία µά-
λιστα µε µισθό κάτω από την εθνική συλλογική σύµβαση για τον
εργοδότη -το 80%- η οποία µπορεί να πάει και το δεύτερο χρόνο
και έτσι οξύνετε και την αντίθεση παλιών και νέων εργαζοµένων
µέσα στην ίδια την επιχείρηση και την κοινωνία. Νέων και πιο ηλι-
κιωµένων.

Τι είναι αυτά τα τερατουργήµατα που κάνετε; Και έρχεστε απ’
αυτό το Βήµα να µας µιλήσετε για τα ασφαλιστικά ταµεία. Το
πρόβληµα στο θέµα της υγείας βεβαίως είναι τεράστιο µε τα
φάρµακα. Είναι ηλεκτρονικό το πρόβληµα; Είναι τεχνολογικό το
πρόβληµα;

∆ηλαδή, είναι δυνατόν κανείς να πει ότι ένα άκρως κοινωνικό
και πολιτικό θέµα, όπως είναι η πάταξη της διαφθοράς, η αντι-
µετώπιση της ασυδοσίας των φαρµακευτικών εταιρειών, η πά-
ταξη των κυκλωµάτων, η ανάδειξη ενός νέου ρόλου για τα
ταµεία, για τη δηµόσια υγεία, θα αντιµετωπιστεί αν διαµορφώ-
σετε ηλεκτρονική διακυβέρνηση των συστηµάτων;

Εγώ κατ’ αρχάς αµφισβητώ ότι µπορεί εύκολα τουλάχιστον να
προχωρήσει και αυτή η ηλεκτρονική προσπάθεια την οποία θέ-
λετε να προωθήσετε µε το νοµοσχέδιό σας. Φιλότιµα. Εγώ δεν
λέω ότι δεν το θέλετε ή ότι δεν έχετε τέτοιες προθέσεις. Αλίµονο.
Αλλά, ξέρετε από πότε τα ακούω αυτά τα λόγια; Είκοσι χρόνια.
Εταιρείες, Η∆ΙΚΑ, µετά ανώνυµες εταιρείες, τίποτα δεν έκαναν.
Ηλεκτρονικά συστήµατα στο ΙΚΑ. ∆εν δουλεύει τίποτα. Ηλε-
κτρονικά συστήµατα στην ασφάλιση.

Και θα σας φέρω και το πιο χαρακτηριστικό εξ όλων των πα-
ραδειγµάτων, το «TAXIS». ∆εν λέω ότι κακώς έγινε η προσπάθεια
µε το «TAXIS». Αλλά είναι ηµιτελής ακόµα και ανεπαρκής. Αλλά
και πέραν αυτού και τα βήµατα που έχει κάνει το «TAXIS» δεν
έχουν αντιµετωπίσει το πρόβληµα της φοροδιαφυγής. Αντίθετα
η φοροδιαφυγή οξύνεται, διότι τα θέµατα αυτά είναι άκρως πο-
λιτικά. Και η τεχνολογική τους διάσταση πρέπει να συνοδεύει µια
ισχυρή πολιτική βούληση για να αντιµετωπιστούν.

Εδώ, όµως, δεν υπάρχει αυτή η ισχυρή πολιτική βούληση. ∆εν
υπάρχει αυτό το µεράκι, αυτό το πάθος, αυτή η προσπάθεια η
οποία πρέπει να είναι συντεταγµένη, οργανωµένη και να έχει σύ-
στηµα και σχέδιο για να µπορέσει να έχει κάποιο αποτέλεσµα.
Κυρίως πρέπει να συνοδεύεται από µία συνολικότερη πολιτική η
οποία να διαπνέεται από άλλες αρχές και αξίες, ώστε να δίνει
πρότυπα και παραδείγµατα προς αυτήν την κατεύθυνση.

∆εν είναι δυνατόν µε το ένα χέρι να λέτε, «η κοινωνία είναι ζού-
γκλα», «ο σώζων εαυτόν σωθήτω», «όλοι να κερδοσκοπείτε», «το
κέρδος είναι πάνω απ’ όλα» και µε το άλλο να λέτε, «θα πατά-
ξουµε τη διαφθορά και θα αναλάβουµε προσπάθεια για να χτυ-
πήσουµε τα κυκλώµατα» κ.λπ.. ∆εν γίνονται αυτά τα πράγµατα.

∆εν γίνεται να λέτε από τη µια, «αγορά το φάρµακο», στην
οποία κυριαρχεί και η ασυδοσία των φαρµακευτικών εταιρειών,
και το γνωρίζετε όλοι πολύ καλά, και από την άλλη µεριά να µας
λέτε ότι µέσα σε αυτήν την αγορά θα υπάρξουν και κάποιες πα-
ρεµβάσεις οι οποίες θα µπορέσουν, υποτίθεται, να διευκολύνουν
και να δηµιουργήσουν καταστάσεις θετικότερες.

∆εν πρόκειται να έχετε αποτελέσµατα –ουσιώδη τουλάχιστον-
χωρίς ριζική αλλαγή πολιτικών προτεραιοτήτων.

Εδώ σπεύδετε να φέρετε ένα νοµοσχέδιο επειδή πρέπει να δώ-
σετε εξετάσεις σε τροϊκανούς προσανατολισµούς, στα µνηµόνια
και σε αυτούς που σας τα επιβάλλουν. Θέλετε να δείξετε ότι κά-
νετε κινήσεις. Αυτά, όµως, δεν µπορούν να αλλάξουν µία οδυ-
νηρή πραγµατικότητα στο χώρο της Υγείας, η οποία είναι γνωστή
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σε όλους σας και νοµίζω ότι έχει οδυνηρά αποτελέσµατα.
Φυσικά υπάρχει και µία διάσταση την οποία, δεν ξέρω, την περ-

νάµε αψήφιστα; ∆εν την αντιλαµβανόµεθα; Η διάσταση των προ-
σωπικών δεδοµένων. Εδώ µιλάµε για ασθενείς. Μιλάµε για
πολίτες οι οποίοι έχουν προβλήµατα. Μιλάµε για συνταγογρά-
φηση, για ιατρικά προβλήµατα. Αυτά µπορούν να πέσουν στα
χέρια οποιουδήποτε; Τι µέτρα λαµβάνετε ώστε να διαφυλάξετε
προσωπικά δεδοµένα; Θα µπορούν αύριο όλη αυτήν την ηλε-
κτρονική αρχειοθέτηση να την αξιοποιούν οι εταιρείες –και ξέ-
ρετε πώς µπορούν να τη χρησιµοποιήσουν- για κερδοσκοπία, για
πολιτικές, για επιλογές σε βάρος των πολιτών, οι οποίες θα κα-
τευθύνονται στο να κερδίζουν ακόµα περισσότερα…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Λαφαζάνη…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Λέω: Πώς διαφυλάσσονται τα
προσωπικά δεδοµένα των πολιτών στην ιατρική συνταγογρά-
φηση µέσα από αυτό το σύστηµα; Τι µέτρα υπάρχουν, τι ασφα-
λιστικές δικλίδες και τι τιµωρίες; Μη µου πείτε το γενικό νόµο
των προσωπικών δεδοµένων. Εδώ διαµορφώνεται ένα σύστηµα
άκρως ευαίσθητο, µε άκρως ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα.
Σε αυτό πρέπει να υπάρξει ειδική µέριµνα και ειδική βαρύτητα, µε
ειδικά στοιχεία.

Όπως είπε και ο εισηγητής µας, ο Μιχάλης Κριτσωτάκης, εµείς
ασφαλώς θα επιθυµούσαµε να δούµε αυτό το σύστηµα να προ-
χωράει και να έχει αποτελέσµατα. ∆υστυχώς, όµως, η γενικότερη
πολιτική σας δεν µας κάνει αισιόδοξους ότι µπορεί να έχουµε
αποτελέσµατα ή τουλάχιστον αποτελέσµατα σαν και αυτά που
χρειάζονται οι καιροί, τώρα, µέσα σε αυτές τις συνθήκες από ένα
τέτοιο σύστηµα το οποίο διαµορφώνεται.

Πολύ φοβούµεθα, επίσης, έχοντας την προτέρα εµπειρία, ότι
φτιάχνετε συστήµατα στα χαρτιά, τα οποία δεν εφαρµόζονται
στην πράξη διότι υπέρτερα συµφέροντα, πολύ ισχυρά, δεν επι-
τρέπουν στις κυβερνήσεις, οι οποίες είναι όµηροι αυτών των συµ-
φερόντων να προωθήσουν έστω και κάποια µικρά, δειλά βήµατα,
έστω και σε ένα επίπεδο ηλεκτρονικής παρακολούθησης και σχε-
διασµού, ώστε να έχουµε κάτι το θετικότερο.

Ελπίζουµε να τα καταφέρετε, δεν το βλέπουµε.
Εµείς θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ» στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,

ακριβώς γιατί έχουµε και την κακή εµπειρία και γιατί ξέρουµε
τους θεµελιώδεις προσανατολισµούς σας, ότι είστε µια Κυβέρ-
νηση, η οποία είναι όµηρη συµφερόντων, υπηρετεί συµφέροντα,
υπηρετεί νεοφιλελεύθερα δόγµατα και σπρώχνει τη χώρα σε µια
οικονοµική και κοινωνική άβυσσο.

Από αυτήν την Κυβέρνηση δεν µπορούµε να περιµένουµε κάτι
το θετικό και το αποτελεσµατικό και στον τοµέα της δηµόσιας
κοινωνικής ασφάλισης και ιδιαίτερα στον τοµέα της υγείας και
ειδικότερα του φαρµάκου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Λαφαζάνη.

Έχετε καµµία παρέµβαση, κύριε Υπουργέ, για το ειδικότερο
σηµείο των προσωπικών δεδοµένων;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Θα απαντήσω συνολικά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Πώς θέλετε το λόγο;

∆ηλαδή, κάνετε κύρια παρέµβαση, κύριε Πρωτόπαπα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: ∆ευτερολογία µικρή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αντιστροφή δηλαδή της

πρωτολογίας µε τη δευτερολογία.
Κύριε Πρωτόπαπα, έχετε το λόγο για έξι λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Πραγµατικά, δεν θα έπαιρνα το

λόγο, γιατί νοµίζω ότι ήταν πλήρης η τοποθέτηση του κυρίου
Υπουργού, αν ο κ. Λαφαζάνης κατά την πάγια συνήθειά του δεν
έβαζε όλα τα επίκαιρα πολιτικά ζητήµατα κατά τη διάρκεια της
οµιλίας του.

Μπαίνω, όµως, στον πειρασµό και εγώ να πω ότι εδώ πέρα
έχουµε µια εξόχως περίεργη στάση. Έχουµε, δηλαδή ένα ιδιαι-
τέρως θετικό νοµοσχέδιο, το οποίο συµβάλλει στην αντιµετώπιση

των προβληµάτων που παρατηρούνται µε το φάρµακο, τη δια-
φθορά στο χώρο του, όλα αυτά τα οποία είπε ο κ. Χαλβατζής και
πολλά εκ των οποίων θα µπορούσα απόλυτα να συνυπογράψω
και ενώ διαπιστώνουµε το πρόβληµα, δεν ψηφίζουµε το νοµο-
σχέδιο. Γιατί δεν ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο ορισµένες δυνάµεις
εδώ;

∆ιότι είναι δέσµιες µικροκοµµατικών αντιλήψεων που δεν τους
επιτρέπουν να δουν πέρα από το τι έχουν µπροστά τους. Βλέ-
πουν το δέντρο και χάνουν το δάσος και αδυνατούν να συµβάλ-
λουν υπεύθυνα σε µια σειρά κινήσεων που κάνει η Κυβέρνηση
χωρίς να απαιτείται να συµφωνήσουν µε το γενικότερο πλαίσιο
της πολιτικής, αλλά όταν αυτές οι κινήσεις αντικειµενικά υπηρε-
τούν και τη διαφάνεια και την εξυγίανση και την εξοικονόµηση
πόρων και βεβαίως την πολιτική, την οποία οι ίδιοι επαγγέλλο-
νται.

Από τη µια, δηλαδή, επικαλούµαστε και διεκδικούµε, υποτίθε-
ται, µια συγκεκριµένη πολιτική και από την άλλη, όταν τα στοι-
χεία αυτής της πολιτικής εφαρµόζονται µε το υπό ψήφιση
νοµοσχέδιο, δεν έχουµε το πολιτικό θάρρος να υπερβούµε το
στενό κόµµα µας και να βγούµε να ψηφίσουµε τα συγκεκριµένα
νοµοσχέδια.

Με συγχωρείτε, δεν ξέρω πως θα προχωρήσουµε έτσι. ∆εν
ξέρω που πάµε έτσι. Είναι αυτό που είπε ο κ. Λαφαζάνης πάρα
πολύ παραστατικά, ότι αυτή η Κυβέρνηση… κ.λπ..

Με συγχωρείτε, δεν µετατρέψαµε εµείς τις αυτοδιοικητικές
εκλογές σε εκλογές καταδίκης του µνηµονίου, συµπτύσσοντας
το Συνασπισµό, το ΚΚΕ, τον κ. Σαµαρά και την Νέα ∆ηµοκρατία
και ξέρω εγώ ποιες άλλες δυνάµεις, οι οποίες σε τελική ανάλυση
διαφωνούν πλήρως επί του τι δέον γενέσθαι, δηλαδή επί των συ-
νταγών, τις οποίες επικαλούνται, προκειµένου να προχωρήσει η
χώρα µπροστά. Συναρθρώνονται περιστασιακά, ευκαιριακά µε
µια καθαρά ευκαιριακή και επικίνδυνη για τη χώρα λογική και πε-
τούν το γάντι, µετατρέποντας τις αυτοδιοικητικές εκλογές, που
είναι εν τη ευρεία εννοία πολιτικές, σε εξόχως κοµµατικές.

Ε, ωραία! Από κάποιο σηµείο και µετά και εµείς σηκώνουµε
το γάντι και χωρίς να εγκαταλείπουµε τον αυτοδιοικητικό χαρα-
κτήρα των εκλογών, διότι κρίνεται µια µεγάλη µεταρρύθµιση, το-
νίζουµε προς τον ελληνικό λαό ότι δεν πρέπει να αµφισβητηθεί
σε καµµία περίπτωση η πορεία σταθερότητας και ανάπτυξης, την
οποία ακολουθεί η χώρα.

Είµαστε στη µέση µιας ανηφόρας και έχουµε δύο δρόµους ή
να ολοκληρώσουµε την ανηφόρα και να βάλουµε ανεπιστρεπτί
την Ελλάδα σε έναν δρόµο προόδου και ευηµερίας ή να πάρουµε
κουτρουβάλα προς τα κάτω και να ξεκινήσουµε πάλι από την
αρχή, δυστυχώς πετάγοντας στο καλάθι των αχρήστων τις τε-
ράστιες θυσίες, τις οποίες εκλήθη να κάνει και έκανε ο ελληνικός
λαός.

Με συγχωρείτε, εµείς αυτό δεν πρόκειται να το κάνουµε ποτέ,
διότι είµαστε µια υπεύθυνη δύναµη. Είµαστε µια υπεύθυνη δύ-
ναµη, που θέλει να µπορούµε να πληρώσουµε στον κόσµο µι-
σθούς και συντάξεις, γιατί µε χρεοκοπία δεν θα µπορούσαµε να
το κάνουµε. Μια υπεύθυνη δύναµη, η οποία θέλει να δει την Ελ-
λάδα να σηκώνει και πάλι το κεφάλι ψηλά. Μια υπεύθυνη δύναµη,
που θέλει να δει την Ελλάδα να µπορεί να προχωρήσει πάλι και
στο δρόµο της ανάπτυξης και της αξιοπιστίας και διεθνώς και
απέναντι στους ίδιους τους πολίτες της.

Αυτό θέλουµε να κάνουµε για αυτό και θέσαµε την πραγµατι-
κότητα µπροστά στις εκλογές, για αυτό και ζητήσαµε από τον
πολίτη να σταθεί εµπόδιο στα σχέδια εκείνων, που όπως και αν
αυτοονοµάζονται εξυπηρετούν ενιαίο στόχο, να αποσταθερο-
ποιήσουν και να υπονοµεύσουν αυτήν την πορεία, την πορεία
ανάταξης και ανάπτυξης της Ελλάδας, η οποία µε θυσίες του ελ-
ληνικού λαού γίνεται και την οποία εµείς του την εγγυόµαστε.

Ζητούµε από τον Έλληνα πολίτη να παρέµβει ενεργά σε αυτές
τις εκλογές, να σταµατήσει αυτές τις ευκαιριακές και αδιέξοδες
πολιτικές και να βοηθήσει να ολοκληρωθεί αυτός ο δρόµος.

Εµείς δεν επιδιώκουµε εκλογές. Εµείς επιδιώκουµε να ολο-
κληρωθεί ο δρόµος της ευθύνης και της σωτηρίας της Ελλάδος,
αλλά φυσικά κάποιες στιγµές ο καθένας αναλαµβάνει και τις ευ-
θύνες του και ο κυρίαρχος ελληνικός λαός είναι εκείνος που απο-
φασίζει. Έτσι πρέπει να το δείτε.
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Όσον αφορά τα υπόλοιπα, ακούστε για να το ξεκαθαρίσουµε.
Εµάς µας ενδιαφέρει να απαλλαγούµε το 2013 από το µνηµόνιο.
Και για να απαλλαγούµε το 2013 από το µνηµόνιο και να προχω-
ρήσουµε µπροστά χωρίς αυτού του είδους τις δεσµευτικές δα-
νειακές συµβάσεις, πρέπει να πετύχουµε αυτήν τη στιγµή στις
δεσµεύσεις που έχουµε αναλάβει. Η απαλλαγή από το µνηµόνιο
περνά µέσα από την επιτυχή και έγκαιρη εφαρµογή του και όλες
οι άλλες πολιτικές είναι για κατανάλωση και για τίποτε περισσό-
τερο.

Όταν πετύχουµε την έξοδο από το µνηµόνιο, σαφώς θα µπο-
ρούµε να µιλάµε µε άλλο αέρα και άλλα δεδοµένα στη διαπραγ-
µάτευση µας µε τις άλλες δυνάµεις. Έχουµε αυξήσει δυναµικά τη
διαπραγµατευτική µας ικανότητα. Γι’ αυτό και δεν συζητάµε σή-
µερα κανένα θέµα αναδιαπραγµάτευσης του χρέους. Κανένα
θέµα! ∆εν µας ενδιαφέρει αυτό. ∆εν είναι η προτεραιότητά µας.
∆εν θα παίξουµε το παιχνίδι κάποιων –απ’ έξω εννοώ- οι οποίοι
τζιράρουν πάνω στα προβλήµατα της χώρας, ούτε θα παίξουµε
το παιχνίδι τους, όπως είπε ο Γιώργος Παπανδρέου προχθές στη
συνέντευξή του.

Οι ίδιοι συζητούν για παράταση της προθεσµίας αποπληρω-
µής -και σήµερα- ο Στρος Καν. ∆εν είναι, όµως, αρνητικό αυτό, η
παράταση της αποπληρωµής. Αλλά και αυτό ακόµη δεν το ανοί-
γουµε εµείς. Ξέρετε γιατί; ∆ιότι µας ενδιαφέρει, όταν ανοίξουµε
τέτοιες συζητήσεις, να τις ανοίξουµε από θέσεις ισχύος, από
ισχυρή διαπραγµατευτική ικανότητα και αφού πρώτα έχουµε
απαλλαγεί από το µνηµόνιο µέσα από την αντιµετώπιση και θε-
τική ανταπόκριση στις προκλήσεις τις οποίες δεχθήκαµε να ανα-
λάβουµε µε τη στήριξη του ελληνικού λαού.

Έτσι θα προχωρήσουµε και είµαι βέβαιος ότι µπροστά στις
εκλογές ο ελληνικός λαός θα δώσει τη δυνατότητα αυτή η πο-
ρεία να συνεχιστεί, η Ελλάδα να προχωρήσει µπροστά µε ψηλά
το κεφάλι και το πρότυπο της ανάπτυξης και της ευηµερίας που
ονειρευόµαστε για τον ελληνικό λαό να µπορεί πια να εφαρµο-
στεί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Πρωτόπαπα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το
λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μία συντοµότατη πα-
ρέµβαση, γιατί έχουµε τον κατάλογο των οµιλητών, κύριε Λαφα-
ζάνη.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ένα λεπτό µόνο να πω µία κου-

βέντα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά για

εµένα κάνατε ολόκληρο θέµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριοι συνάδελφοι, έχει

δικαίωµα κατά τον Κανονισµό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ένα λεπτό. Μία απάντηση θα

δώσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ένα λεπτό! Μη µιλάτε,

κύριε Λαφαζάνη. ∆ίνω µία εξήγηση, για να µην έχω τις αντιδρά-
σεις σας.

Συµφωνήσαµε µε τον κ. Πρωτόπαπα να πάρει το µισό του
χρόνο. Έχει δικαίωµα δευτερολογίας ή πάντως απαντήσεως και
συνεννοηθήκαµε και µε τον κ. Λαφαζάνη ότι θα έχει ένα µονόλε-
πτο, µία συντοµότατη παρέµβαση.

Ορίστε, κύριε Λαφαζάνη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εγώ δεν θα απαντήσω σε όλα

αυτά τα οποία είπε ο αξιότιµος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Συµπολίτευσης, αλλά να µη µιλάει για µισθούς και συντάξεις.
∆εν είναι δυνατόν αυτή η Κυβέρνηση να αναφέρεται σε µισθούς
και συντάξεις, όταν τις περικόψατε. Οι µισθοί και οι συντάξεις
έχουν καταρρεύσει πλέον µε την πολιτική σας. Εσείς είστε που
κατά 40% περίπου έχετε περικόψει αυτή την ώρα το µισθό και τη
σύνταξη. Και ποια σύνταξη; Ιδιαίτερα τους χαµηλοσυνταξιού-
χους, αυτούς που παίρνουν τα 500 και τα 600 ευρώ.

Και δεν είναι δυνατόν να ακούω ότι θα αποφύγετε την πτώ-
χευση, να µας φέρνετε σαν µπαµπούλα την πτώχευση. Τη χώρα

την έχετε οδηγήσει σε πτώχευση. Η χώρα έχει πτωχεύσει επί της
ουσίας, µόνο που έχει όλα τα κακά της πτώχευσης και δεν έχει
το καλό της, δηλαδή πληρώνονται κανονικά οι πιστωτές, πληρώ-
νεται κανονικά το χρηµατιστηριακό κεφάλαιο.

Και µην µας πείτε ότι σας παρακαλάνε να επιµηκύνετε το
χρόνο αποπληρωµής και εσείς λέτε: «Μα, εµείς δεν θέλουµε»,
«τραβάτε µε και ας κλαίω». Μην µας λέτε αυτά τα πράγµατα. ∆εν
απευθύνεστε σε ανόητους. ∆ιότι η επαναδιαπραγµάτευση έχει
ξεκινήσει και το ξέρετε πολύ καλά. Και, βεβαίως, οι αγορές ξεκι-
νούν αυτή την επαναδιαπραγµάτευση, γιατί θέλουν να διασφα-
λιστούν µε προοπτική. Αλλά, όµως, ποιο θα είναι το τίµηµα αυτής
της επαναδιαπραγµάτευσης; Υψηλότερα επιτόκια και νέα µνη-
µόνια, τρόικα για πάντα, κηδεµονία για πάντα και νέοαποικιακή
διαχείριση για πάντα, κύριε Πρωτόπαπα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, κύριε Λαφα-
ζάνη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Έχω ήδη απαντήσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Επανερχόµαστε στον

κατάλογο των οµιλητών. Ο κ. Χρήστος Κατσούρας, Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ από το Νοµό Θεσπρωτίας.

Ελάτε, γιατρέ. Είµαι εκ πολιτογραφήσεως Θεσπρωτός, γιατί
υπηρέτησα εκεί. Και το χαίροµαι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΟΥΡΑΣ: Ξέρετε ότι έχετε ανοιχτή πρόσκληση.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ως γιατρός, αλλά και ως

Βουλευτής ενός κόµµατος το οποίο είναι στην Κυβέρνηση, πραγ-
µατικά και σήµερα ήρθα σε πάρα πολύ δύσκολη θέση, ειδικά
µετά από την τοποθέτηση του κ. Χαλβατζή. Και αυτό γιατί, αν θέ-
λουµε να είµαστε ειλικρινείς, στα περισσότερα από αυτά τα
οποία είπε περιγράφοντας την κατάσταση του συστήµατος
υγείας είχε δίκιο.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα που ακόµα βιώνουµε σήµερα. Βέ-
βαια, αυτή η πραγµατικότητα δεν υπάρχει στα περισσότερα κε-
ντροευρωπαϊκά κράτη, στα οποία ενάντια µιλάµε µε τόσο πάθος.
Στον κ. Λαφαζάνη δεν θέλω να απαντήσω. Το µόνο που θέλω να
πω είναι ότι κι αυτός έχει κάπου δίκιο στην αναφορά στη ρύθ-
µιση των αγορών.

Και η λύση νοµίζω πολλές φορές, τις περισσότερες φορές
είναι πολιτική. Και δίνεται µε την αυτορρύθµιση των κοινωνιών
των ίδιων και όχι µε το να πάµε να κάνουµε αυτοδιοικητικές εκλο-
γές µνηµονιακές ή αντιµνηµονιακές εκλογές.

Αλλά, να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου για το νοµοσχέδιο. Κύ-
ριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό παγκόσµια ότι τα συστήµατα
υγείας τα τελευταία χρόνια αντιµετωπίζουν τεράστιες προκλή-
σεις, αλλά και βασανιστικά προβλήµατα. Από τη µια µεριά υπάρ-
χει η ανάγκη της κοινωνίας για ποιοτικές υπηρεσίες, ισότιµα
προσφερόµενες στους πολίτες, µε αποτελεσµατικό τρόπο και
από την άλλη µεριά δέχονται περιοριστικές πιέσεις σε δηµοσιο-
νοµικό επίπεδο. Και αυτό δεν είναι ελληνικό φαινόµενο µόνο.

Σταθερά, παρά τις όποιες προσπάθειες µεταρρύθµισής τους,
έχουµε το φαινόµενο των αυξηµένων αναγκών και της µη πα-
ράλληλα αυξηµένης ή και φθίνουσας ακόµη αποτελεσµατικότη-
τας, πράγµα που οδηγεί κάποιους να µιλούν για µια κρίση της
σύγχρονης ιατρικής, ενώ την πραγµατικότητα πρόκειται για µια
κρίση στη λειτουργία των δοµών περί την ιατρική.

Βέβαια, στην Ελλάδα έχουµε κι άλλη µια ιδιαιτερότητα, ένα
σύστηµα που χαρακτηρίζεται από πολλούς και από τον ΟΟΣΑ,
αλλά νοµίζω και από τους περισσότερους Έλληνες ως χωρίς
λόγο γραφειοκρατικό, πολύπλοκο, σπάταλο, υπερσυγκεντρω-
τικό, άδικο, αναποτελεσµατικό και διεφθαρµένο και µια κατά-
σταση που είναι σοβαρή τόσο από ιατρική όσο και από
οικονοµική σκοπιά.

Αν θέλαµε ειδικότερα στον τοµέα του φαρµάκου να προσθέ-
ταµε κάτι, θα λέγαµε ότι είτε ως απόλυτη δηµόσια δαπάνη είτε
ως ποσοστό του ΑΕΠ είτε ως αριθµό συνταγών ανά κάτοικο, εί-
µαστε απαράδεκτα πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσον όρο, µε απο-
τελέσµατα αρνητικά τόσο στο ιατρικό όσο και στο οικονοµικό
επίπεδο. Η προκλητή ζήτηση µαζί µε άλλους παράγοντες οδηγεί
σε σταθερό ετήσιο ρυθµό αύξησης της φαρµακευτικής δαπάνης
για πάρα πολλά χρόνια.

Ποια είναι η σηµασία του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου σε µια
αναγκαία πορεία αλλαγών; Μοιάζει µε µια πρώτη µατιά η σηµε-
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ρινή συζήτηση για την ηλεκτρονική συνταγογράφηση να είναι µια
συζήτηση για το αυτονόητο. Είναι, όµως, έτσι; Και ποιο είναι το
αυτονόητο;

Βέβαια, το σχέδιο νόµου δέχθηκε µια κριτική και στην επιτροπή
και σήµερα ότι δεν επηρεάζει τη δοµή και τη διάρθρωση της αγο-
ράς, τη λειτουργία της παραγωγής και του µάρκετινγκ των επι-
χειρήσεων ή την ανταγωνιστικότητά τους. Πράγµατι, αυτή η
κριτική ενέχει στοιχεία αλήθειας.

Όµως, παραβλέπετε το γεγονός ότι µε το νέο τρόπο δίνεται η
δυνατότητα της ακριβούς καταγραφής του προβλήµατος, η δυ-
νατότητα µιας νέας βάσης δεδοµένων για στοχευµένες πολιτικές,
για τη δηµιουργία πιθανόν ενός ινστιτούτου φαρµακοοικονοµίας,
όπως σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες. Παραβλέπουν κάποιοι επί-
σης, ότι ο νέος τρόπος συµβάλλει στη µείωση της συνταγογρά-
φησης και συνεπώς της πολυφαρµακίας, όπως έδρασε και σε
άλλες ευρωπαϊκές χώρες αρκετά χρόνια πριν, είτε λόγω αυτορ-
ρύθµισης των λειτουργών υγείας είτε λόγω αποτελεσµατικότε-
ρου και ταχύτερου ελέγχου.

Επιπλέον, δίνει τη δυνατότητα να µειωθούν τα λάθη στη συ-
νταγογράφηση που υπάρχουν σε σηµαντικό ποσοστό. Επίσης, η
ηλεκτρονική συνταγογράφηση αναµένεται να µειώσει την πλα-
σµατική συνταγογράφηση και την παράνοµη διακίνηση βιβλια-
ρίων ανάµεσα σε επαγγελµατίες γύρω από την υγεία.

Από την άλλη πλευρά, πράγµατι δεν µπορεί άµεσα να κατα-
στείλει την κατευθυνόµενη συνταγογράφηση, αφού µπορεί να τη
διαβάσει, αλλά όχι και να την ελέγξει άµεσα. Και εδώ, όµως, άλλα
µέτρα ελεγκτικά, αλλά και η αυτορρύθµιση και ο αυτοπεριορι-
σµός αναµένεται να φέρουν αποτελέσµατα.

Κατά τη γνώµη µου, είναι προφανές ότι το παρόν νοµοσχέδιο
κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση. Τα αποτελέσµατα θα αφο-
ρούν και στην ποιότητα της παρεχόµενης ιατρικής και στα οικο-
νοµικά της υγείας. Θα πρέπει να γενικευτεί το συντοµότερο σε
όλα τα ταµεία, σε όλους τους χώρους άσκησης της ιατρικής.
Όπως επίσης, είναι προφανές ότι µόνο ένα βήµα δεν φθάνει. Θα
πρέπει να ακολουθήσουν και άλλα.

Έχουµε καθυστερήσει αρκετά τα τελευταία χρόνια. Έχουµε
πολύ δρόµο ακόµη χωρίς καθόλου χρόνο και χωρίς τους πόρους
που θα θέλαµε. Απαιτούνται να αναβαθµιστούν οι ελληνικές επι-
στηµονικές ιατρικές εταιρείες και να λάβουν τον επιστηµονικό
τους ρόλο, αλλά και την κοινωνική τους ευθύνη. Απαιτείται η πλή-
ρης µηχανοργάνωση όλου του χώρου της υγείας. Θα καταγρά-
φονται όχι µόνο φάρµακα αναλώσιµα και παρακλινικές εξετάσεις,
αλλά και κάθε ιατρική πράξη. Κατά τη γνώµη µου µόνο µετά την
καταγραφή ιατρικών πράξεων και επιπλοκών θα πρέπει να αδει-
οδοτούνται κλινικές ή νοσοκοµεία για τις πράξεις αυτές. Πρέπει
να τρέξουµε για την κάρτα υγείας. Πρέπει να ενοποιηθούν διοι-
κήσεις νοσοκοµείων σε περιφερειακό επίπεδο. Πρέπει να υπάρ-
χουν στόχοι, όραµα και προοπτική ανά περιφέρεια και να
συνδεθούν τα νοσοκοµεία µε εξωνοσοκοµειακές υπηρεσίες
υγείας, τα νοσοκοµεία χωρίς τείχη, όπως λέµε σήµερα. Και πρέ-
πει να στραφούµε κυρίως στην αναβάθµιση µίας ενιαίας, πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας.

Στις δύσκολες οικονοµικά µέρες που ζούµε αποκτά ιδιαίτερη
σηµασία µία στροφή προς το µέγιστο λόγο ωφέλειας προς κό-
στος. Αυτό επιτυγχάνεται κυρίως µε αναβάθµιση της πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας και ένταξης –αν θέλετε- εδώ πολλών
προνοιακών δοµών σε αυτήν.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να τονίσω κάτι που συχνά ξεχνάµε:
Την ανάγκη αναβάθµισης των ιατρικών σχολών της χώρας, διότι
η σωστή εκπαίδευση θα περιορίσει τη σπατάλη και θα βελτιώσει
τις υπηρεσίες υγείας που θα παρέχονται στην κοινωνία.

Κλείνοντας θα ήθελα να τονίσω ότι παρεµβάσεις σαν και αυτές
που επιχειρούνται σήµερα ανήκουν στην κατηγορία των παρεµ-
βάσεων που πρέπει να υπόκεινται σε διορθώσεις συνεχούς βελ-
τίωσης. Αυτό βέβαια δεν θα πρέπει να αποτελεί άλλοθι για
καθυστερήσεις στη γενίκευσή τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κατσούρα.

Το λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Περλεπέ-Σηφουνάκη, Βουλευτής

Ευβοίας.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ-ΣΗΦΟΥΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συζητούµενο νοµοσχέδιο

αποτελεί µία σηµαντικότατη παρέµβαση για το χώρο της υγείας
και εκφράζει την πολιτική βούληση της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ
να συγκρουστεί µε συµφέροντα και νοοτροπίες που υπονοµεύ-
ουν το δηµόσιο σύστηµα υγείας της χώρας. Κινείται επίσης, στην
κατεύθυνση της αντιµετώπισης µιας χρόνιας παθογένειας των
παρεχόµενων υπηρεσιών προς τον πολίτη σε αυτόν τον τοµέα,
που συνεπάγονταν κυρίως σπάταλη και αδιαφανή διαχείριση σε
βάρος των πολιτών.

Με την ηλεκτρονική καταχώριση των ιατρικών συνταγών και
των παραπεµπτικών µπαίνει τάξη σε ένα σύστηµα που δηµιούρ-
γησε σοβαρά προβλήµατα διαχείρισης των ζητηµάτων υγείας µε
βλαπτικές συνέπειες για τους χρήστες των υπηρεσιών αυτών και
κατ’ επέκταση για ολόκληρη την ελληνική κοινωνία.

Η συνταγογράφηση, όπως γινόταν µέχρι σήµερα, λειτουρ-
γούσε χωρίς ουσιαστικό έλεγχο. Η διακίνηση των φαρµάκων γι-
νόταν χωρίς εξασφαλισµένες δικλίδες προστασίας για τον πολίτη
και για το γιατρό και οι επιπτώσεις από ηθεληµένη ή ακούσια κα-
κοδιαχείριση των συνταγών έθιγαν εν τέλει ολόκληρο το σύ-
στηµα υγείας της χώρας µας.

Το φαινόµενο να αυξάνονται συνεχώς οι δαπάνες για την υγεία
και ταυτόχρονα να αυξάνεται και η δυσαρέσκεια των πολιτών για
το επίπεδο της υγειονοµικής τους κάλυψης έχει ως µία από τις
αιτίες του τη διαδικασία συνταγογραφήσεων και παραποµπών.

Με το σύστηµα που προτείνεται στο νοµοσχέδιο, προστατεύ-
εται η ιατρική δεοντολογία, αλλά και οι γιατροί ως επιστήµονες,
ενώ χτυπιούνται οι όποιες προσπάθειες κατευθυνόµενης συντα-
γογράφησης που απορρέουν από τον τρόπο λειτουργίας της
αγοράς φαρµάκων. Καταπολεµάται επίσης, η παράνοµη συντα-
γογράφηση µε τα βιβλιάρια που κυκλοφορούν παράνοµα ή µε
την µετατροπή του κόστους της συνταγής από ένα είδος σε
άλλο.

Οι στρεβλώσεις αυτές στο σύστηµα συνταγογράφησης, δια-
κίνησης φαρµάκων, ατασθαλιών και αθέµιτης κερδοσκοπίας εται-
ρειών, αλλά και παρανοµιών ορισµένων λειτουργών στην υγεία
χτυπιούνται καίρια µε το νέο σύστηµα που καθιερώνει αυτό το
νοµοσχέδιο. Η σύγκριση στοιχείων µε άλλες χώρες είναι αποκα-
λυπτική για το πρόβληµα που υπάρχει στην Ελλάδα εδώ και
καιρό. Όµως, η σύγκριση από έτος σε έτος και ειδικότερα τα τε-
λευταία πέντε χρόνια είναι εξαιρετικά αποκαλυπτική της ασυδο-
σίας που επικράτησε όλο αυτό το διάστηµα. Οι δαπάνες για το
φάρµακο υπερδιπλασιάστηκαν εκείνην την περίοδο και έµειναν
εντελώς ανεξέλεγκτες.

Στο διάστηµα που το ΠΑΣΟΚ είναι στην Κυβέρνηση, από τον
Οκτώβριο του 2009, έγιναν αρκετά βήµατα αντιµετώπισης αυτού
του προβλήµατος, µε τις παρεµβάσεις µέσω νοµοθετικών πρω-
τοβουλιών, στην τιµή των φαρµάκων. Μειώθηκαν ήδη οι τιµές σε
χιλιάδες φάρµακα και η επαναλειτουργία της λίστας έχει επιφέ-
ρει αρκετά θετικά αποτελέσµατα. Τώρα παρεµβαίνουµε στο ζή-
τηµα της ποσότητας, χωρίς να σηµαίνει όµως ότι σταµατάµε τα
µέτρα για τις τιµές.

Όσον αφορά τον έλεγχο των ποσοτήτων, θα ήθελα να πω ότι
απαιτείται εξορθολογισµός σε πολλά επίπεδα. Πρώτον, το κρά-
τος και οι αρµόδιοι φορείς οφείλουν να εντείνουν τις προσπά-
θειες για την ενηµέρωση σε ζητήµατα δηµόσιας υγείας,
πολυφαρµακίας, πρόληψης, αλλά και απέναντι στο µάρκετινγκ
των εταιρειών, που προκρίνει το κέρδος από το υγιειονοµικό απο-
τέλεσµα.

∆εύτερον, οι γιατροί και οι φαρµακοποιοί πρέπει να στηρίξουν
το νέο σύστηµα, στηριζόµενοι οι ίδιοι από το κράτος, ώστε να
µην αναλώνονται σε γραφειοκρατική δουλειά και να διαθέτουν
πλέον όλο το χρόνο τους στην ουσία του καθήκοντός τους, δη-
λαδή στην υγεία των πολιτών.

Τρίτον, χρειάζεται αλλαγή νοοτροπίας. Πρέπει όλοι, συνολικά
ως λαός, να αλλάξουµε απέναντι στο φαινόµενο της πολυφαρ-
µακίας. Η άσκοπη κατανάλωση πολλών φαρµάκων, αλλά και η
συγκέντρωσή τους στα ντουλάπια και στις σακούλες, χωρίς να
πρόκειται να τα χρησιµοποιήσουµε ποτέ, πρέπει επιτέλους να
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σταµατήσουν.
Εάν όλα αυτά που είναι αυτονόητα και αποδεκτά από όλους ή

σχεδόν από όλους, οφείλουµε εκτός από παραδοχές να τα κά-
νουµε και πράξη. Και το κάνουµε, χωρίς να υπάρξει καµµία επί-
πτωση στις πραγµατικές υγιειονοµικές ανάγκες των πολιτών,
αρκεί να είναι βέβαια πραγµατικές και όχι τεχνητές, χωρίς να
προκληθεί ταλαιπωρία από το νέο σύστηµα ούτε για τους υγιει-
ονοµικούς ούτε για τους ασθενείς, αλλά αντίθετα απλοποιείται η
διαδικασία πάντα µε διάφανο και ελέγξιµο τρόπο, χωρίς να κιν-
δυνεύσουν προσωπικά δεδοµένα πολιτών από το νέο σύστηµα.
Πιστεύω ότι αυτό είναι ένα κορυφαίο ζήτηµα, που θα χρειάζεται
συνέχεια έλεγχο και στενή παρακολούθηση των δικλίδων ασφα-
λείας του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εξοικονοµήσεις που θα προ-
κύψουν αντικειµενικά από την εφαρµογή της ηλεκτρονικής συ-
νταγογράφησης θα είναι το αποτέλεσµα εκείνο που θα βοηθήσει
την ίδια την οικονοµική στήριξη του συστήµατος υγείας. Μέσα
από τη µείωση της σπατάλης από τη συνταγογράφηση, µε τη νέα
µέθοδο που προωθεί αυτό το νοµοσχέδιο, οι πόροι που θα εξοι-
κονοµηθούν θα ανακουφίσουν και τα ταµεία και το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. Το επίπεδο των παροχών και των υπηρεσιών θα
βελτιωθεί σε µεγάλο βαθµό. Ο εξορθολογισµός στις δαπάνες
είναι από µόνος του σηµαντικός τροφοδότης των οικονοµικών
αναγκών του συστήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που επιτυγχάνεται µε την
ηλεκτρονική συνταγογράφηση και αφορά την ουσία της ιατρικής
επιστήµης είναι ότι τους όρους για τη χορήγηση των φαρµάκων
και την εν γένει θεραπευτική προσέγγιση δεν θα µπορεί να τους
αλλοιώσει καµµία φαρµακευτική εταιρεία, κανένας µεσάζοντας,
κανένας προµηθευτής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Όσον αφορά το οικονοµικό σκέλος αυτής της τοµής, βεβαίως
κανείς δεν λέει ότι θα κλείσει η µαύρη τρύπα στα οικονοµικά της
υγείας. Όµως, σε συνδυασµό µε τις παρεµβάσεις που έγιναν το
προηγούµενο διάστηµα και µε αυτές που θα ακολουθήσουν στο
άµεσο µέλλον θα αντιµετωπιστεί η απαράδεκτη κατάσταση της
αδιαφάνειας, της γραφειοκρατίας και της σπατάλης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Συνοψίζοντας τα οφέλη από αυτήν την παρέµβαση, αναφέρω:
την εξοικονόµηση 1 δισεκατοµµυρίου, όπως προϋπολογίζεται.
Την αντικειµενική αποτύπωση σε µεγάλο βαθµό της εικόνας για
τη φορολόγηση των γιατρών. Θα λείψουν οι αµφιβολίες για τη
µεγάλη πλειοψηφία των γιατρών και όσοι παρανοµούν και αµαυ-
ρώνουν τον κλάδο θα αποκαλύπτονται.

Τέλος, τα δέκα εκατοµµύρια ασφαλισµένων θα απαλλαγούν
σταδιακά από το συνταγολόγιο, αφού θα παίρνουν τα χρήµατά
τους µε την επίδειξη της ηλεκτρονικής συνταγής, γλιτώνοντας
από ταλαιπωρία και επιβάρυνση για την υγεία τους, επακόλουθο
του έως τώρα συστήµατος.

Και βέβαια οι χιλιάδες εργατοώρες που θα γλυτώσουν γιατροί,
φαρµακοποιοί αλλά και διοικητικοί υπάλληλοι των ταµείων, θα
προστεθούν στις ωφέλιµες ώρες για την υγεία των πολιτών και
των αναγκών τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εν όψει της πλήρους µηχανοργάνωσης ολόκληρου του Συ-
στήµατος Υγείας της χώρας µας, το βήµα στο οποίο προχωράµε
σήµερα µ’ αυτό το νοµοσχέδιο, εκτός από καθοριστικό και απο-
δεκτό από όλους σχεδόν τους φορείς επιστηµονικούς, κοινωνι-
κούς και πολιτικούς, είναι και επιλογή του ΠΑΣΟΚ, κύριοι
συνάδελφοι και όχι του µνηµονίου, όπως θέλουν να ισχυρίζονται
µερικοί, που βάζει διαχωριστική γραµµή µε το παρελθόν και εί-
µαστε αισιόδοξοι για την επιτυχία του.

Ψηφίζω το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η κ. Έλενα
Παναρίτη, Βουλευτής Επικρατείας του ΠΑΣΟΚ.

ΕΛΕΝΗ ΠΑΝΑΡΙΤΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, το νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
για την ηλεκτρονική συνταγογράφηση που συζητάµε σήµερα,
είναι µία µεγάλη µεταρρυθµιστική πρωτοβουλία που ελπίζω να
έχει την ευρύτερη δυνατή στήριξη από την Εθνική Αντιπροσω-
πεία.

Είναι µία κίνηση που προωθεί αποφασιστικά την επανάσταση
του αυτονόητου, την επανάσταση που χρειάζεται σήµερα η
χώρα, για να ξεφύγει από το φαύλο κύκλο των ελλειµµάτων της
θεσµικής υπανάπτυξης και της κοινωνικής αδικίας. Είναι µια ρι-
ζοσπαστική αλλαγή που βάζει τέλος στην υπερσυνταγογράφηση,
µε το αζηµίωτο και τη ληστεία των ασφαλιστικών ταµείων από τα
διαβόητα πιράνχας του κυκλώµατος των φαρµάκων. Και η λεη-
λασία αυτή αφορά τα χρήµατα των ασφαλισµένων. Αφορά απο-
θεµατικά που φτιάχτηκαν µε τις δικές τους εισφορές ή την
κρατική επιχορήγηση του ασφαλιστικού συστήµατος που συ-
γκεντρώνεται πάλι από τις δικές τους σκληρές θυσίες.

Αυτό που συνέβαινε και τώρα συµβαίνει είναι στην κυριολεξία
ένα έγκληµα σε βάρος της κοινωνίας. Είναι µία άθλια πρακτική
που έµενε ανέλεγκτη και ασύδοτη πολλά χρόνια τώρα, µε εργα-
λεία την υπερβολική, άχρηστη, ακόµη και βασισµένη σε πλαστο-
προσωπία συνταγογράφηση και τη χορήγηση παραπεµπτικών
για ανύπαρκτες διαγνωστικές εξετάσεις. Πλούτιζαν κάποιοι για-
τροί, πλούτιζαν κάποια ιατρικά και διαγνωστικά κέντρα, κάποιοι
φαρµακοποιοί και φυσικά κάποιες φαρµακευτικές εταιρείες. Θη-
σαύριζαν, ληστεύοντας τα ασφαλιστικά ταµεία, αποζηµιώνοντας
τον κοινωνικό πλούτο και µεγεθύνοντας το έλλειµµα του κρατι-
κού προϋπολογισµού. Αυτά ήταν που µας έφεραν στο χείλος του
γκρεµού και µας υποχρέωσαν να υποστούµε την αιµατηρή δη-
µοσιονοµική προσαρµογή που έχει αναλάβει και διεκπεραιώνει
µε µεγάλη επιτυχία µέχρι στιγµής η Κυβέρνηση του Γιώργου Πα-
πανδρέου.

Θυµάστε, κύριοι συνάδελφοι, τα δύο πηγάδια στο Λαύριο που
βρέθηκαν γεµάτα µε χρησιµοποιηµένα από τα ταµεία φάρµακα;
Ακριβώς εκεί, στον πάτο αυτών των δύο πηγαδιών είναι πεταµέ-
νες οι αποδείξεις για µερικά από τα δισεκατοµµύρια που µας λεί-
πουν. Τα ίδια αυτά δισεκατοµµύρια αναπαύονται στους
τραπεζιτικούς λογαριασµούς των τρωκτικών της υγείας. Αλλά
γιατί συνέβαιναν όλα αυτά; Απλώς, επειδή το επέτρεπε η µεγάλη
παθογένεια της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης. Το θεσµικό κενό
στην εποπτεία. Η απόλυτη έλλειψη αποτελεσµατικού ελέγχου
στην όλη διαδικασία, κυρίως στις δαπάνες και µάλιστα σε έναν
τοµέα µε µαύρη τρύπα που απορρόφησε τεράστια ποσά, τα
οποία τελικά τίναξαν τον κρατικό προϋπολογισµό στον αέρα.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα θεσπίζει επιτέλους ένα
σοβαρό και ολοκληρωµένο µηχανισµό ελέγχου. Με τη χρήση
αυτής της νέας τεχνολογίας µεγάλο µέρος του συστήµατος
υγείας µπαίνει σε τάξη και παύει να λειτουργεί ανεξέλεγκτα. Η
αυθαιρεσία και η κατασπατάληση του δηµόσιου χρήµατος τε-
λειώνουν και ταυτόχρονα διευκολύνουν και υποβοηθούνται στο
έργο τους οι γιατροί που θα έχουν πια τη δυνατότητα επισκόπη-
σης παλαιοτέρων συνταγών ή παραπεµπτικών που καταχώρησαν
οι ίδιοι, αλλά και προσβάσεις σε προηγούµενες φαρµακευτικές
αγωγές. Αυτό το τελευταίο βέβαια, µόνο µε τη ρητή συγκατά-
θεση του ασθενή.

Έτσι ο γιατρός θα έχει µπροστά του το πλήρες ιατρικό ιστο-
ρικό των ασθενών του, ώστε να επιλέγει κάθε φορά την καταλ-
ληλότερη θεραπεία.

Αυτό ακριβώς είναι η επανάσταση του αυτονόητου στη δηµό-
σια διοίκηση. Με µια θεσµική κίνηση µηδαµινού δηµοσιονοµικού
κόστους, να επιτυγχάνεις τεράστια εξοικονόµηση πόρων και συγ-
χρόνως να επιτυγχάνουµε καλύτερες ιατρικές υπηρεσίες για
τους πολίτες. Αλλά για αυτήν την κίνηση χρειάζεται ισχυρή πο-
λιτική βούληση. Χρειάζεται να µην λογαριάζεις την ισχύ των µε-
γάλων συµφερόντων που πλήττονται βαριά από το νοµοσχέδιο.
Χρειάζεται να βάζεις πάνω από όλα το δηµόσιο συµφέρον και να
είσαι αποφασισµένος να προχωρήσεις τις θεσµικές αλλαγές ως
το τέλος. Και όλα αυτά έχει αποδείξει ότι τα έχει αυτή η Κυβέρ-
νηση.

Μόνο µία παρατήρηση, κύριοι συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ.
Η βάση δεδοµένων του συστήµατος ηλεκτρονικής συνταγογρά-
φησης θα περιέχει εξαιρετικά ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα.
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Και το νοµοσχέδιο προβλέπει βέβαια εγγυήσεις για την προστα-
σία τους. Επειδή, όµως, οι πληροφορίες αυτές είναι πραγµατικά
πολύτιµες για φαρµακευτικές και ασφαλιστικές εταιρείες, για
ιδιωτικά θεραπευτήρια, για µεγάλες ιδιωτικές επιχειρήσεις, για
τον ίδιο τον άρρωστο, πρέπει να είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί
για τις θεσµικές ρυθµιστικές αποφάσεις που θα ληφθούν. Πρέ-
πει, δηλαδή, να διαφυλάσσουµε ότι η διαχείριση αυτών των δε-
δοµένων θα διέπεται από αυστηρότατες διατάξεις, θα υπάρχει
και ένα σύστηµα εφεδρείας, ηλεκτροµηχανικό, ούτως ώστε να
βεβαιωθούµε ότι δεν θα αποτελέσει αντικείµενο µαύρων εµπο-
ρικών συναλλαγών. Γιατί στην αντίθετη περίπτωση το ιατρικό
ιστορικό του καθενός µας θα γίνει βορά στα χέρια του κάθε αθέ-
µιτου ενδιαφερόµενου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής του ΠΑΣΟΚ κ. Φραγκίσκος Παρασύρης, Βουλευτής Ηρα-
κλείου Κρήτης.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν πολλοί τρόποι για να

αντιδράσει κάποιος απέναντι σε αυτή τη δηµοσιονοµική κρίση,
τη δηµοσιονοµική δυσπραγία. Ένας τρόπος είναι να καταφύγει
σε εικασίες, σε αόριστες προτάσεις και αφορισµούς, που είναι
βέβαιο ότι θα σε οδηγήσουν σε αδιέξοδο. Ένας άλλος τρόπος
είναι η απόλυτη άρνηση σε όλες τις προτάσεις. Υπάρχει και ένας
τρίτος τρόπος, τον οποίο προτιµά, από ό,τι φαίνεται, η παρούσα
Κυβέρνηση και µε αποδεδειγµένη αποτελεσµατικότητα να γίνο-
νται προτάσεις που έχουν στόχευση τη δυναµική παρέµβαση
στην υπάρχουσα πραγµατικότητα, επιχειρώντας πραγµατικά µία
αλλαγή των αρνητικών της δεδοµένων.

Η παρούσα Κυβέρνηση, λοιπόν, αντί να περιορίζεται στις ευ-
φάνταστες διαπιστώσεις, στις οποίες µας έχει συνηθίσει τελευ-
ταία και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, προωθεί τη δηµοσιονοµική
εξυγίανση µε µία σειρά σηµαντικών οριζόντιων παρεµβάσεων µε
στόχο την εξοικονόµηση πόρων, τον έλεγχο των δηµόσιων δα-
πανών και τον εξορθολογισµό του δηµόσιου τοµέα.

Μία τέτοια παρέµβαση, κυρίες και κύριοι, είναι η εισαγωγή της
ηλεκτρονικής συνταγογράφησης ως εγχείρηµα που µπορεί να
δώσει ανάσα στα δηµοσιονοµικά προβλήµατα του κράτους και
να συµβάλλει στο βέλτιστο έλεγχο των δαπανών, ειδικότερα σε
αυτήν την περίοδο που τόσο πολύ το έχουµε ανάγκη.

∆υστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας κατέχει
θλιβερές πρωτιές στη συνταγογράφηση και στην έκδοση παρα-
πεµπτικών ιατρικών εξετάσεων. Τα είπαν άλλωστε και όλοι οι συ-
νάδελφοι, αλλά και ο κύριος Υπουργός. Ο αριθµός των ιατρικών
συνταγών είναι τριπλάσιος στην Ελλάδα από ότι στις υπόλοιπες
χώρες της Ευρωζώνης και ο αριθµός πραγµατοποίησης αξονι-
κών και µαγνητικών τοµογραφιών είναι επίσης υπερπολλαπλά-
σιος. Αυτό έχει σαν αποτέλεσµα τη δραµατική επιβάρυνση των
δαπανών των φορέων κοινωνικής ασφάλισης.

Το 2009 η φαρµακευτική δαπάνη ανήλθε στα 5.000.000.000
ευρώ και αποτελεί το 40% της ετήσιας κρατικής επιχορήγησης
προς τα ασφαλιστικά ταµεία. Με την ηλεκτρονική συνταγογρά-
φηση µπορεί να εξοικονοµηθεί περίπου το 20% µε 25% αυτής
της δαπάνης, πράγµα το οποίο αντιστοιχεί σε 1.000.000.000
ευρώ.

Σε µια χώρα όπως η Ελλάδα δεν έχουµε την πολυτέλεια να κά-
νουµε διαφορετικά και σύµφωνα µε τα σηµερινά δηµοσιονοµικά
ελλείµµατα ο εξορθολογισµός της φαρµακευτικής δαπάνης προ-
βάλλει ως επιτακτική ανάγκη.

Θεωρώ άλλωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µέσα σ’
αυτήν την Αίθουσα γνωρίζουµε ότι το «τρίγωνο» γιατροί, φαρ-
µακοποιοί και φαρµακευτικές εταιρείες πρέπει να το εξυγιά-
νουµε. Αυτό θα έχει πολλαπλά οφέλη στη δηµόσια υγεία, στην
κοινωνική ασφάλιση, καθώς και στον ίδιο τον δηµοσιονοµικό
έλεγχο. Έτσι µετά την ανατιµολόγηση και την υποκοστολόγηση
που έχουµε κάνει στα φάρµακα της τάξης του 20% µε 25%, την
εφαρµογή της λίστας, µε την ηλεκτρονική συνταγογράφηση ου-
σιαστικά προσθέτουµε ένα ακόµα θεσµικό µέτρο, ένα ακόµα θε-
σµικό εργαλείο για τη µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης,
προκειµένου να καταπολεµήσουµε την κατευθυνόµενη, την πα-

ράνοµη και την προκλητή συνταγογράφηση.
Παράλληλα, είναι ένα µέτρο για να σταµατήσει η ταλαιπωρία

των ασφαλισµένων, οι οποίοι ξοδεύουν πάρα πολύ χρόνο στις
ουρές για να συνταγογραφούν φάρµακα, αλλά και να θεωρούν
τις συνταγές, κάτι το οποίο καταργείται µέσα από το νοµοσχέδιο
αυτό, αλλά επίσης και για να σταµατήσουµε και την παράνοµη
διακίνηση των βιβλιαρίων, που γινόταν και είναι γνωστό, από τα
φαρµακεία στους γιατρούς και το αντίστροφο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συζητάµε
σήµερα για την ηλεκτρονική καταχώρηση και εκτέλεση συντα-
γών θεµελιώνει επιτέλους στο χώρο της ιατροφαρµακευτικής πε-
ρίθαλψης το αυτονόητο, δηλαδή την παροχή υπηρεσιών υγείας
µε συµµετρική αναλογία του κόστους σε σχέση µε το ζητούµενο
αποτέλεσµα. Εγώ οφείλω ως νέος πολιτικός και ως νέος συνά-
δελφος σ’ αυτήν την Αίθουσα να αναρωτηθώ τι ήταν αυτό που
εδώ και δεκαπέντε χρόνια εµπόδιζε τη ψήφιση και την εφαρµογή
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Πραγµατικά είναι απορίας άξιο
ποια ήταν η δύναµη που σταµατούσε, ενώ υπήρχαν τα τεχνικά
µέσα εδώ και χρόνια, την ηλεκτρονική λειτουργία του συστήµα-
τος και την εφαρµογή ενός νόµου που το βλέπουµε, είναι µόλις
οκτώ άρθρα και εξοικονοµεί 1 µε 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ, όσο
δηλαδή είναι η περικοπή των συντάξεων.

Και είναι απορίας άξιο πώς µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα υπάρ-
χουν κόµµατα που καταψηφίζουν αυτό το νοµοσχέδιο που υπη-
ρετεί την κοινή λογική, και µάλιστα πώς κόµµατα της Αριστεράς
είναι αντίθετα απέναντι σε ένα νοµοσχέδιο που είναι υπέρ των
ασφαλιστικών ταµείων, υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος και κό-
ντρα στα ισχυρά συµφέροντα µιας εξαιρετικά µικρής µειοψη-
φίας, που µέχρι τώρα υπήρξε ιδιαίτερα ευνοηµένη από αυτήν την
κατάσταση χωρίς οργάνωση, που υπήρξε στο χώρο της ιατρο-
φαρµακευτικής περίθαλψης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νέο θεσµικό πλαίσιο επι-
τυγχάνονται πολλαπλοί στόχοι µε πολυποίκιλο όφελος. Το νοµο-
σχέδιο δεν διαθέτει µόνο πτυχές δηµοσιονοµικής εξυγίανσης,
αλλά και ποιοτικές διαστάσεις µετασχηµατισµού των παρεχόµε-
νων υπηρεσιών, ελαχιστοποιώντας κατ’ αρχάς τα λάθη τα οποία
µέχρι σήµερα και σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΙΚΑ διαπιστώνο-
νται στις συνταγές σε εξαιρετικά υψηλά ποσοστά.

Επιπλέον, συντελεί σηµαντικά στην ελάφρυνση του φόρτου
εργασίας των γιατρών και έχει υπολογιστεί ότι µε το συγκεκρι-
µένο σύστηµα θα έχουµε εξοικονόµηση εκατό ωρών εργασίας
ανά γιατρό το έτος. Ακόµα περισσότερο ελαφρύνονται οι φαρ-
µακοποιοί, που συχνά σήµερα αναγκάζονται να διακινούν οι ίδιοι
τα συνταγολόγια των ασθενών τους, ενώ πολλές φορές δέχονται
πιέσεις και από τους ασθενείς να διαχειριστούν τα συνταγολόγια
τους εν λευκώ και µε το αζηµίωτο βεβαίως.

Ευεργετικά αποτελέσµατα θα έχει το νοµοσχέδιο για τους φο-
ρείς κοινωνικής ασφάλισης, οι οποίοι θα έχουν πλέον ολοκλη-
ρωµένη ηλεκτρονική υποστήριξη για την εκκαθάριση των
συνταγών και την κάλυψη των δαπανών φαρµακευτικής περί-
θαλψης. Τέλος, παράλληλα µε το σύστηµα ηλεκτρονικής συντα-
γογράφησης υποστηρίζονται η εποπτεία και ο συντονισµός των
ενεργειών για τον έλεγχο των δαπανών του συστήµατος υγειο-
νοµικής περίθαλψης όλων των φορέων και κλάδων ασθενείας της
κοινωνικής ασφάλισης.

Η ηλεκτρονική συνταγογράφηση, κυρίες και κύριοι, αποτελεί
κατά κύριο λόγο µία κοινωνική απαίτηση, µία υποχρέωση της πο-
λιτείας που δεν θα πρέπει να περιορίζεται µόνο στα οικονοµικά
κριτήρια ή στα κριτήρια καταστολής κάποιων κακών φαινοµένων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, αν έχετε την καλοσύνη.
Αυτό αποδεικνύεται άλλωστε από τα ποιοτικά χαρακτηριστικά

που εισάγονται µέσα στο νοµοσχέδιο. Γι’ αυτό άλλωστε επεφύ-
λαξαν και µέσα στην επιτροπή θετικές εκτιµήσεις για το υπό συ-
ζήτηση νοµοσχέδιο οι εκπρόσωποι όλου του χώρου της υγείας.
Και ο Πανελλήνιος Ιατρικός Σύλλογος και οι νοσοκοµειακοί για-
τροί, αλλά και ο Πανελλήνιος Φαρµακευτικός Σύλλογος έκαναν
λόγο για ένα θετικό βήµα κόντρα και απέναντι στην αναχαίτιση
της υπερσυνταγογράφησης.

Εν κατακλείδι, σχεδόν όλοι οι φορείς εξέφρασαν την πεποί-
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θηση ότι η ηλεκτρονική συνταγογράφηση είναι απαραίτητη µε
αποκλειστικό σκοπό τη µε καλύτερους και σύγχρονους όρους
περίθαλψη των πολιτών. Οι εποικοδοµητικές τους παρατηρήσεις
δεν επισκίασαν τη σαφέστατη συναίνεσή τους απέναντι στην ανα-
γκαιότητα της ηλεκτρονικής συνταγογράφησης.

Οφείλω, ωστόσο, κύριε Υπουργέ, να επισηµάνω ένα σηµείο,
ότι το σύστηµα είναι µία χρήσιµη εφαρµογή που θα είναι στα
χέρια ανθρώπων, θα είναι υπέρ του ελεγκτικού µηχανισµού, ο
οποίος ωστόσο θα πρέπει να εποπτεύει συχνά και ουσιαστικά,
διότι το σύστηµα από µόνο του δεν αποδίδει. Εύχοµαι να έχουµε
µεριµνήσει κατάλληλα γι’ αυτό, γιατί διαφορετικά µε το εν λόγω
σύστηµα είναι εξίσου εύκολο οι επιτήδειοι να παρέµβουν. Σας
είπα και στην επιτροπή ότι µε τον αριθµό ΑΜΚΑ και τη συνεργα-
σία του γιατρού και του φαρµακοποιού θα µπορούν να συντα-
γογραφούνται παράνοµα φάρµακα πολύ πιο εύκολα και εν
αγνοία των ασθενών.

Κλείνω, λέγοντας ότι κατά παραίνεση και του κόσµου της
υγείας, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο οφείλει να ενταχθεί µα-
κροπρόθεσµα σε µία στρατηγική συνολικής ηλεκτρονικής δια-
χείρισης των ιατρικών φακέλων των ασθενών, µέσω της χρήσης
της ηλεκτρονικής κάρτας υγείας, ακόµη και πριν από τη θρυ-
λούµενη κάρτα του πολίτη. ∆ιότι πρέπει να πούµε ότι σε τελική
ανάλυση ο στόχος της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης µπορεί να
συνδυαστεί κάλλιστα µε τον ποιοτικό µετασχηµατισµό του κοι-
νωνικού κράτους. Σ’ αυτό το πλαίσιο θεωρώ ότι εντάσσεται το
νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα και γι’ αυτό το υπερψηφίζω.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η κ. Μαρία
Σκραφνάκη, Βουλευτής Ηρακλείου του ΠΑΣΟΚ.

ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέ-

διο νόµου αφορά την ηλεκτρονική καταχώρηση και εκτέλεση ια-
τρικών συνταγών και την ηλεκτρονική καταχώρηση των
παραπεµπτικών ιατρικών εξετάσεων. Με το νοµοσχέδιο αυτό γί-
νεται ένα σπουδαίο βήµα για την εξοικονόµηση πόρων στον
τοµέα της υγείας και στη διαφανή διαχείριση των πόρων που δια-
τίθενται στην υγεία.

Τα στοιχεία είναι γνωστά σε όλους και είναι αδιάσειστα. Η φαρ-
µακευτική δαπάνη των ασφαλιστικών ταµείων για το 2009 ανήλθε
σε 5 δισεκατοµµύρια ευρώ, ποσό που ισοδυναµεί µε το 40% της
ετήσιας κρατικής επιχορήγησης προς τα ταµεία. Στην Ελλάδα
εκτελούνται περίπου 100 εκατοµµύρια συνταγές το χρόνο, ενώ
στη ∆ανία, χώρα µε τον µισό περίπου πληθυσµό από αυτόν της
Ελλάδας, δεκαπέντε εκατοµµύρια συνταγές το χρόνο.

Το κόστος της φαρµακευτικής δαπάνης στην Ελλάδα είναι τε-
ράστιο, γιατί έχουµε σε µεγάλο βαθµό κατευθυνόµενη και πα-
ράνοµη συνταγογράφηση και παράνοµη ανταλλαγή φαρµάκων
µε άλλα φαρµακευτικά προϊόντα και καλλυντικά. Οι φαρµακευτι-
κές δαπάνες είναι αυξηµένες κατά 20% µε 25%. Εάν ελέγξουµε
αυτές τις δαπάνες θα έχουµε εξοικονόµηση πόρων της τάξης
του 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ, τουλάχιστον, ετησίως.

Επίσης, τα τελευταία χρόνια παρατηρείται υπερδιπλασιασµός
του όγκου και της δαπάνης των ιατρικών πράξεων. Μάλιστα οι
µαγνητικές και οι αξονικές τοµογραφίες που γίνονται στη χώρα
µας είναι δυσανάλογα πολλαπλάσιες σε σχέση µε τον ελληνικό
πληθυσµό σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΟΣΑ.

Με τη νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία, η οποία είναι σωστή -και
αξίζουν συγχαρητήρια στο Υπουργείο- και αποτελεί προεκλογική
µας δέσµευση, θα πετύχουµε τον έλεγχο στη συνταγογράφηση
των φαρµάκων και παραπεµπτικών εξετάσεων, θα µειώσουµε τις
δαπάνες στην υγεία, θα χτυπήσουµε τη διαφθορά που υπάρχει
γύρω από τη διακίνηση των φαρµάκων, θα εξοικονοµήσουµε πό-
ρους για τα ασφαλιστικά µας ταµεία και θα βελτιώσουµε τις πα-
ρεχόµενες υπηρεσίες υγείας. Το σπουδαιότερο απ’ όλα, όµως
είναι ότι θα σταµατήσει η ταλαιπωρία των χιλιάδων ασφαλισµέ-
νων, οι οποίοι αναγκάζονται να αναµένουν στις ουρές για να πά-
ρουν τη συνταγή τους και να τη θεωρήσουν.

Στο νέο σύστηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης θα κατα-
χωρούνται τα στοιχεία των γιατρών, των φαρµακοποιών, των
ασφαλισµένων, των ασφαλιστικών ταµείων και θα διασφαλίζεται

η πληρότητα και η ποιότητα των δεδοµένων αυτών.
Αυτά τα στοιχεία θα διασταυρώνονται και θα ελαχιστοποιού-

νται τα λάθη. Θα εξοικονοµούνται αρκετές ώρες εργασίας των
γιατρών και των φαρµακοποιών. Βασική πρόβλεψη του νοµο-
σχεδίου αποτελεί η ίδρυση και η τήρηση διαδικτυακής βάσης δε-
δοµένων για την ηλεκτρονική καταχώρηση συνταγών και
παραπεµπτικών από τους γιατρούς, την εκτέλεσή τους από τους
φαρµακοποιούς και από τις µονάδες παροχής υπηρεσιών υγείας
και την εκκαθάρισή τους από τους φορείς κοινωνικής ασφάλι-
σης. Βέβαια θα πρέπει να προστατεύσουµε τα προσωπικά δεδο-
µένα των ασφαλισµένων και να υπάρξουν όλες οι δικλίδες
ασφαλείας, ώστε να µην έχουν οι επιτήδειοι πρόσβαση στα προ-
σωπικά δεδοµένα και στο ιατρικό ιστορικό των ασφαλισµένων.

Αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί τη βάση για να οικοδοµηθούν
στοχευµένες πολιτικές στην υγεία περικόπτοντας συγχρόνως την
κατασπατάληση του δηµοσίου χρήµατος από την οποία κάποιοι
κερδίζουν εις βάρος του δηµοσίου. Συγχρόνως θα πρέπει να συ-
νεχίσουµε µε πιο γρήγορα βήµατα την προσπάθεια που γίνεται
για τη στελέχωση των νοσοκοµείων µε γιατρούς και νοσηλευτικό
προσωπικό, ώστε να επιτευχθεί η λειτουργία του ολοήµερου νο-
σοκοµείου. Παράλληλα πρέπει να ολοκληρωθεί άµεσα το διπλο-
γραφικό σύστηµα στα νοσοκοµεία για τον έλεγχο των δαπανών,
των υλικών και των αναλώσιµων. Ο έλεγχος των δαπανών στον
τοµέα της υγείας, η µείωση της σπατάλης είναι πολύ σηµαντικό
να γίνουν, γιατί οι δαπάνες για τα φάρµακα και τις ιατρικές εξε-
τάσεις είναι συνδεδεµένες µε τη βιωσιµότητα των ασφαλιστικών
µας ταµείων.

Ταυτόχρονα, πρέπει να οργανωθεί άµεσα το Εθνικό Σύστηµα
Πρωτοβάθµιας Υγείας. Αυτή είναι η µεγαλύτερη παρέµβαση που
πρέπει να γίνει παράλληλα µε τα άλλα που ανέφερα παραπάνω,
ώστε να παρέχουµε καλύτερες υπηρεσίες υγείας στους πολίτες,
να αποσυµφορήσουµε τα νοσοκοµεία και να µειώσουµε περαι-
τέρω τις υπερβολικές σπατάλες στον τοµέα της υγείας.

Κύριε Υπουργέ, το επόµενο βήµα στον τοµέα του φαρµάκου
πρέπει να είναι η καθιέρωση της δραστικής φαρµακευτικής ου-
σίας και η εισαγωγή του αντίγραφου φαρµάκου στα νοσοκοµεία.
Θα πρέπει να προχωρήσουµε γρήγορα, όπως ήδη έχει εξαγγεί-
λει ο Υπουργός Υγείας στην ανάθεση σε ιδιωτικό φορέα της δια-
δικασίας προµήθειας υλικών και φαρµάκων στα νοσοκοµεία. Ο
ιδιωτικός φορέας αφού θα καταγράψει τους χιλιάδες κωδικούς
θα προκηρύξει παγκόσµιους διαγωνισµούς, ώστε να επιτυγχά-
νουµε τις χαµηλότερες τιµές στις προµήθειες υλικών και φαρ-
µάκων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µετά τη µείωση
της φαρµακευτικής δαπάνης κατά 20% µε την εισαγωγή της λί-
στας κάνει ένα ακόµη βήµα µε την ηλεκτρονική συνταγογράφηση
για να χτυπήσει την αδιαφάνεια, τη διαφθορά, τη γραφειοκρατία
και τη σπατάλη στον τοµέα της υγείας, εξοικονοµώντας περαι-
τέρω πόρους για τα ταµεία. Γι’ αυτό και ψηφίζω απερίφραστα το
παρόν νοµοσχέδιο και σας καλώ όλους να το υπερψηφίσετε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Τζηκαλάγιας έχει
το λόγο.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολο-
κληρώνουµε τη συζήτηση επί της αρχής αυτού του σηµαντικού
νοµοσχεδίου για την ηλεκτρονική καταχώρηση και την επεξερ-
γασία των συνταγών. Θα πω ορισµένα πράγµατα που πρέπει να
αναδεικνύονται και να είναι κορωνίδα της πολιτικής µας, κάποια
πράγµατα που ίσως δεν τα είπε κανένας ή κάποια που ειπώθη-
καν, αλλά πέρασαν αβρόχοις ποσίν και δεν αναδείχθηκαν όσο θα
έπρεπε.

Η Νέα ∆ηµοκρατία σήµερα, όπως είπε και ο εισηγητής µας κ.
Βαγιωνάς, στα εξήντα νοµοσχέδια που φέρατε µέχρι τώρα, εδώ
και δεκατρείς µήνες, θα είναι το τριακοστό πρώτο που θα ψηφί-
σει. Από την άλλη µεριά, αν κάνουµε µια αναδροµή στα πεντέ-
µισι χρόνια που κυβερνούσε η Νέα ∆ηµοκρατία, θα δούµε, όπως
είπε σήµερα και ο Πρόεδρος µας, ο Αντώνης Σαµαράς, σε συνέ-
ντευξη σε τηλεοπτικό κανάλι πριν από λίγες ώρες, ότι εσείς στα
τόσα νοµοσχέδια που φέραµε µόνο επτά είχατε τη γενναιότητα
να ψηφίσετε. ∆εν συµφωνούσατε; Αυτή ήταν η συµβολή σας στη
διακυβέρνηση της χώρας;

Γιατί ναι µεν η Συµπολίτευση κυβερνά και η Αντιπολίτευση
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ελέγχει, αλλά µε τον τρόπο που συµπεριφέρεται, δείχνει πώς
αντιλαµβάνεται τη σωστή διαχείριση και διακυβέρνηση των ζη-
τηµάτων της χώρας.

Έχω να πω, λοιπόν, ότι η Νέα ∆ηµοκρατία φυσικά και ψηφίζει
το νοµοσχέδιο όχι µόνο γιατί πιστεύει σ’ αυτό. Αυτό εξάλλου φά-
νηκε εδώ και χρόνια, αν θέλετε από το 2007, όταν εµείς ήµασταν
που δηµιουργήσαµε την Η∆ΙΚΑ, την Ηλεκτρονική ∆ιαχείριση Κοι-
νωνικής Ασφάλισης, την εταιρεία που πολύ καλά κάνετε και δέ-
χεστε -µια και υφίσταται- να είναι αυτή που θα διαχειριστεί τη
βάση δεδοµένων της ΥΠΕ∆ΥΦΚΑ, δηλαδή της Υπηρεσίας Ελέγ-
χου ∆απανών Υγείας των Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης.

Προχωράµε, λοιπόν, στο να ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο
επειδή έτσι πρέπει να γίνει και όχι επειδή, όπως λέει και η αιτιο-
λογική έκθεση, αναφέρεται σαν υποχρέωσή µας απέναντι στο
µνηµόνιο. Λέει, λοιπόν, αυτή η αιτιολογική έκθεση για εκατό εκα-
τοµµύρια συνταγές. ∆εν έχει σηµασία αν είναι πενήντα εκατοµ-
µύρια, όπως είπαν οι εκπρόσωποι των φορέων που ήρθαν εδώ
στη διαβούλευση. ∆εν έχει σηµασία αν είναι πέντε δισεκατοµµύ-
ρια η φαρµακευτική δαπάνη του 2009 και αν αποτελεί το 20% µε
30% από τα χρήµατα που δίνει το κράτος για τα ασφαλιστικά τα-
µεία, τόσα είναι για τα φάρµακα. Πραγµατικά υπάρχει σπατάλη
εδώ και τόσα χρόνια και πρέπει να αναζητήσουµε τα αίτια.

Όπως είπαµε λοιπόν αυτούς τους δύο µήνες, από τέλη Αυ-
γούστου, που γίνεται η συζήτηση στην Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων, έτσι λέµε και σήµερα ότι µια σηµαντική αιτία είναι ο
υπερπληθωρισµός των επαγγελµατιών της υγείας που υπάρχει,
των ιατρών και των φαρµακοποιών.

Όλα αυτά οδήγησαν σε µια µείωση του επιπέδου σπουδών
στις ιατρικές σχολές της χώρας µας, που αυτό -όπως είπα και
στην επιτροπή- φαίνεται κυρίως στο επίπεδο της υγείας που πα-
ρέχεται στην πρώτη γραµµή αντιµετώπισης των περιστατικών,
στα εξωτερικά ιατρεία. Εκεί βέβαια πολλοί από τους νεότερους
γιατρούς έχουν πολύ υψηλό επίπεδο. Στο σύνολο όµως δυστυ-
χώς το επίπεδο της υγείας που παρέχεται στην πρώτη γραµµή
αντιµετώπισης είναι πολύ χαµηλότερο απ’ αυτό που παρεχόταν
πριν από δέκα ή και είκοσι χρόνια. Αυτό είναι µια σηµαντική δια-
πίστωση.

Ένα άλλο που ήθελα να πω, που έχει σχέση µε την ηλεκτρο-
νική συνταγογράφηση, είναι η ισοτιµία –πρακτικά- της ιατρικής
υπογραφής. Υπάρχουν, κύριε Υπουργέ, δύο νοµοσχέδια και το
λέω αυτό γιατί πριν λίγες µέρες ο Πανελλήνιος Ιατρικός Σύλλο-
γος έστειλε και σε µένα –µια και έχω την τιµή να είµαι ιατρός
Βουλευτής και ταυτόχρονα εκπρόσωπος και στη Γενική Συνέ-
λευση του Πανελλήνιου Ιατρικού Συλλόγου- την υπενθύµιση της
αναγκαιότητας να εφαρµοστούν οι δύο νόµοι του 2005 και 2007
για την ισοτιµία της ιατρικής συνταγής και ιατρικής γνωµάτευ-
σης.

Έλεος, λοιπόν! Πάρα πολλές φορές υπάρχουν διευθυντές,
κύριε εισηγητά της Πλειοψηφίας -που είµαστε και συνάδελφοι-
υποκαταστηµάτων του ΙΚΑ που ζητούν για γνωµατεύσεις πρω-
τοβάθµιων ή δευτεροβάθµιων υγειονοµικών επιτροπών πιστο-
ποιητικό από νοσοκοµείο του ΕΣΥ, αφού υπάρχει η νοµοθεσία
που λέει ότι άσχετα αν γράφει ο γιατρός µια γνωµάτευση στο
ιδιωτικό του ιατρείο ή στο ασφαλιστικό ταµείο ή στο νοσοκοµείο,
είναι το ίδιο πράγµα. Είναι θέµα συνείδησης. Αυτό πρέπει να τε-
λειώσει. Η υπογραφή είναι ισότιµη και ενιαία. Να τελειώνουµε,
λοιπόν, µ’ αυτό το ζήτηµα.

Ένα άλλο ζήτηµα είναι ότι πρέπει να αναλάβουν οι ιατρικοί
σύλλογοι και οι επιστηµονικές ιατρικές εταιρείες την ευθύνη που
τους αναλογεί. Οι ιατρικοί σύλλογοι είναι οι επίσηµα θεσµοθε-
τηµένοι σύµβουλοι της πολιτείας. Οι επιστηµονικές εταιρείες,
π.χ. η πνευµονολογική εταιρεία, η ογκολογική εταιρεία, η καρ-
διολογική εταιρεία είναι εκείνες που θα συµβάλλουν όλες µαζί
στο να φτιάξουµε τα θεραπευτικά πρωτόκολλα για κάθε πάθηση
και από την άλλη µεριά να φτιάξουµε σε ποια ειδικότητα θα ανή-
κουν οι παθήσεις, γιατί και εκεί έχουµε προβλήµατα.

Τα βιβλιάρια των ασφαλισµένων τόσα χρόνια αποτελούσαν
«λευκές επιταγές». Εµείς είπαµε και στην επιτροπή ότι δίνουµε
«λευκή επιταγή» και στην Κυβέρνηση σε κάθε πρωτοβουλία που
αποσκοπεί στη διαφάνεια και στην περιστολή των τεράστιων δα-
πανών που γίνονται τα τελευταία χρόνια και οι οποίες κάθε χρόνο

αυξάνονται 10%, 20% και 30%, κάτι που µας έχει φέρει στη ση-
µερινή απαράδεκτη κατάσταση.

Θέλω τελειώνοντας να πω ότι το µεγάλο ζήτηµα, κύριε
Υπουργέ, είναι η εφαρµογή του νοµοσχεδίου. Κι έχω δίκιο όχι
µόνον εγώ αλλά κι οι Έλληνες πολίτες να είναι καχύποπτοι για το
εάν θα εφαρµοστεί το νοµοσχέδιο, όταν παραδείγµατος χάριν
το περυσινό νοµοσχέδιο της προηγούµενης κυβέρνησης για την
απαγόρευση του καπνίσµατος, το οποίο αν θέλετε το επικαιρο-
ποίησε η σηµερινή Κυβέρνηση το καλοκαίρι, δεν εφαρµόζεται.
Αυτή τη στιγµή ανά την επικράτεια, επειδή έχουµε εκλογές, σ’
όλα τα καφενεία, σ’ όλα τα εστιατόρια, σ’ όλους τους χώρους
εστιάσεως και ψυχαγωγίας καπνίζουν όλοι ασύστολα και στα-
χτοδοχεία υπάρχουν παντού. Λένε λοιπόν πολλοί: «Όταν λοιπόν
δεν µπορούµε να εφαρµόσουµε την απαγόρευση του καπνίσµα-
τος θα µπορέσουµε να εφαρµόσουµε αυτό το προωθηµένο νο-
µοσχέδιο»;

Και θα ήθελα να πω κι ένα τελευταίο -και κλείνω µ’ αυτό- που
έχει σχέση πάλι µε την πιστότητα, την αξιοπιστία της εφαρµο-
γής. Πριν από λίγη ώρα επικοινώνησα µε τον Πρόεδρο της Πα-
νελλήνιας Οµοσπονδίας των γιατρών του ΙΚΑ, τον κ.
Βλασταράκο, και µε πληροφόρησε ότι σήµερα ο ∆ιοικητής του
ΙΚΑ έβγαλε εγκύκλιο, απόφαση, την οποία κοινοποίησε σ’ όλα τα
υποκαταστήµατα, που έλεγε ότι από 1/12 πρέπει να συµµορφω-
θούν όλα τα ασφαλιστικά ταµεία µε το νοµοσχέδιο, που σηµαίνει
στην πράξη ότι και στα πολυϊατρεία του ΙΚΑ οι γιατροί πρέπει να
έχουν και τον τεχνολογικό εξοπλισµό για να εφαρµόσουν την
ηλεκτρονική καταχώριση και επεξεργασία της συνταγής. Ποιος
καλόπιστος µπορεί να πιστέψει ότι σ’ έναν µήνα θα είµαστε σε
θέση να το κάνουµε αυτό; Ίσως στα ιδιωτικά ιατρεία, όπου πα-
ρέχεται περίθαλψη και προς το δηµόσιο, προς τον ΟΑΕΕ και στα
άλλα ταµεία, να µπορεί να γίνει. Όµως εκεί όπου είναι δηµόσιος
ο χώρος παροχής της περίθαλψης είναι δυνατόν σ’ έναν µήνα να
είµαστε έτοιµοι; Άρα το ζήτηµα που θέτουµε είναι κατά πόσον
θα συµµετέχουν τα ασφαλιστικά ταµεία ή η πολιτεία στη δαπάνη
που χρειάζεται. Μπορεί κάποιοι γιατροί να µην µπορούν να αντε-
πεξέλθουν. Γιατί δυστυχώς εκεί φθάσαµε µε τον υπερπληθωρι-
σµό και των γιατρών, να υπάρχουν δηλαδή γιατροί που να µην
µπορούν να αντεπεξέλθουν και σ’ αυτή τη δαπάνη, οι νεότεροι
γιατροί.

Γι’ αυτό λοιπόν σ’ αυτά, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να δώσετε
κάποιες απαντήσεις.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης: «Ηλεκτρονική καταχώριση και εκτέλεση ιατρικών συνταγών
και παραπεµπτικών ιατρικών πράξεων».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: «Ηλε-
κτρονική καταχώριση και εκτέλεση ιατρικών συνταγών και πα-
ραπεµπτικών ιατρικών πράξεων» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά
πλειοψηφία.

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Πέ-
µπτης 7 Οκτωβρίου 2010 και της Παρασκευής 8 Οκτωβρίου 2010
και ερωτάται το Σώµα εάν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Πέµπτης 7 Οκτωβρίου 2010 και της Παρασκευής 8 Οκτω-
βρίου 2010 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 0.10’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Τρίτη 2 Νοεµβρίου 2010 και ώρα 10.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, απο-
φάσεις Βουλής: α) Μόνη συζήτηση και έγκριση του Απολογισµού
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∆απανών της Βουλής, οικονοµικού έτους 2009 β) Μόνη συζήτηση
και ψήφιση του σχεδίου Προϋπολογισµού ∆απανών της Βουλής,

οικονοµικού έτους 2011, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


